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Ve£er z ljudskimi 
PEVCI IN GODCI

kitari? o!ELJ TT Zvezi kulturnih or- 
>av|ja,a ilovenije in Črnomlja pri- 
18. Urj v soboto, 11. novembra, ob 
irečaniV ,ukaJŠnjem kulturnem domu 
b°|eJ.LZ Judskimi godci in pevci z vse 
knjig« j,e.'.. krati bo tudi predstavitev 
&°voril»U ia Strajnarja »Lepa Ane 
k°je nrisV j aler' av*or piše o tem, ka- 
Pestni i.. ° uo zvočnih zapisov ljudskih 
r,a Prelcu',hje leta 1914 v Adlešičih in 
Mlešif e,na voščene valje posnel Juro 
talno *raJnar je v delu tudi primer
kih nrir j? kakšne so bile v poznejših 

p redbe posnetih pesmi.

pM*ANJŠJI porast 
R, AC V kmetijstvu

občini d,£A - po podatkih SDK so v 
'etos »nJP* v Prv‘^ devetih mesecih 
“kdinsIciK1-* P°rai>tlt: plače pri raznih 
859 ga Ofganih in organizacijah (za 
'ovnihfl. ka>in sisih ter njiiiovih de- 
tianjij ^Piostih (za 826 odst.). Naj- 
lavnosti?raSlso “beležile družbene de- 
^Podam , °dst.), medtem ko je

na p°vPrečiu <p°-
■ Porasr, • ' ZnolraJ gospodarstva je 
J Zve/oh iVe*-P Prl trgovini, prometu 
Jejavnoci !Cr staauvanjsko-komunalni 
darstvu J’ naJn'zji pa (ne le v gospo
stvu ’ mPak tudi nasploh) v kme-

V Novem mestu 
jutri premiera 
Vetra v mreži

Film F. Robarja bodo 
slovesno predstavili v 

domu kulture
NOVO MESTO — Slovesna 

premiera novega slovenskega celo
večernega barvnega filma Veter v 
mreži, posnetega po scenariju in v 
režiji Filipa Robaija-Dorina, no
vomeškega rojaka, bojutri, v petek, 
10. novembra, ob 20. uri v Domu 
kulture. Obiskovalci bodo zdaj na 
filmskem platnu videli prizore, ki so 
jih letošnjo pomlad lahko gledali 
med snemanjem na Glavnem trgu, 
pri glasbeni šoli, frančiškanski cerk
vi, na Kandijskem mostu in v Kan- 
diji. Glede na zgodbo, ki ima za 
rdečo nit dogajanje pred sedemde
setimi leti v Novem mestu, danes 
znano kot »novomeška pomlad«, 
naslanja pa se tudi na Jarčev roman 
Novo mesto, si je moral omenjeni 
del Novega mesta za snemanje na
deti podobo iz tistih časov.

Kot je znano, je režiser popeljal 
pred kamero tudi več novomeških 
igralcev in drugih prebivalcev, kijih 
je porabil za statiste. Glede na vse to 
bo jutrišnja premiera filma Veter v 
mreži res prvovrsten kulturni dogo
dek. Po premieri bo v hotelu Me
tropol srečanje z ustvaijalci filma. 
Občinstvu se bodo predstavili sce
narist in režiser Filip Robar-Dorin 
ter sodelavci in igralci Milan Stefe, 
Polona Hartman, Ludvik Bagari, 
Rene Medvešček, Marko Mlačnik, 
Robert Prebil, Vesna Jevnikar, Bo
ris Juh, Gojmir Lešnjak in drugi, od 
novomeških .debitantov pa Rudi 
Škof, Franci Čuček, Božena Petrov, 
Jože Gutman in drugi.

1. Z.

Krška pravica do zelene trave
Na rob dogajanj ob nameravani širitvi skladišča za srednje in nizko radioaktivne 
______ odpadke v jedrski elektrarni Krško — Kaj je na to rekla skupščina

KRŠKO — Zdaj je že bolj ali manj jasno, da je krški občinski izvršni svet 
naredil politično napako, ko je načrtovano širjenje začasnega odlagališča sred
nje in nizko radioaktivnih odpadkov za ograjo JE Krško »skril« za nedolžen 
naslov o spremembah dolgoročnega in družbenega plana občine Krško. To 
»skrivanje« je namreč doseglo prav nasproten učinek od zaželenega: gradnja 
oz. širitev odlagališča je postala političen problem.

Še tako nedolžen naslov delegatske
ga gradiva za sejo občinske skupščine 
seveda delegatom ni mogel prikriti, kaj 
izvršni svet v resnici namerava. Prav ta
ko ni mogoče več očitati naivnosti krški 
javnosti, ki seje na temelju delegatskega 
gradiva samoiniciativno organizirala in 
začela zbirati podpise proti gradnji raz- 
šiijenega skladišča. V svojem sporočilu 
je ta skupina občanov zapisala, da »de
legatom vseh zborov občinske skupšči
ne Krško odrekamo pravico, da v na
šem imenu odločajo o sprejemu osnutka 
sprememb in dopolnitev družbenega 
plana v zvezi s širitvijo skladišča od

padkov v JE Krško«. Do torka so v Kr
škem zbrali že 3.000 podpisov in to 
kljub temu, da so posameznim podpis
nikom tega javnega odziva bojda že 
grozili s sankcijami.

Posezimo nekoliko nazaj. Samoini
ciativna skupina je dala svoj poziv ven v 
ponedeljek, 30. oktobra. Tako imeno
vana občinska koordinacija seje sestala 
naslednji dan dopoldne, ob 12. uri pa je 
bila v Krškem tiskovna konferenca 
občinskih mož, politikov in predstavni
kov JE Krško; o tem smo poročali pre
jšnji teden na 1. strani, hkrati pa smo 
objavili tudi poročilo o dogajanju v bre-

DISTANCIRANJE OD 
SOJENJA VLLASIJU

RIBNICA — Na zadnji seji občin
skega komiteja ZK Ribnica je biia med 
drugim sprejeta pobuda Centralnemu 
komiteju ZK Slovenije, naj se distancira 
od sojenja Azemu Vllasiju in soobto
žencem. Tudi večina ribniških komuni
stov namreč meni, da gre za političen 
proces, ki bo le škodoval ugledu ZK in 
države.

VEČ KOT PET UR DELEGATSKEGA BOJA — Po torkovi vel kot peturni 
seji vseh treh zborov krške občinske skupščine, na kateri so sprejemali osnutek 
sprememb srednjeročnega in dolgoročnega piana občine Krško, ki naj bi omo
gočile dograditev skladišča za srednje in nizko radioaktivne odpadke, bi lahko 
rekli, da so delegati položili zrelostni izpit. V razpravi so nanizali vrsto argu
mentov proti takšnemu načinu sprejemanja dopolnitev planskih dokumentov, 
posebej kadar gre za tako občutljive stvari, kot so jedrski odpadki. Nazadnje se 
je izkristaliziralo splošno mnenje, ki gaje najbolj celovito podala SZDL, da tak 
poseg v prostor ne more biti sprejet brez široke in demokratične javne razpra
ve. Hkrati pa je bilo slišati tudi več kritik na račun izvršnega sveta, ki da je 
izgubil zaupanje javnosti. Več bomo poročali še v naslednji številki. Na sliki: 
brežiški učensi so delili propagandne letake pred poslopjem krške občine. (Fo
to: J. Simčič)

*AČARAN krog
— Številni kolektivi v 

I? ^inc.TiH-1 -n‘ i.maJ° sedeže izven 
)t vl od|,jx„ .ls|wirani obrati so odrezani 

"i Beli . n-!?> “1 pa kadrovsko v celot- 
•! j ^hk() ^ ajlni n'S0 tako močni, da bi 

’ 7 ?k:raj(I.“st?Jno gradili lasten razvoj. 
0 ProfevS?® v Bc,i kraJini v glavnem
Jl^jkanior?’ pa Je hkrati tudi P°"
V Tako .ovn*h mest za šolane ka- 
?()r(la nr,S°S' ^ izobraženci, ki so 

Jjolpj J; Pravljenj ostati v deželi ob 
^gje. 7..'xnoran' Poiskati zaposlitev 
P^edica Caran' krog torej. Vzrok ali 
H>kraitL.VSC®a te8a Pa Je dejstvo, da 
■ Pcrsry.L.,H 8?sPodarstvo ne razpolaga 
'n v tem IVnijT>i razvojnimi programi 

u močno zaostaja za 
a c kraii emja To P;lJc kaJ slaba dota 
^rstvo Za >>vstop« v tržno gospo-

Dolenjske Toplice v vrhu
Jutri dobijo v Zrečah priznanje za najboljšo ureje- 
_____ nost med slovenskimi turističnimi kraji

ŽREČE — Jutri, 10. novembra, bo
do ob 15. uri sodelavci Turistične zveze 
Slovenije v Žrečah razglasili rezultate 
21. tekmovanja slovenskih turističnih 
krajev za naslov najbolj urejenega. Po 
zaključenih regionalnih tekmovanjih se 
je v republiški finale uvrstilo 31 krajev, 
ti pa so bili razvrščeni v štiri skupine:

NOV ASFALT
LOŠKI POTOK — V Loškem Potoku 

so v vasi Retje pred kratkim asfaltirali Re- 
bersko pot oz. cesto. Tako je dobila asfalt 
še zadnja izmed treh cest skozi to vas. As
faltna prevleka je položena v dolžini 700 
metrov.

ZSMS mora še shoditi
»Dost mam!« ni bilo samo najbolj uradno geslo portoroškega 

kongresa, ampakje tako čutila večina slovenske mladine. Vsem 
Je dovolj, da se stvari v naši deželi nikamor ne premaknejo, in 
ruvno to je po vsej verjetnosti najbolj pripomoglo k uspehu slo
venskega mladinskega vrha in predstavljenih programskih do
kumentov ter novi politični stranki ZSMS — Za svobodo misle- 
cega sveta. Želja po spremembah in zavest, da je za njihovo 
dosego poseči tudi v boj za oblast, sta zasenčili notranje razprtije 
v bivši Zvezi socialistične mladine Slovenije, ki so v javnosti iz
bruhnile tik pred kongresom. Mladi so tako izgubili široko 
družbeno organizacijo, ki je, resnici na ljubo, nikoli niti niso 
‘meti. Mladinska organizacija se je namreč nenehno lovila med 
dvema različnima strategijama, in to vse od takrat, ko so jo po 
odsluženi medvojni funkciji prikrajšali za odločanje o pomemb- 
nth rečeh ter ji naložili vlogo vzgojne organizacije mlade gene- 
rucije. S tem ko so delegati sprejeli programske dokumente in 

seveda z velikim številom dopolnitev, so ZSMS v boju za 
oblast izročili tudi bogato dediščino, namreč ime in zaupanje, ki

* Obstaja realna možnost, da na volitvah zmagamo. 
( Jože Školč, predsednik stranke ZSMS (Za Svobodo Miš
jega Sveta)

s* gaje ustvarila organizacija že do sedaj koi vodilni nosilec de
mokratičnih pobud v Sloveniji Taka dediščina in širok program 
sicer dajeta novorojeni stranki določena zagotovila za uspeh, to- 
da Po rojstvu je treba še shoditi! BREDA DUŠIČ

posebna skupina, turistični kraji, izlet
niški in tranzitni kraji ter manjši turi
stični kraji. Za nas je še zlasti zanimiva 
skupina turističnih krajev, v kateri prvo 
mesto skupaj z Zrečami z Roglo zaseda
jo Dolenjske Toplice. V skupini izlet
niških in tranzitnih krajev je na prvem 
mestu Mojstrana, na drugem Slovenj 
Gradec in na tretjem Stična. V tej sku
pini so še trije dolenjski kraji, Grosuplje 
na četrtem mestu, Muljava na šestem in 
Vinica na devetem. V skupini manjših 
turističnih krajev je prvo mesto osvojila 
Rečica ob Savinji, drugo Mengeš, tretje 
Radomlje. V tej skupini je Ribnica na 
Dolenjskem na šestem mestu.

Poglejmo še, kaj je v utemeljitvi oce
ne o Dolenjskih Toplicah povedala po
sebna komisija Turistične zveze Slove
nije, okrepljena z nekaj novinatji: 
»Dolenjske Toplice so letos gostile slo
venske izseljence v izjemno urejenem 
zdraviliškem kompleksu, ki ga posne
ma tudi ves kraj z obrtnimi delavnicami 
in šolo vred. Če bi komisija podeljevala 
posebno priznanje za krajevno avto
busno postajališče, bi ga nedvomno 
namenila prav Dolenjskim Toplicam.« 
_____________________________ TJ.

9. SLOVENSKI 
KNJIŽNI SEJEM

LJUBLJANA — Več kot 25 založ
nikov bo razstavljalo sedem do osem ti
soč knjig na 9. slovenskem knjižnem 
sejmu, ki bo od torka, 14., do ponedelj
ka, 20. novembra, v Cankarjevem do
mu v Ljubljani. Poleg znanih družbenih 
založb bodo na tem sejmu sodelovale 
tudi zasebne založbe iz Slovenije in za
mejstva. Letošnji sejem bo za približno 
desetino večji od prejšnjega pred dvema 
letoma. Program bo zanimiv in bo med 
drugim obsegal obiske pesnikov in pisa
teljev. V Cankarjevem domu bodo tako 
rekoč vseskozi potekale najrazličnejše 
prireditve. V okviru sejma se bodo 
predstavile tiskarne, na ogled bodo 
knjižni prvenci in letos prvič tudi knjiž
ne novosti slovenskih izseljencev. Pose
ben kot bo na sejmu posvečen Janezu 
Vajkardu Valvasoiju ob 300-letnici iz
ida njegove Slave vojvodine Kranjske.

na 3. strani:
• Vino je kislo
na 4. strani:
• Dogovora med upniki 

še vedno ni
na 5. strani:
• Začetek poraza Črnom
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BODO SEVNIŠKI
UČITELJI STAVKALI?
SEVNICA — Na ponedeljkovem 

zelo vročem sestanku občinskega odbo
ra sindikata delavcev vzgoje in izobra
ževanja so zahtevali, da odgovorni v 
občini do konca tega tedna pripravijo 
ustrezen akcijski program reševanja 
gmotnega položaja delavcev vzgoje in 
izobraževanja delavcev v sevniški obči
ni, ki je izjemno slab, saj delavci že tri 
mesece prejemajo enake osebne do
hodke, ki pa so daleč pod republiškim 
povprečjem in zaostajajo za plačami 
kolegov v sosednjih občinah. V prime
ru, da z odgovori oz. ponujenimi rešit
vami učitelji in delavci v vrtcih ne bodo 
zadovoljni, se bodo ustrezno organizira
li za stavko.

žiški občini, kjer so zaradi skladišča tudi 
precej razburjeni. Potem so si dogodki 
sledili takole: v četrtek, 2. novembra, se 
je sestal občinski komite ZK, v ponede
ljek seje na izredni seji sestala skupščina 
KS Krško pa predsedstvo OK SZDL, 
potem skupščina KS Dolenja vas itd. 
Vse te seje so bile bolj ali manj vroče.

Na seji občinskega komiteja ZK so 
prvič odkrito spregovorili o družbeni 
renti, ki naj bi jo dobila občina Krško in 
tu je bilo prvič slišati za 3 milijone do
larjev. Tu gre za prispevek JE Krško 
kot nadomestilo za uporabo mestnega

• Nemalo zaslug za takšen odnos 
javnosti do širitve skladišča za jedr
ske odpadke ima tudi odbor podpis
nikov javnega protesta, kije bil usta
novljen 6. novembra v Krškem. Član 
tega odbora Milan Venek je na seji 
skupščine prebral izjavo odbora. V 
izjavi je posebej poudaril, da o širje
nju skladišča ni mogoče sklepati brez 
široke javne razprave. Predlagal je, 
naj bi o tem odločali na referendumu, 
kije edina možna oblika demokratič
nega odločanja. Na referendumu pa 
bi se Krčani najprej odločali o tem, ali 
sploh hočejo oz. dovolijo, da se skla
dišče razširi. Šele nato pa bi lahko 
pripravili osnutek sprememb piana. 
In če bi se Krčani vendarle odločili, 
da bodo pristali na širitev skladišča, 
potem bo treba zmanjšano vrednost 
prostora, okolja tudi nadomestiti z 
družbeno rento. O tem pa bi se morali 
izreči tudi v sosednjih občinah in 
sploh v Sloveniji, kajti pri tako po
membnih vprašanjih občinske meje 
ne smejo biti ovira. Terjal pa je tudi, 
da je treba poiskati sklepe prejšnjih 
sej skupščin, ki pa se niso uresničili (o 
tem so govorili tudi drugi delegati). 
Milan Venek oz. odbor podpisnikov 
je dobil za svoje stališče aplavz 
delegatov.

zemljišča. Hkrati pa so na tej seji dokaj 
ostro ocenili slabo informiranost obča
nov in menili, daje IS ravnal napak, ko 
je vse skupaj nameraval opraviti le z de
legati in stroko. Kako globoko je neza
upanje v državo in tudi v stroko, se je 
pokazalo med razpravo, ko so člani 
komiteja menili, da bo začasno skladiš
če kar stalno. In mag. Krešimir Fink je 
na vse to menil, da on sam ne more dati 
garancije, da bo stalno odlagališče res 
zgrajeno in da bodo tja tudi odpeljani 
odpadki. »Toda, ko bo prvi sod stal na 
dvorišču, bom jaz prvi odšel iz elektrar
ne,« je dejal omenjeni magister.

Zdaj bi bilo odveč naštevati vse raz
prave in zaključke. Vendar pa ostaja ne
izpodbitno, da so srednje in nizko ra
dioaktivni odpadki v primeijavi z 
iztrošenim gorivom samo uporabljeni 
toaletni robčki. Tega se bržkone zave
dajo tudi Krčani in Brežičani, zato se že 
sedaj bolj ali manj odkrito govori o tem, 
kakšno družbeno rento bodo dobili 
oboji, ko imajo v neposredni bližini JE 
Krško. V tujini je menda vse precej dru
gače in bo veljalo prisluhniti mnenju 
Krešimitja Finka, da imajo tudi Krčani 
pravico do zelene trave. Zelena trava pa 
nekaj stane in slovenska država bo mo
rala seči v svoj mošnjiček, če bo hotela 
še naprej dobivati električno energijo iz 
Krškega. Tako gre tudi razumeti seda
nje razburjenje javnosti, zbiranje podpi
sov itd. Vprašanje pa je, ali gre res za 
zapiranje elektrarne in koliko je sploh 
možnosti za kaj takega.

J. SIMČIČ

Nuklearka 
naj se ustavi 
za vekomaj!

»Podtikajo nam kukavič
je jajce, ki ga ogorčeno 

zavračamo«
BREŽICE — Svet za varstvo okolja 

je z ogorčenjem sprejel novico, da naj bi 
o širitvi odlagališča jedrskih odpadkov 
v nuklearki odločala samo krška obči
na. Tako namero so razpravljalci ozna
čili za nepošteno, razen tega so menili, 
daje gradnja začasnega odlagališča me
tanje denarja stran. Močno dvomijo, da 
bodo sploh kdaj gradili trajno skladišče, 
saj se odgovorni niti v zvezi niti v repu
bliki niso potrudili, da bi izpolnili ob
ljube. Zveza seje otresla bremena tako, 
da gaje prenesla na republiko, ta pa na 
občino in elektrarno. In zdaj morajo 
strokovnjaki iz nuklearke hoditi po ko
stanj v žerjavico namesto nesposobnih 
politikov in prepričevati okoliško pre
bivalstvo v nekaj, česar nihče ne verja
me. Spoznali so, da jim podtikajo ku
kavičje jajce, in to po skrajšanem 
postopku. Brežičanov o tem ni nihče 
uradno obvestil.

Širitve odlagališča ne bodo dovolili 
in sredi novembra napovedujejo javni 
protestni zbor občanov. Odbor za var
stvo okolja je poslal pismen protest na 
naslove najodgovornejših oblastnih in 
političnih organov zaradi nedopustne 
zamude pri iskanju trajne lokacije za 
odlagališče. Zahtevajo, da se ves posto
pek ustavi, in najbolj ogorčeni predlaga
jo ustavitev jedrske elektrarne za ve
komaj. Svet je s svojimi stališči seznanil 
zamejce v Trstu in na Koroškem ter 
pripadnike Zelenih v Sloveniji.

Posavje je ekološko že zdaj izpostav
ljeno številnim nevarnostim in jedrska 
nevarnost je ena takih, ki ne pozna me
ja. Torej ni mogoče, da bi kdorkoli spre
jemal odločitve mimo prizadetih sose
dov, mimo javnega mnenja in zahtev po 
ohranjanju zdravega okolja. Tu ne gre 
za pogovore med občinami, ampak za 
odgovornost republike do celotne regi
je, v katero posega in siromaši življenje 
v njej. Tudi to, da se steka ekološki di
nar iz jedrske elektrarne samo v eno 
občino, je zelo narobe. Pa ne gre za 
kupčijo, gre za prevrednotenje okolja, 
kjer imata kmetijstvo in turizem v raz
vojnih programih prednostno vlogo.

J. TEPPEY

IZ TREBNJEGA 
MLADINSKI PROTEST

TREBNJE — Predsedstvo občin
ske konference ZSMS Trebnje je 
poslalo 2. novembra letos predsed
stvoma Jugoslavije in Srbije pro
testni »javni poziv na treznost in 
razum«. V njem izraža prepričanje, 
da je politični proces v Titovi Mi
troviči »še en dokaz več, da je ta dr
žava še daleč od pravne, na erop- 
skem civilizacijskem nivoju urejene 
države«. Trebanjsko mladinsko 
predsedstvo je zapisalo, da mladi 
nočejo živeti v srednjem veku in da 
jih skrbi, kako se bo zaradi procesa 
obnašal do nas svet. Naši »primitiv
ni in nedemokratični« politični 
ukrepi bi lahko izzvali ekonomsko 
blokado. P OK ZSMS je v besedilu 
še zapisalo, da mlade skrbi prihod
nost in da ne mislijo živeti v taki 
državi.

Z izjemo v petek, ko bodo 
občasno manjše padavine, bo 
suho in hladnejše vreme z ju
tranjo meglo po kotlinah.

SPET ODPRTE ZIDANICE — V soboto in nedeljo bodo oživeli hrami in zi
danice. Martinovo ni kar tako med največjimi dolenjskimi prazniki, čeprav so 
vsi vinogradniki letos ne morejo pohvaliti s polnimi sodi. Toča in bolezni vinske 
trte so marsikje zmanjšali pridelek. Toliko pa gaje v vsaki zidanici, da bodo na 
Martinovo soboto lahko nazdravili in zalili Martinovo gos. V turističnem druš
tvu Otočec-Šmaiješke Toplice so letos že drugič poskrbeli, da bodo nekatere 
zidanice v vinskih goricah Trške Gore, Grčevja, Vinjega Vrha in Kogla odprte 
za vse, ki bodo želeli poskusiti mlado vino in prigrizniti dobrote iz domače ku
hinje. Do »odprtih zidanic« bodo v soboto vodili posebni kažipoti. Na sliki: v 
kleti pri vinogradniku in trsničaiju Francu Martinčiču iz Šmalčje vasi pri Šent
jerneju. (Foto: J. Pavlin)
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Smetišča neosveščenim
Če bi bil naš jedrski lobi vsaj pol 

tako pameten in jasno viden, kot se de
la, da je, potem bi imel ob pompozni 
dograditvi JE Krško takoj na voljo 
tudi vsa potrebna skladišča za njene 
odapadke. Toda jasnovidnost ali vsaj 
načrtovanje nikoli nista bila karak
terni potezi lobistov, monopolistov in 
diktatorjev, v Krškem lahko zaradi 
zakasnelih potez sčasoma računajo 
tudi s predčasnim zaprtjem jedrskega 
svetišča. Zaprtja zaradi volje množic. 
Namesto da bi v obdobju, ko je bila 
javnost zaradi neobveščenosti, nezna
nja in predčernobilske idile še dokaj 
naklonjena jedrskim elektrarnam, ve
ljaki elektrogospodarstva poskrbeli 
za vse potrebne pritikline atomskih 
kotlov, so cincavo in zaradi najrazlič
nejših računov čakali na boljše čase, 
ki se jim po balkansko pravi »bo že 
kako.« Ta »bo že kako« pa je zdaj 
ostal na njihovih lastnih plečih, drža
va se je namreč elegantno odrekla 
skrbi za atomski odpad Težko in 
mučno zadevo z odlagališči radioak
tivnih snovi sta podedovali republiki 
Hrvaška in Slovenija, da ne rečem

kar sama JE Krško.
Vmes se je seveda marsikaj spre

menilo, varstvo okolja je postalo tak 
imperativ, Zeleni pa tako vplivni, da 
bo kmalu napočil čas, ko bo javnost 
(da ne govorimo o domačih in medna
rodnih komisijah) vedela za sleherni 
sodček odpada, ki bo pokazal več kot 
bekerel žarčenja. Ogorčenje Krča
nov, kijih občinska oblast v sodelova
nju z atomskim lobijem in strici v re
publiki skušajo prisiliti v spremembo 
občinskega družbenega plana in v 
ograji atomske elektrarne razširiti 
skladišča za nizke in srednje radioak
tivne odpadke, je zato toliko bolj raz
umljivo in upravičeno. Da so odločno 
zoper širitev atomskega smetišča sredi 
mesta, je s podpisi potrdilo 2.000 ljudi, 
svoje pomisleke (zahtevajo javno raz
pravo) pa so izrazili tudi krški sindi
kati, SZDL in ZK. Atomski imperij 
seveda vrača udarec, so znaki, da 
občinski upravni organi skušajo s 45 
let znanimi metodami vplivati na vodje 
delegacij, ki naj bi glasovali o spre
membi občinskega družbenega plana, 
poročajo pa tudi o pritiskih na pod

pisnike protiskladiščne izjave.
Zanimiv in značilen je odnos Do

lenjske in Posavja do omenjenih ne
dvomno vročih radioaktivnih zadev. 
Medlem ko hočejo za vsak vdih in iz
dih JE Krško vedeti tako A vstrijci kot 
Italijani, je vojna za ali proti novim 
radiokativnim odpadkom v ograji 
elektrarne zanimiva samo še za bliž
nje Brežice in kar precej zeleno osveš
čeni Zagreb. Drugod je molk. Kot da 
bi se vse skupaj dogajalo nekje i’ Ma
laviju! In to ne glede na černobilsko 
izkušnjo, ki bi, če bi se po kakšnem 
naključju ponovila v Krškem, mesto 
Novo mesto postavila na rob opusto- 
šenega območja, ki še desetletja ne bo 
primerno za življenje.

Najmanj, kar v tem trenutku mo
ramo zahtevati, je, da o širitvi skladiš
ča jedrskih odpadkov v krogu krške 
elektrarne razpravljajo tudi oblasti 
posavskih in dolenjskih občin, svoje 
pa bi morala reči tudi medobčinska 
SZDL. Če bomo zdaj tiho, bomo mo
rali biti tudi takrat, ko bodo določali 
lokacijo trajnega skladišča jedrskih 
odpadkov. Slednje gotovo ne bo pri 
sončnem Portorožu ali pod Šmarno 
goro. Primerne lokacije za atomske 
smeti so tam, kjer je doma zaostalo in 
neosveščeno ljudstvo. Kakšno geolo
ško naključje!

M. BAUER

Pogumni 
preizkušajo 
naše zakone
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V Krškem ustanovili prvo 
zasebno podjetje

KRŠKO — Etos d.o.o., podjetje za 
Consulting in informatiko je bilo usta
novljeno v oktobru, zato je povsem 
razumljivo, da zanj ve le malo Krčanov. 
Pač pa je ustanovitev tega podjetja zbu
dila nemalo govoric v krogih blizu 
občine in samoupravnih interesnih 
skupnosti, kar pa ustanoviteljev niti ma
lo ne moti.

Da se je sprožilo toliko govoric prav 
v teh okoljih, seveda ni nič nepričako
vanega. Dva izmed štirih ustanoviteljev 
sta namreč Anton Podgoršek, ki je 
hkrati tudi sekretar sekretariata za no
tranje zadeve pri krški občini, in Milan 
Venek, vodja skupnih strokovnih služb 
v samoupravnih interesnih skupnostih. 
Sledji je tudi direktor nove firme, prvi 
pa je predsednik upravnega odbora. 
»Vem za vse te govorice,« pravi Pod
goršek, »vendar sem prepričan, da bodo 
taka podjetja že čez dve ali tri leta nekaj 
povsem običajnega. Sploh pa lahko re-

Onesnaženost zraka buri duhove
S kurilno sezono se v Črnomlju prične tudi preobremenjenost zraka z SC 

Najprej stopili na prste največjim onesnaževalcem: Beltu in kotlovnici
S02 -

Milan Venek

ČRNOMELJ — Črnomaljci opažajo, daje v mestu iz leta v leto več meglenih 
dni, kar pripisujejo predvsem onesnaženemu zraku. Toliko večji strah pred to 
nadlogo pa je opazen sedaj, na začetku kurilne sezone. Izvršni svet je sicer več
krat ukrepal, kaznoval povzročitelje onesnaženega zraka, ti pa zatrjujejo, da so 
zadostili normativom.

Ali je to samo izgovor za onesnaže
valce ali pa so normativi tako blagi, 
prebivalci kot laiki ne vedo, zato pa zla
sti v kurilni sezoni še kako občutijo pre
obremenjenost zraka z žveplovim diok
sidom. Zavod za socialno medicino in 
higieno iz Novega mesta je od 9. do 29. 
marca letos opravljal meritve zraka, to
da žal je bila takrat glavna kurilna sezo

na že mimo. Zato tudi rezultati tega 
merjenja nikakor niso alarmantni, kar 
pa skoraj gotovo ne bo veljalo za po
datke, ki jih bodo dobili z merjenjem, 
katero so pričeli v treh dneh, trajalo pa 
bo kar 5 mesecev, torej vso kurilno se
zono, postavili pa so dve merilni postaji. 
Najprej bodo naredili analize emisij in 
ugotovili, ali je pri onesnaževalcih za-

»RIKO« ZA ZAHOD
LOŠKI POTOK — »Riko« vedno 

bolj preusmerja svoj izvoz na zahodni 
trg. To velja tudi za obrat »Rika« v 
Loškem potoku. V teh dneh so odpre- 
mili v Nizozemsko in Italijo stiskalnice 
za papir in transportne trakove, manjše 
stiskalnice za embaliranje starega papir
ja pa v Veliko Britanijo, Nizozemsko in 
Nemčijo. Pripravljajo še izvoz opreme 
za vzdrževanje cest. V zadnjem četrtlet
ju bo znašal konvertibilni izvoz tega Ri- 
kovega tozda okoli 500.000 dolarjev, 
kar je več kot prej vse leto.

doščeno zakonskim predpisom. Sicer 
pa lahko v občinah, če se jim zdi po
trebno, te predpise tudi poostrijo. Ana
lize, ki jih bodo opravili pri delovnih 
organizacijah, pa bodo dobrodošle tudi 
za sama podjetja.

Že iz ocene emisije žveplovega diok
sida v občini, ki jo je pripravil Zavod, je 
razvidno, da tžt emisija ni nezanemarlji
va, saj izven mesta obsega 100 ton SO2 
letno, v mestu pa 162 ton. Od tega gre 
samo v kurilni sezoni v vsej občini v 
zrak 218 ton žveplovega dioksida. Naj
večja onesnaževalca sta pri tem Belt z 
72 tonami letno ter kotlovnica, ki za
ostaja le za poltretjo tono. Prav tema 
dvema bodo tako ob meritvah kot tudi 
pozneje pri ukrepanju v Črnomlju na
menili največ pozornosti. Za največjega 
onesnaževalca izven mesta pa velja 
rudnik Kanižarica, z 58 tonami žveplo
vega dioksida na leto.

M. BEZEK-JAKŠE

Anton Podgoršek
čem, da tu ni nobene dvojnosti. Jaz sem 
samo eden izmed lastnikov firme, ki 
ima v skladu z ustrezno zakonodajo 
svoj osnovni kapital v minimalni vsoti 
20 milijonov dinarjev. Naš cilj pa je, da 
priskrbimo delo številnim mladim stro
kovnjakom v krški občini, ki bodo lah
ko preko nas prodajali svoje znanje. 
»Tako pravi Anton Podgoršek, kije po 
izobrazbi diplomirani pravnik. Milan 
Venek, dipl. inž. organizacije dela, pa k 
temu dodaja, da je registrirana dejav
nost firme svetovanje na ekonomskem, 
pravnem, tehnično-tehnološkem pod
ročju, marketingu, pa tudi pomoč pri 
ustanavljanju novih zasebnih podjetij. 
»Mi smo to oviro že prebrodili, zato 
bomo sedaj laže pomagali drugim. Sicer 
pa lahko rečem, da v našem podjetju ni
smo niti preveliki optimisti niti pesimi
sti. Hoteli smo poskusiti nekaj novega.
izkoristiti možnosti, ki jih nrinaša nova 
zakonodaja še v praksi. Če2e nam v pol 
leta ne bo uspelo, bomo pač podjetje 
zaprli in začeli s čim drugim,« pravi Mi
lan Venek. j 5

Trpijo žejo ob izviru vode
Pogoste prekinitve dobave električne energije v Po

savju in na Dolenjskem povzročajo veliko škodo

Ljubljansko 
pismo

Izziv socializmu
Samoupravljanje bo m- 
otor razvoja — ali pa 

ga ne bo______
LJUBLJANA — Jugoslovan

sko družbeno ureditev uradno še 
vedno označujemo kot »socialistič
no samoupravljanje«. Vendar iska
nje odgovora na vprašanje, kaj je to 
»samoupravljanje«, pove, da enot
nega ni. »Samoupravljanje« je tudi 
drugod po svetu dokajšnja neznan- 
ka.

Zakaj se niso uveljavile in bile 
uspešne naše in druge oblike samo
upravljanja? Bile so neživljenjske! 
Niso izražale resničnih interesov 
ljudi v posameznih družbah in oko
ljih. Analize kažejo, da so velike 
razlike med kapitalističnimi in raz
ličnimi družbenimi podjetji, vendar 
je stopnja hierarhičnosti, motivira
nosti zaposlenih, humanizma, biro- 
kratičnosti, odtujenosti delavcev od 
oblasti pogosto enaka tako v enih 
kot v drugih. Tudi zunaj — v po
djetjih, kjer imajo razvito visoko 
stopnjo tehnologije — z veliko 
vnemo ne le proučujejo, marveč tu
di uveljavljajo različne oblike sode
lovanja delavcev v upravljanju po
djetij. Od ljudi, ki so za to uspo
sobljeni, ki več vedo, pričakujejo 
tudi več sodelovanja pri odločanju, 
večji prispevek kot v kakšnih bolj 
enostavnih oblikah porizvodnje, 
kjer lahko delo avtomatsko že bolj 
učinkovito poteka.

Če enačimo »samoupravljanje« s 
celotnim dogajanjem v Jugoslaviji, 
posebno v zadnjih dveh desetletjih, 
potem ni mogoče trditi, da gre za 
uspešno obliko družbene ureditve. 
Vendar gre pri tem predvsem za 
napačno razumevanje »samouprav
ljanja«. Ceia vrsta negativnih poja
vov pri nas nikakor ni specifična

samo za nas in jih torej ni mogoče 
opredeljevati kot specifičen proiz
vod samoupravljanja. Takšni poja
vi so npr.: korupcija, uporaba »zvez 
in poznanstev«, nedemokratičnost 
upravnih postopkov, dolge poti od
ločanja, prazno sestankovanje, 
uzurpacija oblasti itd. Na drugi 
strani pa premalo pozornosti po
svečamo primerom, ko je bila po
samezna organizacija tudi v tak
šnem »samoupravljanju« nadpov
prečno uspešna. Podjetje, ki mu 
uspeva več kot polovico svoje pro
izvodnje izvoziti na konvertibilni 
trg in jo tam prodati po ceni, ki je 
vsaj enaka ali celo višja od dejan
ske, je uspešno tudi v primerjavi s 
podjetji v najbolj razvitih državah. 
In takih podjetij imamo kar lepo 
število. Vendar so tudi te organiza
cije poslovale in živele v istem »sa
moupravljanju«, v katerem so šte
vilne druge trajno proizvajale iz
gubo, itd.

In tako se pred nami vedno zno
va pojavlja eno in isto vprašanje: 
kako povečati ugled in moč samo
upravljanja, to je zagotoviti odgo
vornost za racionalno uporabo 
družbene lastnine sredstev za proiz
vodnjo in učinkovito spodbujati 
njeno obnavljanje in povečevanje?

Še vedno namreč velja Marxovo 
spoznanje, da se bo kot objektivno 
naprednejši uveljavil tisti način pro
izvodnje, ki bo (naj)bolj povečeval 
proizvodnost človekovega dela. 
Dejstvo je, daje bil v zadnjih dveh 
desetletjih kapitalizem uspešnejši 
kot socializem. Toje treba razumeti 
tudi kot izziv socializmu, da reši 
probleme, ki zmanjšujejo tempo 
gospodarskega razvoja. V tem smis
lu je konkurenca kapitalizma socia
lističnim družbenim ureditvam očit
no spodbudna. Ne kaže pa pozabiti, 
daje bil tudi kapitalizem v petdese
tih in šestdesetih letih do vključno 
naftne krize v sedemdesetih in ob
dobja neposredno po njej v zelo 
resni krizi. Vendar se je naglo po
stavil na noge. Ali naj se zdaj učimo 
le iz tujih izkušenj, ali so kaj naukov 
za naše prihodnje ravnanje obrodile 
tudi naše domače?

V. BLATNIK

KRŠKO — Naj se sliši še tako nena
vadno, je vendarle res, da so samo v kr
ški občini lani v soseščini JE Krško 
— zabeležili 6-kratno prekinitev doba
ve električnega toka. Zaradi nje je imela 
samo TCP Videm za 60.000 dolarjev 
škode, koliko škode so imele ostale de
lovne organizacije v Krškem, Posavju, 
na Dolenjskem, pa ne ve nihče.

»Krško ne dobi iz jedrske elektrarne 
niti kilovata električne energije,« pravi 
direktor tozda Elektrodistribucija Kr
ško Stefan Sunta. »Kdaj že smo predla
gali zgraditev razdelilne transformator
ske postaje 400/110 voltov v Krškem, s 
katero naj ne bi izboljšali oskrbe z elek
trično energijo samo v Krškem, marveč 
tudi v Ppsavju in na Dolenjskem,« meni 
Štefan Sunta. O vsem tem je bil govor 
tudi v energetski skupnosti za Posavje in 
Dolenjsko, ki je sklicala posvet na to 
temo.

Nemalo problemov in odprtih vpra
šanj imajo tudi v krški Elektrodistnbu- 
ciji. Z električno energijo oskrbujejo 
1.284 kvadratnih kilometrov veliko 
območje s 34.000 porabniki. Do teh

porabnikov vodi 891 km srednjenape- 
tostnih vodov in 2.800 nizkonapetost
nih vodov, tu pa je še 749 transforma
torskih postaj. »Vse te napeljave ter 
gradnjo novih bi morali vzdrževati iz 
amortizacije. Toda z njo pokrivamo iz
gube v elektrogospodarstvu, zato se naši 
potrošniki lahko obrišejo pod nosom za 
kakovostnejše dobave električne ener
gije. Kako slabo nam gre, kar zadeva

• Kaj bo prinesla prihodnost, v Kr
škem še ne vedo. Menijo, da je elek
trodistribucija v sistemu elektrogos
podarstva vse preveč prepuščena 
sama sebi. Pa tudi sama elektrodis
tribucija je vse preveč razdrobljena, 
saj je razdeljena na 5 delovnih orga
nizacij in 25 tozdov.

■
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Štefan Šunta

likvidnost, naj ponazorim s primerom: 
namesto da bi dobili od EGS nazaj 132 
milijard dinarjev, smo jih le 33 milijard. 
Tudi ne vemo, kako bomo rešili vpra
šanje havarij, ki so zadele naše območje. 
Škode je bilo za 1,8 milijarde dinarjev, 
mi pa smo dobili od sevniške občine 
samo 10 milijonov pomoči. Precej sivih 
las nam povzročajo tudi dolžniki v 
družbenem sektorju, kjer se dolgovi se
števajo v milijardah dinaijev. Toda ka
ko naj čiste vesti terjamo dolgove od 
TCP Videm, ko pa ji ne moremo zago
toviti rednih in nemotenih dobav elek
trične energije?« Malo drugače je, kadar 
ne plačujejo električne energije zaseb
niki. Njim takoj pošljejo temo!

J. SIMČIČ

NOVI DEVIZNI TEČAJI
država valuta velja za nakupni srednji prodajni

Avstralca a dolar 1 40689 40751 40812
Avstrija šiling 100 399691 400292 400892
Kanada dolar 1 44505 44572 44638
Danska krona 100 723937 725025 726112
Finska marka 100 1218400 1220231 1222061
Francija frank 100 828983 830229 831474
ZR Nemčija marka 100 2812601 2816827 2821052
Grčija drahma 100 - 31564 31611
Irska funt 1 ~
Italija lira 100 3837 3843 3848
Švica Irank 100 3207853 3212673 3217492
V. Britanija funt 1 81787 81910 82032
ZDA dolar 1 52237 52316 52394

C Naša anketa

Gre za politični proces
30. oktobra se je v Titovi Mitroviči začel proces zoper Azema Vllasija i" , 

še 14 soobtoženih. Obtožnica jih bremeni kontrarevolucionarnega ogroža- J
nja družbene ureditve po 114. členu zveznega kazenskega zakona, po kate
rem je mogoče soditi vsakemu državljanu, ki oblasti v očitno nepravni drža
vi trenutni ni pogodu.V povezavi s 139. členom istega zakona je možno za 
takšna dejanja človeka obsoditi tudi na smrt. Vse strokovne pravniške raz
člembe dokazujejo, daje obtožnica spis, ki ne sodi v sodne dvorane, slišattjt 
celo, da gre za politični pamflet, ki bi bil povsem normalen za sejo CK ZKJ 
v zadnjem času, za sodišče pa ne. Gre za stalinistično izročilo, ki v balkansi' 
inačici tik pred vrati Evrope 1992 in sveta 21. stoletja deluje še posebej gr®" . 
ljivo. Grozljivo deluje izredno grob (in drag) represivni aparat, ki v kali di® | 
izražanje nezadovoljstva nad razmerami na Kosovu, ki strelja demonstran
te, se izživlja nad tujimi diplomatskimi predstavniki, »neprijetnim« novinar
jem grozi s smrtjo itd. V takih razmerah naj bi verjeli v nepristransko sotr 
stvo, na terenu, kjer je bila Vllasijeva glava obljubljena razjaijeni množic 
že, ko je bil še svoboden človek in komaj odstopljeni ugleden politik, kjer 
slovenski predlog za abolicijo kričavo razlagajo kot izdajo države, pod p®0 
albanskim separatistom itd. Brezumje, kar proces je, bo Jugoslaviji poleg 
vseh notranjih posledic, travm in tragedij še dodatno močno zmanjšal0 | 
ugled v tujini.

I

MARJANA BAZNIK, dipl. ekonomist
ka, Novo mesto: »Vse, kar je moč zadnje ča
se prebrati o procesu proti Azemu Vllasiju, 
opozarja, daje to nepotrebna zadeva, ki ze
lo škoduje ugledu Jugoslavije v svetu. Ško
da pa ni samo moralna, zelo lahko nastane 
tudi gospodarska, saj je več pogajanj o 
mednarodni podpori našemu novemu gos
podarskemu programu v najbolj občutljivi 
fazi. Proces pa že sedaj terja tudi človeška 
življenja, kar je njegova direktna in najbolj 
tragična posledica.«

n.

JANEZ BRINC, pospeševalec v ^ 
Metlika: »Vllasiju očitajo hude stvari. 
to res, potem naj bo primerno kaznovat^, 
njegovo krivdo oz. nedolžnost naj ug°l 
sodišče v BiH, Hrvaški ali Sloveniji,MJUISL.C V Ulil, IIIVdSM ali Ul■ .

Vllasi in njegovi odvetniki tudi zahtevaj0'
1 •. • •. < rvv. 1/ /-\eQVU

<
kajti v nepristranskost sodišča na Koso' 
v Srbiji ne gre verjeti. Če bi nepristransko
pravično sodišče ugotovilo krivdo, naj 
do Vllasi in drugi obtoženci kaznovanj. » 
pa bi se izkazalo, da so nedolžni, bi ^ 
biti kaznovani tisti, ki so vse to zakuha >•

(

ANKA SEKIRIC, prodajalka iz Drage,
Kočevje: »Menim, da gre za montiran pro
ces. Sem za to, da bi Vllasija in druge brez 
sojenja spustili. Prepričana sem, da Jugos
lavija ni pravna država in bojim se, da bodo 
sodniki pristranski. Če bi živeli v pravni dr
žavi, bi lahko bilo sojenje kjerkoli, ker pa 
nismo, naj bo tam, kjer bo najbolj pravično, 
kjer so sodniki neodvisni in nevtralni. V Sr
biji so Vllasija mnogi odgovorni že vnaprej 
obsodili, zato tam sojenje ne bo pravično.«

BRANKA VESEL, strojepiska v Inle^ j 
Ribnica: »Menim, da je bolje, da Vllas| 
sodijo, kot da bi ga vnaprej oprostili. Sod 
če naj ugotovi, ali je kriv ali nedolžen. t-e 
ga oprostili brez sodbe sodišča, bi v mnog' 1 
ostal dvom, da je morda le kriv. Strinjam P»
se, da mora biti sojenje nepristransko, celo
drugi republiki, pa tudi, da bi morala 
sodna dvorana večja, da bi lahko bilo 
vzoče kar največ javnosti, predvsem n0 
narjev.«

1
, i

TONE PETROVIČ, učitelj razrednega 
pouka na OŠ Senovo: »Proces proti Vllasiju 
je politični proces. Zato podpiram abolicijo, 
saj je proces zakuhala politika in naj ga poli
tika še razreši. Sicer se bo med samim pro
cesom pokazalo, da pri nas po .zakonu o za
ščiti države’ lahko sodijo vsakemu državlja
nu. Žal so težnje Slovenije po demokratič
nih spremembah preveč osamljene, da bi 
lahko že sedaj in na mah uspele. O tem, ka
ko bo proces škodoval J ugoslaviji, niti ne bi 
izgubljal besed.«

>-v

m %

MILAN ČURK, referent samoupraolF 
nja v Beltu, Črnomelj: »Prepričan sc^h _ 
gre za montiran politični proces. Če bi 
sija oprostili, potem bi padel ugled M’ 
viču, kije na mitingu obljubljal VllasiF 
glavo. Vendar ga po mojem tudi obsodi 
bodo, če bi namreč prišel pričat Miljff M 
bi ga advokati .raztrgali’. Kakršenkoli ze^ 
razplet, pa je že s tem, da se je proces za 
naši državi v tujini še dodatno močno pa 
ugled in sram nas je lahko.«

MARKO KORAČ, svetovalec za mar
keting iz Sevnice: »Ob procesu proti Vllasi
ju nč morem mimo sojenja četverici JBTZ v 
Ljubljani. Obakrat je javnost preveč izklju
čena oz. omejena, če naj bi v naši in svetov
ni javnosti procesa izzvenela količkaj de
mokratična in v dokaz, da smo za pravno 
državo. Zaradi znanih okoliščin bi bilo 
prav, da bi Vllasiju sodili v Ljubljani, Za
grebu ali Sarajevu in da bi se lahko branil s 
svobode.«

VESKO TRIPKOVIČ, dijak z M1^ 
»Dogajanje okrog sojenja Vllasiju bo .* ^ 
lo in težko seje odločiti, kaj je res, kaj y\gf 
Če je res, kar govorijo eni, daje organ' 
terorizma, potem bi bila obsodba upra 
na. Če je ves njegov narod z njim, al^ e|ja-
tem obtožbe o njegovem terorizmu š<= |

odločilno, kar bojo? Najbrž 
narod.«

DRAGO IVANŠEK, sekretar OK 
ZSMS Brežice: »Nič novega ne bom pove
dal, saj že vrabci čivkajo, daje proces proti 
Vllasiju zmontiran in da si Jugoslavija za
pravlja ugled v demokratičnem svetu. 
Osebno se, kot vsa slovenska mladina, za
vzemam za Vllasijevo pomilostitev, za 
ustavitev prakse političnih procesov v drža
vi in za črtanje zloglasnega 133. člena, ki 
sam po sebi zanika vsako demokracijo.«
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Kakršna setev, taka žetev
Zakaj kmetje ne sejejo več toliko pšenice kot nekoč

slovenska ZEMLJA 
IZGINJA

ni ^LJANA — Da alarm zelenih 
P^nm in da strah pred (ne?)- 

“«ayljivim krčenjem našega življenj- 
*8a prostora ni odveč, je potrdila 
® statistika. Po zadnjih statističnih 

^atkih smo od leta 1960 do 1987 z 
Travami in drugimi posegi izgubili 
ij. i 0 ^20 hektaijev kmetijske zem- 
jjr aa[ Maša skupaj približno 46.500 
la« r i veijetno ne drži več niti ka
le i n‘ Pnelatek, da ima Slovenija 
Drfk-^ arov obdelovalne zemlje na 
D Pralca, s čimer se je uvrščala na 
j^j^dnje mesto v Evropi, pred

Že kar precej let j e preteklo, odkar se 
je začela velika vseslovenska akcija, ka
tere cilj je bila čim večja samooskrba s 
pšenico. Ta akcijaježe prvo leto obrodi
la dokaj pšenice, potem pa leto za letom 
več. Čeprav sta šla akcija in njen prvotni 
namen že domala v pozabo, pa so kmet
je še vedno sejali pšenico in jo tudi pro
dajali zadrugam. Zdaj pa se zadeve 
obračajo v nasprotno smer.

Tako vsaj bi lahko sodili po krškem 
primeru, kjer so doslej s pšenico posejali

SEVNIŠKA ZAHTEVA NA 
KONGRESU ZSMS

PORTOROŽ — Sevniškim delega
tom na 13. kongresu ZSMS v Portoro
žu je uspelo prodreti s pobudo, da v 
programski dokument kongresa vnese
jo tudi besedilo, ki govori o skrbi za hi
trejši razvoj kmetijstva v Sloveniji, še 
zlasti v hribovskih predelih. Sevničani 
so predlagali, da je potrebno nemudo
ma spremeniti kriterije za dodelitev ne
povratnih sredstev za razvoj kmetijstva, 
ki trenutno ne pospešujejo prestrukturi
ranja kmetijske pridelave skladno z na
ravnimi danostmi in s tem zavirajo 
uspešen razvoj kmetijstva v hribovskih 
predelih. Za hribovska področja v Slo
veniji so zahtevali izdelavo konkretnih 
programov razvoja, pa tudi zagotovitev 
zanje potrebnega denaija. Ta denar vi
dijo v velikih sredstvih ki se tudi s te 
občine odlivajo v sklad federacije za 
manj razvite republike in za SAP 
Kosovo.

IZVIDNIK V KUPČIJI
k Prodajne cene v KZ Krka

deo 3 ^en 50 sPet posko&te cene mla- 
jT«* Phanega goveda. Vodja komercia
le. T? Je povedal, da bodo ta te- 
__ Plačevali to govedo v ekstra klasi za 
Don!w,i 84.000 din za kilo in v 1. klasi 
ne « ^ din za kilo. Višje so tudi ce-
l&fOOOdP 8°^a’ki ga Plaiuiei° P°

tfJ'a.!eden bodo plačevali teleta 1. ka- 
7® nje za pitanje—moška po 200.000 
“A ženska po 180.000 za kilo žive teže. 
imv ^ kategorije bodo plačevali 
17n rvuP°. ‘90.000 din in ženska po 
din din, za klanje pa po 170.000
Qji
A “pne 'n prodajne cene v M — 

^kombinatu Krško

UgMftE TBŽNICE
jai,Ha Ponedeljkovi tržnici so proda
li ‘Jabolka Po 14.000 do 20.000 din 
d hruške po 20.000 in man- 
ipj.ne P° 40.000. Kilogram orehovih 

Je velJal 300.000 do 400.000 in 
sl1', orehov 100.000 din. Lonček 
din 50 kupci plačevali po 60.000

kilo skute pa po 100.000 din. 
nan ie bil° 10.000. Fižol so imeli 
»Prodaj po 90.000 do 150.000 din. 

kn,;"Je sta' 150.000 kilogram, enako 
dn ^^?°late 50 prodajali po 20.000 
rltL^‘900 din, radiča po 30.000 ter 
loorCV ',n kolerabe po 14.000 din. Ki- 
^r>m kostanja je veljal 50.000 din.

Tudi v Krškem je ta teden poskočila 
cena mladega pitanega goveda. Za me
so bodo plačevali MPG po 180.000 do
200.000 din, slednja cena velja za ekstra 
klaso. Teleta bodo ta teden plačevali po
150.000 din za klanje za kilo žive teže in 
po 160.000 din za pitanje. Te cene ve
ljajo za sivo tjavo pasmo, ki je je na tem 
območju največ, medtem ko telet prve 
kategorije skoraj nimajo.

Poskočile so tudi cene prašičev. Pro
dajne cene 100-kilskih prašičev so ta 
teden od 120.000 do 130.000 din za ki
lo. Odkupne cene mladih pujskov od 
10 kg naprej pa so 150.000 din za kilo 
žive teže.

V hladilnici v Zadovinku prodajajo 
jabolka po 20.000 din, hruške po
23.000 din, krompir po 8.000 din in ze
lje še vedno po 5.000 din.

• SEJMIŠČA V BREŽICAH — Na 
sobotnem sejmu so imeli naprodaj 
152 do 3 mesece starih in 27 starejših 
prašičev. Mlajših so prodali 85, in si
cer po 110.000 do 125.000 din kilo
gram žive teže, starejših pa 16, in to 
po 125.000 do 130.000 din kilogram 
žive teže.
• SEMIŠČE V NOVEM MESTU 
— V ponedeljek so imeli naprodaj 
122 prašičev, od tega 17 starejših, tj. 
težjih od 50 kg. Cena mlajših je znaša
la 130.000 do 150.000 din za 1 kg žive 
teže in starejših pa 110.000 din za kilo 
žive teže. Na sejmu, kamor rejci dru
gih živali tokrat zaradi dežja niso pri
peljali, so prodali 90 mlajših prašičev 
in le 2 starejša.

Kmetijski nasveti
Kaj preti suhi mesnini

L aiflo da se spusti živo srebro pod ničlo in da zapihajo severni vetrovi, pa 
vnan Vilil° P° kmečkih dvoriščih. Prihaja čas kolin, na katere seje treba 
tak ou pr'Prav'li in biti pripravljen tudi na možno razočaranje. Ce ni vse 
stcmi-■' mora biti, nam slastne mesnine lahko priskutijo nepravilni po- 
Ele? 1 a * 9^0 nekateri škodljivci, o čemer več piše veterinar dr. Janez Br- 

e X Prejšnji številki Kmečkega glasa.
todri rUe mesnin ima pa nas sicer veliko tradicijo in je tako rekoč del na- 
tahlf počila, vendar se včasih ne posreči. S suhomesnatimi izdelki se 
v0 n°, r' bakuljavost, pa tudi trihineloza, zato je treba meso pred predela
no r?tančno Pregledati. To velja zlasti sedaj, ko mesaiji vmešajo med svtnt- 

p, ^°, drugih živali ali celo divjačine.
V o, °kaJ pogosto poškodujejo mesnine tudi škodljivci oz. njihove Učinke.
L 0|°Veniii ip V lhromk.1, •,« men v IraiAnh in CllŠilnioih ČeStO »naStaniM«

Pa lil, - v'lllKe' t e živijo na sunomesnaun tzaetiun, zuu>u n* aiamui, 
deni 6 mo4 celo na posušenih ribah. Rade se zavlečejo v meso ob kosti, 
v^pri pršutu, in že s svojo prisotnostjo močno zmanjšajo njegovo

preteča nevarnost za suhomesnate izdelke so pršice, kijih pogosto 
na površini pršuta, kraške pancete in še nekaterih mesnih tzdel-

GOJITI ŠAMPINJONE — Rad bi se lotil gojenja gob šampi- 
ton*1,1 me zanima, ali obstaja kaka knjiga o tem. Rad bi nekaj osnovnih 

prosi bralec B. S. Odgovarjamo na kratko: Na knjižnem trgu 
tan2j* knjiga Gojenje šampinjonov. V njej med drugim. piše, da je za 
n,?rj;no pridelovanje teh gob potreben dobro toplotno izoliran prostor, ki 
pl® tnoč temperaturo poljubno uravnavati. Za pridelavo je nujen kom
un, vmešana žitna zrnja in podgobje ali micelij. Po dobrih dveh ted- 
l 25° C in 90-odstotni relativni vlagi podgobje preraste kompot, na- 
Suni* P°trebno prekrivanje s 3 do 5 cm debelo plastjo mešanice šote m 
dni n^ev®ga peska ter znižanje temperature na 16° C. Cez približno teden 
—zrastejo prve gobe za pobiranje. Več piše v knjigi.

tolS Pr°stim očesom jih ni mogoče videti, njihovo prisotnost lahko ugo- 
Predv ^spremenjenem okusu, delno pa je spremenjen tudi videz mesa, 
njem •’em barva- Pred obema škodljivcema se ubranimo s temeljitim čišče- 
Vanic *n ?avan°vanjem (mreže na oknih) shramb mesa, pravilnim obrezo- 

J m m pripravo mesa ter z brezhibno čisto opremo pri delu.
Inž. M. L.

Ute

okoli 400 ha pogodbenih površin in od 
kmetov odkupili po 1.000 ton pšenice. 
Letos pa med kmeti ni bilo pravega za
nimanja za setev pšenice in še manj za 
podpisovanje pogodb. To pa niti ni čud
no, ko vemo, da je bila cena pšenice 
prenizka, da pa je poskočila takoj po 
odkupu. K takim reakcijam kmetov je 
nemara prispevalo tudi to, da so seme
narne prodajale semensko pšenico slab
še kakovosti po enaki ceni kot zadruge z 
vsemi regresi vred, resda višje kakovo
sti, pa so kmetje raje posegali po prvi 
Ne nazadnje si kmetje ne morejo dosti 
pomagati z regresi Občinsko skupnost 
za pospeševanje kmetijstva resda veliko 
stane, ko prispeva po 50 tisočakov za 
vrečo mineralnega gojila, kmetu pa teh 
nekaj tisočakov sploh ne pomeni dosti 
glede na visoke cene gnojil

Ob tej setvi bo bržkone težko še kaj 
spremeniti ali kmetom ponuditi dodatne 
ugodnosti da bi se le odločali za setev 
pšenice. Zato pa ostaja krškemu Agro
kombinatu dovolj časa do prihodnje set
ve ali še raje do žetve, ko bodo kmetom 
lahko ali pa morali ponuditi še boljše 
pogoje Te pa bodo lahko ponudili če 
bo slovenska država še imela interes za 
večjo samooskrbo. Da bi kmetje še na
prej podpirali samo politične akcije ne 
da bi od tega kaj imeli pa ne gre več 
računati j SIMČIČ

MELIORACIJE SI 
KAR SLEDIJO

ČRNOMELJ — Konec oktobra so 
končali melioracije na območju Strek- 
ljevec — Maline v semiški krajevni 
skupnosti, kjer so na 264 ha odstranje
vali kamenje, založno gnojili in planira
li poti. Enaka dela bodo opravili tudi na 
250 ha polj v okolici Tribuč, kjer so me
lioracijo pričeli 20. oktobra, končana 
pa bo do kqnca leta, če bo seveda ugod
no vreme. Že sedaj pa je v pripravi me
lioracija 180 ha polj v Nerajcu, ki naj bi 
se predvidoma pričela januarja prihod
nje leto.

;

V novembru 
vitaminizacija 
krav molznic
Preventivna akcija
Kljub vsem pretresom s cenami 

mleka in mesa redijo dolenjski 
kmetje še vedno 18.000 krav in 
zberejo 38 odstotkov vsega mleka, 
ki ga odkupijo Ljubljanske mlekar
ne. Razen redkih izjem regresiranja 
in spodbud za večjo proizvodnjo 
mleka se na Dolenjskem doslej ni
smo ravno izkazali v prizadevanjih, 
da bi še povečali tržne presežke. 
Očitno nismo znali izrabiti po
membnega položaja, ki ga imamo v 
slovenskem mlekarstvu, ker pa ni
mamo lastne mlekarne, tudi kake 
posebne mlekarske politike nima
mo.

Nihče ne more napovedati učin
kov masovnih preventivnih pospe
ševalnih ukrepov, zanesljivo pa 
lahko sklepamo iz izkušenj drugih, 
da je koristno dvakrat na leto živali 
vitamizirati. Zato bomo pretežno z 
denarno pomočjo zavarovalnice 
Triglav izvedli v tem mesecu sploš
no vitamizacijo in mineralizacijo 
vseh zavarovanih krav na Dolenj
skem. Gre za približno 10.000 
molznic. Akcija bo izvedena v vseh 
dolenjskih občinah hkrati. Ob po
moči nekaterih intervencijskih skla
dov občin bo lastnik živali predvi
doma plačal le petino stroškov, kar 
znese približno 20.000 din za molz
nico. Možen bo tudi dogovor za vi- 
taminizacijo nezavarovanih živali, 
vendar žal za polno ceno, zmanjša
no le za delež participacije inter
vencijskega sklada.

Podrobnejši načrt za izvedbo te 
pomembne akcije bo na voljo na 
sedežih veterinarske službe, delno 
pa bo objavljen tudi v Studiu D.

Mag. FRANC COLARIČ 
Dolenjsko-posavski 

veterinarski zavod

Tudi kmetje 
postali bolj 

preračunljivi
V Črnomlju se e močno 
zmanjšal odkup kmetij- 

skih pride kov
ČRNOMELJ — Odkup kmetijskih 

pridelkov v črnomaljski kmetijski za
drugi močno upada. Prav ob jesenski 
setvi pšenice je bilo sklepanje pogodb 
najslabše, najskromnejše v zadnjih letih, 
saj bodo kmetje (po pogodbah sodeč) 
prihodnje leto oddali le okrog 200 ton 
zrnja. Odkup mleka je bil do konca sep
tembra za 7 odst. manjši kot v enakem 
obdobju lani, v zadrugi pa pričakujejo, 
da bo mleka še manj. Zelo seje namreč 
zmanjšalo tudi število krav, posebno v 
semiškem koncu. Krompirja, ki so ga 
navadno odkupili okrog 600 ton, so le
tos kmetje pripeljali v zadrugo le 300 
ton.

Da so vsemu temu vzrok nizke od
kupne cene, ni potrebno posebej po- 
udarjati. Dokaz za to je tudi odkup 
mladega pitanega goveda, ki se je jeseni, 
ko so cene mesu rasle celo hitreje kot in
flacija, močno povečal. Poleg tega dobi 
kmet za privez vsakega teleta, pa naj ga 
redi za zakol ali pleme, od sisa za pospe
ševanje kmetijstva premijo v višini 
vrednosti 40 kg teleta, kar trenutno ve
lja 6,4 milijona dinarjev. Za pitanje in 
za nabavo plemenske živine pa je moč 
dobiti tudi posojila po obrestni stopnji 
64 odst. Zaradi teh ugodnosti so se po
tem, ko so spomladi kmetje začeli praz
niti hleve, le-ti začeli znova polniti, a 
prepočasi. Ker so številne kmetije 
majhne, na njih pa živijo ostareli ljudje, 
v marsikaterem belokranjskem hlevu 
nikoli več ne bo življenja.

M. B.-J.

ODREDBA PROTI 
ŠIRJENJU BOLEZNI 

ZAJCEV
NOVO MESTO — V oktobru so v 

več krajih v sevniški občini ugotovili ze
lo nalezljivo hemoragično bolezen kun
cev in zajcev. Zaradi tega je novomeški 
izvršni svet po predhodnem soglasju 
trebanjskega na osnovi predloga no
vomeške veterinarske inšpekcije 2. no
vembra sprejel odredbo o ukrepih za 
preprečitev širjenja te bolezni kuncev in 
zajcev, ki se konča s hitro smrtjo. Z njo 
je na območju novomeške in trebanjske 
občine prepovedan kakršenkoli promet 
s kupni in zajci, izdajanje zdravstvenih 
spričeval za te živali, pa tudi njihovo 
pripuščanje. Prepovedane so tudi raz
stave in sejmi, saj se bolezen širi tudi 
posredno.

• Vino je tehtnica, na kateri se steh
tajo ljudje. (Nemški pregovor)
• Vino pij zmerno, da ti ne uniči šti
rih stvari: telesa, lastnine, duše in ča
sti (Nemški pregovor)
• Kdor se vsak dan kopa v vinu, ta se 
v njem tudi utopi (Nemškipregovor)

FRANCIJA 
VELIKA BRITANIJA 

ZR NEMČIJA 
ITALIJA 

ROMUNIJA 
MADŽARSKA 

ČEŠKOSLOVAŠKA 
ŠPANIJA 
POLJSKA 

JUGOSLAVIJA

uHizi: 64

«r 62
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PRIMERJAMO SE Z EVROPO — Povprečni hektarski pridelki so se 
v minulem desetletju povečevali hitreje kot pri nas. V Evropi so se povr
šine, posejane s pšenico, po letu 1975 povečale približno za 1,8 milijona 
hektaijev, skupni pridelek pa seje zvečal za dobrih 51 milijonov ton. 
Kako so se povečevali pridelki v posameznih deželah je razvidno na 
tabeli.

V času, ko boste brali ta prispe
vek, bo »Martin iz mošta že naredil 
vino« (11. novembra) in zato ne 
bomo govorili več o moštu temveč 
o vinu, kljub temu da vino po večini 
še ne bo čisto, saj traja tiho vrenje 
letos dalj časa.

Čeprav smo bili letos prisiljeni 
mošt dosladkati zaradi prenizkega 
odstotka naravnega sladkoija v 
grozdju, smo le na videz zmanjšali 
okus po kislosti. Grozdje je imelo 
nizek odstotek naravnega sladkor
ja, hkrati pa zelo visok delež kislo
sti. Ta je (glej tabelo mag. Mitja 
Kocjančiča v Dolenjskem listu 19. 
okt.) na primer pri rumenem plavcu 
znašala od 20 do 23,5 promila, pri 
žametovki od 15,1 do 22,5 promila, 
pri laškem rizlingu do 15,9 promila, 
pri šiponu 20,1, pri kraljevini do 
15,7 promila, pri frankinji pa do 
15,4. Zato je kisline pri letošnjem 
vinu več kot preveč, saj jo je do- 
sladkanje le navidezno zmanjšalo.

Previsoka stopnja kisline poruši 
razmeije med kislinami, ekstrakti in 
alkoholom. Letos je optimalna kis
lost vin presežena, je nenormalna. 
Tudi ljubiteljem kislih vin prija kis
lina le do neke mere. Zato bo letos 
potreben razkis ali pa poprava vina 
zaradi obilnih kislin in kislega oku
sa. Kislost vina zmanjšamo biološ
ko in kemično.

Biološko upadanje kisline
Ob alkoholnem vrenju mošta in 

ob poznejšem zorenju mladega vina 
se skupne kisline v vinu počasi 
zmanjšujejo. Del vinske kisline se 
izloči v obliki vinskega kamna. Ja
bolčno kislino ragedajo nekateri

mikroorganizmi, (ob temperaturi 
22 do 34° C), nastaja bakteriološki 
proces, brez katerega bi bila mnoga 
vina severnih vinorodnih predelov 
skoraj nepitna. Pri razkroju ostre 
jabolčne kisline nastaja poleg oglji
kove mlečna kislina, ki je po okusu 
mnogo milejša. Iz grama jabolčne 
dobimo le 0,67 grama mlečne kisli
ne. Pri alkoholnem vrenju nastaja 
še jantaijeva kislina, ki prav tako 
pripomore k zmanjšanju skupne 
kisline v vinu. V vsakem, tudi naj
bolj zdravem vinu je tudi nekaj 
ocetne kisline. Te ostre kisline prav 
nič ne čutimo, je pa produkt vinskih

kvasovk, ne pa ocetnih bakterij, ki 
povzročajo čir in so vselej škodljive.

Naloga preudarnega kletarja je, 
da naravnega procesa biološkega 
upadanja kislin niti ne ovira niti ne 
pospešuje. To velja, če je vinski pri
delek normalen. Raziskanje vina je 
v mnogih primerih možno na nara
ven način, zlasti pri kvalitetnih vi
nih, pridobljenih od vinskih sort, ki 
rastejo na dobrih legah. Pri trgatvi 
ne smemo prehitevati.

O kemičnem razkisu vina pa 
drugič.

T. DOBERŠEK
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NAJBOLJŠI STRELCI — Ob otvo
ritvi razstave »Obramba pred točo 
nekoč in danes« v prostorih M-KK 
(nad avto trgovino na Glavnem trgu), 
ki bo na ogled do vključno nedelje, so 
podelili priznanja nekaterim najpri- 
zade vnejšim strelcem z območja skup
nosti za obrambo pred točo osrednje 
Slovenije. Na posnetku: predsednik 
koordinacijskega odbora za OPT inž. 
Albin Ješelnik izroča priznanje Albi
nu Ivačiču (na desni) iz Presladola pri 
Brestanici. (Foto: P. Perc)

Kislo mlado vino
Z degustacije v Semiču

SEMIČ — Namen semiškega marti
novanja, ki bo ob koncu tedna je, da 
strokovnjaki ocenijo mlado vino ter 
svetujejo, kako bi ga bilo med zorenjem 
moč čimbolj izboljšati. Tokratno oce
njevanje je pokazalo, daje bila letošnja 
letina povprečna, da vsebuje mlado vi
no več kisline in manj sladkoija, sicer 
pa so bela vina boljša kot črna. Na de
gustacijo, kije bila v ponedeljek, so vi- 
nograldniki prinesli 55 vzorcev, oce
njenih pa je bio 50. Z belokranjskimi 
belimi vini so se najbolje odrezali Mar
tin Plut iz Kota (16,77), Milan Malna- 
rič iz Vavpče vasi (16,46) ter Vinko Plut 
iz Oskoršnice (16,39). Za sortno belo 
vino so dobili najboljše ocene Alojz Be
zek iz Semiča (16,42, Martin Pečavar iz 
Nestoplje vasi (16,13) in Janko Buko
vec iz Semiča (15,99). Naj višje ocenjeni 
rose je pridelal Peter Henigsman iz 
Vavpče vasi (15), metliško črnino Jan
ko Bukovec iz Semiča (15,79) ter mo
dro frankinjo Mirko Pezdirc iz Semiča 
(16,49). Vsa nagrajena vina bodo na 
voljo tudi na martinovanju.

PRODAJA SADNIH 
SADIK

SEVNICA — Sevniški M-Kmetijski 
kombinat je te dni pričel prodajati različne 
vrste sadnih sadik. Pri jablanah ponujajo v 
prostoru pri gostilni Lovec v Sevnici (vsak 
dan med 13. in 16. uro) širok izbor od sta
rih sort na sejancu do najnovejših sort na 
šibkih podlagah.

MARTINOVANJE 
V SEMIČU

SEMIČ — Semiška podružnica 
Društva vinogradnikov Bele kraji
ne pripravlja za 10. — 12. novem
ber že tradicionalno martinovanje. 
Prireditev se bo pričela v petek ob 
16. uri s pokušnjo mladih vin in ot
voritvijo razstave ročnih del v pen
zionu Smuk. Uro pozneje bo prav 
tam koncert godbe na pihala iz Čr
nomlja, ob 18. uri pa podelitev pri
znanj vinogradnikom nagrajenih 
vin ter koncert Dolenjskega okteta 
iz Novega mesta. 11. novembra bo 
od 9. ure naprej poleg pokušnje 
mladih vin in ogleda razstave roč
nih del na ogled tudi vinogradniška 
zbirka, ob 16. uri pa bo revija do
mačih harmonikašev v Smuku. V 
nedeljo se bodo prireditve pričele 
ob 8. uri zjutraj, ob 16. uri pa bo na
stop tamburašev iz Adlešičev. Vsi 
trije večeri se bodo zaključili s plesi, 
v petek in soboto pa bodo po Se
miški gori odprte tudi zidanice vi
nogradnikov za vse tiste, ki bodo že
leli martinovati povsem po domače.

Gorje ti, 
ubogi kmet 
dolenjski!

Kaj so pisale Dolenjske 
novice 15. novembra 

1889, pred sto leti
Denara ni! tako jadikuje dolenjski 

kmetovalec od dne do dne bolj; a poleg 
denara, tudi ni letos potrebnih, d*, najpo
trebnejših stvari za vsakdanji živež. Tako 
je glavni pridelek našega kmeta — krom
pir — bil uničen po snedenih črvih ruja- 
vega hrošča. Vsaj je vsakemu znano, da je 
ravno krompir vsakdanja hrana ubožnejih 
ljudi, da se pri njem preživi ne le pri nas, 
tudi drugod na milijone ljudi. Poleg ljudi 
pa trpi še svinjereja jako močno.

Denara ni, da bi plačevali davke, ni ga, 
da bi plačevali obresti svojih dolgov; ni 
denara, da bi si kupili potrebno obleko in 
obutalo; na upanje pa tudi ni kje kaj 
dobiti.

Pa kaj pravim, ni dobiti denara! O pa, 
dobiti ga je, pa kje? Pri neusmiljenih pi
javkah, katere derejo našega kmeta na ži
vem telesu in katerim je ravno na Dolenj
skem še polje obširno; a gorje ti, ubogi 
kmet, ako padeš tem v pest. Ti ljudje le od 
tvoje nesreče bogate in te od dne do dne 
drve bolj v pogubo. Neprenehoma kar po 
redu, ljudje lezejo vedno bolj in bolj v dol
gove, marsikateri uže ne vidi več iz njih in 
marsikateri mora brez svoje krivde zapu
stiti svoje posestvo, iz katerega ga prepode 
brezsrčni in nenasitljivi po denarju hrepe
neči oderuhi. Dandanašnji vek je res vek 
hlepenja po denarju in ogromnem premo
ženju. Da, dandanes je prvo vprašanje, ko
liko ima ta in ta.

Nekaj hočem ljubim našim kmetom 
svetovati, in to je: poprijeti se bode treba 
tudi v zimskem času obrtnije, domače 
obrtnije. Pa kakšne? Poglejmo si leno 
premikajočo se Krko in njene bregove, ali 
ne pride nam na misel, da bi tu vspešno 
rastla vrba, in pri vrbi najde dandanes uže 
obilo ljudi zaslužek in to z umetnim plete
njem košev, jerbasov in drugih enakih iz
delkov. Zaslužek je gotov, dasi ni velik — 
a bolje nekaj kakor nič. Posebno pa se 
Vam bode splačal trud ob pletenju. Ako 
vendar enkrat dobimo dolgo obečano že
leznico, katero čakamo, kakor Izraelci ob
ljubljeno deželo. Koški in košarice se po 
vsem svetu spečavajo. Seveda, bogastva si 
pri tem ne bodete nakupičili, po katerem 
pa tudi ni treba hrepeneti, vsaj ne smete 
misliti, da so bogati edini srečni ljudje.

TUDI LETOS POZNA 
TRGATEV?

METLIKA — Vinska kletje v svojih 
vinogradih na Vinomeru in v Vidošičih 
ob redni trgatvi pustila na trti okoli 7 
ton najboljšega grozdja laškega rizlinga. 
Upajo, da jim bo kljub slabim razme
ram od pomladi do redne trgatve in sla
bi vinski letini le uspelo, predvsem za
radi lepega vremena po redni trgatvi, 
pridelati vino pozne trgatve.
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IZ NKŠIH OBČIN IZ NtkŠIH OBČIN
Dogovora med upnicami še vedno ni
Tenel še čaka na začetek sanacije in finančne konsolidacije — Sanacijo naj bi 
________izvedla sanacijski organ v Tenelu in zunanji odbor sanatorjev

NOVO MESTO — Še vedno ni mogoče s stoodstotno gotovostjo trditi, da 
seje Iskra Tenel rešila pred stečajem. Zdaj sicer delovna organizacija Avtoma
tika in sozd Iskra ne vztrajata več na stečajnem postopku, vendar pa ne storita 
praktično ničesar, da bi stekla sanacija Tenela, za kar so se ne nazadnje dogo
vorili na sestanku pri predsedniku republiškega komiteja za industrijo in 
gradbeništvo.

Tenel je imel v devetih mesecih za 
108,8 milijarde dinarjev izgube, kar je 
celo nekaj manj, kot so ocenili v sana
cijskem programu, in tudi sicer seje po
slovanje glede na prvo polletje za ma
lenkost izboljšalo. Oktobra so zaradi 
stavke in slabe oskrbljenosti proizvod
nje z repromateriali zaradi nezmožnosti 
plačila sicer naredili in prodali le za 800 
tisoč namesto za 1 milijon ECU-jev, kot 
je mesečni načrt do konca leta, v pri
hodnjem letu pa načrtujejo za dobrih 
16 milijonov ECU-jev letne proizvod
nje in prodaje. Oktobrski izpad naj bi 
nadomestili že novembra, saj naj bi se v 
tem tednu uredila preskrba proizvod
nje, ker so s kupnino od prodane stavbe 
v Bršljinu tudi plačali najnujnejše do

bave. Razpoloženje v Tenelu sicer še 
vedno ni zavidljivo, tudi z ugotavlja
njem in razreševanjem problema od
večnih delavcev gre zelo težko in zelo 
počasi. Oktobra so dokončno rešili 30 
od 260 presežnih delavcev, zdaj se do- 
govaijajo z IMV, da bi zaposlili za ne
določen čas vsaj del tenelovcev.

Čeprav so banke upnice (največji sta 
LB Temeljna dolenjska banka in Iskra 
banka) sprejele sanacijski program za 
Tenel, ki ima po vseh strokovnih zago
tovilih nekaj dobrih tržnih programov, 
pa finančna konsolidacija še ni stekla, 
saj LB TDB in Iskra banka še nista us
kladili načina zanjo. LB TDB seje pri
pravljena vključiti v ta »posel« celo v 
večji meri, kot to izhaja iz dosedanjih

Voda še najcenejša dobrina
NOVO MESTO — S 1. novem

brom so se cene osnovnih komunalnih 
storitev v novomeški občini spet pove
čale, načeloma za 30 odstotkov. Za to
liko sta se podražila voda in odvoz sme
ti. Kubik vode stane sedaj gospodinjst
va 15.300, družbene dejavnosti 17.990 
in gospodarstvo 33.070 din. Odvoz 
smeti stane gospodinjstva 1.120 din za 
kvadratni meter, družbene dejavnosti 
2.070 in gospodarstvo 4.900 din.

Kanalščina in čiščenje odpadnih vo
da seje podražilo različno, bolj za gos
podinjstva in manj za gospodarstvo; pr
va naj bi do konca leta »ujela« 
gospodarstvo v teh cenah, saj po opre
delitvi izvršnega sveta za tovrstne razli
ke ni razlogov. Za čiščenje odpadnih

Dobrodošla
trgovska

konkurenca
Branka Humljan je od
prla prodajalno z me

šanim blagom
METLIKA — Pred slabima dve

ma tednoma je Metlika dobila prvo, 
metliška občina pa tretjo zasebno 
prodajalno z mešanim blagom. Na 
Mestnem trgu nasproti stavbe občin
ske skupščine jo je odprla Branka 
Humljan.

Čeprav Branka prizna, da je to šele 
začetek in da se vsi še nekoliko lovijo, 
pa se trudijo, da bi čimbolj ustregli 
kupcem. Tako imajo na voljo pijačo 
in čistilna sredstva po diskontnih ce
nah, izbirati je moč med 15 vrstami si
rov, za med pa gre tudi kruh iz zaseb
ne pekarne v Ozlju. »Priznam, da so 
nekatere stvari tudi nekoliko dražje 
kot v ostalih prodajalnah, ker sem jih 
dobila po najnovejših cenah, medtem 
ko imajo drugje še nekoliko starejši 
cenik. Sicer pa se bomo potrudili, da 
bomo kupcem čimbolj naklonjeni,« 
pove Branka. Strank jim v prodajalni 
ne manjka. Ali je tako samo v začet
ku, ko mnogi prihajajo tudi iz rado
vednosti, ali bo tudi ostalo, bo poka
zal čas.

In kako gledajo na novo konku
renco v Mercatorjevih prodajalnah?

Branka Humljan

»Dve desetletji v Metliki ob nedeljah 
ni bila odprta nobena prodajalna z 
mešanim blagom, čeprav so prebival
ci to želeli. Prvo nedeljo, ko je bila 
odprta moja prodajalna, pa sta bili 
dežurni tudi kar dve Mercatorjevi 
samopostrežnici. To pač naredi kon
kurenca,« pravi Humljanova.

Seveda ima Branka že načrte za 
prihodnje leto. Razmišlja, da bi spom
ladi še razširila trgovino v zgornje 
nadstropje, kamor bi preselila samo
postrežnico z mešanim blagom, med
tem ko bi bili v sedanji prodajalni na 
voljo le delikatesni izdelki.

M. B.-J.

Najcenejši 
dom počitka 

v Sloveniji
Popolna oskrba za 
219.700 dinarjev na dan

poslovnih odnosov s Tenelom, vendar 
dokončnega dogovora med upnicami 
še ni, vsak dan pa je v taki inflaciji zelo 
dragocen. Začetek sanacije je omogo
čen z odprodajo Tenelove stavbe v Br
šljinu. Za sanacijo Tenel potrebuje se
veda še dodaten, svež likvidnostni 
denar, ki naj bi ga nekaj bilo tudi iz raz
vojnega dinaija.

V pol leta naj bi Komunala odpravila velike razlike 
med akontacijami in poračuni — Nova podražitev

voda namreč gospodarstvo plačuje še 
faktor onesnaženosti, odvisen od one
snaženosti svojih odpadnih voda (Krka 
na primer na ta račun plačuje skoraj še 
petkrat več od osnovne cene). Kanalš
čina je za gospodinjstva dražja za 43 od
stotkov (stane 9.790 din za kubik), za 
družbene dejavnosti za 33 odst. (10.390 
din) in za gospodarstvo za 23 odst. 
(11.270 din). Čiščenje odpadnih voda 
seje za gospodinjstva podražilo za 51 
odstotkov in stane 4.710 din za kubik, 
za ostale pa za četrtino in stane 5.750 
din. Izdatki štiričlanske dužine za stana
rino (ki je ta mesec višja za 35 odstot
kov, kar pomeni, da se draži premalo, 
da bi ohranjala realno vrednost) in za 
osnovne komunalne storitve znašajo v 
novomeški občini v novembru 
2.083.200 din in so za 35 odstotkov 
večji kot pred mesecem oz. za 112 odst. 
večji kot pred dvema mesecema.

Ko je novomeški izvršni svet potije- 
val zdajšnje podražitve komunalnih 
storitev, je naložil Komunali, naj preve
ri določanje količin vode pri akontaci
jah za gospodinjstva, ker ni normalno, 
daje trimesečni poračun za porabljeno 
vodo bistveno večji od akontacij, kar je 
pred kratkim povzročilo med ljudmi 
precej hude krvi. To lahko pomeni le, 
da količine vode, kijih ljudje plačujejo z 
akontacijami, niso realne. V Komunali 
pravijo, da jemljejo za akontacije po
vprečno mesečno porabo gospodinjstva 
v letošnjem prvem polletju, torej take 
razlike kljub večji porabi v poletnem 
času niso povsem razumljive. Za sprot
no odčitavanje števcev bi morali zapo- 

' šiiti 66 ljudi za 3 dni v mesecu, kar bi 
pomenilo še za desetino dražjo vodo, ki 
pa je po besedah direktoija Komunale 
itak še vedno naša najcenejša in naj
manj varovana naravna dobrina. Te 
probleme z akontacijami in poračuni 
naj bi v glavnem odpravili v približno 
šestih mesecih, ko bodo v Komunali 
postavili nov, svoj računalniški sistem.

Z. L.-D.

Vse kaže, da se lahko Tenel v glav
nem zanaša le na pomoč »domačega« 
okolja, Avtomatika je namreč pred 
zlomom in sozd ima še vrsto drugih 
problemov. Novomeški izvršni svet, ki 
se po svojih močeh in pristojnostih 
vseskozi aktivno vključuje v razreševa
nje Tenelovih problemov, bo sicer še 
enkrat pozval Avtomatiko in sozd, naj 
se takoj aktivno vključita v izvajanje 
sanacijskega programa. Upati je, da bo 
kaj le zaleglo, kot je upati, da bo zalegel 
poziv samoupravi v Tenelu z delavskim 
svetom na čelu, naj s svojim ravnanjem 
in sklepanjem omogočijo normalno de
lo, potrebno za izvedbo sanacije, sana
cijskemu organu, ki naj bi ga še pred 
tem imenovali. Poleg direktoija Iva 
Longatja naj bi bil v njem še član, od
govoren za komercialo (Jože Vencelj), 
za proizvodnjo (Karel Kapš) in za fi
nance in ekonomiko (Darinka Usenik). 
Sanacijo pa bo spremljal tudi odbor 
sanatoijev.

Z. L-D.

TRI LUTKOVNE 
ZGODBE

Najmlajši se bodo v ponedeljek, 
13. novembra, lahko spet poveselili 
ob tukovni igrici. Tokrat bo v Domu 
kulture v Novem mestu nastopilo ma
riborsko lutkovno gledališče z igrico 
Jane Kolarič Tri lutkovne zgodbe. 
Dopoldne bodo lutkarji nastopili za 
vrtce in najmlajše šolatje, ob 16. uri 
pa bo predstava za vse, ki bi si igrico 
radi ogledali.

D. B.

Nova kolekcija OB LETU OSOREJ

Veliko zanimanje kupcev 
za Betino kolekcijo po- 

mlad-poletje 90

METLIKA — Vsak od Betinih kon
fekcijskih programov, se pravi Kopalke 
in perilo ter Oblačila, ima v novi kolek
ciji za pomlad-poletje 1990 po okoli 
130 različnih modelov. Novo kolekcijo 
so večjim kupcem iz Slovenije in Hr
vaške pokazali na modnih revijah na 
Vinomeru, take revije pa so pripravili še 
v Umagu in Poreču, poleg tega pa nji
hovi potniki z novo kolekcijo obiskuje
jo kupce po vsej Jugoslaviji. Novo Be
tino kolekcijo so njihovi partnerji 
povsod zelo lepo sprejeli, naročila so ve
lika, zaradi galopirajoče inflacije pa cen 
seveda niso mogli vnaprej določiti, am
pak jih bodo, če bo šlo tako naprej, lah
ko šele ob dobavi. V Beti upajo, da se 
bodo te naše zmešnjave unesle do za
četka prihodnjega leta, ko bo pri njih 
stekla proizvodnja nove kolekcije po
mlad-poletje 90.

DEŽURNE TRGOVINE
V soboto, 11. novembra, bodo v 

Novem mestu do 19. ure, drugod 
do 17. ure odprte naslednje proda
jalne živil:
• Novo mesto: Potrošniški center 
Mercator na Zagrebški
• Šentjernej: Market Dolenjka
• Dolenjske Toplice: prodajalna 
ROG
• Žužemberk: Samopostrežba KZ
• Straža: Market Dolenjka.
• V nedeljo bo v Novem mestu 
od 8. do 11. ure odprta prodajalna 
KZ na Glavnem trgu 4.

BOLJŠA CESTA DO ŠKOCJANA — V okviru praznovanja praznika novo
meške občine je bila 28. oktobra v Dobruški vasi ob priključku na magistralko
Zagreb—Ljubljana otvoritev obnovljene in razširjene regionalne ceste Do- 
bruška vas —Škocjan. Gre za pomembno škocjansko skoraj trikilometrsko

METLIKA — Sedaj je metliški dom 
počitka skoraj povsem zaseden, saj je v 
njem 180 oskrbovancev, postelj pa imajo 
185 in še od teh petih prostih jih je nekaj 
že rezerviranih. Dom seje napolnil na je
sen, medtem ko so imeli čez poletje stalno 
kakih 15 postelj praznih.

V domuje le dobra tretjina oskrbovan
cev iz domače občine, toliko jih je tudi iz 
sosednjih krvaških krajev, ostali pa so iz 
drugih delov Slovenije. Po besedah direk
torja metliškega doma Ivana Škofa, ki 
razmere nedvomno dobro pozna, je po iz
gradnji doma počitka v Črnomlju v Beli 
krajini celo več domskih kapacitet, kot bi 
jih potrebovali, saj na okoli 26.000 Belo
kranjcev pride kar 375 postelj v obeh do
movih počitka.

V metliškem domu le zato, ker niso 
obračunali amortizacije in niso niti dinarja 
namenili za sklade, ob devetmesečju niso 
imeli izgube. Kljub temu da so z novem
brom podražili oskrbnino, je metliški dom 
najcenejši v Sloveniji. Po novem stane 
popolna oskrba v dvoposteljni sobi 
219.700 dinaijev na dan. »Naredili bomo 
vse, da do konca leta ne bomo zašli v izgu
bo,« pravi direktor Škof. »Seveda bomo 
morali naše cene usklajevati z rastjo živ
ljenjskih stroškov, prav pa bi bilo, da bi 
naše cene dosegle povprečje cen v sloven
skih domovih počitka.«

povezavo s svetom, kije bila zares potrebna sedaj opravljene posodobitve, kije 
delo novomeškega Cestnega podjetja. Po otvoritvi so po cesti do Škocjana kot 
prve s konjskimi vpregami odpeljali novomeške vodilne može in pa Andreja
Levičnik iz republiške skupnosti za ceste, ki so se mu na kasnejši seji občinske 
skupščine v Škocjanu s kopijo znane novomeške situle zahvalili za izkazano
razumevanje za novomeške cestne probleme in za pomoč pri njihovem reševa
nju. (Foto: Z. L.-D.)

Zdaj najbolj 
pomembno, 
kako naprej

OK ZK Novo mesto oce
nil osnutek dokumentov

SPOMINSKO DARILO ZA VELI
KO DELO — Ob novomeškem 
občinskem prazniku seje občinski iz
vršni svet odločil podeliti posebno 
spominsko darilo Stefanu Poredošu 
(na sliki) za njegov prispevek pri or
ganizacijski in tehnološki pripravi 
projekta R5 v IMV. Inž. Poredoš je v 
IMV že skoraj četrt stoletja in njegov 
ustvarjalni, razvojni prispevek v tem 
novomeškem kolektivu je izreden, o 
čemer priča tudi nagrada občine No
vo mesto izpred 11 let. (Foto: Z. 
L.-D.)

NOVO MESTO — Člani novo
meškega občinskega komiteja ZKS so 
na seji 2. novembra ocenili osnutek do
kumentov za programsko-volilno sejo 
občinske organizacije ZK, ki bo 16. no
vembra, ter evidentirane kandidate za 
funkcije v ZK.

Dokument ni klasično poročilo in 
klasični program, ampak je le bolj kriti
čen pogled na nekatere dele delovanja 
od konference ZKS v letu 1988 naprej. 
Program je v primetjavi s preteklimi

• Člani novomeškega občinskega 
komiteja ZK so tudi sprejeli sklep, da 
tovariškemu razsodišču ali predsed
stvu CK ZKS predlagajo, naj oceni 
ravnanje novomeške partijske orga
nizacije v »gradbeni aferi«.

V novomeškem Domu kulture bo v to
rek, 14. novembra, ob 19.30 na programu 
komedija Bernarda Slada »Ob letu oso
rej«, v kateri nastopata odlična igralca Po
lona Vetrih in Ivo Ban. Za to komedijo so 
vstopnice v Ljubljani ob vsaki ponovitvi v 
trenutku razprodane. Pričakujemo, da bo
sta igralca navdušila tudi novomeško 
občinstvo.

D. B.

obdobji, ko se je želelo odgovoriti na 
vse odprte probleme, predvsem zbir na
čel in usmeritev za dosego najpo
membnejših ciljev in je uporaben sku
paj s programskim dokumentom ZKS 
in programi osnovnih organizacij ZK 
ter drugih oblik interesnega in projekt
nega povezovanja komunistov, ki naj bi 
prevladovale v bodoče. »Potreben nam 
je miselni, organizacijski in akcijski 
preobrat v ZK, da bo ta lahko enako
pravno sodelovala pri iskanju in obli
kovanju odgovorov na konkretna vpra
šanja in da se bodo lahko ob tem izrazili 
interes, inventivnost in znanje vsakega 
člana. Zavestno moramo iti v znotraj- 
partijsko konkurenco. Prenovljena ZK 
je reformistična zveza somišljenikov, ki 
išče podporo za svoj program v vseh so
cialnih plasteh družbe, ki se v demokra
tični konkurenci enakopravno z drugi
mi političnimi subjekti bojuje na volit
vah za oblast in ki v najvišjih organih 
oblasti, v skupščinah, uveljavlja svoj 
program ter sodeluje pri ustvaijanju in 
izvajanju tekoče in razvojne politike,« 
piše v osnutku novomeškega program
skega dokumenta ZK, ki ga bodo 
obravnavali

Člani občinskega komiteja so osnu
tek dokumenta v glavnem ocenili kot 
dobro spremembo, čeprav tudi ni 
manjkalo ocene Jova Grobovška, da še 
vedno skuša dati odgovore na večino 
vprašanj, s čimer utruja članstvo, med
tem ko naj bi po njegovem v programu 
izpostavili predvsem vrednostne kriteri
je, manjka krutejša analiza lastnega 
okolja, pa tudi razvojni programi. Go
vorili so tudi o tem, kako naj se ZK fi
nancira v bodoče.

Na seznamu kandidatov za člane 
občinskega komiteja ZK je na koncu 
ostalo le 33 imen. Za predsednika sta 
kandidata Miro Berger in Jovo Gro- 
bovšek, od šestih evidentiranih za sekre
tarja pa je kandidaturo na pol sprejel le 
sedanji sekretar Jože Florijančič.

Z. L.-D.

V času od 27. oktobra do L novembra 
so v novomeški porodnišnici rodile: 
Zdenka Bukovec iz Trebnjega — Jošta, 
Marija Golob z Gor. Vrhpolja — Tino, 
Slavica Hercigonja iz Šmar. Toplic — 
Tamaro, Irena Stalcar iz Brstovca — Jure
ta, Greta Kumar iz Žužemberka — Klaro,
Anica Novak iz Srednjega Grčevja 
Barbaro, Slavica Gorše iz Jelševnika
Sabino, Irena Pacek iz Pristave — Petro, 
Maijeta Žunič iz Črnomlja, Karin, Darja 
Kos z Gor. Vrhpolja — Spelo, Ana Rad-
man iz Rovišča — Darjo, Jožica Jožef- 
Bega iz Otočca — Jasno, Irena Perko iz 
Trebnjega — Maruško, Alenka Ivanovič 
iz Črnomlja —Neli, Vera Tomazin iz 
Podbočja — dečka, Ljubica Umej z Uri
nih sel — Sabino.

IZ NOVEGA MESTA: Maja Kavšek 
iz Volčičeve 41 — Dašo.

Za cel mesec je prekratko lete
Metliška zdravstvena skupnost je že vseskozi »prekratka« za en mesečni priliv 

— S povišano stopnjo bodo težave le omilili, ne pa odpravili
METLIKA — Metliška zdravstvena skupnost v letošnjem letu menda še ni 

bila likvidna, v devetih mesecih pa je »pridelala« 6,6 milijarde dinaijev izgube. 
To je nekaj več, kot so za metliško zdravstvo v tem obdobju dobili republiške 
solidarnostne pomoči. Sicer pa so letos že vseskozi «prekratki« za enomesečni 
priliv in, kot sedaj kaže, se kljub povišani stopnji za zdravstveno skupnost ta 
zaostanek oziroma izguba do konca leta ne bo bistveno zmanjšala.

Izguba gre seveda na račun neporav
nanih obveznosti do izvajalcev, ki so 
jim konec oktobra poravpali komaj 
septembrske obveznosti. Septembra je 
skupnost sicer od republiške zdravstve
ne skupnosti dobila brezobrestno poso
jilo v višini 1,6 milijarde dinarjev, ven
dar je to zadostovalo komaj za injekcijo 
za ublažitev kroničnih finančnih težav v 
metliškem zdravstvenem domu. Z no
vembrom je prispevna stopnja za 
zdravstveno skupnost sicer višja za sku

paj 3 odst. — kar so dosegli s prerazpo
reditvijo sredstev znotraj metliške skup
ne porabe ter s povišnjem prispevne 
stopnje namensko za zdravstvo —, 
vendar s tem povišanjem do konca leta 
izgube ne bodo mogli odpraviti, ampak 
jo bodo kvečjemu zmanjšali ali pa vsaj 
ustavili njeno naraščanje. Bojijo pa se, 
da bo tudi ob koncu leta za metliško 
zdravstvo primanjkoval skoraj enome
sečni priliv. Ta je znašal za september 
okoli 6,5 milijarde dinaijev. V devetih

mesecih se je za metliško zdravstveno 
skupnost zbralo nekaj manj kot 25 mili
jard dinarjev, od tega je bilo 6,1 milijar
de din republiške solidarnosti. Ob povi
šani stopnji računajo, da se bo do konca 
leta za metliško zdravstvo zbralo skupaj 
okoli 50 milijard dinaijev, leto pa bodo 
po sedanjih predvidevanjih zaključili z 
9 milijardami dinarji izgube.

Z izgubo se zdravstvena skupnost že 
vseskozi otepa zato, ker stroški in nji
hove obveznosti do izvajalcev rastejo 
bolj kot denarni priliv za te namene. V 
devetmesečju je bila obveznost skupno
sti do novomeške bolnice za 647 odst. 
večja kot v lanskem letu, priliv pa je bil 
v primetjavi z lanskim večji za 550 odst. 
Od tu vse zaostajanje, izguba in težave.

A. B.

Novomeška kronika
v-

MORALA — Na vitrinico ob stat« 
mostu (v njej objavljajo osmrtnice, da po 
ri navadi zvemo, kdo od someščanov 
zapustil) je nekdo napisal, da je neka s p 
imkom imenovana ženska kurba. V ctfUJr 
ročanja (torek opoldne) visi ta trditev ze 
gi dan. Mogoče bo Še kakšen, kajtjca*^ 
mestnih komunalcev ni razvidno, ali se . >
rajo vrli higienci pečati tudi z mo^alDl‘I, obj

^Z&AKE — Zanimivo je tudi dogaja? ! vjjt 
na drugem, kandijskem koncu mostu^ K 
Trdinovo ulico hoteli mimo volje mes»w i r*
narediti za enosmerno, so na njej narisau | au
ne bokse za parkiranje avtov. Trdinova^ ,
pa je ostala dvosmerna, zato so panan*" 
prebarvali z neko barvo, ki naj bi dala v' 
da jih ni več. Barva pa ni bila najbolj 
tema, oznake za parkirišča odločno omj ■ 
veliko radost vseh, ki ne vedo, kje PU" „ 
to. Zadeva se nekoliko zaplete le zato, 
če je ta del Trdinove ulice dvosmeren^ 
parkirišče povrhu, na cesti komajda sr i J 
dva avtomobila. Enkrat bo počilo, «
bej, ker tisti, ki nimajo prednosti menjl > ; mj
jo imajo. Če si bodo prometne oblasti^* .
dovale zapleteno zadevo, se lahko okrep«^ ^
v bližnjem bifeju, nekdanji mesmoblu^
avto naj puste kar na prehodu za pest*- 
kot večina obiskovalcev tega priljublja**" ^

dar nekateri tako imenovani boljši o
meški izdelovalci cvička kljub temu
strpnostjo in primemo žejo Pn&|jL 
Martinovo. Grozdni sok so nekoliko poF,. 
vili. Zadnja moda na tem enološkem P<*“ . 
ju je dodajanje medu. Ce bo šlo tak° "fg; 
bo ob vsaki dolenjski zidanici kmai 
čebelnjak.

Ena gospa je rekla, da nag^ 
pošti ne delajo blagajnenitisewu>(0t

da. recimo, nlačuiemo telefonda, recimo, plačujemo teteion 
mesec naprej, bi bila kakšna nun^
blagajniškega podaljška samo 
na prijaznost

UP
V času od 20. do 26. oktobra so v « a 

vomeški porodnišnici rodile: Mojca ^ 
kežič s Sel nri Vrčicah — Jakoba, ■»« skežič s Sel pri Vrčicah — jaikw«*» - 
Longo iz Malega Mraševega . 
Ana Majhan iz Kohanjca —Alen » ^

\GoaIp i-7 RpIp rprkvp — Anj°’ .
Ana Majnan iz ivooaiiji* —A|C1, 
dreja Mrgole iz Bele Cerkve Anj • 
lena Novak iz Bučne vasi — Tino,
,7 .•« • T-k____ M' Natašo, Mg I

ii
Me

a

Veselič iz Dragatuša — isaia~, \ 's 
Breznik iz Nove Loke — Barbaro, 1 
Kašič iz Migolice -Robija, Metka K« > T 
ljanec iz Stare Bučke — Zlatko. yKastelic z Vrha pri Pahi —Vesno, M u ^
Smole iz Podloga — Jožeta, Vida „
iz Ivanje vasi — Anžeta, Manja b®«" y „ 
iz Šentjerneja Jerneja, Ivica Ba L, j, 
Kamnja — Nino, Danica Grčar s ^
- Lika, Irma Povše iz P* 
—Valerijo, Anica Šuštarič s Cerk'
Jožico, Elizabeta.Papež iz-Iatona 
no, Dragoslava Železnik iz "“r* j-jka' 
nic — Denisa, Marija Konda z Graon ^ 
Sabino, Dragica Konček z Urini ^
Vanjo, Majda Zoran iz Šteta 
Martino, Anica Colarič iz Podboj ^ 
Matjaža, Mateja Bizjak iz Krslc B ^ 
Petra, Jožefa Stefanič iz Črnom J 
deklico, Branka Radakovič a: M«“» „ 
dečka, Ana-Marija Capi *z,.,!? Hrtisnic 
deklico, Jelka Mandelj iz Velikih 
—deklico.

IZ NOVEGA MESTA: An>« [ JIZ NOVEGA Mtbl/V wara
čevič s Ceste herojev 26 —De}* » jno, 
Kovačevič iz Vandotove 13 a 52 ^Kovačevič iz Vandotove 13 o - 
Marica Vukobrat, Slavka Grum ^ 
Marka, Majda Štrasner iz ŠegovMarka, Majda btrasner \l 0^5- - jji 
Ano, Mojca Primc iz Lebanove 1/ . , 
šo, Sonja Udovč iz Potočne vas* o0vf 
Gašpeija, Marinka Škufca s J*. cjjV' 
60 — dečka, Majda Senica iz ulice 
ka Gruma 40 — deklico.

Sprehod po M liki
OBEŠANJE P^ob-DESKE ZA „„

TOV so zadnje čase v Metliki pom vQyi 
vestila vabijo ljudi na razgovore ., t» 
vah, na odprtja novih izposojeva 
kasete, na plese v diskoteko Breza •cj, 
liškem kopališču, v nove fotokoP' ^ 
kjer je moč preslikati tudi načrte, i )o 
katov pa so polne tudi izložbe trg čji 
sporočajo kupcem o popustih "'.‘"bolj 
ugodnostih pri nakupu. Vse skupaj P ^ 
malo zaleže, kajti denaija je iz dnev

mKJ0 SO METLIČANI VIDELI
rit 1 n n AriinirA 1/ rlai oimACtlVTl Či"0DD* ^ lilstila za prijave k dejavnostim črn°m 
delavske univerze, so se spomnili, ®j. jV0. |
bilo neumno, če bi tucji oni ustanovi ja j 
jo delavsko univerzo. Po PrePa $ tu
mnogih ji dela ne bi manjkalo, P?.j(niii 
pripravila samo pouk za vse tiste, a 
uspelo končali osnovne šole. Ko s° jiiii 
čani premlevali probleme okoli tef_6 bi**
je prišlo kot prvo na misel tudi to, ua^ 
nemoteno delo delavske univef"- v 
zaposlili. Pa menda ni na cesti k<J * 
tem kraju kaj pomeni? .pOj

METLIČANI SO PRESENEČA. 
NAD dobro opravljenimi deli P°^e|sD 
telefonskega kabla. Pred pričetkom 0 e. 
pričakovali več razbijanja asfalta, ve^aj0. 
reda in zmede. Zdaj soglasno pri#18 
daje izvajalec del opravil svojo nalog 
kot dobro.
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I Črnomaljski drobir
kia^NI PREdMETI — Na oddel- 
ske niSu ! uPravo in proračun čmomalj- 

o&Cinske skupščine hranijo že od sre- 
0^J*ptembra3.090 din, v drugi polovici 
u,, ra P® Je tja zašla še zapestna ženska 
irta.7!!!rkeBrerael- Dre sicer ne bo »po- 
iaifnl l C1Ja’2410 P® ^ tistih nekaj tiso- 
***>. bolj zanimivih za zbiralce 
h ^Jtautria kot za morebitnega lastni- 
tt, očitno niti opazil ni, kdaj mu je to-

§Trvc^,k a “P®-
^^NEGA SVETA - Člani 

(no./^konference ZSMS, ki so natan- 
vjjoKj®1!"111 yse gradivo v zvezi s postavit- 
veCDitZavstarem mestnem jedru (o tem 
lr^jBfn)°na sosednjem mestu), so pred- 
®sldm «a^tosi2vrSnegasvetaprogla- 
razvoi t ^i6 komiteja za družbeni 
^rooml'* * »Janezu Ivanetiču iz 
tvtoh. J* * dovoli postavitev kioska na 
PCoi "e? Postajališču v Črnomlju pod 
blo,y®’ 9® o® svoje stroške prestavi ta- 
torej .J?11 tod«- Črnomaljski občinaiji so 
VoC?flJtavai en Pogoj- bolj pedantni Za- 
čineiuarstvo naravne in kulturne dediš-

^0VC22 TTliKtQ no no K« noct<jYj| CClO

bi gg-Njjhov odgovor bfse glasil (če

ni ^aBI »novorojencev«—čia-
do Mi.li;nastale nove stranke Za Svobo- 
lalijj "r^a ^veta (ZSMS) pa so se mo- 
telo raih ™9vni dan po rojstvu stranke 
mestu- I?11' Čeprav so v skrbi za staro 

! sPrek| l, 0 dosegli, da je izvršni svet 
itijj, UeP> da Janezu Ivanetiču takoj 
kiosk. . “stavijo vsa nadaljnja dela pri 
skrbj mi?'a^ec teg® m upošteval. Koliko 
Ide, kn iA<’.samo z enim kioskom! Kaj bo 
kar so JJ0™ začeli uresničevati vse tisto, 

Prejeli na nedavnem kongresu!

jNme it Kočevja
Sr^^ČUSKE IZKUŠNJE — Brali 
HaciioftKV drfav.a^ z latinskoameriško in- 
jo v trcci -2P^'U Plač ljudje takoj pohiti- 
ko{ £ vme zapravljat, saj denar tako re- 
latinskn!126 y uro izgublja vrednost. 
Pridom°amer®t.e Izkušnje vedno bolj s 
srno bii; "PPtabljamo tudi pri nas. Tako 
tzplafipv, Pr?jHn.i' torek ob vknjiževanju in 
vala Pokojnin priča velikega na- 

» | Čakal; v K°cevsko banko. Upokojeni so 
). Predno J95*1 Pfed banko že veliko prej, 
p »avali v banka sploh odprla. Takega

: «. 
hitro Jje- Pozitivne izkušnje naš narod 
brez dpi?niTle' T° velja tudi za zaslužek 
MŠčona.' i .° uekateri hitro, ko dobe 
(po mrijtekt^t račun, vso takoj dvignejo 
Časa omT-0?1? "® Hrvaškem, da ček dalj 
kofi in i° Položijo spet na svoj te- 
dni, kni:i,n' Tako dobijo obresti za toliko 
je Hrv-,,;0r Potuje ček. Vendar tudi sosed- 

y , stv0 da: niso °d muh, o čemer priča dej- 
i- [ 'loveujjl6 j?*I* izpostava banke v Vasi na 
a vukjjčJ strani Kolpe samo v enem dne- 
3. I S hrvaiirldYlg® denarja, in to le občanov 

e strani Kolpe.

I^nSki zobotrebci
Tako?yCt B°M POSTRELILA!« — 
Vzrok 7oJe 0n! (^an Jezda °eka občanka.

blla Skoda zaradi divjadi, 
morali i C^e . b mnenju občanke bi ji 
!rgovin;OVci P^ti fižol po toliko, kot je v
lansko n ^ P- avi P° 178 000 din k*10’ de‘• *** 1 ro-ouu um iuiu, uc-

iSsSJSMSSSSS:
la tn 3 .koder je oškodovanka, ki je
•Jizka V^ni1’ Je bila odškodnina tako 
trgovin7rje treba upoštevati, daje fižol v 
°bČanirPrekran ln očiščen, na njivi pa ne.
govor** ST*. ^ Je bil° ob 006111 §kode 
fneček ° ?° kg očiščenega fižola. Za na- 
n° dobn dodala» da je tisto odškoni-
na Dotrr?! IZPla&no proti koncu oktobra, 

7 1)4 jc 1)11 datum (kar je opazila 
gre 2a 1 '• ?eptember, in je spet menila, da

VJANI°OTROCI — Običajno 
• testih \P° vaseb manj podivjani kot v 
I °troci vt pa ne.velja 23 Loški Potok.

PrekaAa‘ ^kajšnjem vrtcu po živahnosti 
i v° tudi !,0jVS? mestne- Vzrok za to je goto- 

^ 25 i ~?slvt|» da se tu 20 otrok stiska 
ProstoriVadratnih metrib’ kolikor merijo

"5?uAJA IN POPRAVLJA — V 
Prla M tifmec v Dolenji vasi je te dni od- 

I k°nfekc'• Mihelič trgovino z otroško 
I !portno 1J°' obutvijo, usnjeno galanterijo, 
i Id jo ti„?Premo in opremo za kampiranje, 

ua‘ Popravlja.

'Trebarebanjske iveri
»bčiS^H IN DRUGI — V trebanjski 
^Hočr •Pr?c*vsem prebivalci določenih
nePreneVeZlJ°’ da iim Romi 12110 rekoč

i .0rna sivijo lase z vsemogočimi 
v teh it.!*!?1' D sožitju, kakršno pač vlada 

1 v®lci ajlh med Romi in drugimi prebi- 
0L, [ekh že prenekatero besedo tudi 

i kaien?Sjni9 ‘n drugih uradnih mestih, 
te jn ^9®Jeza Trebanjcev le ni takosve- 
Opr, kak°bscgajoča. Kdo od domačinov, 
Prija,. Rožnik mercedesa, namreč prav
SvtoniobilsSfidkftaj k Romonl P° kak5en

Je si nav ^ ~ ^I1^ trebanjsko območ- 
tein •>- Se hriplje prizadeva razvijati turi- 
teed . renutno lahko gostom od drugod 
SainbBl,m P°nudi na ogled kar precej 
Veseli(.nTu turno dediščino. Turisti si jo z 
terkva? ?gledujejo, ko pa jih hoja po 
itst v C 2lačni. se nemalokrat odpeljejo 
S]sr,mai)eSke Toplice. Tako segajo tre- 
i»,to a Pnzadevanja prek občinskih me- 
^hrotp T?®Se’ 9® Novomeščani podobne 

C£|9'rebanjcem ne vračajo.
Pričanj h Poučeni so skoraj trdno pre
lil rv;; d® ho gradnja vodnega zbiralnika 
■'atih m r*1 V Trebnjem stala okrog 900 
je bil /“dijard. Toda v prvem predračunu 
teilij. ®eseh manjši za okrog — 600 starih 

l kdove i“e.r * je pri računanju 
r®zliL,/Ji, aJ zmotil. Trebanjci so 

0 dovolj pozno.

nekdo
odkrili

IZ NtvŠIH OBČIN mi IZ NtvŠIH OBČIN E
IMATE RABLJENA 

OTROŠKA OBLAČILA?
ČRNOMELJ — Tukajšnji občinski 

odbor Rdečega križa prosi vse krajane, 
ki imajo rabljena otroška oblačila, a jih

Začetek poraza Črnomlja?
Mladinci so opozorili na številne nejasnosti ob po- 

stavljanju kioska v starem delu mesta______

povpraševanje je namreč po obit 
za predšolske in šolske otroke, medtem 
ko imajo oblačil za odrasle pri Rdečem 
križu dovolj. Oblačila lahko prinesejo 
kateri koli dan v tednu.

PREMALO DENARJA ZA 
OTROŠKO VARSTVO
ČRNOMELJ — Kljub temu da so v 

črnomaljski skupnosti otroškega var
stva v zadnjih mesecih dvakrat mini
malno povečali prispevno stopnjo, po
večali prispevek staršev v otroškem 
vrtcu in najeli 730 milijonov dinarjev 
brezobrestnega kredita pri republiški 
skupnosti otroškega varstva, program 
otroškega varstva ob koncu leta ne bo v 
celoti pokrit.

ČRNOMELJ — Člani predsedstva 
tukajšnje občinske konference ZSMS 
so pred dvema tednoma poslali dopis na 
črnomaljski izvršni svet, v katerem za
htevajo, naj ustavijo postavljanje kioska 
v starem mestnem jedru, dokler o tem 
»ne zavzamejo svojega stališča« člani 
izvršnega sveta Hkrati naj bi tudi pro
učili, ali je takšna gradnja v skladu z 
urbanističnim načrtom. Mladinci so tudi 
opozorili, da bi morali iz starega mest
negajedra odstraniti arhitekturno neus
trezen kiosk s časopisi ne pa da ob njem 
postavljajo še enega, v katerem naj bi 
imel Janez Ivanetič okrepčevalnico.

Mladinci so že na začetku poudarili 
da niso proti takšni obrti čeprav so v 
bližini omenjene bodoče okrepčevalnice 
že številni gostinski lokali ne strinjajo 
pa se s postavitvijo takšnega tujka v sta
rem delu mesta Izvršni svet je za sejo 
pripravil kar 16 strani gradiva, da bi po-

Potrebna bo ustvarjalnost
Kočevski komunisti o svoji organizaciji in gospodar

stvu — Obrambo področje ni samo stvar ZK
KOČEVJE — Na nedavni program- 

sko-volilni konferenci občinske organi
zacije ZK so izvolili kot smo na kratko 
že poročali, za predsednika Lada Le- 
nassija, za sekretaija pa Dušana Zami- 
da, razen tega so izvolili še člane drugih 
organov. Predlagali so, naj bi republiš
ko organizacijo ZK še naprej vodil Mi
lan Kučan. Za Azema Vlassija in druge 
obtožene pa so predlagali abolicijo.

Predsednik Lenassi je v svojem ko
mentarju poročila o dosedanjem delu 
ZK v občini dejal, daje potrebno v bo
doče natančno razmejiti delokrog Z.K 
in gospodarstva, program revitalizacije 
Kočevske se slabo izpolnjuje in bolje ne 
bo, če bomo še naprej zanemarjali 
človeka-delavca. Za uspešno delo pa so 
potrebni ustvaijalni ljudje.

Vito Savič je med razpravo o pro
gramu dejal, daje premalo poudarjeno, 
kaj lahko posameznik in organizacije 
ZK store za izboljšanje položaja v obči
ni in državi, saj je CK ZKJ napravil do
slej največ škode ugledu ZK in države. 
O delu programa, ki govori o nalogah 
na področju SLO in DS, je poudaril, da 
obrambno področje ni le stvar ZK, am
pak vseh organizacij in zvez. Ko je go
voril o področju informiranja, pa je de
jal, da ni prav, če organizacija (ali 
kdorkoli) poroča in piše o sebi, ampak

Senca dvomov
Volitve v ZKS Trebnje

TREBNJE—Za ponedeljek, 13. 
novembra je sklicana programsko- 
volilna seja OK ZKS Trebnje, na 
kateri se bodo udeleženci izrekali o 
listi kandidatov za odgovorne ljudi v 
trebanjski občinski organizaciji ko
munistov. Tako bodo volili tudi no
vega sekretarja in sicer izmed dveh 
kandidatov, katerih imena so na li
sto dokončno zapisali na seji OK 
ZKS Trebnje 26. oktobra

V dolgotrajnem postopku eviden
tiranja možnih kandidatov za nosil
ce posameznih funkcij so porabili 
veliko moči prav za iskanje možnih 
kandidatov za sekretarja Alije dal 
lak postopek evidentiranja tudi pra
ve kandidate za omenjeno funkcijo, 
pa je to, kot kaže, odprto vprašanje. 
Deloma so nanj odgovorili na komi- 
tejevi seji 26. oktobra kjer so od šti
rih evidentiranih možnih kandida
tov za sekretarja dva gladko zavrnili, 
dva le potrdili, o vseh pa izrekli pri
pombe na račun njihove sposobno
sti za opra vljanje zahtevne sekretar
ske funkcije. Omenjeni tam izrečeni 
dvomi kajpak odpirajo nekaj vpra
šanj. Nekatera od teh so lahko, 
kakšen je pravzaprav bil postopek 
evidentiranja in kakšne so bile o 
možnih kandidatih razprave po 
osnovnih organizacijah, če se nekaj 
pred programsko-volilno sejo poja
vi vrsta tehtnih, po vsem sodeč takih, 
pomislekov? Ali so v času, ko je te
kel postopek evidentiranja, ušle iz 
obtoka informacij kakšne nepo
grešljive podrobnosti o samem po
stopku ali o katerem od možnih 
uradno evidentiranih kandidatov in 
ali bi ob poznavanju takih morebit
nih podrobnosti komunisti v tre
banjski občini sestavili drugačno 
kandidatno listo od sedanje? Če bi 
bile take podrobnosti dejstvo, potem 
bi to bilo dokaj nespodbudno, še po
sebej pa v času, ko se slovenska 
Zveza komunistov v dokazovanju 
svoje demokratičnosti posveča mar
sičemu, kar je partija v preteklosti 
odpravila kot z zamahom leve roke.

M. LU7AR

je treba to delo prepustiti za to poklica
nim, ki bodo poročali in ocenjevali delo 
objektivno. Ob zaključku je poudaril 
še, da mora biti na Kočevskem manj 
ramp in zaprtih območij, če se želi obči
na razviti.

Viktor Sušin je dejal, daje 25 let član 
ZK in je 30 let delal na področju samo
upravljanja, zdaj pa ima občutek, daje 
bilo vse delo zaman. Alojz Vidic je opo
zoril na osip članstva in nezainteresira
nost. Ni dovolj prenova ZK v aktih, 
ampak je potrebna v ljudeh. Pri tem pa 
je treba upoštevati, da je stare konje 
težko naučiti voziti po novem.

Gospodarstvo občine sta predstavila 
predsednik OS Alojz Eržen in predsed
nik IS Anton Turk, program »Za 
evropsko kakovost življenja« pa član 
CK ZKS Jože Miklavc, kije odgovoril 
tudi na nekatera vprašanja, zastavljena 
v razpravi.

J. PRIMC

V dveh mesecih 
»odteklo« prek 
500 milijonov

S tiskovne konference v 
Trebnjem — Industrija 

po meri preteklosti
TREBNJE—Trebanjski izvršni svet 

je sklical 2. novembra letos v Trebnjem 
prvo tiskovno konferenco, kakršne bo 
organiziral tudi v prihodnje enkrat me
sečno. V informaciji o gospodarjenju v 
občini so pred novinarji Dela, Dolenj
skega lista in ljubljanskega Radia raz
grnili pahljačo zaviralnih dejavnikov, ki 
onemogočajo hitrejši razvoj gospodar
stva. Pri tem so predstavniki izvršnega 
sveta poudarili dosedanji neskladen 
razvoj posameznih gospodarskih pod
ročij, ki ga posebej bremeni preslabo 
razviti terciarni sektor, neustrezno in
dustrijsko sestavo, kjer prevladuje manj 
donosna delovno intenzivna predelo
valna industrija, visoko stopnjo odpisa- 
nosti opreme, pičlo raziskovalno delo in 
dejstvo, da mnogi tozdi in obrati pripa
dajo delovnim organizacijam s sedeži 
zunaj občine.

Na vprašanje o razvoju turizma v 
občini so sklicatelji med drugim navedli 
začrtano in deloma začeto sodelovanje 
s Kolinsko Ljubljana. Pod njenim okri
ljem naj bi v bodoče delal bivši Putni- 
kov motel, vlagala pa naj bi tudi v turi
stične zmogljivosti na Mimi. V občini 5 
kmetij uvaja kmečki turizem, na eni od 
teh že sprejemajo goste.

V zvezi s prihodnjimi razmerami v 
oskrbi z vodo so na konferenci vodno 
oskrbo opredelili kot prednostno nalo
go. Glede pogostih okvar so navedli 
med drugim znesek 550 milijonov di
narjev, to je strošek za popravila vodo
vodnega omrežja v zadnjih dveh mese
cih. Po pomenu sodi v ospredje tudi 
urejanje novega odlagališča odpadkov 
v Globokem. To bo občinsko odlaga
lišče in ne bo v nobenem primeru odla
gališče posebnih odpadkov, so poleg 
ostalega povedali o pripravi tega ob
jekta.

Kar zadeva zaposlenost in izobraže
vanje, o čemer so tudi govorili na kon
ferenci, je znana ocena, da se razmere 
na področju zaposlovanja v občini za
ostrujejo naprej. V gospodarstvu manj
ka strokovnjakov. Delovne organizaci
je zagotavljajo pripravništvo predvsem 
lastnim štipendistom, a še to pogosto le 
v okviru svojih rednih kadrovskih 
potreb.

Na tiskovni konferenci so govorili 
med drugim še o urejanju prostora in 
rabi zemljišč in pri tem o obrtni coni v 
Trebnjem, kjer naj bi bile prve parcele 
nared spomladi prihodnje leto.

L. M.

jasnil zakaj tako, vendar si je s tem 
očitno naredil medvedjo uslugo. Na
tančne oči mladincev so v gradivu našle 
vrsto nejasnosti in trditev, ki izključujejo 
druga drugo, kar da slutiti, da vsi po
stopki le niso stekli tako, kot bi morali

V gradivu sicer piše, daje kiosk zača
sen objekt, a hkrati tudi da sklad stavb
nih zemljišč izroča v najem del parka za 
postavitev okrepčevalnice za nedoločen 
čas. Skupnost krajevnih skupnosti v 
svojem soglasju sicer pravi da se na
jemnina določa vsako leto posebej, v 
opisu postopka o izdaji odločbe o posta
vitvi kioska, pod katerim je podpisan 
komite za družbeni razvoj, pa je beseda 
o plačilu enkratne odškodnine. Povrh 
vsega pa je v najemni pogodbi člen, ki 
pravi da je najemodajalec dolžan plača
ti najemnino za odstopljeno zemljišče v 
enkratnem znesku 1.261.500 din ter 
3.298.400 din za delno urejanje stavb
nega zemljišča. Mladinci so ponudili k 
tej smešno nizki ceni nekaj odstotkov 
več denarja, da bi namesto kioska uredi
li zelenico.

Javni pravobranilec SRS v svojem 
gradivu poudarja, da se kioski lahko 
postavljajo le na podlagi urbanističnega 
potrdila, komite za družbeni razvoj pa 
na drugem mestu sam priznava, da ur
banistični načrt mesta Črnomlja ni več v 
veljavi V najemni pogodbi pa lahko 
preberemo, da »je na tem zemljišču 
predvidena gradnja kioska za prodajo 
pijač in jedoč.« Kateri dokument pred
videva to gradnjo, če po trditvah mla
dincev, ki pa jih ni nihče zanikal v 
občini ni ne urbanističnega načrta ne 
srednjeročnega in dolgoročnega pro
storskega plana? Čeprav je med zahte
vami, ki veljajo za investitorja, zapisano, 
da sije dolžan priskrbeti soglasje strank 
za prehod priključitvenega kanala in 
vode po njihovih parcelah, si Ivanetič 
tega ni pridobil ampak sije pravico vzel 
kar sam, s lem ko je vdrl pra v v prostore 
bodočega mladinskega kluba

Kljub kopici dokumentov pa v nobe
nem ni moč najti argumentov, zakaj 
mora kiosk stati prav v starem delu me
sta Četudije papirjev veliko, pa manjka 
nekaj bistvenih ni soglasja zavoda za 
varstvo naravne in kulturne dediščine, 
jasno pa je, da ga Zavod tudi nikoli ne bi 
izdal;prav tako ni potrdila o priglasitvi 
del mimo grede pa se vsiljuje vprašanje, 
zakaj za del parka ob sodišču ni bilo na
tečaja. Glede na nizko najemnino bi bilo 
potencialnih najemnikov gotovo veliko.

Mladinska organizacija je bila edina, 
ki je javno napadla poslavljanje kioska 
v starem mestnem jedru. Kje so ostali ti
sti, ki se razglašajo za zelene, kje tisti, ki 
jim ni vseeno, kakšen bo Črnomelj in ali 
bo ohranil mestno identiteto ali ne? Ali 
je bil kdo prebivalce sploh pripravljen 
vprašati za mnenje? Izvršni svet je sicer 
sklenil da za sedaj ustavi gradbena de
la, toda če bo kiosk ostal ZSMS tega ne 
bo štela sebi v poraz, ampak bo to zače- 
tek(?) poraza Črnomlja

M. BEZEK-JAKŠE

POGOVORI O 
SAMOPRISPEVKU

MOKRONOG — V KS Mokronog 
bodo od 14. do 18. novembra letos or
ganizirali po volilnih enotah razprave o 
načrtu novega predvidenega 2-odstot- 
nega krajevnega samoprispevka. Kot 
možne naložbe, za katere bi šla sredstva 
samoprispevka, so v programski osnu
tek zapisali komunalno urejanje cest, 
adaptacijo gasilskega doma v Belem 
Griču, gradnjo gasilskega doma in 
otroškega vrtca v Mokronogu in obno
vitvena dela v mokronoškem Domu 
svobode. Sedanji 2,5-odstotni samo
prispevek se izteče konec letošnjega le
ta, zato so svet krajevne skupnosti in 
družbenopolitične organizacije že osno
vali omenjeni program predvidenega 
prihodnjega.

Luka Lesar

Začeti skromno
Geslo Luke Lesarja, ki 
je v Novih selih odprl 

okrepčevalnico
NOVA SELA — Naši predniki 

Kajfeži so imeli tu v Novih selih pošto 
pa še trgovino in gostilno. Bili so znani 
lesni in vinski trgovci, ki so imeli go
stišča tudi v Ljubljani«, je za uvod po
vedal Luka Lesar, Kajfežev vnuk, kije 
julija odprl v Novih selih okrepčeval
nico »Kafe Luka«.

Letos je imel odprto gostišče le v ju
liju in avgustu. Začel je skromno, v 
enem prostoru, na dvorišču pra je imel 
še letni vrt. Včasih je garal tudi p>o 20 
ur na dan. Njegovo načelo je, da je 
treba začeti z malim.

Prometa mimo Novih sel je pred
vsem v proletni sezoni veliko. Tu se 
ustavljajo domači in tuji turisti in iz
letniki, ki so zadovoljni z dobro hra
no, solidno in hitro prostrežbo, doma
čim in lepim okoljem. V bližini si 
lahko ogledajo tudi stari grad in nase
lje Kostel, vabijo jih Kolpa, slap Neži
ca in druge privlačnosti.

Luka bo v eni izmed hiš uredil 5 
sob z 10 ležišči, tuše, sanitarije, recepv 
cijo, klubsko sobo, gostinsko sobo oz. 
zajtrkovalnico, ohraniti pa namerava 
tudi sedanjo okrepčevalnico. Vse to 
bo kar lep zametek turizma v tem delu 
kočevske občine.

Prihodnje leto bo Lukovo gostišče 
odprto dalj. Na razpolago bo večjim 
skupinam, ribičem, lovcem, poslov
nežem in drugim tudi zunaj sezone, le 
obisk bo treba napovedati vnaprej. Če 
bo povpraševanje px> čolnarjenju na 
Kolpi, bo Luka v objekt za bivanje 
turistov-čolnaijev lahko preuredil še 
hišico pri Žagi ob Kolpi, ki je last nje
govega očeta Ladislava Lesarja. Skra
tka: v Lukovi glavi je veliko načrtov, 
ima pa tudi voljo in pogum, da jib 
uresničuje.

J. PRIMC

Komunisti volili
Občinsko vodstvo ZK je 

brez upokojencev
KOČEVJE — Za novi občinski 

komite ZK Kočevje je bilo predlaganih 
31 kandidatov, izvoljenih pa je bilo 21. 
Zanimivo je, da so izpadli vsi trije pred
lagani upokojenci. Prav je, da so se vo- 
lilci odločili za mlajše, ni pa prav, da ni 
bil izvoljen vsaj en upokojenec, saj so 
tudi upokojenci del te družbe in ZK.

Kandidatov za delegate republiškega 
kongresa je bilo pet, izvolili pa so tri, in 
sicer so to: Lado Lenassi, Avgust Švara 
in Dušan Zamida.

Občini Kočevje in Ribnica volita 
skupaj enega delegata za zvezni kongres 
ZKJ. Tokrat je na vrsti občina Kočevje, 
da predlaga kandidata. Na kandidatni 
listi sta bila Jože Novak, kije dobil v 
Kočevju 35 glasov, in Peter Šobar, kije 
dobil v Kočevju 34 glasov. Dokončno 
bo delegat izvoljen, ko bodo o obeh gla
sovali še v Ribnici.

Izvolili so še druge organe občinske
ga vodstva ZK. Takoj p>o konferenci pa 
seje sestal novi komite ZK, kije izvolil 
izmed 11 kandidatov 7-člansko pred
sedstvo, katerega člani so: Igor Aupič, 
Karel Čahuk, Mirica Dimitrijevič, 
Majda Drobnič, Janez Konečnik, Du
šan Zamida in Cveto Zorko. Za pred
sednika občinske organizacije so px>- 
novno izvolili Lada Lenassija, za sekre
tarja predsedstva pja Dušana Zamida.

Na seji so se zahvalili za dolgoletno 
delo v občinskem vodstvu ZK Andreju 
Klunu in mu izročili darilo.

J. P.

SEJEJO O PROGRAMIH
RIBNICA — Smo pred volitvami. 

Zveza komunistov bo dala te dni pro
gram republiške ZK v javno razpravo 
p>o osnovnih organizacijah ZK v občini, 
ki bo trajala še ves november. Imeli pa 
bodo tudi javno predstavitev programa 
ZK za vse občane (tudi nečlane ZK), na 
kateri bo sodeloval tudi en izmed pred
stavnikov CK ZK Slovenije. Podobno 
bodo do začetka decembra v ribniški 
občini zaključili razpravo o programu 
SZDL. Mladina pa o programu ZSM 
Slovenije pravzaprav še ni začela raz
prave in vse kaže, da v ribniški občini 
razprave sploh ne bo. Na prvi sklic raz
prave je prišlo le 7 mladincev, zato je 
občinsko vodstvo mladine sklenilo, da 
zanimanja za razpravo ni in nove raz
prave ne bo več sklicevalo. Zanimivo je, 
da tudi v sosednji kočevski občini med 
mladimi ni jx>sebnega zanimanja za 
mladinski program, čeprav je program 
zelo natančen, zanimiv in zajema ne le 
zadeve mladih, ampak tudi odraslih.

m ^
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NOVA BANKA V OSILNICI — Prav na dan varčevalcev, 31. oktobra, so v 
Osilnici odprli izpostavo kočevske enote Ljubljanske banke. Njen vodja in za 
sedaj edini uslužbenec je Branko Osvald. Banka je odprta ob ponedeljkih od 
7.30 do 15. ure. ostale dni od 7.30 do 13. ure, ob sobotah in nedeljah pa je zapr
ta. (Foto: J. Primc)

Učenje bo kot delovna dolžnost
Trimo ustanavlja lastno izobraževalno središče z uradno registracijo

TREBNJE — Trimova poteza, o kateri bo tekla beseda v nadaljevanju zapi
sa, sodi nedvomno v okvir tiste poslovne filozofije, ki ima v jedru zahtevo, da 
mora najširši krog delavcev z duhom in telesom, kot bi lahko rekli zagnanosti, 
prispevati čimveč za dobro svojega podjetja.

Družbeno podjetje Trimo Trebnje je 
namreč pred kratkim ustanovilo lasten 
izobraževalni center, katerega delovno 
fiodročje se bo raztezalo od izobraževa
nja delavcev za čisto ozke potrebe pro
izvodnje tega podjetja do splošnega iz
obraževanja. Tako v enem kot v 
drugem usposabljanju je Trimov iz
obraževalni center zaoral ledino že pred 
svojo letošnjo uradno ustanovitvijo, ki 
prav v teh dneh dobiva še zadnje po
trebne uradne pečate. Lani npr. se je 
vpisalo na Trimove jezikovne tečaje 
nemščine, angleščine in ruščine prek 20 
slušateljev, poleg tega so se imeli tri- 
movci možnost usposabljati tudi za 
drugo. V načrtu, ki ga uresničujejo ta 
čas, so zapisali izobraževanje o planira
nju, predvanje o poslovnem bontonu.

predstavitev proizvodnje t.i. sendvič 
plošč in varstva pri tej izdelavi, osnova
nje krožkov kakovosti in vrsto drugih 
tem. Ker se bo centrov učni načrt sča
soma vsebinsko spreminjal, je od nje
govega tokratnega izgleda pomembnej
ši pristop, s katerim naj bi načrt 
uresničili.

»Hvale vredno je, da je vod
stvo podjetja prisluhnilo pobudam in 
da sta tako 2 uri v 42-urnem delovniku 
namenjeni izobraževanju delavcev. In 
če se zaposleni, ki bo imel to možnost, 
izobraževanja ne bo udeležil, bo s tem 
zagrešil hujšo kršitev delovne dolžno
sti,« pravi Cvetka Bunc, vodja centra 
Trima, in s temi besedami bržčas raz
kriva vpetost centra v omenjeno po
slovno filozofijo.

(20991 9. novembra 1989

Trebanjski izvršni svet seje pred ča
som seznanil z ustanovitvijo izobraže
valnega centra v Trimu, ki bo izvajal iz
obraževanje tako za svoje kot za 
zunanje potrebe, in občinska vladaje s 
tem praktično podprla omenjeni dvojni 
značaj Trimovega izobraževalnega sre
dišča. Ko bodo Trimov center uradno 
vpisali v seznam podobnih ustanov, bo 
s tem bržčas stopil na trebanjsko javno 
izobraževalno sceno tržni tekmec Cen
tru za izobraževanje in kulturo, ki delu
je v Vzgc-jno-izobraževalni organizaciji.

Delali bomo izključno za potrebe de
lovne organizacije, izobraževalni center 
je v bistvu dopolnilna dejavnost. Lah
ko, da bodo kdaj pri nas slušatelji iz 
drugih delovnih organizacij. To bi bilo 
v primeru, če bi bila večina kandidatov 
za določen tečaj iz Trima, pravijo o svo
jem centru v Trimu.

M. LUZAR

DOLENJSKI UST



IZ NtkŠIH OBČIN
BO KLAVNICA 
NA ZDOLAH?

KOSTANJEVICA — Kostanjeviš- 
ka klavnica je tehnološko že tako zasta
rela, da bi jo bilo treba že zdavnaj ob
noviti. Vendar tega bržkone ne bodo 
storili v sedanjih prostorih na kostanje- 
viškem Otoku. Klavnica namreč ne so
di v bodoči turistični ustroj tega kraja. 
Zato so v krškem M-Agrokombinatu 
ter v Mercatorjevem Standard investu 
že pripravili idejni projekt selitve klav
nice. Ta naj bi se preselila v krajevno 
skupnost Zdole, ki ima status nerazvite, 
in bi tako investitor dobil še nekaj de- 
narja iz sklada za nerazvite. Celotna na
ložba naj bi po sedanjih cenah veljala 
220 milijard dinaijev.

JAVNA RAZSVETLJAVA
BRESTANICA — V krajevni skup

nosti Brestanica so se pred kratkim lotili 
gradnje javne razsvetljave na brestaniš
kem gradu oz. pri Muzeju izgnancev. 
Ta akcija poteka izven siceršnjega pro
grama del, zato v KS Brestanica upajo 
predvsem na pomoč podjetij. Doslej so 
že nabavili stebre, zdaj so v akciji za na
bavo kablov in računajo, da bodo vsa 
dela opravili do konca tega leta.

PREHITRO V OVINEK
OREŠJE — 23-letni Lenart Trefalt z 

Mrzle Planine seje 5. novembra ob 13.20
peljal z osebnim avtom po regionalni cesti 
med Sevnico in Planino. V OnSrešju je pre
hitro zapeljal v ovinek, pri čemer gaje za
neslo v zaščitno obcestno ograjo. Ob trče
nju seje Trefalt hudo poškodoval in so ga 
odpeljali na zdravjenje v celjsko bolniš
nico.

Slovenija
— Moja dežela.

PAVKOVIČEV PREGLED 
DOGAJANJ

Busar ponovno?
Danes seja OK ZK

SEVNICA — Na današnji volil- 
no-programski seji občinske konfe
rence ZK v Sevnici bodo med dru
gim razpravljali o delu občinske 
organizacije ZK v obdobju 1986 — 
1989 in o programskih usmeritvah, 
ki so jih pospremili z geslom De
mokracija, razvoj, ekologija. Na vo
litvah za najvidnejše funkcije se bo
do odločali med Janezom Nunči- 
čem iz M-Kmetijskega kombinata 
Sevnica in Bredo Drenek-Sotošek 
iz sevniške Lekarne, ki sta kandida
ta za nepoklicnega predsednika OK 
ZK, medtem ko je za poklicnega 
sekretaija OK ZK kandidat dose
danji sekretar Brane Busar. Kandi
dat za to funkcijo Franc Pavlin je 

1, ker se ni uvrstil na kandi-izpadel, ker se 
datno listo za člana OK ZK po taj
nem glasovanju na 14. seji OK ZK, 
medtem ko je tretji kandidat Franc 
Rupret 26. oktobra pisno umaknil 
kandidaturo.

ifiiliM IZ NtkŠIH OBČIN bi

SEVNICA — Danes, v četrtek, 9. no
vembra, priredi sevniška Zveza kulturnih 
organizacij ob 16. uri v kulturni dvorani 
GD Sevnica projekcijo videofilmov Fran
ca Pavkoviča o dogajanjih v občini. Pav
kovič je uspešen kinoamater in honorarni 
snemalec ljubljanske televizije. Njegov 
prispevek k letošnjemu sevniškemu občin
skemu prazniku bo pregled različnih do
godkov v občini od jesenskega srečanja v 
Tržišču, 120-letnice tabora v Sevnici, 
Kmečkega praznika v Tržišču, Triatlona 
Lisca 89 in Vrtiljaka pa do Novoletnega 
sejma in dedka Mraza.

Brežiško-krška 
solidarnost 

na preizkušnji
V Krškem 10. novem
bra dobrodelni koncert 

za bolnišnico
BREŽICE — Občinski odbor 

RK Brežice, godba na pihala Kape
le, Big band Videm in glasbena šola 
Brežice organizirajo 10. novembra 
ob 19. uri koncert v Domu Edvarda 
Kardelja v Krškem. Izkupiček pri
reditve je namenjen za nakup medi
cinske opreme, ki jo v brežiški bol
nišnici potrebujejo za sodobne diag
nostične preiskave.

To je letos že tretji dobrodelni 
koncert, ki ga kapelski godbeniki in 
profesoiji glasbene šole poklanjajo 
za te namene. Pokroviteljstvo kon
certa je tudi tokrat prevzela krška 
tovarna Videm in s tem dokazala 
svojo pripravljenost za sodelovanje 

. v humanitarnih akcijah. Svoj delež 
solidarnosti je že vnaprej pokazal 
tudi kolektiv delavskega doma, ki 
prirediteljem odstopa dvorano brez
plačno in jim bo s tem prihranil za 
poldrugi milijon dinaijev izdatkov.

Občinski odbor Rdečega križa in 
nastopajoči se obračajo na krške de
lovne kolektive s prošnjo, da bi z 
odkupom vstopnic ali prostovolj
nimi prispevki ter z udeležbo na 
koncertu podprli prizadevanja za 
boljšo opremljenost regijske bol
nišnice v Brežicah. Gre za nakup 
aparatov za preglede želodca in or
ganov v trebušni votlini. Vsem, ki se 
bodo odločili za prispevek, sporo
čajo organizatoiji, naj ga nakažejo 
na žiro račun Občinskega odbora 
RK Brežice št. 51620-678-65352 s 
pripisom: »za nakup medicinske 
opreme v Bolnišnici Brežice«.

J.T.

Posavje je izpolnilo svoj dolg
Za projekt razvoja podeželja so v regiji zbrali 780 milijonov — Po eno tretjino so 

dolžni prispevati republika in investitorji ____
BREŽICE — Posavsko regijo bodo elektrarne, plinovodi, daljnovodi, avto 

cesta in železnica močno razkosali in tudi drugače prizadeli življenje v njej. Z 
namenom, da bi škodo ob teh posegih kolikor se da sanirali in zagotovili hitrejši 
razvoj pokrajine, so izvršni sveti skupaj s programskim svetom za Krško polje 
pri regijski zbornici naročili projekt razvoja podeželja in krajinske zasnove Kr
škega polja.

Njegovo vrednost so aprila letos 
ocenili na 2,6 milijarde dinaijev in od 
tega naj bi tretjino prispevale posavske 
občine, tretjino investitoiji, tretjino pa 
naj bi zagotovila republika iz svojih vi
rov. Izvajanje projektne naloge so pre
vzeli IREL Ljubljana, Biotehniška fa
kulteta iz Ljubljane ter Savaprojekt 
Krško ob številnih sodelavcih v regiji, 
medobčinskih in republiških inštituci
jah. Pri projektu sodeluje okoli 200 
ljudi.

Minuli teden so se udeleženci seje iz
vršilnega odbora MGZ Posavje sezna
nili s poročilom o vsem, kar je bilo nare
jeno do zdaj. Pokazalo se je, da so

posavska podjetja s sisi in izvršnimi sve
ti zbrala svojo tretjino denarja in v regiji 
zdaj upravičeno zahtevajo, naj svoj dolg

OBČANI
NE ODKLANJAJO 
SAMOPRISPEVKA

BREŽICE — Zanimivo je, da v vseh 
dosedanjih razpravah o morebitni uve
dbi novega petletnega samoprispevka 
nikjer niso rekli ne, čeprav prihaja se
dem suhih let in je denaija vedno manj. 
Po namenu se ljudje vnovič opredeljuje
jo za cestni program in na dograditev 
šole v Dobovi. Z izgradnjo druge faze 
šole za nižjo stopnjo naj ne bi bremenili 
samoprispevka, ampak naj bi šolo zida
li s preusmeritvijo sredstev iz cestnega 
programa za KS Dobova in z dodatni
mi viri. Potrebo po večji šoli in po po
uku na enem mestu utemeljujejo Do- 
bovčani s tem, da se pri njih vpis 
povečuje in da razvoj gospodarstva ka
že na enako gibanje tudi vnaprej.

V rudniku 
po resnico, 
in to do dna

Strah ima velike oči
GLOBOKO — O tukajšnjem 

rudniku, kjer bi v stiski za gorivo lah
ko začeli kopati premog, krožijo med 
ljudmi govorice, ob katerih gredo po
slušalcem lasje pokonci. Tako so 
včasih pri ličkanju koruze pripovedo
vali o strahovih. Strahovi so sedaj 
drugačni, a prav tako neoprijemljivi 
kot včasih. Ljudje seveda ugibajo, kaj 
bi vendarle utegnilo biti res, čeprav se 
uradno nič ne dogaja. Nekateri se bo
jijo, da spuščajo v rudnik jedrske od
padke, drugi govorijo, da so vanj zvo
zili radioaktivni les iz Černobila, tretji 
spet »vedo«, da ga bodo zasuli s pepe
lom iz Tovarne Videm. Zdaj so se 
opogumili v svetu za varstvo okolja 
pri OK SZDL Brežice in se dogovorili 
za obisk v Globokem, kjer se bodo 
spustili v notranjost rudnika in se na 
lastne oči prepričali, kaj se tam doga
ja. Upajmo, da si medtem ne bo nihče 
premislil.

J.T.

Partija se ne gre več revolucije
Na volilno-programski seji občinske konference so izvolili novo vodstvo

KRŠKO — Razprava na volilno-programski seji občinske konference ZK 
Krško, ki je bila 30. oktobra, ni bila prav nič dolgočasna. Vendar se je začela 
šele potem, ko je Sonja Lokar, izvršna sekretarka CK ZK Slovenije, dala pravo 
iztočnico. Bistvo njene razprave je v tem, da bodoča partija ne bo več partija 
svetovne revolucije, v kateri bo človek samo nepomemben delček, ampak bo 
stranka, kjer bo imel središčno vlogo človek z vsemi svojimi hrepenenji po mi
ru, svobodi, ljubezni, igri, lepoti in sreči.

Vsekakor so v Krškem lahko dokaj 
optimistično razpoloženi pred bližnjim 
partijskim kongresom. Krški komunisti 
so se namreč izkazali že z dobro udelež
bo na volilno-programski seji. Pa tudi v 
razpravi so se lotili vrste vprašanj in s

tem odgovorili na polemično ost sekre
taija Dularja, kije v uvodnem delu seje 
dejal, da noče biti član take organizaci
je, kjer bo vodstvo dajalo naloge član
stvu, to pa jih bo izvajalo. Skratka, novi 
časi teijajo nove prijeme, saj se na poli

tičnem prizorišču pojavljajo novi poli
tični subjekti, z njimi pa pa ne bo moč 
samo polemizirati, ampak bo treba z 
njimi sodelovati. Čeprav je bil Dular v 
svojem uvodnem poročilu precej kriti
čen, pa je Sonja Lokar dejala, daje po
ročilo o delovanju občinske organizaci
je dobro, ker ne lakira dejanskega

• Na seji so izvolili nov občinski ko
mite ZK ter komisije. Evidentirali so 
Janeza Roškeija za predsednika ob
činskega komiteja in Franca Dularja 
za sekretarja. Oba sta bila na prvi na
slednji seji, kije bila 2. novembra, iz
voljena za obe funkciji, hkrati pa so 
na seji izvolili tudi novo predsedstvo.

NAGRADE UČENCEM — V ponedeljek sta predsednica sevniške občinske 
skupščine Breda Mijovič in predsednik sevniške zveze kulturnih organizacij 
Jože Novak podelila knjižne nagrade za najboljša likovna in literarna dela 
učencev osnovnih šol v sevniški občini. Na sprejemu 19 učencev nagrajencev in 
njihovih mentorjev učiteljev so ti predsednici občine izrazili željo, da bi v občini 
imeli predvsem še več športno-rekreativnih površin in objektov, parkov ter 
boljše ceste. Na sliki: nagrado prejema učenka 6. razreda sevniške OŠ »Savo 
Kladnik« Tanja Koprivnik. (Foto: P. Perc)

Zaloge v precepu hiperinflacije
Medtem ko je na sevniški Žagi preveč zalog lesnih sortimentov, jadikujejo, ker 

jim Gozdno gospodarstvo Brežice ne zagotavlja dovolj hlodovine
SEVNICA — Nelikvidnost sevniške Žaga je že tolikšna, da preti plačilni spo

sobnosti celotne delovne organizacije Gozdnega gospodarstva Brežice. Tako 
so na Žagi v prvih letošnjih devetih mesecih prigospodarili kar okrog 8 milijard 
izgube. Na Žagi se zavedajo, da imajo prevelike zaloge žaganega lesa (okrog 
700 kubikov), da nimajo obratnih sredstev in da so še zmeraj znotraj delovnega 
kolektiva Li. notranje

sa. Poznavalci pa se bojijo, da utegne 
prihodnje leto nov zakon o gozdovih, 
ko se bo z odkupom oz. prodajo lesa

rezerve.
Seveda pa se na Žagi delavci zdaj

sprašujejo, ali so tudi v skupnih službah
v Brežicah naredili vse, da bi ublažili 
trenutne razmere in grozeče rdeče šte
vilke ob koncu leta. Sami ne vedo, ali se 
denimo splača vsaj del tega lesa na za
logi razžagati na decimirnici in kaj z 
njimi storiti, če tudi ob koncu poslov
nega leta ne bi bili rezultati nič boljši. 
Nekateri delavci namreč glasno izražajo 
bojazen, da bi bili spoznani za ekonom
ski ali tehnološki presežek.

Treba je namreč povedati, da so 
zmogljivosti sevniške Žage, ki spada 
med večje v Sloveniji, okrog 34.000 
kubikov lesa. Matično podjetje je obi
čajno zapolnilo zmogljivosti Žage s pri
bližno 70 odstotki, saj je GG Brežice

doma zagotavljajo od 20.000 do 24.000 
kubikov hlodovine. V zadnjem času pa 
je prišlo pod vprašaj celo, kako naj bi 
brežiški gozdaiji zagotovili celo spod
njo mejo predvidenih količin, ki bi mo
rebiti še zagotovile poslovanje na robu 
donodnosti. Po besedah direktorja GG 
Brežice Vinka Šeška se kaže, da letos 
sevniška Žaga ne bo dobila niti 20.000 
kubikov hlodovine. K temu so svoj de
lež prispevale predvsem spremenjene 
tržne razmere, ko gozdaijev pač nihče 
ne more prisiliti, da bi hlodovino proda
jali Sevničanom po mnogo nižjih cenah 
kakor pa drugim poslovnim partner
jem. Res pa je tudi to, da se zavoljo umi
ranja gozdov letni poseki zmanjšujejo 
in na območju Gozdnega gospodarstva 
Brežice enostavno ni na voljo dovolj le-

• Na dlani je, da si v časih hiperinfla
cije dobri gospodarji ne smejo pri
voščiti zalog, to pa velja tudi za goz
darje in žagarje. Račun se prej izide, 
če surovino izvozijo in jo dobijo pla
čano po dveh mesecih po tečaju na 
dan izplačila. Kot je povedal direktor 
sevniške Žage Vukašin Marčetič, 
morajo oni vse vhodne surovine pla
čati v 15 dneh, žal pa ostaja le lepa že-

KNJIGA O POMNIKIH 
NOB
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Ija, da bi tudi Žaga dobila izdelkepla- 
čane v takem času. Sevniška žaga
ima celo n^jvišje cene v Sloveniji, a 
dispariteta cen naredi svoje. Posebna 
komisija GG, ki naj prouči, kako naj
prej na Žagi, ne bo imela lahkega 
dela.

do prve slovenske študije o razvoju po
deželja poravnajo še investitoiji elek
trarn, avtoceste in drugih objektov ter 
republika.

Ob vnovični analizi dosedanjega po
stopka je po besedah Franca Jeniča,

lahko ukvarjal kdorkoli, torej tudi za
sebne žage idr., konkurenco še zaostriti.

P. P.
narodnoosvob 
1945.

• V pogodbi je zapisano, da posav
ske občine prispevajo 780 milijonov 
dinarjev. V krški občini so zbrali za 
projekt o razvoju posavskega pode
želja 337 milijonov dinarjev, v brežiš
ki 281,5 milijona in v sevniški 161 
milijonov.

dipl. ekonomista in strokovnega sode
lavca regijske zbornice, ki sodeluje pri 
izpeljavi projekta v življenje od ideje 
naprej, IREL s tem, kar je do sedaj na
redil, že založil manjkajoči dve tretjini 
potrebnega denaija, ko je sklepal po
godbe z izvajalci. Naročniki projekta so 
prišli na sejo v Kostanjevico, da bi se 
prepričali, če je doslej vloženi denar do
volj močno zagotovilo za pridobitev 
manjkajočih deležev. K pogogodbi so 
pripisali dodatek, v katerem se IREL 
obvezuje, da prevzema skrb za zagoto
vitev teh sredstev nase. S tem se seveda 
ne odpoveduje pomoči zainteresiranih, 
s katerimi ves čas sodeluje.

J. TEPPEY

NOV VODOVOD 
V OREHOVEC

SEVNICA — Ena največjih pridobi
tev ob sevniškem občinskem prazniku 
je nedvomno vodovodno zajetje na 
Orehovcu. Pravzaprav gre za tri zajetja, 
ki dajejo 4 litre vode na sekundo in ce
vovod v dolžini 2200 metrov. Ta vodni 
vir sicer zagotavlja 10 do 15 odstotkov 
potreb po vodi mesta Sevnice, toda 
možni so še nadaljnji viri na tem ob
močju, ki jih bo mogoče speljati po is
tem cevovodu v mesto. Naložba (inve
stitorje bila KS Sevnica) je veljala okoli 
600 starih milijard dinaijev, izvajalec 
del pa je bila sevniška Komunala. Ob 
otvoritvi seje predsedik sveta KS Sev
nica Oton Šket še posebej zahvalil Sta
netu Šešku in Tonetu Kranjcu, za iz
jemno požrtvovalnost pri izgradnji 
vodovoda.

stanja. Vendar je hkrati dodala, daje v 
poročilu premalo določnih odgovorov 
na odprta vprašanja glede prenove, da 
je opaziti prepad med vodstvom in 
osnovnimi organizacijami, kar teija 
spremembe metod dela. Pohvalila pa je 
uspešnost krških komunistov pri orga
nizaciji usposabljanja, kjer so dosegli 
precej boljše rezultate kot drugod. Lo- 
kaijeva je spregovorila tudi o partij
skem programu za evropsko kakovost 
življenja.

Udeleženci seje so potem v razpravi 
načeli vrsto aktualnih vprašanj. Pred
stavnik prosvetaijev je spregovoril o 
težkem položaju šolstva, direktor je 
opozoril na stihijsko razlaščanje druž
bene lastnine, ki ni primerno zaščitena. 
Več razpravljalcev je opozorilo na že 
kritične ekološke razmere, ki jih po
vzročajo poleg JE Krško še farma, to
varna Videm itd. Skratka, razpravljala 
so načeli vrsto problemov, med kateri
mi pa so bili nekateri tudi del preteklo
sti. Čeprav ta še ni bila deležna prave in 
dovolj kritične obravnave, brez nje pa 
se bo težko lotiti temeljite reforme. Med 
posebej opazne prispevke v razpravi pa 
gre opozoriti tudi na to, da krške ko
muniste moti vmešavanje JLA v politi
ko. Razpravljavec je menil, da bi moral 
o tem spregovoriti tudi CK ZK Slo
venije.

J. S.

SEVNICA — Občinska konferenca 
SZDL in občinski odbor Zveze zdru
ženj borcev NOV v Sevnici vabita v pe
tek, 10. septembra, ob 16. uri na pred
stavitev knjige »Pomniki NOB na 
območju občine Sevnica«. V knjigi, ki 
jo bosta predstavila avtoija prof. Stane 
Mrvič in dr. Janko Kos, zgodovinaija iz 
Ljubljane, sicer pa sevniška rojaka, je 
prikazan razvoj delavskega gibanja v
občini pred drugo svetovno voino in 

loosvobodilni boj v letih 1941 —

Nov asfalt 
proti Lisci za 

praznik Sevnice
Danes o 
Krakovo

soboto priznanja

dprtie ceste 
— Hrastje, v

SEVNICA — Sevniš ki občinski 
praznik, ki ga Sevničani praznujejo v 
spomin na pogumno dejanje koman
dirja brežiške čete Dušna Kvedra- 
Tomaža 12. novembra 1941, ko je iz 
zaporov zdajšnje zgradbe sevniškega 
sodišča rešil skupino političnih jetni
kov, bodo danes obeležili z otvoritvijo 
posodobljene ceste Krakovo-Hrastje.

Danes ob 16. uri bo v kulturni dvo
rani GD Sevnica še projekcija vide
ofilmov o aktualnih dogodkih v obči
ni,jutri, v petek, 10. novembra, pa bo 
ob isti uri v poročni dvorani na sev
niškem gradu tudi predstavitev knjige 
Pomniki NOB in delavskega gibanja 
na območju občine Sevnica. Jutri ob 
17. uri bodo v galeriji na sevniškem 
gradu odprli še likovno razstavo Ru
dija Stoparja.

V soboto se bosta zvrstila dva 
športna dogodka, in sicer bo zjutraj na 
strelišču v Boštanju medobčinsko 
tekmovanje v streljanju z zračno puš
ko za prehodni pokal občine Sevnice, 
popoldne pa bo v Florjanski ulici tra
dicionalni spominski tek Dušana 
Kvedra-Tomaža. Vse do ponedeljka 
bo v izložbi železnine M-KK na ogled 
razstava o prikazu dejavnosti Društva 
za pomoč duševno prizadetim v obči
ni Sevnica. Osrednji sobotni dogodek 
bo dopoldansko slavnostno zasedanje 
sevniške občinske skupščine. Na njem 
bodo podelili letošnjega občinska pri
znanja. Grb občine Sevnica bo prejel 
direktor sevniškega M-Kmetijskcga 
kombinata Albin Ješelnik, priznanje 
Dušana Kvedra-Tomaža bodo dobili 
sevniško gasilsko društvo in tukajšnja 
lekarna ter direktor Inpleta Leopold 
Žbogar. Medalje Dušana Kvedra- 
Tomaža bodo izročili aktivu mladih 
zadružnikov iz Tržišča, sevniškemu 
obrtniku Alojzu Vilčniku, inženirju 
kemijske tehnologije v krmeljski Me
talni Leopoldu Ribiču in kustosu v 
ljubljanskem mestnem muzeju ljud
ske revolucije Janezu Kosu.

P. P.

Novo v Brežicah
ŽOGICA PRILETI NAZAJ rjja 

banje zelenih navdušeni brežiški 
morajo biti nadvse previdni, če sozV1 
sleni v Celulozi Krško. Ko se pntrm 
nad okoljem, lahko zelo glasno 
po elektrarnah na Savi, ne8°“2^j 
hrupom letal nad glavo, nad

se loujojearsKe. z>iroKoviijaMj‘*-r 
servirajo grehe njihove tovarne, w 
so neobčutljivi. Začeti torej velja pm1

1 "predmestje DOBOVE, P«Jj 
tamkajšnji krajani Brežicam * * * v 
da se niso prav nič zmotili, Letos,s / 
Brežicah ne dogaja gospodafik^
omembe vrednega, še hvalijo, da Brejci 

[like gostom * Jni za pomembne praznike g05®* jfc 
mogli pokazati nobenega napredka ■ 
so imeli otvoritev obrata v Trimu, fp 
pride na vrsto nova pridobitev L'®, 
ta čas dokončujejo tudi obrat d1™ 
prehrane v železniških delavnicah 
še kdo reče, da Dobovčani niso popLje kdo reče, da Dobovčani niso pw 
»JURČEK« JE RAZGIBAL PR^.

V KRŠKI VASI — Nova okrepčeva 
je za avtomobiliste zelo privlačna. JJf 

stran in lp In da nima DarkinS^j ^slaba Stranje le to, da nima pai
tomobiliste, ki divjajo mimo, so ^
muho miličniki in obvarovali vas P j 
srečami. To jih je izučilo in zdaj so P j j 
nejši in si prihranijo denar raje za ^ 
brizganec, namesto da bi polniu ) 
blagajno.

V času od 28. oktobra do 
so v brežiški porodnišnici rodile-. ^ 
Spiler iz Plemberga —opiltl LZ. I IClllLAplga j- j-
Lopert iz Brežic — Kristino, Naa'«., 
novšek iz Dol. Leskovca —sU P 

H Bučar iz Sevnice — Tomaža, -P -A\- 
dej z Blance — Tjašo, Ana Vogn"C ■ 
nja — Natašo in Mojca Kastelic 
— Katarino. Čestitamo!

-i
| Krške novice_ ;

JAGENJČKI — Gostilna KoV^n>i 
avto oesti, ki jo ima že nekaj zask>v<^
Jože Naglič, je tako rekoč čez noč 
po dobri hrani. O tem pričajo tam Prpo dobri hrani. O tem pnčajo tam ^
cestne križarke pa tudi čisto navacnu.^,
avtomobili. Ta gostilna oz. obisk v J , j,-
stal tudi neke vrste statusni smuk* . ^ _
škimi obrtniki. Tisti med njuni, B j|). 
privoščijo, da gredo h Nagliču najagja
ali odojčka, so neke vrste krška ob j.
ta. K dobremu jagenjčku, P^^^Tjgškiš* j

fiKtSSrJBSSaKvtusniki se jih ne branijo niti s 
STATIK — V Krškem seje 

šušljalo, da krški možganski troS3*s« 
iekt ni kdove kako stabilen. ^ev ,,i/o 9’ ta 
>ka »ulica« zelo čudila, kako g]

po dunajskih rogljičkih in
sah ter po rimskem kapučinu, naen« 
stali med firmami sumljive kakov 
je navsezadnje razkrila tudi ta sKn ^ | 
Savaprpjektu so za sedaj brez 
jim jo je pobrisal v neko drugo firm > 
si mango roke v brežiškem Reg**1
statične usluge kupujgo Krčani^ \

ASFALTERJI — Komaj so a ^ 
Velikega Trna utrli poti do občine rjjj, 
rialnih sisov, kjer so jim končno ze^jf 
asfaltiranje ceste, ki pa je bila y PItTjo0? 
pred leti, ko se nikomur ni niti sanj t( 
danji krizi, že imajo spet probleme ^ (i y 
Vendar bo ta bitka očitno ve, J
vseh dosedanjih. Zdaj so namreč '.Tjpjjkj b

ampak ljudi, ki bi z mrcino uPraylJ7»j(0 P’, 
In tako se spet kdove katerič kažM*£, - * 
memben je v našem čudovitem 
Človek.

Sevniški paberti
IZNAJDLJIVOST? — Medte® rf | 

ljudje, ki prinašajo v sevniški v . ># 1 
lične sekundarne surovine, i
jim te odpadke zelo slabo i
diščnik Dinosa nemočno skomig"^- 
meni, češ da cene pač določajo uf\ 
ljah oz. Ljubljani. Se je P3 - v A 
možakar iz Dinosa pridušal, daJ 
kriznih časih vse manj poštenja, |
nazoril tudi s primerom, ko je ne^jjp,! | 
Wa nrinesla težko nločevinaStO S

spoznal, daje »iznajdljivi« oD|etia' 
vinko izdatno napolnil s peskom. (0 \ 
hu napikal žeblje. Seveda je dobi

^USOUNTRI LUČKE — 
den je Sevničanka popeljala svoj 'S 
iz Nemčije, kateri je poprej bv3' ■ Cf 
niško točko Tončkov dom 1,8 ^ d»ik 
prav sta imeli gostji trdno namerprav sia imen gostji irano A/P, 
kaj pojesta iz te kuhinje, znane i* ji»f 
ko je bila na Lisci Maijanko Ster.8 '[,[# 
zmotilo dvoje: na okenski polici tii 
zi sta opazili pokopališče muh; 
kije po glasnem hihitanju pribr#,Kije po glasnem innnaiiju V" ir 
hinje, pa je na vprašanje, če lans -ni 
jedilni list, odbrusila, daje tako 
ročilu. Gostji sta spili le kavo in .jjo S 
zapustili Lisco v prepričanju, d* jfn 
kim odnosom do gostov Tončk 
kmalu ob kakšno zvezdico. Zal.eILi|o'f 
napotili k Trem lučkam, kjer paJe* ^ f. 
imenitno — postrežba, prija®1 J 
hrana.mana. »vp- i

KERAMETAL — Od te nov« 
valnice v Sevnici so potrošniki Prl jjd* 
li, da bo prispevek k večji konkure ^ 
in ponudbi sevniške trgovine, kot jjjli 
tavljali tisti, ki so Kerametal PrlC,ii/ 
mesto. Toda če pri Kerametalu
jo niti v enem tednu pripeljati na d
čan štedilnik, je to slaba reklama- J
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jdravnik, humanist, pisec
Jutrj ob 12. uri v ŠK Mirana Jarca otvoritev raz- 
-iiVe» posvečene ob 90-letnici dr. Draga Mušiča

NOVO MESTO — Več po- 
e®bnih novomeških rojakov seje 

JfdnJ'h dveh letih vpisalo med 
, e,"ike. Lani denimo olimpijec 

oShikeij^ letos pa najprej aka- 
n®lk Božidar Jakac in na jesen dr.

Mušič. Vsi ti so udomljeni 
S)e, na Novo mesto pa jih ne ve- 

mladostni spomini. Rod- 
takn ?l° nanJe ponosno in jim 
... «al' drugače izkazuje dolžne ča-

V muzeju še trije pomembni dogodki
Prihodnji teden razstava o tiskarstvu, teden kasneje otvoritev drugega dela et- 
nološke zbirke, do konca leta pridobitev depojev v Križatiji — Prihodnje leto

posebej ob njihovih 90-let-

n,aD.r' Drago Mušič je 90 let življe- 
^ dopolnil v začetku oktobra. Iz- 
tuiln'jZn®ne novomeške intelek- 
tudi n T*?116’ k' Je dala Slovencem 
U, • glednega arhitekta in slikana 
VorIIana Mušiča, najmlajšega sot- 
mi,.. ^amenite »novomeške po
lj.: "eta 1920. Jubilant je teme- 
J Kobrazbe dobil v Novem mestu, 
Dunf V,Za8rebu. Leipzigu in na 
cnu iu študiral medicino. Dunaj 
sko^ ^ ^dnjo pozlato evrop- 
nj^ podanega in čutečega zdrav-

^r' ^rago Mušič se je uveljavil

‘go Mušič, 90-letnik

kot odličen splošni zdravnik in or
ganizator zdravstva, še posebej pa 
kot izredno ploden pisec z najraz
ličnejših področij zdravstvene de
javnosti. Iz slednjega izstopajo pred
vsem njegova prizadevanja, da bi 
čimveč dogajanj iz zgodovine me
dicine iztrgal pozabi. Sest let je tudi 
vodil Slovensko zdravniško druš
tvo, bilje član prve komisije za ko
deks etike zdravstvenih delavcev in 
izjemno aktiven sodelavec pri nove
liranju kodeksa medicinske deonto
logije, ki je pred izidom.

Prispevki dr. Draga Mušiča k 
domači zgodovini medicine so ne
precenljivi. Po mnenju dr. A. Do
lenca, zdajšnjega predsednika Slo
venskega zdravniškega društva, uvr
ščajo ti prispevki dr. Mušiča v galer- 
jo medicinskih piscev med Sloven
ci, med tiste osebnosti, ki so s 
svojim delom in prizadevanji bis
tveno prispevali v mozaik naše me
dicinske kulture.

Visoki jubilej dr. Draga Mušiča 
bo Novo mesto počastilo z razstavo, 
ki jo bodo jutri, v petek, 10. no
vembra, ob 16. uri odprli v Študij
ski knjižnici Mirana Jarca. Gradivo 
za razstavo, ki z besedo in sliko pri
kazuje življenjsko in ustvaijalno pot 
jubilanta, še posebej pa izpostavlja 
njegove dosežke ter strokovna in 
družbena priznanja za njegovo de
lo, je pripravil Marko Mušič, ki je 
hkrati s Petrom Simičem tudi reali
zator te počastitvene razstave. Štu
dijska knjižnica Mirana Jarca pa je 
ob tej priložnosti izdala zloženko, 
za katero je lik dr. Draga Mušiča v 
jedrnati besedi predstavil dr. Anton 
Dolenc.

I. Z.

NOVO MESTO — Tri pomembne reči naj bi se, kot pravi ravnatelj Bojan 
Božič, letos še zgodile v Dolenjskem muzeju. Od tega sta dve načrtovani v no
vembru. Za petek, 17. novembra, je v Dolenjski galeriji predvidena otvoritev 
velike razstave o razvoju tiskarstvu na Dolenjskem, za petek, 24. novembra, pa 
otvoritev drugega dela etnološke zbirke. Ureditev podstrešja Križatije in uspo
sobitev za depojske prostore, ki sodi v sklop uvodoma omenjenih dogodkov, 
sicer ni vezana na rok, vendar se v muzeju zelo trudijo, da bi predvidena dela 
končali v tem letu in tako tudi kar najažurneje porabili denar, ki so ga v ta na
men dobili iz posojila republiške kulturne skupnosti občinski kulturni skupno
sti v Novem mestu.

Razstavo, ki bo prikazala razvoj tis
karske dejavnosti na Dolenjskem, ven
dar s posebnim poudarkom na tiskar
stvu v Novem mestu, je zasnoval prof. 
Ludvik Tončič iz Dolenjskega muzeja, 
ki je napisal tudi obširno brošuro Pre
gled zgodovine tiskarstva na Dolenj
skem. Tako razstava kot tudi publikaci
ja bosta posvečeni 170-letnici tiskarstva 
v Novem mestu in 30-letnici Tiskarne 
Novo mesto. Prof. Tončič je zlasti v 
brošuri, za katero je več mesecev zbiral 
podatke, prikazal tiskarstvo kot dejav
nost, kije rasla in upadala skupaj z za
ložništvom in knjigotrštvom. Deloma je 
ta prikaz tudi že pregled zgodovine ča
sopisne dejavnosti na Dolenjskem in v 
samem Novem mestu vse do publikacij 
in glasil, ki izhajajo še zdaj.

Otvoritev drugega dela etnološke 
zbirke, ki jo vodi in ureja etnologinja 
Ivica Križ, bo izjemno pomemben do
godek za Dolenjski muzej, kije zadnja 
leta veliko naporov vložil prav v etno
loški oddelek, nameščen v nekdanji 
Ropasovi hiši. Že ob otvoritvi prosto
rov za etnološko zbirko in prvega dela 
te zbirke pred leti so poudarili, da bo 
potrebno vložiti še mnogo fizičnega 
truda in strokovnega dela, preden bo ta 
zbirka takšna, kot mora biti. Prvič pa bo 
obiskovalcem na voljo tudi vodnik po 
etnološki zbirki, ki ga je napisala etno
loginja Križeva. Sestavo vodnikov po 
zbirkah štejejo v muzeju za delovno ob-

j jfcjd Kostel bo kmalu spet oživel
% en®!P od. obnovljenih stplpov naj bi bila krajevna muzejska zbirka, zaživel 

"—£LnaJ bi tudi turizem — Življenje znotraj obzidja se bo se nadaljevalo
k" Grajski 'n naselbinski kompleks Kostel obnavljajo že več let in Mislim, da se bo želja uresničila, saj ima

. t^a|*ern tudi zaščitili kot kulturni in zgodovinski spomenik. Ob za- kmet Skender tukaj sodobno kmetijo in 
Jurkoviž i i • obnovitvenih del na gradu je vodja del arh. Špela Valentinčič- 

, llediščin„ Ljubljanskega regionalnega za voda za varstvo naravne in kulturne 
® Povedala:

jev titio priiV|tnimi beb Pb obnovi Kostela binski kompleks na Slovenskem, takoj
ta® r>m,^!?reb Petnajstimi leti, a mo- za Celjskim gradom, ki je pomemben

tudi zato, ker samo še v tej naselbini ži
vijo in delajo ljudje. Kot takšno pa že
limo to naselbino ohraniti tudi za pri
hodnost, saj ne bi radi, da bi se 
spremenila v nekakšno vikend naselje.

jyiiadi ne poznajo ovir
kL6 b° prvo srečanje mladih iz Brežic, Zagre

je' L2?sifeka in Dubrovnika ter vojakov iz Cerkelj
i*\ tehseria^M"^ — Na pobudo mladega 

p i nac^ T^koviča, ki služi

ISvTS1 tCP tedna v Prosvetnem 
J *olske ml lcah prvo srečanje srednje- 
HJ0 Poka adlne' Mladi iz štirih mest želi- 

^orein u s se ukvarjajo in kaj 
j »en, reci,obenem pa dokazati, da pe-

J *£» fiSS**£>"**-*
J VtmWPri,edll':v JK> v sobolo. 11. no- 

! «i, o’ S,17; uri, ko bodo srednješol
ci Ntal r^e , “vedle glasbeno-scenski 

Kl)f) v ®ske poezije. Zatem se bo 
ir ^a izvaif njevka “ Zagreba predstavi
li ansalnj,em zborovskih pesmi, ples- 
,,, »otof?"abe|K Dubrovnika z eno ples- 
i %(„.■ ’Vojak' cerkljanske garnizije in 
p\ "Prizorji; K^.riie šole Brežice pa bodo 
ej y NuStčevo komedijo Analfabet.
1 novembra, se bo kul-
.f ko bo „ nJe nadaljevalo ob 16. uri,
** sP°redu kolaž Smešna stran 

'ne. Nastopili bodo vojaki, igral-

veznost vodij oddelkov oziroma ku
stosov.

Ravnatelj Dolenjskega muzeja Bojan 
Božič pa s sodelavci že načrtuje nekate
re aktivnosti za leto 1990, ki bo za mu
zej jubilejno. Dolenjski muzej bo na
mreč praznoval 40-letnico ustanovitve, 
hkrati pa bo obeležil tudi 100-letnico 
arheloških izkopavanj v Novem mestu. 
V ta namen načrtuje izid več publikacij. 
Izdati namerava dopolnjen in delno

grad da tu ne gre samo za
m °®Dlelr i tU(d'M celoten naselbinski 
K grad oS kl obse8a zgornji in spodnji 

naseih; rk~co’ renesančno obzidje in 
J? bmo-Toje največji tovrstni nasel
il1

?!

ke in pevke brežiške srednje šole ter 
plesni ansambel iz Dubrovnika. Nedelj
ski kolaž se bo končal z uprizoritvijo 
Feydeaujeve komedije Držite tatu.

Dekliški pevski zbor Srednje šole 
Brežice bo marca prihodnje leto gosto
val v Osijeku, maja pa v Dubrovniku in 
tako vrnil obisk skupinam iz teh mest, 
ki bodo sodelovale na srednješolskem 
srečanju v Brežicah.

JGM

potomce.«

Strokovnjakom je do zdaj uspelo za
varovati cerkev z zvonico, statistično so 
utrdili jugovzhodni stolp gornjega gra
du in s pomočjo krajevne skupnosti do 
tod napeljati vodo. Po sedanji zamisli 
naj bi obnovili tri stolpe in povezavo 
med njimi ter tako dobili nekdanji grad 
Kostel vsaj v silhuetni obliki, saj prave 
možnosti, da bi ga v celoti obnovili, ni.

Arh. Špela Valentičnič-Jurkovič 
meni, da je Kočevsko glede kulturnoz
godovinskih spomenikov zelo osiroma
šeno, kar je posledica vojne. Ostalo je 
nekaj spomenikov sakralne arhitekture 
in kulture in med najbolj znane sodi 
cerkvica v Ribjeku z znamenitimi oltar
ji in drugo opremo. V tej cerkvici so že 
obnovili in ponovno namestili na nje
govo mesto poslikani leseni strop. V 
Restavratorskem centru SRS pa prav
kar obnavljajo prižnico in enega od 
stranskih oltaijev. Kdaj bo prišlo na vr
sto za take posege še drugo, je odvisno 
od denarja. Cerkvica v Bosljivi Loki bo 
prišla v načrt obnovitvenih del najbrž že 
v naslednjem srednjeročnem obdobju.

J. PRIMC

Izšli sgomini 
Leona Štuklja

Štukljevo knjigo Mojih 
sedem svetovnih tek
movanj bodo predsta
vili danes ob 18. uri v 

športni dvorani
NOVO MESTO — V Novem 

mestu je z generacijo, ki je jeseni le
ta 1920 zanetila burna kulturno- 
umetnostna dogajanja, kasneje ime
novana »novomeška pomlad«, zra
sel tudi Leon Štukelj. V nasprotju s 
svojimi vrstniki, ki so dajali duška 
novim gibanjem v kulturnem in po
litičnem življenju po prvi svetovni 
vojni, se je uril v orodni telovadbi 
ter na ta način krepil svojega duha 
in telo. Postal je eden najboljših 
orodnih telovadcev na svetu in s si
jajnimi vajami zaslovel na svetov
nih prvenstvih in olimpijskih tek
movanjih. Štukelj je bil med obema 
vojnama vodilni vrhunski jugoslo
vanski telovadec ter večkrat sve
tovni in olimpijski prvak v posa
meznih disciplinah. Mnogo let kas
neje, ko je kot pravnik stopil v 
pokoj, je v Mariboru, kjer se je 
udomil, napisal spomine na pot, ki 
jo je prehodil kot telovadec vse od 
tistega dne, ko seje kot telesno sla
boten fantič prvič povzpel na telo
vadno orodje, pa do dne, ko seje še 
zadnjič kot tekmovalec zavihtel na 
kroge. Spomine, ki jim je priložil iz
jemno bogato dokumentacijo, vrsto 
najrazličnejših tabel in številne fo
tografije s tekmovanj, je poslal v na
tis Dolenjski založbi v Novem me
stu. Spomini so izšli te dni pod 
pomenljivim naslovom: Leon Štu
kelj — Mojih sedem svetovnih 
tekmovanj. Slovesna predstavitev 
knjige, ki bo prav gotovo zbudila 
pozornost velikega kroga bralcev, 
bo danes, v četrtek, 9. novembra, 
ob 18. uri v novomeški športni dvo
rani Marof. Ob predstavitvi knjige 
bo tudi slavnostna akademija, po
svečena zdaj že 91 -letnemu olimpij
skemu in svetovnemu prvaku v 
orodni telovadbi, novomeškemu 
rojaku Leonu Štuklju, tudi častne
mu občanu Novega mesta.

I. Z.

DANES:
PREDAVANJE in 

OBČNI ZBOR 
SLAVISTOV

trtek°QVO MESTO — Danes, v če- 
Ptostr,: noverr>bra bo ob 15. uri v 
in turinh srednje šole za gostinstvo 
nje Ulica talcev 3, predava-
slovo °fr®oie Krakar-Vogel z na-
tifn-m Osnovna književna didak- 

i SlavJjE*5*?8’ ^ ga pripravljata 
J Dovnik0 druitvo Dolenjske in 
? Zavrvt6^ organizacijska enota 3 ^ SRS za šolstvo. Po teore- 

obra,m uvodu bo delo v skupinah, 
"osti nav&l' P8 bodo različne mož- 
sed.i lntcrPretacije pesniškega be- 
O 0b Kovičevi Beli pravljici. 
sledifVul?JU ‘n skupinskemu delu bo 
tva p)(*| m zb°r Slavističnega druš- 
Čljnj enJske. na katerem se bodo 
sltj, *5Ok°V0.rili o aktualnih stanov-

Četrt stoletja Pionirske knjižnice
Pionirska knjižnica v Novem mestu deluje že od ustanovitve kot oddelek 

Studijske knjižnice Mirana Jarca — Glavni smoter: navajanje otrok

NOVO MESTO — Pionirska knjižnica v Novem mestu 
slavi jubilej: 25-letnico ustanovitve in neprekinjenega dela. 
Osnovana je bila kot eden od oddelkov Studijske knjižnice 
Mirana Jarca, da bi zadovoljevala kulturne potrebe naj
mlajših, šolske in izvenšolske mladine. K otvoritvi takšne 
ustanove je vodilo spoznanje, da je otroka nujno začeti 
vzgajati s knjigo že v njegovem predšolskem obdobju.

V Pionirski knjižnici je delo od vsega začetka potekalo prek 
najrazličnejših oblik bibliopedagoške dejavnosti z otroki. Ta
krat je bilo na voljo 2.207 knjižnih enot in otroke je na uporabo 
knjig privajala učiteljica Ruža Fuis. Že tedaj so bili v knjižnici 
tudi tečaji tujih jezikov, pravljične in glasbene ure ter družabne 
igre.

Leta 1974 seje zaposlila višja knjižničarka Maijeta Dajč- 
man. Na oddelku pa je bila le eno leto. Od omenjenega leta da
lje oziroma že petnajsto leto dela v Pionirski knjižnici Slavka 
Kristan z nazivom višje knjižničarke. Poteka pa tudi četrto leto, 
kar se je zaposlila višja knjižničarka Lojzka Sever.

Prvi znani podatki letne izposoje v Pionirski knjižnici so za 
leto 1967. Tistega leta je bilo izposojenih 10.058 knjig. Lani je 
izposoja narasla že na 72.039 enot, letos v prvih devetih mese
cih pa na 55.959 enot knjižnega gradiva. Tudi obisk je nenehno 
naraščal: leta 1967 so našteli 9.003, lani 29.888, letos ob koncu 
tretjega četrtletja pa že 24.500 obiskovalcev, in to ob 24.500 
enotah knjižne zaloge.

Ko je Pionirska knjižnica pred tremi leti pridobila dodat
ne prostore (bivšo Ljudsko knjižnico), so se s tem znatno 
izboljšale možnosti za redne obiske iz vrtcev in osnovnih šol 
in v knjižnici so lahko bolj in redneje izvajali ure pravljic in 
knjižnično vzgojo ter prirejali razstave izdelkov najmlajših.

Pionirska knjižnica se, denimo, od šolske razlikuje po 
tem, da si mora uporabnika šele pridobiti. Zato si prizadeva na 
vse načine, da bi pritegnila v svoj hram kar največ mladih. Tudi 
se sistematično odpira k drugim tipom vzgojno-izobraževalnih 
ustanov za mladino. V sodelovanju s šolsko knjižnico postane 
učenec aktiven uporabnik obeh tipov knjižnic. S tovrstnimi 
knjižnicami pa Pionirska knjižnica sodeluje tudi zato, da ve, 
kako se glede gradiva dopolnjevati z njimi.

Izjemno pomembno vlogo opravlja Pionirska knjižnica pri 
osvajanju in utijevanju bralnih navad pri najmlajših. Otroku 
često omogoči prvi stik s knjigo — slikanico in poslušanje prav
ljic, predvsem že otrokom iz družin, ki ne gojijo pretirano do
brega odnosa do knjige in branja.

Predšolski otrok, vključen v vrtec, se že tam seznani s slikani
co. Mala šola pa že nekaj let organizirano obiskuje Pionirsko 
knjižnico. Odziv tega sodelovanja je zelo velik in pomemben, 
saj otroci ob prostih popoldnevih pripeljejo s seboj v knjižnico 
tudi starše. Ob organiziranih obiskih mladi bralci spoznajo, da 
knjižnica ni samo izposojevališče knjig, ampak je v njej tudi 
moč nadvse koristno preživeti prosti čas. Razvita je predsem 
zimska pa tudi poletna počitniška dejavnost; so igre za prosti 
čas, na voljo so pravljice in vsakdo si lahko ogleda tudi otroške 
in mladinske filme ter risanke.

Delavki v Pionirski knjižnici poudarjata, da se zavedata, ka
ko je ena bistvenih nalog v tej knjižnici delo z bralci. To iz
polnjujeta s knjižnično vzgojo. Cilj in namen teh sestavin bi
bliopedagoške dejavnosti je, pravita, otroka navaditi na 
knjigo in ga oblikovati v aktivnega in samostojnega upo
rabnika knjižnice.
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spremenjen kulturnozgodovinski vod
nik po Novem mestu (tudi prvega pred 
več letije sam izdal in založil), posebno 
publikacijo o vseh muzejskih zbirkah 
ter dvoje strokovnih del izpod peresa 
arheologa Toneta Kneza: ponatis nje
gove knjige Novo mesto I —Halštatski 
grobovi in natis novega dela Novo me
sto II. Odkar je Dolenjska založba v 
Tiskarni Novo mesto, izdaja muzej take 
edicije sam.

I. ZORAN

NOVA RAZSTAVA V 
KOST AN JE VICI

KOSTANJEVICA — V Lamuto
vem likovnem salonu so v torek, 7. no
vembra, zvečer odprli razstavo del aka
demske slikarke Tatjane Verbinc. O 
življenju in delu razstavljalke je govoril 
umetnostni zgodovinar in kritik dr. 
Mirko Juteršek. Na otovritvi razstave, 
ki bo na ogled štirinajst dni — slike so 
tudi naprodaj — so nekaj slovenskih 
ljudskih pesmi izvedli sopranistka Zlata 
Ognjanovič, baritonist Tone Kozlevčar, 
citraš Miha Dovžan in harmonikar Vi- 
tal Ahačič.

JUTRI V KRŠKEM 
DOBRODELNI KONCERT

KRŠKO — Jutri, v petek, 10. no
vembra, bo ob 19. uri v tukajšnjem De
lavskem kulturnem domu Edvarda 
Kardelja dobrodelni koncert, katerega 
izkupiček bodo namenili brežiški bol
nišnici. Nastopili bodo: pihalni orkester 
Kapele, glasbena šola Brežice in Big 
band Videm iz Krškega.

RAZSTAV O
VALVASORJU NA OGLED 

ŠE EN TEDEN
KRŠKO — V Valvasorjevi knjižnici 

v Krškem bo še do petka, 17. novem
bra, na ogled razstava Življenje in delo 
Janeza Vajkarda Valvasorja, ki so jo 
pripravili sredi prejšnjega meseca v po
častitev 300-letnice izida Slave vojvo
dine Kranjske kot najobsežnejšega in 
temeljnega knjižnega dela tega po
membnega moža, ki se mu je življenjska 
pot iztekla v Krškem.

OBLETNICA
MUZEJSKEGA DRUŠTVA

METLIKA — Belokranjsko muzej
sko društvo bo danes ob 19. uri v Gan- 
glovem razstavišču v Metliki na svečani 
seji ob svoji 40-letnici predstavilo knji
žico Jožeta Dularja »40 let BMD«. 
Društvo bo hkrati odprlo razstavo o 
svojem delu.

ORGANIZIRANO NA 
PREDSTAVO TOSCE

ČRNOMELJ — Črnomaljskim lju
biteljem glasbene umetnosti je ljubljan
ska Opera zagotovila 50 sedežev za 
ogled predstave Tosce znanega italijan
skega skladatelja Giacoma Puccinija, in 
sicer v sredo, 25. novembra, ob 19. uri. 
Za vstopnico in avtobusni prevoz bodo 
morali interesenti odšteti 280.000 di
narjev, kar je glede na izjemno prilož
nost, omejeno število potnikov v avtu- 
busu in oddaljenost Ljubljane od 
Črnomlja zelo ugodno.

PIHAJMO BLUES
KRŠKO — V soboto, 18. novem

bra, bo v prostorih Delavskega kultur
nega doma Edvarda Kardelja v Krškem 
celodnevni seminar o bluesu z naslo
vom Pihajmo blues. Seminar bo vodil 
klarinetist in saksofonist Dimitrij Beuer- 
mann. Udeleženci bodo spoznali vse 
pomembne elemente bluesa in obenem 
poskušali poiskati razlog za vse večje 
zanimanje za to glasbo pri nas.

JAKAC V BIHAČU, 
HOZO V NOVEM 

MESTU
NOVO MESTO — 90-letnico 

Božidarja Jakca, očeta slovenske 
grafike, so počastili tudi v bosan
skem Bihaču. V tamkajšnji Galeriji 
Una, ki deluje v okviru pokrajin
skega muzeja za Pounje, so namreč 
minuli petek odprli razstavo Jakče
ve grafike iz let 1921 — 1923. Raz
stavo so pripravili v sodelovanju z 
Dolenjskim muzejem iz Novega 
mesta, ki je tudi dal na voljo raz
stavno gradivo. Obenem je med 
Dolenjskim muzejem in Regional
nim muzejem Pounja v Bihaču ste
kel pogovor o tem, da bi prihodnje 
leto, najverjetneje aprila, pripravili 
v Dolenjski galerji razstavo grafik 
bosansko-hercegovskega akadem
skega slikarja Dževada Hoza. Po
govarjajo pa se tudi o tem, da bi v 
Novem mestu predstavili etnološko 
podobo Bosanske krajine.
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Rudi Stopar 
pred domačim 

občinstvom
Razstavo njegovih del 
bodo odprli jutri na 

sevniškem gradu
SEVNICA — V parku skulptur 

pred trebanjsko galerijo samorast
nikov še vedno ponosno stojita iz 
črne pločevine zvarjeni figuri, za ka
teri sta ustvarjalcu, sevniškemu ki
parju Rudiju Stoparju, »pozirala 
dva od znamenitih likov iz Jurčiče
vega romana Deseti brat. To sta 
dobrodušni in že od daleč prepo
znavni šegovi bajtar Krjavelj s kozo 
ter brezdomec Deseti brat, upodob
ljen tako, da ima vso zemeljsko 
kroglo pod podplati, medtem ko 
mu hrbet krivijo okoli vratu obeše
ni veliki čevlji. Takšnih, po literarni 
predlogi ustvarjenih kipov je Stopar 
ustvaril kar za malo galerjo, poleg

Rudi Stopar — med delom

množice drugih, ki so nastali iz dru
gačnih pobud ter že dolgo bogatijo 
galetjske, muzejske, državne ozi
roma družbene in zasebne zbirke v 
domovini in tujini.

Seveda se je zdajšnjemu 50- 
letniku Rudiju Stoparju v treh de
setletjih, kolikor se ukvarja s kipar
stvom, narodilo mnogo vsega, kar 
danes predstavlja njegov ustvarjalni 
opus, ob številnih klasično pojmo
vanih skulpturah tudi več spomeni
kov, ki obeležujejo različne zgodo
vinske dogodke v ožji in širši 
domovini kot trajni simboli, pa gra
fični listi in drugo. V Stoparju pa je 
ves čas utripala tudi pesniška žilica 
in ima za seboj tudi že svojo zbirko. 
In še marsikaj drugega bi bilo moč 
uvrstiti v ta kratki, na moč zgoščeni 
prikaz razvejene Stoparjeve ustvar
jalnosti, ki pa naj ga zaključimo s 
podatkom, da je Stopar svojo ki
parsko dejavnost samostojno pred
stavil v sedemnajstih krajih, sode
loval pa tudi na skupinskih razsta
vah v devetindvajsetih krajih. Raz
stavljal je v Sloveniji, drugod po 
Jugoslaviji in večkrat tudi v tujini. 
Za delo je prejel nič manj kot dva
indvajset najrazličnejših priznanj.

Rudi Stopar se je, domujoč in 
ustvarjajoč v Sevnici, domačemu 
občinstvu predstavil manjkrat, kot 
bi pričakovali. Možnost, da se pred
stavi kot zrela in izdelana likovno 
ustvarjalna osebnost, je dobil to je
sen, pravzaprav ta teden. Razstavo 
njegovih likovnih stvaritev bodo 
odprli jutri, v petek, 10. novembra, 
ob 17. uri v galeriji na sevniškem 
gradu. To bo za avtorja in ljubitelje 
likovne umetnosti v Posavju po
memben dogodek, na kar opozarja 
tudi dejstvo, daje organizacijo raz
stave in izpeljavo otvoritvenega 
programa prevzela ZKO Sevnica, 
Tovarna dokumentarnega in kart- 
nega papirja Radeče in Konfekcija 
Lisca Sevnica pa sodelujeta kot me
cena. Na otvoritvi bodo nastopili 
flavtistka Mojca Zakošek, pianistka 
Brina Rogelj-ŽupančiČ in gledališki 
igralec Zvone Hribar.

I. ZORAN

PRVI NASTOP NA 
ČATEŽU

MOKRONOG — Mokronoška fol
klorna skupina KUD Emil Adamič se 
zavzeto pripravlja za nastope v pravkar 
začeti sezoni in 11. novembra letos bo
do folkloristi že tudi prvič stopili pred 
javnost. To bo na Čatežu, kjer bo ome
njenega dne zaključna prireditev poho
da po Levstikovi poti iz Litije do Čate
ža. V Mokronogu bodo to sezono 
pripravili tečaj za folkloriste Posavja in 
Dolenjske, poleg tega bodo organizirali 
tečaj folklore, namenjen vzgojiteljicam. 
Plesalci in godci v narodnih nošah iz 
Mokronoga vabijo v svoje vrste dose
danje in nove člane.



pisma
in
odmevi
Kabel pri vrhu

Pismo z Drske
Krajevna skupnost Drska seje odlo

čila razsvetliti temo svojih stranskih ulic 
z javno razsvetljavo. Delavci, ki so jo 
prihajali napeljevat, so sprva kopali in 
opravljali druga dela in končno so po
ložili tudi kabel. Tako je 27. oktobra za
svetilo. Kaže pa, da dela niso bila oprav
ljena dovolj dobro. Kabel javne razsvet
ljave, ki je od 27. oktobra pod 
napetostjo, je ostal položen preko skale, 
nezaščiten in nepokrit v dolžini 4 metre, 
in to kljub zemlji, razmetani po vrtu in 
okoli stebrov. Ali bo okolica takšna tu
di ostala?

Glede omenjene skale v jarku naj 
dodam, da sojo delavci odkrili v vogalu 
vrta. Prekopali je niso, saj je jasno, daje 
z lopatami niso mogli znižati do globine 
0,8 metra. Toda, kot rečeno, kabel so 
položili čeznjo. Ob tako opravljenem 
delu kot občan krajevne skupnosti, ki 
plačujem vsakovrstne prispevke in sa
moprispevke in je zato javna razsvetlja
va tudi moj denar, zastavljam naslednja 
vprašanja Elektru Novo mesto: Kako 
lahko kot visoko strokovna ustanova 
dopušča polaganje kabla v neizkopane 
jarke? Kako lahko postavi tako položen 
kabel pod napetost? Kako da je v opi
sanem primeru tako malomarno, ko pa 
je do občanov sicer tako dlakocepsko in 
natančno? Pristojne v krajevni skupno
sti pa sprašujem, kdo je tisti v krajevni 
skupnosti, ki je spustil iz rok in plačal 
izvajalca, ki ni dokončal del. Kakšna je 
pogodba o omenjeni gradnji? Gre na
mreč za to, da udeleženci gradnje pač 
razpolagate s tujim, to je občanovim 
denaijem. Občana pa odirate na vsa
kem koraku. Obnašate se samovoljno 
in sebično in povrhu vsega skrajno ne
strokovno, občan pa ostaja na cedilu. 
Doklej še?

MARTINČIČ 
Drska 

Novo mesto

GASILCEV MEJE 
NE ZAUSTAVIJO

• Kose malo dela, se veliko polemi
zira. (Balzac)
• Dajte mi šest vrstic, napisanih z 
roko naj večjega poštenjaka, jaz bom 
že našel razlog, da ga obesim. 
(Richelieu)

Družba mačeha,
Dolenjski Kst 
— pastorek
Ob sedmi selitvi

Ko sem v Dolenjskem listu št. 43 
prebral sporočilo uredništva, da se 
selite na Glavni trg 24, sem se 
spomnil pregovora: »Trikrat se seli
ti ali enkrat pogoreti!« V časopisih 
večkrat berem: časopisna hiša, pa 
Dnevnikova hiša in se pri tem vpra
šujem, zakaj je DL brez nje in v naj
boljšem primeru le podnajemnik. 
Zakaj?

Ko je list pred več leti »vedril« na 
Rotovžu, sem glavnemu uredniku 
rekel: »Vendar enkrat v prostorih, 
ki so vaša in naša skupna last, da se 
ne bo treba več seliti!« On pa seje 
nasmehnil: »Dvomim, da bo tako.« 

Ker sem član SZDL, sem kot tak
tudi član lastninskega kolegija DL. 
Zato čutim krivico, ki se dela DL,
nam članom in naročnikom lista. 
Kaj »merodajni« res ne znajo, ne 
morejo ali nočejo za stalno dodeliti 
Dolenjskemu listu enega od druž
benih prostorov, denimo na Rotov
žu ali v poslopju bivšega okrajnega 
glavarstva in v zemljiški knjigi vpi
sati kot lastnika Dolenjski list? Za
vedati bi se morali, da s tem ne dela
jo krivico le listu in njegovemu 
osebju, ampak tudi članom SZDL 
oziroma, naročnikom lista, saj mo
ramo prav mi z naročnino plačati 
tudi (nepotrebne) selitvene stroške.

Zaradi tega sem se odločil, da 
bom člansko izkaznico SZDL na 
prvem sestanku te organizacije vrnil 
z ustnim pojasnilom.

»Dolenjec« pa bo prihajal v našo 
hišo tudi, ko mene že več ne bo, saj 
ga vsi člani družine z veseljem bere
jo. Cena ni važna, človek namreč ne 
živi samo od kruha.

FRANC LUZAR 
Gabrje

Zeleni protestiramo in zahtevamo
Ne podpiramo pobud za spremembo družbenega plana občine Krško — Upravi
čeno zaskrbljenim prebivalcem Posavja smo na voljo glede vseh vrst pomoči
Zeleni Slovenije odločno nasprotu

jemo uporabi jedrske energije iz na
slednjih temeljnih razlogov: tesne pove
zanosti energetske in vojaške uporabe 
jedrske energije, nevarnosti jedrske ne
sreče v JE, nezanesljivosti skladiščenja 
RAO (radioaktivnih odpadkov), tisoč
letne zastrupljenosti okolja v bližini JE, 
rudnikov urana in skladišč RAO. 
Obsojamo egoizem in nasilje apostolov 
jedrske energije do prihodnosti vsega 
živega na tem planetu! Zato zahtevamo:

1. Takojšnje zaprtje Rudnika urana 
Žirovski vrh, čimprejšnje varno zaprtje 
JE Krško ter izredno pospešeno izdela
vo načrta o izstopu Slovenije in Hrvaš
ke iz jedrske energije (s smotrnejšo rabo 
električne energije, dogovorom s sosed
njo Avstrijo in Italijo glede energetske 
nadomestitve, večjo uporabo plina in 
alternativnih virov itd.).

2. Pospešen postopek za istočasno 
iskanje lokacije trajnega odlaganja ni
zko in srednje radioaktivnih odpadkov 
v Sloveniji in Hrvaški ob trajni navzoč
nosti ekološko osveščene javnosti ter is
kanju možnosti za izvoz RAO, njihovo 
skupno skladiščenje pod pokrovitelj
stvom OZN in Greenpeaca. Predpogoj 
pa je izstop planeta iz jedrske energije.

3. Ne podpiramo pobud za spre
membo družbenega plana občine Kr
ško glede (ponovnega!) povečevanja 
začasnega skladiščenja RAO pri JE Kr
ško. To je v bistvu zelena luč za nada
ljnje zavlačevanje in v najbolj verjet
nem primeru (ob nestrinjanju prebival
cev drugih regij Slovenije in Hrvaške ter 
nezmožnosti izvora RAO) celo mož
nost, da vsi RAO trajno ostanejo ob JE 
Krško.

4. Zaradi psihosocialnih in drugih 
vzrokov je potrebno izpostaviti vpraša
nje odškodnine tako za prizadete prebi
valce kot tudi za tiste gospodarske in

druge dejavnosti, ki jim je zaradi JE Kr
ško oviran poln razvoj (turizem, vodno 
gospodarstvo, kmetijstvo, ribolov, lov 
itd.)

5. Dejstvoje, daje poleg RAO v JE 
Krško celotno izrabljeno gorivo. Vsak 
nadaljnji dan obratovanja (opozaijamo 
na nezgode!) prinaša nove količine od
padkov, nove probleme. O načinih (ne)- 
reševanja predelave izrabljenega goriva 
in skladiščenja visoko radioaktivnih 
odpadkov pa še sploh ne razmišljamo 
ob dejstvu, da navedeni problem v sve
tu ni zadovoljivo varno rešen. Ali vemo, 
kaj bo z radioaktivnimi odpadki čez sto, 
tristo, tisoč, deset tisoč let? Ali se zave
damo civilizacijske odgovornosti do 
prihodnjih rodov, naših otrok?

PROŠNJA-POIZVEDBA
Pred leti sem bil na obisku pri so

rodnikih v Avstraliji. Na prošnjo 
znanca in z željo, da bi mu pomagal, 
bom opisal primer izgubljenega Do
lenjca.

Gre za pokojnega Franca Zamana, 
rojenega 1924. leta. Doma naj bi bil iz 
kraja, po imenu Kamen, Kremen ali 
podobno. V Avstralijo je prišel okrog 
leta 1970 brez vednosti domačih. Ne
kaj časa je delal skupaj z domačinom 
iz okolice Posotjne. Pri njem je tudi 
živel. 2!apustil je 3 sinove (eden je ne
zakonski). Umrl je v mestu Geelong v 
državi Victorija, verjetno leta 1972.

To so zelo skopi podatki, ki sem jih 
zvedel pri sorodnikih. Če svojce zade
va zanima (morda so jo med tem že 
uredili), naj me pokličejo po telefonu 
066-62019 v večernem času.

Naj povem, da sem o tem že pisal 
na nekaj krajevnih uradov, vendar 
brez uspeha.

PETER BUTALA 
Izola, Leninova 1

Edino pravo orožje in obramba 
sistema so — zadovoljni ljudje

Iz razmišljanja o dogodkih in odnosih, ki razdvajajo Jugoslavijo

29. oktobra so gasilci iz Mokronoga 
sodelovanju z zburskimi organizirali 

/ijo v Spodnjih Laknicah. Kljub odda- 
jenosti obeh krajev je bila vaja, priprav- 
jena v okviru meseca požarne varnosti, 
izvedena zelo resno in učinkovito. Po 
uspeli akciji smo v analizi ugotovili, da 
bi bilo potrebno vas Laknice in okoliške 
vasi oskrbeti s hidrantnimi nastavki. 
Gasilci iz Mokronoga so za zaključek 
pripravili zakusko, ob kateri smo se po
govorili o tekočih problemih društev in 
se domenili o nadaljnjem sodelovanju. 
To sta namreč društvi iz različnih kra
jevnih skupnosti in različnih občin, zato 
je prek njiju prišlo spet do sodelovanja 
med dvema občinama.

BRANE ZORAN 
tajnik GD Zbure

Da, poznam tisto, da lahko en neumni 
postavi takšno vprašanje, da deset pamet
nih ne bo znalo nanj odgovoriti. Kaj šele, 
če ne gre za eno samo vprašanje! Morda bi 
bilo tudi bolje, da bi poskušal najti odgo
vore, kot da postavljam vprašanja. Mo
ram priznati, da nekaj odgovorov poznam 
in eden od njih je tudi to moje pismo.

Vendar, komu in katero vprašanje bi 
zastavil prvo? Tisto v zvezi z avnojskimi 
načeli in ozemeljsko celovitostjo Jugosla-

HEROJI V ZELENJU
KOČEVJE — Zadan mrtvih je bil 

kočevski park narodnih herojev, kjer 
stoje kipi pokojnih kočevskih herojev, 
»okrašen« z zelenjem, pravzaprav ple
velom in odpadlim listjem Sorodniki 
nekaterih herojev, ki so nas na to opo
zorili, so dodali, da se kar precej borcev 
in funkcionarjev hvali, da so delali s tem 
herojem in se borili skupaj z onim no
ben pa jim za dan mrtvih ni prižgal 
svečke pri spomenikih. Res je tudi, da 
drugod pri spomenikih herojem in dru
gim za praznike prižigajo svečke otroci, 
v Kočevju pa je prav nasprotno: otroci 
kradejo sveče izpred kipov herojev. To 
počenjajo nekaznovano že nekaj let

P-c

vije? Je bila Jugoslavija zgrajena res na 
tako zdravih, trdnih in poštenih temeljih, 
če so nas po toliko letih življenja v slogi, 
kjer smo si vse bratsko delili, pričeli raz
dvajati jehovci, ki nočejo v našo vojsko, 
četverica, Cankaijev dom, amandmaji 
itd., itd? Mar ni sprenevedanje in zatiska
nje oči pred resnico v slogu Dizdareviče- 
vega govora mitingaijem pred skupščino, 
kako je Jugoslavija močna edino taka, kot 
je, nevarnejše kot pa pozivi k spremem
bam gospodarskega in političnega siste
ma? Kako, da se potem nahajamo v taki 
godlji, če smo tako zelo močni?

Toda kmalu nihče ne bo hotel več imeti 
opravka z nami. Upam si celo trditi, da tu
di strateško nismo več zanimivi. Tudi za
radi vojaške tehnike, ki so jo v svetu razvi
li. Danes se bitke vodijo in dobivajo 
drugje, kar poglejmo Japonce ali Nemce! 
Edino pravo orožje in obramba vsakega 
sistema so zadovoljni državljani. Težko 
me bo kdorkoli prepričal, da seje priprav
ljen boriti in izgorevati za prazen pisker. 
Parole in ideologija so lahko kar prijetna 
glasba za ušesa, vendar ne preglasijo kru
ljenja v želodcu, in tudi na jugu se počasi 
pričenjajo tega zavedati. Na nobenem od 
mitingov namreč nisem slišal, da bi se pri
toževali nad prevelikimi plačami. Vsaka 
revolucija je potekala v obljubljali o bolj-

Malomarnosti kazijo Novo mesto
Odgovorni ne izpolnjujejo dogovorjenih obveznosti —Prihodnjič tudi imena
Komite za urbanizem in varstvo okolja 

občine Novo mesto stalno opozatja 
upravljalce oz. vzdrževalce javnih površin 
in pristojne interesne skupnosti, naj odgo
vorneje izvajajo naložene jim obveznosti. 
V ta namen je predsednik izvršnega sveta 
29. maja sklical poseben sestanek, kjer je 
bilo dogovorjeno, da upravljalci in tisti, ki 
financirajo vzdrževanje, ter inšpekcijske 
službe »drobnim« napakam v mestu po
svetijo več pozornosti ter na ta način pri
pomorejo k lepšemu videzu mesta.

Občani in tudi pristojne službe ugotav
ljajo, da delovne organizacije, ki izvajajo 
razna dela, predvsem na javnih prometnih 
površinah te površine po dokončanju del 
ne vzpostavljajo v prejšnje stanje oziroma 
traja precej časa, preden te površine zopet 
ustrezno uredijo. Tako je bilo na navede
nem sestanku dogovorjeno, da se bodo vse 
delovne organizacije v bodoče bolj trudile 
za lepši videz mesta in svoje obveznosti 
redno izpolnjevale. Kljub temu komite 
ugotavlja, da podjetja in drugi ne izpolnju
jejo svojih obveznosti.

V krajevni skupnosti Drska ob Parti
zanski cesti, pri ukinjenem železniškem 
prehodu, eno leto stoji dotrajana oglasna 
deska, o čemer je bilo krajevni skupnosti 
Drska posredovano pisno opozorilo že 19. 
decembra lani, pa tudi že dogovorjeno, da 
jo bodo odstranili. Kljub temu ta oglasna 
deska še danes kazi videz celotne okolice.

Krajevna skupnost Center je postavila 
zavetišča za potnike na avtobusnem posta
jališču pri Salonu pohištva Novoles na 
Cesti komandansta Staneta, kar je vredno 
pohvale. Minilo pa je že štiri mesece, ko je

bila krajevna skupnost Center obveščena, 
da so neznanci odstiIstranih kovinske obrobe 
na strehi zavetišča. Te obrobe še sedaj leži
jo na tleh poleg zavetišča, postajališče pa 
še vedno ni sanirano.

Cestno podjetje Novo mesto že dve leti 
opozarjamo in se dogovarjamo, daje po
trebno prebarvati in popraviti vse železne 
ograje ob cestah v mestu, posebno na mo
stovih in ob Partizanski cesti, ob Cesti he
rojev in mostu v Ločni, ker so zarjavele. 
Kljub temu je prebarvana le ograja na 
kandijskem mostu in del ograje ob Parti
zanski cesti.

Cestno podjetje Novo mesto je v mese
cu juniju letos odložilo večjo količino 
gradbenega materiala (od izkopa za grad- 
jo pločnikov na Cikavi) na zemljišče 
Sklada stavbnih zemljišč (poleg zemljišča 
steklarstva Šiško) na Cikavi. Večkrat smo 
jih o tem, da morajo material odstraniti, 
opozorili pisno in ustno, vendar material 
še do danes ni odstranjen ter ni sanirano 
zemljišče. Prav tako isto podjetje še vedno 
ni saniralo obvoznic, na katere je bil pre
usmerjen promet ob obnovi Partizanske 
ceste, čeprav bi morala biti ta dela že 
izvedena.

Samoupravna komunalna skupnost ob
čine Novo mesto kljub izdani odločbi z 
dne 3. aprila letos, da mora popraviti re
šetke meteorne kanalizacije pri stanovanj
skem bloku Nad mlini 25 in 26 ter pri 
Samopostrežbi Mercator na Zagrebški ce
sti in v Maistrovi ulici, tega še danes ni 
uredila.

Lahko bi našteli še veliko podobnih 
primerov, ko je bilo potrebno povzročite

lje takih nepravilnosti pisno in ustno opo
zarjati, zato želimo s tem člankom vplivati 
tudi na ostale, da bi več prozornosti posve
tili odpravljanju takšnih drobnih po
manjkljivosti, za odpravo katerih ni po
trebno večjih finančnih sredstev, ampak le 
malo posluha in dobre volje, občane pa

• POZIV K SODELOVANJU — 
Komite za urbanizem in varstvo oko
lja občine Novo mesto poziva organi
zacije združenega dela, ki se ukvarja
jo z zbiranjem in odvozom sekundar
nih surovin, ter zainteresirane občane, 
ki so pripravljeni ukvarjati se s to de
javnostjo in izvajati program rednega 
zbiranja in odvoza sekundarnih su
rovin v naši občini, naj se zglasijo na 
Komiteju za urbanizem in varstvo 
okolja občine Novo mesto.

šem šivljenju, in kako lahko sedaj naše za
hteve po boljšem življenju proglasijo za 
»kontrarevolucijo«? Ko iz Srbije letijo na 
nas očitki, da tako rinemo v Evropo, kjer 
pa bomo le lakaji, se spomnim množice 
»azilantov« v ZRN, ki prihajajo v glav
nem prav iz krajev, kjer so tako zelo vzvi
šeni nad vsem, kar »smrdi« po denatju, za
radi njih pa bomo kmalu morali imeti vize 
vsi prebivalci Jugoslavije, saj nas v tujini 
pač v glavnem mečejo vse v en koš.

Če v Sloveniji tako zelo delamo vse na
robe, kako da prihaja k nam živet toliko 
ljudi iz ostale Jugoslavije in ne obratno? 
Veste, v resnici me priseljenci sploh ne 
motijo. Ne moti me niti to, da se eni tudi 
po več desetletjih življenja v Sloveniji še 
niso naučili niti besedice slovensko. Ma
dona, so trdi! si mislim. Moti me edino to, 
da pričakujejo, da bomo Slovenci zaradi 
tega, ker so oni »trdi«, govorili srbohrvaš
ko na svoji zemlji.

Ko smo že pri medrepubliških in med- 
pokrajinskih odnosih: pustimo to, da Srbi 
spremenijo svojo ustavo tako, da enostav
no ukinejo dve avtonomni pokrajini dru
ge — nesrbske narodnosti, nam pa hočejo 
zaviti vrat zato, ker hočemo imeti v ustavi 
zapisano, da bomo sami gospodarji na 
svoji zemlji. Ja, saj vem, oni so se za Ko
sovo borili v slavnih bitkah, vendar če je 
tam večinski narod albanski, ali potem ne 
gre za ozemeljske težnje Srbije?

Kar zadeva mene, moram biti Miloše
viču  in mitingaijem celo hvaležen: od teh 
»dogodkov z narodom« so bili namreč 
zame vsi preko Sotle Bosanci; jaz jih sploh 
nisem posebej ločeval. Sedaj pa so me po
učili da so naši prvi sosedje Hrvati, ki go
vorijo hrvaško, ne pa srbohrvaško; ki ne 
pišejo v cirilici, ampak v meni bližji latini
ci; ki so se v sodobna dogajanja v Evropi 
pripravljeni tudi dejansko vključevati in se 
že (Alpe-Jadran) itd. Spoznal sem, da so 
Albanci, tisti, ki jih poznam v Sloveniji, 
zelo delavni, da se lotijo vsakega posla in 
da imajo neke vrste prirojen posluh za 
»biznis! (morda zaradi tega Školčeva pri- 
meijava z Židi?). In sem spoznal, da so Sr
bi (tisti, kijih poznam v Sloveniji) v glav
nem najbolj nagnjeni k »filozofiranju« in 
nakladanju. JOŽE NOVAK,

Krško

pogosto najbolj 
malomarnosti.

motijo ravno takšne

Naš komite bo v bodoče vsak teden 
seznanjal  meščane Novega mesta, kdo če
sa ni naredil, pa je bil dolžan, s tem da bo
do ob naslednjih prispevkih napisane tudi 
odgovorne osebe.

Naj bo ta prispevek tudi opozorilo cest
ni in komunalni inšpekciji, ki prav tako 
nista izpolnili svoje naloge.

Komite za urbanizem in 
varstvo okolja občine 

Novo mesto

Tudi Zeleni Slovenije smo brez svoje 
krivde potisnjeni v jedrske igre, zato 
bomo po svojih (finančno mizemih!) 
močeh aktivno sodelovali pri reševanju 
Slovenije, Hrvaške in vseh prebivalcev 
iz klešč jedrskega lobija ter oblastnikov, 
kijih brez vesti podpirajo. Kje so sedaj 
vsi tisti svečani govorniki, politiki, 
znanstveniki, ki so nam enodimenzio
nalno zarisovali jedrski raj, »pozabili« 
pa na pekel? Zeleni živimo in mislimo 
živeti v tej deželi. Vsi je ne moremo in 
ne želimo zapustiti in oditi npr. na Du
naj, se nagradno zaposliti pri Medna
rodni jedrski agenciji za atomsko ener
gijo. Upravičeno zaskrbljenim prebival
cem Spodnjega Posavja smo na voljo 
glede vseh vrst pomoči.

Za IO Zelenih Slovenije: 
dr. DUŠAN PLUT, predsednik

Slovenija
' Moja dežela.

ZAHVALA TREBNJEMU
Predsedstvo občinskega odbora Rde

čega križa v Sevnici se najlepše zahvaljuje 
občinskemu odboru RK Trebnje in daro
valcem prostovoljnih prispevkov iz tre
banjske občine za vso pomuč, ki so jo dali 
prizadetim ob neuiju v sevniški občini.

Občinski odbor RK Sevnica

»PREPESNJENA« IZJAVA

PONUDBA 
ZA DEDKA MRAZA

KOČEVJE — Kočevska Nama je te 
dni razposlala kočevskim sindikalnim or
ganizacijam ponudbo, da jih reši tako re
koč vseh skrbi z novoletno obdaritvijo 
otrok članov kolektiva. Tako Nama po
skrbi za nabavo daril, za prostor za obdari
tev, za kulturni program, za dedka Mraza 
s spremstvom, za kostume, animatorja in 
še za vse drugo, če je treba, tudi za čarode
ja. Seveda pa lahko' vsakkolektiv naroči le 
nekaj od ponujenega. Že od 14. do 17. 
novembra bo v Nami sejem igrač in daril, 
na katerem bodo prodajalci svetovali 
primerna novoletna in druga darila. Na 
tem sejmu bodo sprejemali tudi naročila 
za izvedbo novoletnih obdaritev in za na
kup daril.

Dober glas 
iz Strunjana 
v deveto vas

Vtisi obiskovalca zna
nega zdravilišča — Bo

ljše odprospektov
Zdravilišče v Strunjanu je res 

vredno obiska, o čemer sem se že 
sam večkrat prepričal. Še preden 
pridemo do zdravilišča, opazimo, 
da zelo skrbijo za red in čistočo, saj 
ni nikjer nobene smeti in tudi okoli
ca je urejena. Prvi nas pozdravljajo 
nasadi zelenja in cvetic. Napravijo 
prijeten vtis in takoj se zavemo, da 
gremo v prijetno hišo, v kateri vedo, 
kaj je treba ponuditi gostu.

Gostje so z vseh koncev sveta, so 
Švicarji, Avstrijci, Italijani, Čehi in 
tudi z onstran Oceana. So ljudje, ki 
so navajeni živeti v lepi okolici in 
imajo radi, če so prijazno in lepo 
postreženi. O tem lahko preberemo 
v knjigi pohval in graj. V njej so pri
pombe, nasveti in predlogi, ki sojih 
službujoči v zdravilišču upoštevali. 
Pohval ne manjka, gostje so poseb
no zadovoljni s strežnim osebjem in 
s terapevti. Veliko gostov prihaja 
vsako leto in celo večkrat na leto, 
ker jim koristi način zdravljenja. O 
njem pripovedujejo tudi znancem 
in prijateljem, kar je zelo učinkovita 
reklama. Je pa tudi najcenejša in 
boljša kot vsi prospekti. Lep odnos 
do gosta je največ vreden. Tak od
nos zmorejo le ljudje s srčno kultu
ro, te pa ne moremo kupiti, biti mo
ra v ljudeh.

Glede zdravilišča v Strunjanu 
menim, da bi bilo prav, če bi prepi
sali iz knjige pohval nekatere zapise 
gostov in jih objavili v Krkinem 
glasilu in še kje drugje. Vsem, ki se 
trudijo, da bi ustregli svojim go
stom, čestitam in želim, da bi »do
ber glas segel v deveto vas«!

BOGOMIL LILIJA

Goreli so 
samo venci 
pri cerkvi.

Nenapovedana vaja 9* 
silcev iz Radencev 
Kolpi - Mesec pozai 

varnosti
V mesecu požarne varnosti 

silska društva preizkuse pripraVlJe ■izkuse pnp,a"J j 
ali sektorske vaje. Manj dejavno 
sko društvo Radenci seje udele®10'
kar dveh preizkusov, najprej,
bra, napovedane sektorske vaje . 
rem trgu in potem, 20. oktobra ^ 
uri, še nenapovedane intervencije- J

Anas je poklical pravzaprav zvon 
cerkvice. Nekateri so j^i
zvoni, ker zvonov ob tej uri , 
slišati. Stara ženica, kije zvoaj^L 
sopla dejala, da so iz Starega trga . 
fonirali, da gori. Kazala je tud* *^

nutah teletomcno oovesui « r ,, 
dvanajst članov. Po desetih rn,n.fC 
bil gasilski avtomobil naložen z °P -t 
V 7 kilometrov oddaljenem 
gu so nas ob prihodu začudenog' 
češ kaj nam je. Doumeli smo, a* P, 
lažen poziv, saj so zažigali le star .j 
na pokopališkem smetiščuob ^ 
sojo čistili pred misijonom. ” 
da rdeči petelin ni naredil nore® 
de, smo se vedoč, da vaja dela 
odpravili v gostilno Majerle^ ^

Ko sem se z vašim novinaijem Jožetom 
Simčičem pogovaijal o svojem stališču do 
ukinitve samoupravnih interesnih skup
nosti, sva sedela na seji in mu nisem mogel 
izjave dati. Zato sem mu jo NAPISAL V 
NJEGOVO BELEŽNICO. Prebral jo je 
in prikimal, češ da razume. Glede na to, da 
izjava ni bila daljša od objavljenega teksta 
in da gre za citiranje mojih besed, resnično 
ne vidim vzroka, da mi novinar polaga na 
usta besede, ki potvaijajo moje misli. Ho
tel sem povedati samo to, da SIS niso 
uresničile osnovnega cilja, zaradi katerega 
so bile ustanovljene, to je popolnega sa
moupravljanja in dogovarjanja vseh pri
zadetih, zato je njihov nadaljnji obstoj ne
smiseln. O samoupravljanju sicer trdim, 
da če ga že imamo, naj delegati resnično 
odločajo o stvareh, ki so jim zaupane, ne 
pa da jih pri tem omejuje cela vrsta dodat
nih določil in interventnih ukrepov. Inte
ligentnemu bitju bi moralo tudi biti jasno, 
da si (kot delavec državne uprave) nika
kor ne želim, da bi to službo, kije že sicer 
vsem v spotiko, še dodatno širili, in kon
čno tudi mislim, daje treba problem zapo
slovanja odvečnih delavcev SIS reševati 
brez poveličevanja, tako kot vse ostale 
probleme t.i. tehnoloških viškov. Morda 
to mnenje komu ne bo po volji, a če meje 
Jože Simčič po njem že vprašal, potem ga 
je tudi dolžan verodostojno in brez pre- 
pesnjenja prenesti javnosti, ne pa da mi 
pripisuje izjavo, ki je njemu bolj všeč. 
Zato od vas zahtevam, da tole besedilo 
dobesedno objavite v skladu z določili 
Zakona o javnem obveščanju.

IVAN KASTELIC

ŽUPAN SEŽANI^ 
ZA VSTOP VZSM
ČRNOMELJ—hurai^N^ 

seje izvedelo, da je od č'nomajL 
družbenopolitičnih delavcev
organizaciji ZSMS prvj .#■ 
vodstvu črnomaljskega .ffi 
nastale stranke predsednik 
ske skupščine Mladen 
Hkrati se je zanimal tudi 
gram in pristopno izjavo v - 
Očitno tadi tukajšnji župan vel 
Jožetu Školču, kije ob zajefjLt' 
toroškega kongresa dejal j"., c $
jajo reatne moznosu, uu *— 
spomladanskih volitvah * L 
Mladincem je sedaj žal fe 
dojčič tudi osebno ni prJs0? ^ 
kongresu, da bi s svojim ploskal, j 
ob tej izjavi vsaj nekoliko pop 
klavrni vtis mož iz prvih vrst

Z ORLOM NA IZLET* 
IN DRUGAM

Ko sem oktobra postavil ra2S?„rvvj acm uiviuuio {a/u»- *1 V tU*V
slik v salonu Bohor, sem stop"' U 
stično agencijo Orel. Vodja te J 
agencije ie o razstavi telefonsko . 
radio v Smaiju. Ob omenjanju.£ 
jazne lastnikove poteze naj < 
je Stevo Orel pod Streho Merx ^ 
slovalnice ustanovil agencijo, k* ^ 
žira izlete, dopuste, vožnje z avt 7^ 
letali ter opravlja menjalniške^^
rent a car storitve in druga 5F
sredovanja. Dela s nceko ^^-v^i« 
dentkogeografije.Je marljiv,®! pes) 
nima omejenega delovnega ca»^ 
kratkim je organiziral izlet za f
zadrugo Resa iz Krškega. Za sto
zahteva pretirano visokih P* 
cija Orel posreduje tudi prop3* j
sporočila.

Srečko Stupic®
2/,

Na sodraškem pokopališču so - * 
vembra pokopali Srečka Stop'^ 
voborca, gospodarskega in dr jjn 
političnega delavca. Bil je d ^ 1 
rojen je bil 9. septembra | 
Sodražici. -

Med vojno je bil aktivist ze 
1941, nato pa partizan. Y P*gp| 
bil na raznih odgovomin ^ 
nazadnje je bil komandant drug^ 
de Vojske državne varnosti na

Po vojni in vse do upokojitve.)? ^ 
raznih političnih in gospodarski ^, 
nostih. Med drugim je bil d»re ^ w

nik Zveze rezervnih vojaških 
SZDL, ZK, ZZB NOV, otv
skupščine, lovske družine itd- 

Od Srečka Stupice so
poslovili poleg sorodnikov še 
soborci, prijatelji in znanci.
clnun cr\ mn cnr(»om/Arill Vw\slovo so mu spregovorili

-j-.ovnik1^občinske organizacije LLts -i 
niča Vinko Kersnič in predstavi' 
katerih partizanskih enot. J.'
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vi5° so 8e delegati, gostje in no- 
zbrali v portorškem Av- 

tortju, ni mogel še nihče z go- 
yt)8tjo trditi, kako se bo od- 

13. kongres ZSMS. Nekateri 
bali, da bodo tako kot včasih samo dvigovali in spuščali

ke- bojazen nekaterih drugih 
j"" le segala vse do popolnega 
s^speha kongresa. K temu so 

tpr ^evali notranji spori, za ka
len 'e javnost izvedela še-
Jpa nedavnim. Osrednjo opo- 
‘‘C1>° sta predstavljali obe uni- 
mir jltetni konferenci ZSMS in 
Sj*sdmci iz nekaterih močnih 
Cpi-^č, kot so Titovo Velenje, 
idr ?! ^ur8ka Sobota, Domžale 
rn ^e.Prav je sam predsednik 

PPoliške konference zatrdil, 
.a v ZSMS potrebujejo opozici- 
Lj ie *e-ta na kongresu povzro- 
„veliko vroče krvi, dodatne- 
®a dela, skrbi in naporov.

n V uvodnem delu so kongres 
Pozdravili Branko Azeski, Jože 
mole, Milan Kučan in nekateri 

P edstavniki strank v sosednji 
urianiji-Julijski krajini. Uvod

na Ptpoedura je marsikoga že 
avdihnila z mislijo, da bo vse 

nra kot Ponavadi, vendar je v 
Kavern trenutku nastopil Jože 
lio?x ’ Predsednik Zveze socia- 
stične mladine Slovenije, z

dan^8 V8em znanimi bese-

n^staja realna možnost, da 
o modnje leto na volitvah zma- 
samo. Zaskrbljenost nad tem 
^Prostim dejstvom, ki jo že 
jp ^18lišimo z različnih koncev, 
n oapotrebna, pa tudi neumest- 

: v svoje roke bomo vzeli no- 
v sh)e in obrambno ministrstvo, 
j,.“Tuge resorje pa razporedili 
iain- i?- nstreznimi kvalifikaci- 
Dari1’ki d°d° — podprti z močno 
parlamentarno večino — pazili, 
,lSl.v°j8ka in policija ne bosta 

811 z vajeti.«

Drznost teh besed je prisot- 
'lrn v Avditoriju najprej vzela 

““Po, takoj zatem pa je sprožila 
Fdseren smeh na obrazih de- 
, satov in požela burno odo
bravanje. Skorajda bi lahko re- 
, 11. da Školč ne bi mogel najti 
°1) odmevnega uvoda za dani 

« anutek, uvoda, ki je hkrati 
°kiral, a tudi zarisal osnovno 
trategijo obstoječe vodilne gar- 

mture ZSMS.

»Dost mam!«
^ prejšnjih obdobjih precej 

rfsivni delegati so se tokrat 
emeljiteje pripravili, saj je v 
raku viselo, da bodo odločali o 

Pomembnih zadevah. Vodilo jih 
a močno prepričanje o tem, da 
8 končno že mora nekaj pre

makniti, a tokrat ne samo v be- 
edah. ZSMS je v preteklosti ži- 
oia neke vrste dvojno življenje. 

Na eni strani je, vsaj formalno,

posegala v družbena dogajanja 
kot politična organizacija, po 
drugi pa je odpirala vrata vse
mogočim aktivnostim mladih 
ljudi in jih združevala v široko 
družbeno organizacijo.

Predhodni, 12. kongres v Kr
škem je bil le ena od faz v razvo
ju te organizacije, čeprav mnogi 
trdijo, da je pravo nasprotje se
danjemu. Za oba bi lahko rekli, 
da sta se prilagajala času in po
trebam in da sta pogumno sto
pila naprej. Po krškem kongre
su se je ZSMS odprla za široko 
paleto alternativnih gibanj ter s 
tem pokazala svojo podporo 
novemu in demokratičnemu 
duhu, ki se je počasi razvijal. 
ZSMS je postala frontna organi
zacija v stilu SZDL, kar ji je daja
lo samo novih moči in idej. Da
nes, ko se odpirajo perspektive 
svobodnemu združevanju in 
organiziranju, se je ZSMS opre
delila za stranko, oblikovala 
svoje programe, napovedala boj 
za oblast in pustila odprto mož
nost vsem, ki se z njimi strinja
jo, da se jim pridružijo. Prosto
voljno in ne več nasilno.

Mladi niso več zadovoljni z 
organizacijo, ki ima le malo 
vpliva na družbeno dogajanje 
in politično življenje. Želijo si 
sprememb, teh pa brez politič
ne moči ne bodo mogli doseči. 
Mladim je dovolj, da se stvari pri 
nas nikamor ne premaknejo, 
dovolj jim je čakanja in ravno ta 
»dost mam« je v mnogočem pri
speval k uspehu kongresa v 
Portorožu.

Ne zastiramo, 
ampak odstiramo!

Ukinitev štafete imamo da
nes za nekaj samoumevnega, 
toda ko je ZSMS prišla na dan s 
takim predlogom, je naletela na 
neodobravanje, celo na grožnje. 
In še mnogo je takih pobud, idej 
in zamisi, ki jih danes že imamo 
za svoje, a so nastale prav v vr
stah ZSMS. Med njimi so pomis
leki mitologiji revolucije, pobu
de o civilnem služenju vojaške
ga roka, o civilnem obrambnem 
ministru, o javnem nadzoru tr
govine z orožjem, o ukinitvi vo
jaških sodišč in o depolitizaciji 
vojske. V tej organizaciji so na
čeli problem policijskega pri
sluškovanja občanom in zakon
skega sistema od 133. do 157. 
Člena. Začeli so z razpravami o 
svobodi tiska, podpirali protije
drska gibanja in se aktivno po
stavili v boj proti političnim 
procesom.

Aktivisti mladinske organiza
cije so odstirali zavese na naj
bolj prikritih in prepovedanih 
temah, v praksi pa so se izkazali 
kot ustanovitelji prvih malih 
produkcijskih enot. »In mimo
grede bi omenil,« je v svojem 
govoru na kongresu dejal Školč,« 
da smo dobršen del ustavnih 
dopolnil, ki jih je slovenska poli
tika tako dostojanstveno ubra
nila, napisali v naši organiza
ciji.«

Programski dokumenti, ki so 
jih sprejemali na kongresu, so v 
neki meri že tudi predvolilni 
programi. Temeljijo na treh os
novnih izhodiščih, in sicer na 
parlamentarni demokraciji (za 
katerega se sicer ne ve, če je 
najboljši, toda, kaj nismo naj

boljšega sistema za vse čase in 
svetove enkrat že občutili na 
svoji koži?), na tržnem gospo
darstvu ter ekološki osvešče
nosti ljudi.

Programske resolucije pose
gajo v vse sfere družbenega živ
ljenja od pravosodja, organizi
ranja obrambe, zunanje politike, 
ekološke, lastninske, davčne, 
monetarne, razvojne, kmetijske, 
stanovanjske in manjšinjske po
litike, do participacije, vprašanj 
regionalnega razvoja, javnih 
služb, infrastrukture, podjetni
štva in informiranja.

Delo na osrednjem, sobotnem 
delu kongresa je potekalo v 
treh komisijah. Komisijo za 
vprašanja političnega sistema 
ter notranje in zunanje politike 
je vodil Gregor Golobič iz No
vega mesta. Delegati so največ 
razpravljali o armadi, ki naj bi 
postala strokovna institucija ter 
naj bi branila predvsem oze
meljsko celovitost Jugoslavije 
in njene državljane. V razpra
vah so se dotaknili tudi držav
nih simbolov in politike do 
manjšin, večjih pripomb na sta
lišče ZSMS o političnem siste
mu pa ni bilo.

Prav nasprotno je bilo v ko
misiji za razvoj organizacije, 
statut in javne službe, ki ji je 
predsedoval Roman Lavtar. Do
polnitev k predlaganemu osnu
tku statuta je bila cela množica. 
Nekatere so si bile zelo naspro
tujoče, toda končno je le pre
vladalo stališče, da je v statutu 
potrebno zapisati le tisto, kar 
mora ZSMS zapovedati, ne pa 
vse možne načine delovanja.

V tretji komisiji, ki jo je vodil 
Janez Kopač, so razpravljali o 
energetiki, regionalnem razvo
ju in stanovanjski politiki, še 
največ pozornosti pa sta bili de
ležni ekologija in kmetijstvo. 
Delegati so podprli predlagano 
kmetijsko politiko ZSMS, po
udarili zahteve po večji vlogi 
družinskih kmetij ter zahtevali 
tudi obnovitev krivičnih »ku- 
laških procesov«. V skrbi za 
okolje so mladi dajali najraz- 
lčnejše pobude, od takih, ki se 
nanašajo na odlaganje jerskih 
odpadkov, na onesnaževanje, 
ki ga povzročajo živalske far
me, in na zaščito pitne vode,.pa 
do takih, kot je bil predlog o za
ščiti gob pred ekonomskimi 
nabiralci.

Igra se končuje, 
na vrsti je odločilna 

partija
Ko so se v soboto pod večer 

delegati razpršili po Portorožu 
in se predajali obkongresnim 
dogodkom, so člani komisije za 
sklepe in stališča kongres še tr
do delali. Dopolnil in pobud je 
bilo nad pričakovanji. V kon
gresne dokumente jih je bilo 
treba vključiti ali ne, toda tako, 
da bo osnovna usmeritev kot 
celota ostala ista in da bodo za
dovoljne vse nasprotujoče si 
strani. To pa prav gotovo ni bilo 
lahko, saj bi nezadovoljstvo la
hko povzročilo polom kongre
sa. Igra se je torej zares končala 
ta večer, odločilna partija pa je 
bila na sporedu v nedeljo do
poldne.

O pomembnosti te, zadnje 
kongresne partije so govorile 
številne kontrole, ki so skrbno 
pazile na to, da so v dvorano 
Avditorija zares sedli le delega
ti. Jože Školč je predstavil do
polnitve statuta in padla je prva 
karta, a že pri tej se je zataknilo, 
čeprav brez potrebe. Če bi se 
namreč dovolj pripravili na gla
sovanje, potem se ne bi bilo tre
ba prerekati o tem, ali je za spre
jem pobude potrebno večina 
glasov vseh delegatov na kon
gresu, ali pa je za to dovolj že 
večina prisotnih v dvorani. Kljub 
zapletu pa so delegati pri glaso
vanju o nezaupnici delovnemu 
predsedstvu izkazali podporo.

Napeto vzdušje in vroče gla
ve v dvorani je pomirila pamet
na odočitev o premoru, čeprav 
so še po hodnikih mnogi zma
jevali z glavo in trdili, da statut 
ne bo šel skozi. Po premoru so 
delegati glasovali o posameznih 
dopolnitvah, nato pa sprejeli 
statut v celoti. Plenarno zase
danje se je nadaljevalo s spre
jemanjem dopolnil k program
skim dokumentom kongresa.

Kongres je sprejel številne 
pobude. Med njimi pobudo o 
tem, naj se Socialistična repu
blika Slovenija preimenuje v

Republiko Slovenijo, naj Jugos
lavija naveže diplomatske od
nose z Izraelom in Južno Kore
jo, naj delegati v skupščini re
publike SFRJ po volitvah 1990 
opravljajo svoje funkcije profe
sionalno in da bo ZSMS kot poli
tična organizacija na vseh vo
litvah spomladi 1990 nastopila s 
svojimi kandidati. Kongres je 
sprejel tudi pobudo, da se di
plome, pridobljene na teološ
kem visokošolskem študiju, iz
enačijo z diplomami ostalih vi
sokošolskih ustanov. Podprl je 
tudi vključitev teološke fakul
tete v Ljubljani in Mariboru v 
Univerzo, če to želita. Delegati 
so sprejeli nekaj povsem kon
kretnih ekoloških pobud in še 
vrsto drugih, ki posegajo skoraj 
na vsa družbena področja. Kon
gresni plenum je sprejel tudi 
dokument proti državljanski 
vojni in za demokratično Ju
goslavijo, v katerem so monti
rani politični procesi na Kosovu 
označeni kot vrhunec repre
sivne politike.

črna packa
Po tem, ko so sprejeli osnovne 

dokumente, v ZSMS zares ne bo 
več treba toliko preštevati. Mo

goče bodo z večjo nestrpnostjo 
preštevali le še pristopne izjave, 
s katerimi bodo pridobivali no
ve člane. Čas pa bo seveda po
kazal, koliko drži tudi drugi del 
zgoraj navedene trditve. Ob 
programskih dokumentih je bi
lo sprejeto toliko stališč in po
bud, da se bo imela nova ZSMS 
zares na kaj opirati in mogla tu
di precej stvari upoštevati. Se
veda, če ne bo že ob prvi prilož
nosti za vzpon na oblast poza
bila na vse velike besede, kajti 
ne smemo pozabiti, da je politi
ka vendarle samo politika!

Ob izteku kongresa, ko je 
ZSMS že postala samostojna, 
odprta politična organizacija, so 
delegati s pritrjevanjem zaplo
skali že Emilu Erjavcu, ki je 
Portorožu prisodil črno packo 
za njegovo turistično ponudbo. 
Od bleščečega poletnega Porto
roža je zdaj v začetku novem
bra namreč ostalo le še malo. 
Mesto in hoteli so prazni in še 
za teh tisoč kongresnih gostov 
se nihče ni maral potruditi. Še 
več. V biltenu, ki je izhajal v ča
su kongresa, so morali napisati: 
»V Portorožu se je začel kon
gres. Bodite tako dobri in to spo
ročite tudi hotelirjem!«

BREDA DUŠIČ

Mi upamo, 
da bomo 
kaj dobili

»Tudi po tem kongresu (v 
Portorožu) se bodo v Jugosla
viji dogajale spet nove stvari,« 
je na svobodni katedri v No
vem mestu — bila je pred kon
gresom — rekel predsednik 
tedaj še RK ZSMS Jože Školč. 
»Vsekakor pa je jasno, da ta
krat, ko neka politična forma
cija (partija) razpade, to še ne 
pomeni konca države. Propad 
politične organizacije je v sve
tu povsem normalna zadeva, 
jugoslovanska Zveza sociali
stične mladine je na primer 
funkcionirala le še čez neke 
spore. Statut, ki ga mi priprav
ljamo, bo naredil ZSMS za sa
mostojno politično organiza
cijo, ki bo sama odločala, kako 
in s kom se bo povezovala v 
Sloveniji in Jugoslaviji. To po
meni, da z drugačno ZSMS ne 
bo konec samo ZSMJ, ampak 
na nek način tudi SZDL. Ne 
glede na to pa stvar ni tako 
resna, kot si nekateri pred
stavljajo, govore celo o razpa
du sistema. Pokazalo se bo 
namreč, da vse skupaj lahko 
še naprej deluje.«

Gregor Golobič, član pred
sedstva tedanje ZSMS, pa je 
med drugim poudaril, da se 
ZSMS danes pojavlja kot neka 
tretja sila na slovenskem ob

močju, kjer vse skuša biti iz
razito dvopolno, kjer naj bi se 
soočala dva velika bloka, ko
munistični in antikomunistič- 
ni. »Nekatere moti, ker ne mo
rejo ZSMS razglasiti za podalj
šano roko partije. In res je 
preveč stvari, ki ne spadajo 
pod to oznako. ZSMS se bori 
predvsem za uveljavitev kla
sičnih političnih vrednot, ki so 
bile doslej odrinjene; nekatere 
so po mnenju nekaterih spa
dale celo v kategorijo psovk in 
fraz. S parolo in knjigo »Boj za 
oblast« je postala politika ne
kaj bolj vsakdanjega, vseka
kor pa je bil po 40 letih že čas 
odpraviti politiko kot nepro
fesionalni poklic. Politika se 
dela na nekaj temeljih, ne pa 
amatersko, kot kakšen hobi. 
Poslanci in delegati morajo bi
ti neodvisni, nastopati morajo 
strokovno in argumentirano, 
močno in trdno, da ne izpade
jo kot nekakšne lutke, ki se 
ukvarjajo s prelaganjem pa
pirjev,« je rekel Golobič.

Na katedri je bil govor tudi o 
(dejanski) moči ZSMS kot poli
tične organizacije. Školč je 
rekel, da za merjenje te moči 
ni primernega instrumentari- 
ja. Lahko pa bi govorili o od
zivnosti akcij, ki jih je peljala 
mladina. Ta odzivnost je bila 
zelo velika. Ne glede na akcijo 
ni bilo strinjanje z ZSMS nikoli 
manjše od 60 odstotkov. Pro
blemov ne bi smelo biti tudi s 
članstvom: leta 1986 je tri če
trt vprašanih mladincev re
klo, da se imajo za člane mla
dinske organizacije. Po Školču 
se je v zadnjem času zelo 
spremenil tudi odnos drugih 
do mladine. Še pred 10 leti je 
veljalo, da je mladinec poba
lin, seveda je to veljalo za ča
sopis, za organizacijo, ko pa se 
je kriza poglabljala, se je spre
minjal tudi odnos do mladine. 
»Če zadevo poenostavimo,« je 
dejal Školč, »se to kaže v trdit

vah, kot je na primer ta: ,Če bo 
kdo kaj spremenil, če nas bo 
kdo potegnil iz krize, je to 
mladina.’ V tem smislu se od
nos, generalno rečeno, spre
minja; tega včasih ni bilo. Pri
ložnost današnje generacije je 
boljša, kot je bila v šestdesetih 
in začetku sedemdesetih let.

O tem, koliko glasov bomo 
dobili, pa je težko in nehva
ležno govoriti. Najprej zato, 
ker gre za prve kolikor toliko 
prave volitve, čeprav v tem 
trenutku ni povsem jasno, 
kakšne bodo te volitve. Pri nas 
še ni instrumentarija za na
povedovanje; tudi v svetu tra
ja leta, da se vzpostavijo real
na merila za takšne napovedi. 
Mi seveda upamo, da bomo kaj 
dobili. Tisti, ki trdi, da bo zma
gal ali izgubil, prodaja meglo. 
Tisto, na kar najbolj računa
mo, je prtljaga, ki jo nosimo na 
volitve. Ta prtljaga ni najslab
ša. Obenem pa seveda drži, da 
je spomin ljudi običajno zelo 
kratek in da ob različnih odlo
čitvah pač .igrajo’ dogodki zad
njih dni. Poglejmo na primer 
amandmaje! Vsa zadeva je iz
zvenela, kot da so se amand
maji ves čas pripravljali in 
branili v okrilju ZKS. K temu 
mnenju in podobi je veliko 
pripomogla celonočna seja CK 
ZKJ. Dejansko pa to ni bilo res, 
v tistem trenutku je bilo že od
ločeno, da bodo ti amandmaji 
sprejeti, na Slovenskem ni bilo 
nikogar, ki bi mu kasneje lah
ko rekli Bilak. Tako rekoč 
prepričanje realnosti je, da so 
bili amandmaji sprejeti tisto 
noč tam doli, ne pa naslednji 
dan v skupščini. Da ne govo
rim o tem, kdo je bil dejanski 
predlagatelj ne samo spornih, 
ampak tudi drugih amandma
jev. Seveda pa ne točim solz. 
Menim, da je naš problem, ka
ko bomo obirali sadove svoje
ga dela. To velja tudi za druge.«

Pripravil: M. B.



V neobvezen premislek

Danes, v torek, pred 72 
leti je Lenin spe 
državljanoinRusije zmago

pred 72 
cil vsem

revolucije: »Začasna vlada 
je padla. Državna oblast je 
prešla v roke organa pe- 
trograjskega sovjeta delav
skih in vojaških deputa
tov, vojaškorevolucionar- 
nega komiteja, ki stoji na 
čelu proletariata in posad
ke v Petrogradu. Vse, za 
kar se je bojevalo ljudstvo 
— takojšnje predlaganje de
mokratičnega miru, odpra
va fevdalnega lastništva 
zemlje, delavsko nadzor
stvo nad proizvodnjo, usta
novitev sovjetske vlade — 
vse to je zagotovljeno«. 
Zmaga oktobrske revolu
cije je spremenila življenje 
in usodo precejšnjega dela 
človeštva, nekateri meni
jo, da na bolje. Program 
ZKJ med drugim poudarja, 
»da valovi velikega okto
bra že veliko let nepretr
goma krepko vplivajo na 
razvoj socialistične veriž
ne reakcije v družbenih 
razmerjih vseh narodov in 
vsega sveta, ker spodbuja
jo in usmerjajo številne 
evolucijske in revolucijske 
procese k enotnim sociali
stičnim smotrom. Velika 
oktobrska revolucija je s 
temi procesi povezana, se 
v njih nadaljuje in je tako 
dejansko prerasla v sve
tovni proces razvoja socia
lizma«.

Kako velike in zamotane 
besede za tako pičel uspeh. 
Kajti 72 let po velikem 
oktobru je bolj kot kdajko
li jasno, da je svetovni pro
ces razvoja socializma na 
oktobrski način zašel na 
slepi tir. Realsocialistične
mu modelu socializma še 
nikoli v njegovi zgodovini 
ni kazalo slabše, beg iz 
njegovih okov pa spremlja

tudi visok val antikomu
nizma. Zdaj, ko je jasno, da 
so vse ideje oktobra in še 
katera povrhu praviloma 
uresničljive samo po dru
gih, manj nasilnih in bolj 
humanih poteh, je jalovost 
procesa, ki naj bi izboljšal 
svet, še toliko bolj očitna. 
Se posebej, ker spoznanje 
o energiji in letih, ki so te
kla v prazno, spremlja tudi 
vednost o stotisočih in mi
lijonih življenj, ki jih je po- 
užila revolucija, oziroma 
njena taborišča, ječe in ek
sekucijski vodi. Za oktobr
sko revolucijo oziroma nje
ne posledice bolj kot za 
katerikoli zgodovinski do
godek in proces velja, da je 
pot v pekel tlakovana z 
dobrimi nameni.

Poglejte, danes je torek, 
7. oktobra. Pred 72 leti je 
Lenin reke], da je zdaj za
gotovljeno vse, za kar se je 
bojevalo ljudstvo. Odprem 
današnje Delo, glasilo So
cialistične zveze delovne
ga ljudstva Slovenije in za
man iščem samoumeven 
slavospev velikemu okto
bru in tudi še donedaven 
napis »Proletarci vseh de
žel, združite se!« In vendar 
je ta oktober še kako na
vzoč na skoraj vseh stra
neh časnika, enodnevne 
zgodovine sveta. Na zadnji 
strani piše, da bodo rudarji

na ruskem severu obletni
co revolucije pričakali v 
resnem sporu z vlado in 
premieram Rižkovim, na 
prvi strani najdemo, da je 
pri Kopru v močnem jugu 
morala zasilno pristati več 
kot 40 let stara sovjetska 
podmornica, iz Berlina 
(vzhodnega) so sporočili, 
da bodo pod vtisom dej
stva, da ljudstvo tako ljubi 
svojo domovino, da jo mno
žično zapušča, proučili 
vpliv stalinizma na pot 
nemškega delavskega raz
reda pred letom 1945 in po 
njem, Bonn pa Jugoslavijo 
opozarja, naj izpolni ob
ljube, da bo prispevala k 
bistvenemu zmanjšanju 
števila prosilcev za poli
tični azil v ZR Nemčiji. Tu 
je tudi Kosovo, ki mu zdaj 
poleg policijsko-vojaškega 
terorja preti še lakota, slo
vensko policijsko ministr
stvo nam sporoča, da po 
Sloveniji, tako kaže, ne 
vohlja kosovska udba, v 
Titogradu so pretepli pisa
telja, kubanska vlada je z 
osuplostjo sprejela odloči
tev Poljske in Madžarske, 
da bosta v goste povabili 
sedanjega veleposlanika 
ZDA v komisiji za člove
kove pravice v Ženevi, če
ški pisatelj Pavel Kohout 
pa je o možnosti druge 
praške pomladi izjavil, da 
je tisoč ljudi mogoče pre
tepsti, sto tisoč pa ne.

Nikjer (razen v primeru 
štrajkajočih sovjetskih ru
darjev) niti besedice o ve
liki oktobrski revoluciji in 
njenem prazniku. To niti 
ni potrebno. Revolucija go
vori in se slavi s svojimi de
janji. Že 72 let.

MARJAN BAUER

Lahinja
kot
park

Pred štirimi leti se je porodi
la ideja, da bi bolje zavarovali 
povirje in zgornji tok reke La
hinje, ki je posebno zanimivo 
v naravoslovnem, krajinskem 
in kulturnem pogledu. Lahi
nja in pritoki se odlikujejo po 
naravnem toku, čisti vodi in 
bogati vodni favni. Ker je pa
dec reke majhen, se počasi vi
juga med logi, gozdiči in griči, 
struga in obrežja pa so bogato 
obrasla z vodnim in obrežnim 
rastlinjem, ki daje domovanje 
mnogim živalim. Od idej do 
tega, da je lani črnomaljska 
občinska skupščina sprejela 
odlok o razglasitvi krajinske
ga parka Lahinja, edinega v 
Beli krajini, je res preteklo 
nekaj let, v tem času pa so 
strokovnjaki Zavoda za var
stvo naravne in kulturne de
diščine iz Novega mesta do
dobra proučili dobrih 100 hek
tarov površine. Da so našli 
nadpovprečno veliko narav
nih, kulturnih in zgodovin
skih posebnosti, ki jih štejejo 
med naravno in kulturno de
diščino, je moč razbrati tudi iz 
brošurice, ki so jo izdali pred 
kratkim in ki naj bi veljala kot 
vodič zlasti belokranjskim šo
larjem in njihovim učiteljem.

Zavod je v zadnjih mesecih 
začel opremljati park s tabla
mi in kažipoti ter je pretekli 
mesec pripravil tudi vodstvo 
po parku za učitelje in ravna
telje belokranjskih osnovnih 
in srednjih šol. Namen Zavoda 
je namreč, da bi se v parku za
čel razvijati naravoslovni tu
rizem, posebno za osnovno
šolce in srednješolce, katere
ga namen bi bil predvsem 
učno-vzgojni. Da so na pravi 
poti, so potrdili učitelji, ki so se 
jim ob obisku že porodile ideje 
o organiziranju naravoslov
nih, kulturnih dnevov, delov
nih akcij in celo o tem, da bi 
vsaka šola skrbela za del par
ka. Kot pravi Mira Ivanovič z 
Zavoda za varstvo naravne in 
kulturne dediščine, pa nika
kor ni njihov namen, da bi se v 
parku razvijal visoki turizem,

ki bi mu le škodil. »Park je 
vzorčni primer, zato še ne 
vemo, kako bi ga predstavili 
na najprimernejši način, a mu 
pri tem ne bi škodovali. Eko
loška osveščenost ljudi je iz 
leta v leto večja, zato bo čez 
čas naš strah pred uničeva
njem parka gotovo odveč, se
daj pa ta strah še klije v nas, ki 
nam ni vseeno, kako se bo 
ark ohranil,« meni Ivanovi- 
eva.
In kaj je pravzaprav v parku 

takega, da si je zaslužil naziv 
krajinski park? Takoj pod iz
virom Lahinje je s šašjem in 
trsjem zaraslo močvirje La- 
hinjske Luge, pri sotočju z Ne- 
rajčico pa so mokrotni travni
ki in logi — Nerajske Luge. 
Zaradi botaničnih in zoološ
kih posebnosti sta obe območ
ji zavarovani kot naravna re
zervata. Zalita vrtača Glušen- 
ka je tipičen primer plitkega 
krasa, kjer je podzemeljska 
kraška voda le nekaj metrov 
pod površjem, v bližini pa je še 
majhno kraško polje s ponor- 
no jamo Zjot. Iz bogastva rast
linskega sveta velja omeniti 
nekaj redkih ogroženih in za
nimivih vrst, kot so močvirska 
kukavica, belocvetna pegasta 
prstasta kukavica, mariska, 
bolšji šaš, močvirski svišč, kač
ji jezik, francoski šipek in 
mačje uho. Od ptičev je postal 
gotovo najbolj popularen vo
domec, ki je tudi v znaku kra
jinskega parka, pa vrbja list
nica, mali slavec, kanja, v času 
selitve pa se ustavljajo tudi

t

številni vodni ptiči. Nekoč so 
pogosto videvali vidro.

Poleg te naravne dediščine 
ne gre zanemariti bogate kul
turne dediščine. V parku so tri 
pomembna arheološka najdi
šča. Okljuk Lahinje v Pustem 
Gradcu je bil naseljen od mlaj
še kamene dobe neprekinjeno 
do visokega srednjega veka. 
Domnevajo, da je prav temu 
naselju pripadalo gomilno gro
bišče pri Velikem Nerajcu iz 
starejše železne dobe in an
tično grobišče pri Šipku. V 
srednjem veku je na okljuku 
Lahinje stal grad Pusti Gradec, 
vendar je v stoletjih propadel. 
V bližini pa je ohranjena cer
kev Vseh svetnikov z letnico 
1638. Pod skalo, na kateri je 
nekdaj stal srednjeveški grad, 
pa še vedno obratujeta Klep- 
čev mlin in žaga venecijanka. 
Seveda bo zlasti pri ohranja
nju kulturne dediščine v par
ku potrebno še marsikaj po
storiti. Tako se Zavod zavze
ma za obhovitev kapelice v 
Mali Lahinji, za katero je ne
kaj denarja pripravljen pri
makniti tudi sam, pa za adap
tacijo cerkve Vseh svetnikov, 
mlinarju Klepcu pa so že pri
pravili seznam del, ki jih bo 
potrebno opraviti na njegovi 
domačiji, da se bo z vsemi svo
jimi značilnostmi ohranila še 
naprej.

Čeprav na črnomaljski obči
ni dolgoročno načrtujejo, da bi 
park še razširili, pa so se na 
Zavodu doslej namenoma in 
zavestno izogibali večjim kra
jem ter jih puščali zunaj par
ka. Izjemi sta le Pusti Gradec 
in Mala Lahinja. Prav v teh 
krajih pa bi po mnenju Ivano- 
vičeve morali bolj upoštevati 
etnološke elemente. In če že 
urbanisti nimajo posluha za 
to, bodo poskušali potrkati 
vsaj na zavest krajanov, ki naj 
bi bila še kako prisotna tudi ob 
agromelioracijskih posegih, ki 
jih pripravljajo v parku. Zavod 
je na te posege pristal z dolo
čenimi pogoji, ki pa bi lahko 
izničili nekatere znamenito
sti parka, če jih ne bi upošteva
li. Toda Ivanovičeva, ki ni tako 
črnogleda, meni, da melioraci
ja, če bodo ljudje znali vzeti 
pamet v roke, lahko prispeva 
tudi k veliko večji urejenosti 
parka, na katerega bodo Belo
kranjci še bolj ponosni, kot so 
doslej.

M. BEZEK-JAKŠE

Pravi spomeniki 
so v srcu

Mrzle sape, ki rade potegne
jo po Kočevski dolini, so tudi 
zadnjo oktobrsko nedeljo za
pihale preko grička, kjer stoji 
zdaj obnovljena cerkev Cor- 
pus Christi. Zapletale so se v 
slavnostni napis z dobrodošli
co, dvigale zastave, s katerimi 
je bila slavnostno okrašena 
okolica cerkve na Trati, z ob
ljubo skorajšnje zime in priha
jajočih mrazov so šle do kosti 
zbrani množici ljudi. Vendar 
je bil to kljub hladu, mrzlim 
sapam in občasnim deževnim 
kapljam dan, ki ga je presvetli
la toplota in svetloba v mnogih 
srcih.

Prižgala jo je pesem, sloves
nost trenutka in nostalgija. Ko 
je ženski nonet Rog, oblečen v 
slovensko narodno nošo, v 
znamenje gostoljubja in spoš
tovanja do gostov zapel pesem 
Mesec potuje prek vasice v 
kočevarskem dialektu, je me
lodija, ki jo je zložil kmet Peter 
VVitinne iz Kočevske Reke, 
priklicala na prenekatero lice 
solze, ganila mnoga srca in 
nekatere od starejših gostov 
pritegnila k petju.

Za Kočevje in Kočevsko je 
bila ta nedelja zares praznik 
posebne vrste. Ob obnovljeni 
cerkvi na Trati so se. srečali 
sedanji prebivalci tega dela 
naše domovine in del tistih, ki 
so tukaj in v širši okolici bivali 
celih šest stoletij kot nemški 
naseljenci. Med njimi in Slo
venci so se ob tako dolgem 
skupnem življenju spletle ve
zi, ki jih povsem niso potrgali 
niti surovi čas zadnje vojne ne 
vpletanje ideologije v medčlo
veške odnose in ne hujskanje 
s strani. Vihar vojne je Koče- 
varske Nemce odnesel iz stare 
domovine, časi po vojni pa so 
bili taki, da njihova vrnitev ni 
bila mogoča. Raztepli so se po 
svetu kot že tudi poprej pod 
bremenom trdega in revnega 
življenja, še največ pa jih je 
zadnji odselitveni val odložil 
na avstrijskem Koroškem in v 
Ameriki.

V nedeljo so se ponovno 
zbrali na svojih starih tleh. Še 
zdaleč seveda ne vsi, prišlo jih 
je kakih sto, pa vendar je bila 
to vse od odselitve največja 
skupina Kočevarjev naenkrat 
na obisku v stari domovini. 
Med njimi so bili tudi pomemb
nejši predstavniki njihovih 
združenj in kulturnih druš
tev, z naše strani pa so se slo
vesnega srečanja udeležili 
predstavniki kočevske občine, 
številni krajani, tisti redki Ko
čevarji, ki so ostali tu, in nji
hovi prijatelji. Ker pa je šlo tu
di za cerkveno slovesnost, bla
goslovitev plošč in slovesno 
mašo, se je srečanja udeležil 
tudi ljubljanski nadškof dr. 
Alojzij Šuštar.

OBNOVA JIH JE ZDRUŽILA
Da je lahko prišlo do prav

zaprav uradne slovesnosti in 
sodelovanja med nekdanjimi 
nemškimi prebivalci Kočev
skega in zdajšnjimi, gre zaslu
ga skupni skrbi za obnovo sa
kralnega spomenika, cerkvice 
Telesa Gospodovega na Trati.

Cerkev je bila hudo poško
dovana in zapuščena. Čeprav 
je bilo okoli nje najstarejše 
kočevarsko pokopališče, kjer 
so opravili prve pokope že v 
14. stoletju (ureditev je zabe
ležena že leta 1339), pa ta ne
dvomno tudi za nas pomemb
ni kulturni in zgodovinski spo
menik ni bil deležen pravega 
varstva. Nasprotno, tu so se

izživljale nizke strasti, huli
ganstvo in vandalizem.

Kot je povedal predsednik 
gradbenega odbora za obnovo 
in ureditev kulturnozgodovin
skega spomenika Rajko Jen
ko, je bil pogled na cerkev in 
njeno okolico pred leti hudo 
žalosten. Obzidje je razpadalo, 
opuščeni grobovi so bili za
raščeni z grmovjem, nagrob
niki so bili prevrnjeni in raz
metani, nekateri grobovi so po 
prekopih ostajali le delno za
suti. Prav tako so razpadale 
mrliška vežica ter obe kapeli
ci. Cerkev je bila brez oken, z 
dotrajano kritino in s še vedno 
vidnimi sledovi strelov iz zad
nje vojne. Res sramotno! Za
nemarjeni kraj je vpil po ure
ditvi.

»Pred dvema letoma poleti 
se je začelo urejanje,« se spo
minja predsednik gradbenega 
odbora Jenko. »Zelo redki so 
tisti, ki se niso vključili v ob
novo. Izvršni svet je imenoval 
gradbeni odbor, ki deluje še 
danes in vodi vsa dela. Začeli 
smo brez denarja, vendar pri
pravljeni odstraniti to sramo
to za Trato in Kočevje. Prosto
voljno zbrani denar in udelež
ba pri prvih delih so potrdili, 
da je volja po ureditvi velika. 
Tudi vodstvo občine ni stalo 
ob strani. Zahvala gre pravza
prav vsem prebivalcem Ko
čevja in okolice. Opravljenih 
je bilo preko 5600 prostovolj
nih delovnih ur, kraj pa je bil 
proglašen za kulturnozgodo
vinski spomenik.

Uredili in obnovili so cer
kev, pokopališče z okolico in 
obe kapelci. Notranjost cerk
ve pa še ni do konca obnovlje
na. Oltar še čaka na pozlatitev 
in končno obnovo. Kipi in sli
ke z oltarja so v restavracij
skem postopku v Ljubljani, 
sam oltar pa so strokovnjaki 
že ustrezno zaščitili pred na
daljnjim propadanjem in uni
čevanjem. Del denarja za ob
novo oltarja je prispevala tudi 
republiška kulturna skupnost 
in seveda enak delež občin
ska. Na kapelico so vzidali na
grobni plošči, na katerih je 
napisanih 191 imen, kolikor je 
znanih tukaj pokopanih. Veli
ko pa jih je ostalo brez imena,

Dr. Viktor Michltsch

saj se je nanje v 621 let dolge® 
obstoju pokopališča pozabil® 
Na širšo steno kapelice sovz'; 
dali zgodovinski spomin®*11 
plošči v slovenskem in 
mškem jeziku, ki govorita11 
dogodkih v tem delu slove® 
ske domovine od naseli tv 
Kočevarjev in ustanovitve m® 
sta Kočevja do današnjih d111’

SPOMINI IN SREČANJA
»Ta spominska plošča naj t® 

bodočim rodovom sporočil0 
zgodovini te dežele in njen1 
prebivalcev,« je dejal na si® 
vesnosti, ko so plošči odprli1 
ju je nadškof blagoslovil, Pr°® 
stavnik Delovne skupnosti k 
čevarskih rojakov iz Celo®1 
dr. Viktor Michitsch. »Mi A 
čevarji smo v preteklosti ° 
živeli v vsakem oziru veli* 
trpljenja. Iz tega skupne® 
trpljenja preteklosti smo v 
poklicani, da gradimo skup ^ 
most preko sedanj os ti v mir« 
in srečno bodočnost.« ..

S temi besedami je dr. M*., 
hitsch lepo označil danasni 
trenutek Kočevarjev. On s®
se je sicer še rodil na Koče®

in se lahko sporazume z 1 
kdanj imi znanci, vendar ki) 
temu ni več tu doma. NjeS 
dom je zdaj Avstrija, k°l L 
mnogim njegovim sorojak° 
postala katera druga de* 
novi dom. Druga in tretja ®
neracija Kočevarjev, ki sjFj.
domovino poznajo samo - ^ 
pripovedovanja in morebitn 
obiskov, pa na Kočevsko 
več navezana ne s spornim 
ne s čustvi. ^

»Nikakor ne mislimo F, 
nazaj,« je poudaril Viktorij 
zer, Kočevar, ki živi zda) 
avstrijskem Koroškem. Z n)^ 
sva se zapletla v pogovor 
pomoči Marije Pribanič iz 
cic, ki je ohranila znanje ^ 
čevarščine in se je z nek« 
rimi lahko pomenila kar r
njihovo. »Zelo radi pa obul®

nadalje®mo spomine,« je —, ,a
Marija pa nama je prevaja 
«Vsako leto se avgusta dobi 
na srečanju Kočevarjev v A . 
triji. Prepevamo svoje Pe-^ 
plešemo, se pogovorimo

(Nadaljevanje na 15 stran*)



popusta
pri gotovinskem plačilu 

naslednjih izdelkov domače proizvodnje

BELA TEHNIKA 

TERMOAKUMULACIJSKE PEČI 

TV APARATI 

AKUSTIČNI APARATI

Oglasite se v naših prodajalnah:

BREŽICE, Trg I. Ribarja 17 
ČRNOMELJ, Staneta Rozmana 30 
KRŠKO, Cesta krških žrtev 42 
METLIKA, Mestni trg 12 
NOVO MESTO, Glavni trg 26 
SEVNICA, Prešernova 3

Vse prodajalne
razen v Črnomlju, kjer je deljen delovni čas, 

so odprte NON STOP.

£

IMV
NOVO MESTO 

W TOZD REVOZ

■■■■■■■■■■■

Za proizvodnjo R-5 imamo prosta 
dela in naloge za

— kleparje
— ključavničarje
— strugarje
— varilce
— PK in NK delavce

za delo v
neposredni prizvodnji

Vabimo vas na pogovor v kadrovsko 
službo TOZD REVOZ.

toY2Ppa“ -JpUfflST BREŽICE
As Vabi NA

<5fti»0d."®vne izlete: TRST,
^ i*LNAGYKANizsA
Bratifi za dan republike:
toakowaVa’ BudimPešta-

*feSp«ra,nie r- Visoke Ta- 
■- šinS /s^a’ čehoslovaška
V$6 ndl*alne izlete 
InforS? zal° ugodnih cenah. 
HotLi £ClJetel-(0608) 61-006.

^BTežS.5*3^1^0''

MERCATOR SREMIČ, 
hoteli, gostinstvo, 
Krško

daje v najem

gostinski lokal BIFE 
KEGLJIŠČE Senovo.
Interesenti dobijo vse potreb
ne informacije v Hotelu Sre
mič, Krško, telefon 0608 
31 -005.
Pisne prijave sprejemamo do 
20.11.1989.

/vKOUIN<Q>TEHNA 
TOZD INŽENIRING

PROGRAM INFORMATIKA

nemogoče je mogoče
^ hg bojite Evrope 92, smo priprevili vrsto rečunsl* 

programov za sodobno poslovanje!

ko^ČNO-INFORMA TIVNI SISTEM (glavna knjiga, salda- 
", menične in ostale obresti)

^»lALNO POSLOVANJE (skladiščno in finančno po-

dva osnovna programa se z istimi matičnimi podatki o 
fra Jviteliih’ kupcih, klasifikaciji materiala, kontnim planom, ši- 

mi materialov in drugimi podatki navezujejo še programi za:
ofNOVNA SREDSTVA

^orovsko evidenco
SffifNGOIN OBRAČUN NAROČNIKOV
K&vlacije in razpis proizvodnje
kJFJJRIRANJE
uLtJJLACIJSKE ponudbe

Ivančno dokumentacijo _
£°oporo dela pravnih služb

5 našimi računalniškimi programi poslujejo že v več kot 
Podjetjih, bankah, skupnostih širom po Sloveniji. 

ga9otavljamo tekoče vzdrževanje in prilagajanje pro- 
»tarriov spremenjenim predpisom.

^r°dajamo in vzdržujemo računalniško opremo, 

(^atk^cf 'n^ormaciie na tele1°n (063) 29-321, interna 02

5^ OPEKARNA NOVO MESTO
■■■■i Zalog 21, 68000 Novo mesto

Delavski svet 

razpisuje
prosta dela in naloge

DIREKTORJA PODJETJA 
(ni reelekcija)
Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati še naslednje 
pogoje:
— VI. ali VII. stopnja strokovne izobrazbe tehnične ali ekonomsko- 

komercialne smeri ali druge ustrezne smeri,
— 5 oziroma 3 leta izkušenj v stroki,
— sposobnosti za uspešno gospodarjenje in organizacijske 

sposobnosti.

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati pošljejo v 15 
dneh, s pripisom »Za razpisno komisijo«.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 30 dneh po odločitvi.

635/45

Mercator - 
Kmetijska zadruga Črnomelj

razpisuje prosta dela in naloge s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi

namestnika direktorja in vodja splošne službe
Kandidati morajo poleg splošnih pogojev, določenih z zako
nom, izpolnjevati še naslednje:
— da imajo visoko ali višješolsko izobrazbo ustrezne smeri in 2 
oz. 4 leta izkušenj s področja dela oz. vodenja
— da imajo organizacijske sposobnosti za vodenje in koordini
ranje delovnega procesa.

Dela in naloge razpisujemo za dobo štirih let. Prijave z dokazili o 
izpolnjevanju pogojev sprejemamo 8 dni po dnevu objave 
O izbiri bomo prijavljene kandidate obvestili v 30 dneh po prete
ku roka za prijavo.

630/45

CA GOZDNO GOSPODARSTVO 
NOVO MESTO, n.sub.o.

Delavski svet TOZD Gozdarstvo Straža

razpisuje
prosta dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovornostmi

— vodje TOZD Gozdarstvo Straža
Poleg splošnih pogojev za sklenitev delovnega razmerja, dolo
čenih z zakonom in družbenim dogovorom o kadrovski politiki, 
morajo kandidati izpolnjevati še naslednje posebne pogoje:
— da imajo strokovno izobrazbo diplomiranega inženirja in 

najmanj 5 let delovnih izkušenj v gozdarstvu ali strokovno 
izobrazbo gozdarskega tehnika in najmanj 10 let delovnih 
izkušenj v gozdarstvu,

— da imajo strokovne in organizacijske sposobnosti.

Izbrani kandidat bo imenovan za štiri leta.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati pošljejo 
najkasneje v 15 dneh po objavi razpisa na naslov:
Gozdno gospodarstvo Novo mesto 
TOZD Gozdarstvo Straža 
Pod Srobotnikom 21 
68351 Straža
s pripisom »za razpisno komisijo«.
Kandidate bomo o izidu obvestili v 8 dneh po sklepu o izbiri.

TOVARNA OBUTVE NOVO MESTO n. sol. o. Bršljin 32

dob
Delavski svet

Tovarne obutve Novo mesto, TOZD Lahka obu
tev, BOR Dol. Toplice

razpisuje prosta dela in naloge:

1. vodenje finančnoračunovodsklh del za TOZD
2. vodenje splošne službe TOZD.
Pogoji:
1. srednja ali višja ekonomska izobrazba in 3-letne delovne iz
kušnje na področju podobnih del in nalog;
2. višja ali visoka izobrazba pravne smeri in najmanj 3-letne de
lovne izkušnje pri opravljanju enakih ali podobnih del in nalog.

Ponudbe pošljite v 8 dneh po objavi na nasov: TOZD BOR Do
lenjske Toplice.
O odločitvi bomo vse interesente obvestili najkasneje v 8 dneh 
po seji DS.
Vsa dodatna pojasnila dobijo zainteresirani po tel. 068-65-270.
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PRAZNIK OBČINE SEVNICA fr PRAZNIK OBČINE SEVNICA

INDUSTRIJA 
OTROŠKE KONFEKCIJE

JUTRANJKA ČESTITAMO OB PRAZNIKU OBČINE

Čestitamo za praznik občine HSHDOBSElS
Mercator - Kopitarna Sevnici

stilles
Tovarna stilnega pohištva 
In notranje opreme 
68290 SEVNICA

čestitamo ob
občinskem
prazniku

GOSTINSKO PODJETJE 
SEVNICA 
SEVNICA p. o.

ČESTITAMO OBČANOM 
IN DELOVNIM LJUDEM OBČINE 
SEVNICA OB OBČINSKEM PRAZNIKV

Industrija pletenin I N P L E T p. o. 
Dolnje Brezovo 34, 68290 Sevnica 

Slovenija
ČESTITAMO ZA 
PRAZNIK OBČINE
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'i PRAZNIKOBČINESEVNICA fr PRAZNIK OBČINE^ SEVNICA|

UGOTANIN
® SEVNICA JUGOSLAVIJA

68290 Sevnica, p. p. 9 
Hermanova 1
telefon: 068/n. c. 82 500, 82 501 
telex: 35815 YU TANSEV

ČESTITAMO
OB
PRAZNOVANJU
OBČINE
SEVNICA

I

BE Kmetijski 
kombinat Sevnica

Vsem kmetijskim kooperantom 
in kupcem čestitamo ob 
prazniku občine Sevnica

l

Obrtna zadruga Sevnica, Cankarjeva 1 
telefon 82824, 82823, 
teleks 35847

Občanom
čestitamo ob prazniku
občine
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Zdravnik, 
ki so mu 
zvonili
vsi zvonovi

»Neredko je dr. Janez Ora- 
žem bolniku nudil ne le zdrav
niško pomoč, ampak mu je dal 
še denar za zdravila. Zato 
krožijo o njem mnoge prijaz
ne pripovedi, ki se prenekate- 
remu današnjemu zdravniku 
komaj še zdijo verjetne. V da
našnji medicini je več prosto
ra za nasilje nad telesom kot 
za razumevanje človeškega 
trpljenja. Zato bo dr. Janez 
Oražem v duši ribniških ljudi 
ostal nedosegljiv vzor zdrav
nika, ki s tem tudi močno za
vezuje svoje naslednike.«

Tako pravi dr. Božidar Voljč, 
bivši dolgoletni direktor Zdrav
stvenega doma v Ribnici (pa 
tudi ZD Kočevje-Ribnica), o 
svojem predniku, humanistu, 
zdravniku in predvsem člo
veku dr. Janezu Oražmu, ki je 
bil rojen pred 100 leti, umrl pa 
leta 1965. Dodaja pa tudi, da 
mu ga je bik), zaradi njegove 
prezgodnje smrti žal dano po
znati le nekaj mesecev.

Janez Oražem je bil rojen 
15. avgustl'1889 v Goriči vasi 
pri Ribnici. Tudi z njim so ob 
rojstvu opravili znani preiz
kus: oče ga je položil na prag, 
in ker se je Janezek zvalil z 
njega na dvorišče, mu je bilo 
usojeno, da bo moral v svet (če 
bi se v hišo, pa bi ostal doma).

Osnovno šolo je obiskoval v 
Ribnici, gimnazijo pa v Ljub
ljani, kjer je tudi maturiral (in 
ne v Novem mestu, kot se po
gosto napačno navaja). Medi
cino je študiral na Dunaju, 
kjer mu je bilo lažje predvsem 
jeseni, ko je njegov oče tam 
pekel kostanj in krompir. Po
magal mu je tudi Janez in se 
vsaj takrat pošteno najedel.

Leta 1912 je Oražma dr. 
Šlajmer povabil med počitni
cami na delo v Srbjo, kjer je bi
la takrat balkanska vojna. Tam 
si je nabral veliko izkušenj za 
kasnejši poklic.

Le nekaj izpitov mu je še 
manjkalo, ko je izbruhnila 1. 
svetovna vojna. Kot avstrijski 
vojak-bolničar je moral na ru
sko fronto, kjer je bil 28. de
cembra 1914 ranjen in ujet. V 
Rusiji je doživel marsikaj. Sam

je kasneje pripovedoval, da je 
leta 1915 v Skoboljevem (Tur- 
kestan) samostojno vodil in
fekcijsko bolnišnico v taboriš
ču ujetnikov in še sam zbolel 
za tifusom. Leta 1916 je bil 
zdravnik pri večjem premo
govniku v Kizilkiji ob kitajski 
meji, kjer ga je zatekla okto
brska revolucija. Tam je orga
niziral bolnišnico in jo vodil 
do leta 1919. Z velikim tvega
njem jo je oskrboval z zdravili 
iz krajev, ki jih revolucija še ni 
zajela in prizadela. Leto dni je 
vodil mestno bolnišnico v Bu
hari, kjer mu je revolucionar
na vlada ponudila celo mesto 
ministra za narodno zdravje, 
če bi ostal tam.

Domov se je vrnil šele leta

je bila bolj gospodarna, se je 
potem izgovarjal, da bolnikom 
recept ne bo pomagal, če ni
majo denarja za zdravila. Prav
zaprav pa mnogi ljudje takrat 
niti za hrano niso imeli. Bili so 
podhranjeni, oslabeli in to je 
bil tudi vzrok za večino njiho
vih bolezni.

1921, in to v takem revnem
stanju, da ga lastna mati ni 
spoznala. Nato je na Dunaju 
dokončal študij (1923) in po
stal doktor vsega zdravilstva. 
Po opravljenem sekundariju 
se je vrnil v Ribnico in prevzel 
delo okrajnega zdravnika za 
obsežno območje od Gabra na 
Hrvaškem preko Loškega Po
toka in Ribnice do Suhe kra
jine.

Ljudje vedo veliko povedati 
o znanju, dobroti in človečno
sti dr. Oražma. Ženici, ki je 
prišla v Ribnico in Prezida na 
hrvaškem »k doktorju, ki nič 
ne računa«, res ni zaračunal 
pregleda, ampak ji je dal še 
denar za »župco«, ker je prišla 
od tako daleč. Na recepte je 
pogosto pripisal »pro autore«, 
kar je za lekarnarja Ančika 
pomenilo, da bo račun plačal 
dr. Oražem. Pri ženi Mariji, ki

Ženskam, ki bi rade splavile, 
je ta poseg odklanjal in pri tem 
prijazno dodajal, da bo šel raje 
otroku za botra. Te svoje ob
ljube je tudi izpolnjeval, če so 
ga mamice spomnile nanje.

Najhuje pa je bilo tudi za dr. 
Oražma med drugo svetovno 
vojno, saj so mu večkrat za
grozili s smrtjo ali pa je bil celo 
obsojen na smrt in to od belih, 
plavih, rdečih, črnih in tudi od 
okupatorjev.

Zdravil je že ranjence prve 
ribniške partizanske čete. Po 
kapitulaciji Italije je prevzel 
upravo partizanske vojne bol
nišnice v ribniškem gradu in 
bil tam, dokler ni bil grad mi
niran. Ranjence je zdravil tudi 
na svojem domu. Ko so prišli 
Nemci, so mu dali tri ure časa, 
da pogasi požar v gozdu, zara
di česar pa je imel kasneje s 
partizani veliko sitnosti. Med 
vojno ga je iskala tudi črna ro
ka. Tik pred koncem vojne so 
ga hoteli domobranci ustreliti, 
ker so našli njegovo skrivališ
če sanitetnega materiala. Na 
dan zmage pa so ga iskali po 
Ribnici, da bi mu vzeli življe
nje. Toda s svojo iznajdljivost
jo ali po srečnem naključju se 
je vedno izognil najhujšemu. 
Včasih je bil gotovo rešen tudi

zato, ker je bil pač edini zdrav
nik na tem območju in so ga 
potrebovale vse vojske. Goto
vo mu je pogosto ohranilo gla
vo dejstvo, da so ga ljudje v 
Ribnici in daleč naokoli spoš
tovali in bi si vojska, ki bi mu 
vzela življenje, nakopala sov
raštvo vsega prebivalstva.

Po vojni je dr. Oražem vsak 
teden obiskoval bolnike v Lo
škem Potoku, kamor so priha
jali bolni po pomoč vse do 
Trave in Drage do Hrvaškega. 
Vozil se je s tovornjaki, ki so 
prevažali les, in to včasih celo 
na hlodih, ker je prostor v ka
bini prepustil bolniku.

Veliko je še zgodb o tem 
ljudskem zdravniku. Zapišem 
naj le še eno. Izpod Sv. Ane v 
Mali gori je prišel k dr. Oraž
mu v Ribnico možakar z grdo 
rano na kolenu. Zdravnik ga je 
hotel napotiti v ljubljansko 
bolnišnico, bolnik pa je prosil, 
naj ga kar dr. Oražem pozdra
vi. Poškodovancu je oskrbel 
rano in ga peljal proti domu. 
Zadnji del poti, ki ni bil pre
vozen, pa je zdravnik ranjen
ca nesel do doma kar na hrbtu. 
Ko je bilo zdravljenje konča
no, je bolnik vprašal dr. Oraž
ma, koliko je dolžan. Ta pa mu 
je dejal: »Veš, kaj, ko bom 
umrl, boš šel k cerkvici sv. 
Ane, ki ti je blizu, in boš zvo
nil, ko me bodo pokopavali.

Ko je dr. Oražem 1. decem
bra 1965 umrl in so ga 3. de
cembra pokopavali, so mu v 
zadnje slovo zvonili vsi zvo
novi po Ribniški dolini. In ta
krat se je oglasil tudi zvon pri 
Sv. Ani, kjer mu je zvonil v 
zadnje slovo Janez Oberstar, 
tako se je tisti bolnik pisal. Ne- 
številna množica pa se je ta
krat poslavljala od njega, ki 
jim ni bil le zdravnik, ampak 
skoraj tudi oče. Takega po
greba ni bilo v Ribnici ne prej 
in ne kasneje.

Ribničanje so se te dni od
dolžili svojemu zdravniku in 
dobrotniku tako, da so mu v 
zelenici pri zdravstvenem 
domu odkrili doprsni kip. Ko 
so ga postavljali, je prihajal iz 
zdravstvenega doma starejši 
možakar, postal, si ogledal kip 
in napis na podstavku, potem 
pa bolj zase kot za druge za
brundal, da je končno vendar
le v Ribnici postavljen tudi 
spomenik človeku, ki si ga je 
zares zaslužil. Te besede očan
ca so tudi najlepša ocena dr. 
Janeza Oražma.

JOŽE PRIMC

Albanska
osebna
imena

Osebna imena Albancev mu
slimanov so v glavnem ar.

Albanci oziroma Ščiptarji so 
potomci starih Ilirov. Sama 
beseda Ščiptar je nastala iz 
pridevnika shqip in glagola 
shqiptoj, ki pomeni govoriti. 
Potemtakem je Ščiptar »tisti, 
ki govori«. To so potrdili naj
večji albanologi 20. stol. Eč- 
rem Gabeja in Nobert Jokl, 
zato je neznanstvena razlaga 
te besede iz samostalnika
shqipe, kar pomeni orel. Naziv 
Albani so Ščiptarji dobili
Albanih, enem od največjih 
ilirskih plemen, ki je živelo na 
področju današnje srednje in 
severne Albanije.

Beseda Šiptar je popačenka 
in nima nobenega etimološ
kega pomena.

V predkrščanskem obdobju 
so Albanci uporabljali izvor
na, ljudska imena. V njih so bi
le prisotne sledi ilirske antro- 
ponimije. Eno od takih imen iz 
tega časa je moško ime Bard 
(Beli) in žensko Barde (Bela). 
Ohranila sta se v mnogih to
ponimih na balkanskem polo
toku. Z dodajanjem raznih ob
razil in končnic pa so nastala 
številna moška in ženska ime
na: Bardal, Bardok, Bardoš, 
Bardane, Bardine itd.

S sprejemanjem krščanstva 
je bila albanska antroponimija 
potisnjena v ozadje in vse po
gostejša so bila krščanska ko
ledarska imena. Krščanska 
pravoslavna imena so pri Al
bancih v glavnem grškega, 
delno tudi hebrejskega izvora. 
Najpogostejša med njimi so: 
Šane, Kočo, Panajot, Konstan
tin, Naum, Adam, David, Kata, 
Marta, Andelina, Lidija, Jana.

Krščanska katoliška imena 
go prav tako grškega in he
brejskega porekla, najdemo 
pa tudi imena germanskega in 
latinskega porekla: Don, Nik, 
Endel, Viktor, Rudolf, Giza, 
Kristina, Roza, Mrika, Antoni
ja, Klara itd.

liu
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skega, srečamo pa tudi imena 
perzijskega, turškega in he
brejskega porekla. Karakteri
stično znanje je končnica t 
Haki, Ruždi, Fazli. Začeti ali 
končni b se transformira v P-1 
Bajazit-Pajaz.it, Ragib-RagjP 
Značilno je tudi mehčanje j0" J 
mena 1 : Latif-Ljatif, Fadil-Fa-
difj. J

V novejšem času zopet stoj 
pajo v ospredje izvorna ljuja 
ska imena, težko pa je ugoto® 
viti, v kakšni meri so bilf 
zastopana v albanski onofl 
stiki pred sprejemom kršca 
stva. t

Albanska ženska imena « 
svoji etimologiji izražajo P0*™ 
tivne karakterne lastnosua
npr.: lepo ta-Bukurije, ljubkost-1
Njomza, Fljora, Lljuljeta;ljube- j 
zen-Vjolca, Edona. Zelo pog°j 
sta ženska imena so Dri" I 
(Svetlana), Lirija (Svoboda) mj 
Merita (tista, ki je zaslužnaf 1

Med izvornimi albanskim 
imeni je veliko zloženk, npr •
Fatlinda (Fat-srečna + Lino®' | 
rojena), pomeni »srečno roje- 
na«.

Moška izvorna imena so P°' 
gostejša od ženskih, prav taim 
pa izražajo pozitivne kara®' 1. ' 
terne lastnosti: junaštvo, hra
brost, ponos, dostojanstv ’ 
poštenje, dobroto in še k®f 
Svobodoljubnost je izražena 
imenih Lirim, Liridon, Lino®'
Lirijet. Ta imena so nastala i* 
samostalnika lirija, ki pmj1^.
svobodo, in z dodajanjem 
razil, npr.: Liridaš, pomeni» 
sti, ki je rad svoboden«. P011) 
imen Krenar in Krenim je sk^ 
raj identičen, pomeni pa P 
nos, dostojanstvo. Pogum 
junaštvo izražajo imena Tri • 
Kuštrim, Fatos, Veton in 
druga. ka

Nekatera izvorna albans 
imena srečamo tudi pri Slo*
nih, npr. ime Miraš. Sled1 
banskih imen pa so tudi v s 
venskih priimkih, npr.: Buk” 
rovič (buk-kruh + mir-dobe

(bur-človekBurmazovič
maz-velik). -e

Proces prevzemanja imeni
dvosmeren, saj tudi pri Alb® 
cih najdemo imena slovens* 
ga izvora, npr.: Lenka, M' ' 
Milan, Bogdan, Slavo. Slov® 
ska imena v albanski in alb® - 
ska v slovanski antroponim I 
so odraz stoletnega skupneg 
življenja albanskega in slova

TFdFUNPAVLOVlC-KAČUREh

Je upanje 
zadnji bog?

Dober teden nazaj je Karl 
Moik, voditelj zabavno-glasbe- 
ne oddaje, ki jo prenaša avs
trijska televizijska mreža, po
nudil gledalcem pozornosti 
vredno poživilo, ko je povabil 
na svoj šov gosta s precej ne
navadnimi sposobnostmi. Po
vabljeni je namreč pred ka
mero in nabito dvorano nare
dil nekaj reči, za katere bi prej 
iskali pojasnilo v filmskem 
triku kot v resnični zmožnosti 
človeka. Vsekakor je optika 
zabeležila, daje omenjena ose
ba zdrobila kozarec, a se ga 
sploh ni dotaknila, čeprav mu 
je približala roko do določene 
oddaljenosti. Moikov gost je 
zadevo pojasnil kot dosežek 
svoje močne energije, vsake
mu očividcu, bodisi v dvorani 
bodisi prek malih zaslonov, pa 
preostane, da dogodek doživi 
in razume po svoje.

Podobno priporočilo bi lah
ko bilo vodilo tudi vsem ti
stim, ki so si kdajkoli in daleč 
stran od Moikove televizijske 
veselice razbijali glavo z moč
jo ali nemočjo bioenergetikov. 
Da so se na ta način trudili in 
da to še počno tudi ljudje v na
ših logih, bržčas ni treba po
sebej poudarjati. Kajti če ob
staja pojav in če so ljudje v 
njem, so, razumljivo, tudi reak
cije nanj in na početja akter
jev. Verjeti v bioenergijo ali ne 
verjeti, pa je vprašanje, na ka
terega si naj vsakdo sam, kot 
ob omenjenem lomilcu stekla, 
poišče odgovor, ustrezen svo
jemu prepričanju, znanju in 
zavedanju samega sebe.

da tega ni,« komentira Sevni- 
čan Marjan Knez hvalnice in 
dvome na temo bioenergija in 
bioenergetsko zdravljenje lju
di. Hermann Hesse bi ob tem 
verjetno odobravajoče vzklik
nil: »Lahko se med seboj raz
umemo, razloži pa lahko vsak
do le sam sebe!« Zakaj naj ne 
bi potemtakem nekdo, vze
mimo, da je to Marjan Knez, 
razložil sebe kot človeka z 
neko notranjo močjo, z nečim 
bolj ali manj nenavadnim in 
neizmerljivim, in kot človeka, 
ki se poizkuša v »tistem«, če
sar »znanost in tehnika« nista 
ne dokazali ne ovrgli.

»Nisem kriv, če znanost in 
tehnika nista sposobni doka
zati, da to je in še manj sem 
kriv, če ne moreta dokazati,

Ge torej ostajamo pri Mar
janu Knezu, bioenergetiku in 
radiestezistu, skoraj moramo 
pobrskati po zajetni knjigi, ki 
jo hrani v svoji delavnici, in 
šop njenih popisanih listov ra
ste kot kvašeno testo. To je 
knjiga vtisov, zahval in posve
til, ki so jo popisali ljudje, ki so 
se v stiskah zatekli po nasvet 
h Knezu, vanjo pa je tudi zabe
ležil svoja zapažanja o »pa
cientih« Marjan Knez. V njej 
lahko beremo: »Bioenergija mi 
je pomagala v težavah.« Bese
de je podpisal z imenom in pri
imkom doktor znanosti. »Vsa
komur pri zdravljenju priporo
čam bioenergetika,« je zapisal 
nekdo drug. Vsak primer iz 
knjige je zgodba zase. Starši so 
h Knezu pripeljali otroka s 
hudim kašljem. Po nasvetu so 
prestavili posteljo in otrokova 
nadloga je izginila. Ali nasled
nji primer. Ženska je imela 
golšo. Po štirih bioenergetskih 
terapijah je odebelina na vra
tu izginila. V knjigi so tudi za
beležke o zdravljenju vida. 
Oko je bilo videti, kot da nima 
zenice. Toda po peti terapiji se 
je začel človeku s tistim oče
som popravljati vid. Medtem 
ko je imel do tedaj občutek, 
kot bi gledal skozi neko slabo 
prosojno snov, na primer de
bel polivinil, je potlej ta obču
tek začel polagoma izgubljati 
in po sedmi terapiji se je zeni
ca začela oblikovati z ostro 
linijo.

lečina v spodnjem delu telesa 
povezana z nezdravo ženski- 
no hrbtenico. V bioenergeti
kov atelje se je zatekel tudi 
človek z močnimi in s pogo
stimi epileptičnimi napadi, je 
z datumom zabeleženo v ome
njeni knjigi. Sčasoma se je 
možakarjeva bolezen toliko 
spremenila, da je njen napad 
zlahka prestal na nogah, med
tem ko je prej doživljal vse 
prej kot to. Toda pred tako 
spremembo je bolnik hodil na 
bioenergetske terapije. Kdor 
bi bral navedeno, najbrž ne bi 
skoparil z dvomi in bi se ne
mara zlahka vprašal, če je 
sploh mogoče, da nadloga zgi
ne kot z zamahom čarovniške 
palice. Vprašanje ostaja vsa
komur na voljo še naprej, osta
ja tudi odprto, toda v Knezovo 
knjigo vtisov, zahval in posve
til je nekdo dobesedno zapisal: 
»Ne morem si misliti, da člo
vek po tridesetih minutah 
odide prerojen.«

Ge k navedenemu dodamo 
še bioenergetski pristop k člo
veku s povešenim želodcem, 
zdravljenje rane na želodcu, 
primer, ko ženski, ki se je za
tekla k bioenergiji, potem ni

bilo potrebno iti na prej napo
vedano operacijo, ali morda 
zgodbo o fantu izza Ivančne 
Gorice, ki je vidno okreval po 
težki prometni nesreči, to še 
zdaleč ni vse iz zajetne knjige. 
Le-to pač vsakdo lahko sodi po 
svoje. Nekdo bo vse v njej za
pisano zavrnil, kot bi zamah
nil z levo roko, češ, da papir 
vse prenese. Komu drugemu 
se bo prej zdelo, da ljudje ne 
razmetavamo kar tako podpi
sov, sploh, če stoje pod precej 
žgečljivimi temami. Nekdo 
tretji bi jnorda o zdravljenju z 
bioenergijo dejal: spes ultima 
dea — upanje je zadnji bog in 
zatekanje k bioenergetiku je 
nemara upanje.

Izrazu bioenergetska tera
pija — sposojen je iz besed
njaka bioenergetikov — pri
pada dodatno pojasnilo. »Ure
jam energetsko polje v člove
ku, dodajam energijo do po
trebnega nivoja, obolele dele 
telesa dodatno polnim z ener
gijo do občutka telesne toplo
te. Uspeh je odvisen od stanja 
energije v telesu, upoštevanja 
navodil in izvršitve potrebnih 
sprememb lege ležišča in spre
memb ustaljenega načina dela

in življenja. Težava se lab 
povrne; manj ko ljudje uPa“ 
tevajo ugotovitve o škodlpv 
sti določenega načina de,a 
življenja, prej se lahko P°v 
ne. Za uspeh terapije je P 
memben tudi odnos me<*~Lg 
pevtom in pacientom. Dr«? 
drugega morata sprejeti ne® 
bično. Pacient mora čutiu, 
mu želi bioenergetik PornajL 
ti. Terapevt mora čutiti do p 
cienta spoštovanje in nese a(j. 
no ljubezen, čutiti mora n® 
moč nad pacientovo bolezn‘1 ^ 
Verjelo je, da ae more vsak 
pomagati vsakomur. Vseka* 
naj bo terapevtovo vodilo D 
distični rek o nesebičnosti:,
srca dobil — iz srca dal’«, P
jasnjuje bioenergetikovo ra
nanje Marjan Knez. In kot P 
poveduje naprej, je v osr®F 
vsega početja energija. vs
nneled in vsaka *plia sta teSlpogled in vsaka želja sta t. . 
povezana z njo, pravi. 0^
povezavi misli takole: »So 
ljudje vedeli, koliko s*af"u 
dajo nekemu človeku, ki 
na primer vse prekolnejo m. 
katerem mislijo slabo, ne 
nihče o nikomer nikoli sia° 
mislil.« „,n

M. LUŽA*1

Mnogi so verjetno doslej ob
čutili kako bolečino »v križu« 
ali nekje tam. S tako težavo 
pacientke se je srečal tudi 
Knez. Kasnejša medicinska 
diagnoza je potrdila njegovo 
domnevo, da je omenjena bo-



kev Corpus Christi na Trati pri Kočevju, kulturno zgodovinski spomenik Kočevarjev

^jevanje z 10. strani)
iiS110 spomine. Nekateri 

tudi v narodnih nošah. 
-a§iha,rska noša je podobna 
e, si,t °-- -anjsk.i: hlače so be- 

pa modri. Žal se 
iudie6ui° Predvsem starejši 
De adih naše stare šege 
'«Ea ioln?ai° toliko. Tudi sta- 
^var5r *^a n^so veSči. Po ko- 
V, vSk?. govorimo sploh sa- 
?Nei °ž>em krogu, ker nas 
jjj?1 nemSko govoreči držav- 
| Šilu ra.zumejo.«
KDnh doma iz Rajhe na
ju je Dr° pozna vso Kočevsko
Jaja! nt0 ze Pred ved leti Pri' 
fcVjlJ*a obisk ter prepotoval 
»e SaiT slovenske kraje. Pa 
WDpii?i° t0’ na Kočevsko je 
8eoelLoVudi Kočevarje, ki so 
Baljnp 4 Pri njem v Avstriji iz 
^Amerike in so si zažele-
n ^ StflPn r1riTV>r<»rinn 1 O Iz O 1«0 Sp®b staro domovino. Zakaj 

!*(> kal*bali obiskati Kočev- 
io npiobivedel? Res pa je, da 
vja *a.teri predeli, kjer so

\} lavno JteliK°čevar)*- zaPr“to Van o t rudi v svojo rojst- 
jas Stalz-NiPDOLa zer ne sme.

Zr>aČiinVa življenjska pot je 
tatn in Za ntnoge Kočevarje, 
flajhpn na kratko opišimo. V
P&Uje imel njegov oče

■ eVarii lobrt ~ sploh so Ko- 
[tilti J.' -veb kot dobri obrt- 

J br° j~*n le družina še kar do- 
rati iae .’ česar pa ni mogoče 
fctig j®, tiste kočevarske dru- 
hih f,„*,so živele v odmaknje
no «L,.ov®kih vaseh, kjer je 
h. i ‘Ifnje trdo in siromaš- 
f,|Duia 1 se ie za lesnega ma- 

anta in sodeloval pri od

kupih lesa s slovenskimi lesni
mi trgovci od vsepovsod. Kot 
21-leten fant je dočakal zače
tek vojne, ki je prinesla za Ko
čevarje velik preobrat. Izselil 
se je v takratni nemški del 
Slovenije, od tam pa po razpa
du rajha v Avstrijo.

»To je bil čas mizernih raz
mer. Cele družine so se stiska
le v zasilnih barakah. Delo 
smo zelo težko dobili, hrana je 
bila slaba. Na boljše se je obr
nilo šele pozneje in počasi smo 
se vključevali v avstrijsko 
družbo in prišli do boljšega 
kruha. Mnogi pa so odšli na
prej, po celem svetu,« se spo
minja Stalzer.

ODNOSI SO SE SKALILI
Gotovo je pogled nazaj za 

vsakega Kočevarja poln gren
kobe, morda tudi kesanja, da 
se niso pravi časi uprli izselje
vanju. Ve se, da niso bili vsi 
Kočevarji navdušeni nad izse
litvijo. Bili so tudi taki, ki so že
leli ostati na rodni grug^fca so 
morali pod pritiskom drugih, 
večkrat tudi svojcev, popusti
ti. Res redki so vztrajali in 
ostali na svojem.

Kako so se stoletja trajajoči 
dobri odnosi med slovenskim 
in kočevarskim življem hitro 
skalili v obdobju med obema 
vojnama, se dobro spominja 
Emilija Doljan izi Črnega Po
toka. Takole pripoveduje:

»V naši vasi so slovenske in 
kočevarske družine živele v 
slogi. Moj oče je znal kočevar- 
sko, od njega sem se tega jezi-

L
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KJ*8tal*er iz Avstrije in Marija Pribanič iz Občic sta se lahko 
'la ... * '* Se v stari kočevarščini. Med pogovorom pa sta odkrila, da 

užn° poznala še kot otroka, ko je Marija služila pri Stal- 
' Vlh v Rajhenau

ka naučila tudi jaz, mati pa je 
znala le toliko, da je pokazala 
dobro voljo. Sicer pa so tudi 
Kočevarji znali slovensko. Oče 
je veliko fural za kočevarske 
kmete. Dobro je igral na orgli
ce in dostikrat smo v naši hiši 
Kočevarji in Slovenci zaplesa
li. Zadnja leta pred vojno pa so 
se z ustanavljanjem kultur- 
bundovskih društev odnosi 
skalili. Nekateri Kočevarji so 
postajali vse bolj ošabni in 
sovražno razpoloženi do nas. 
Tudi orožje so si nabavili. Prve 
dneve vojne, ko se še ni vede
lo, kdo bo zasedel Kočevsko, 
Nemci ali Italijani, se je moral 
moj oče celo skrivati pred 
njimi. Bal se je za svoje življe
nje. Toda ko so prikorakali Ita
lijani, so bili Kočevarji zelo 
razočarani. Ob prvih vesteh 
celo niso verjeli, da so njihovo 
zemljo Nemci prepustili Itali
janom. Potem pa so tako od
šli... Zdaj me večkrat obiščejo 
kočevarski znanci iz Ameri
ke, Nemčije, Avstrije in od 
drugod. Radi se pogovorimo o 
vsem, kar je bilo lepega in do
brega v starih časih. Na slabo 
pa je bolje, da pozabimo.«

IZGUBILI OBE DOMOVINI
Eksodus Kočevarjev iz 600- 

letne domovine — jihova skup
nost se je sicer že poprej šte
vilčno zmanjševala zaradi eko
nomskega izseljevanja, ki ni 
prizaneslo nikomur, tudi na
šim ljudem ne — se je začel le
ta 1941, ko so zapustili svoje 
zgodovinsko ozemlje in sledili 
klicu rajha na zemljo, ki ni bila 
njihova, v domove, iz katerih 
so bili pregnani Slovenci, k 
ognjiščem, ki jih niso oni pri
žgali. Tragika njihovega izho
da je zato dvojna. Zapustili so 
svoje stoletne domove, da bi 
živeli v skupni domovini vseh 
Nemcev. Toda ta skupna do
movina je bila postavljena na 
trpljenju drugih ljudi, na nasi
lju in grozotah, zato ob nje
nem razpadu ni bilo poti na
zaj. Staro domovino in novo so 
hkrati izgubili.

Zaradi tega prekletstva je 
trajalo tako dolgo, predno so 
tako Kočevarji kot naši ljudje 
premagali predsodke in sence 
preteklosti ter začeli iskati 
skupne poti sožitja in razume
vanja. Predvsem gre za to, da 
se kočevarska kultura in nji
hov 600-letni obstoj na slo
venskem ozemlju sprejme kot 
zgodovinsko dejstvo in kot del 
naše dediščine ter se jo pri
merno uredi in ohrani, kjer je 
to še mogoče. Tudi raziskati jo 
bo treba nekoliko bolj pod
robno in temeljito. Lep primer 
obnove in, lahko rečemo, kar 
sprave je prav ureditev cerk
ve Corpus Christi in sploh 
okolja Trate, ki je postala spo
menik »nove dobe, novega za
četka, da bi se o Kočevju po 
naši Sloveniji in tudi po svetu 
v državah, kjer žive nekdanji 
prebivalci Kočevja, Slovenci 
in Kočevarji, začel širiti dru
gačen, lepši glas,« kot je pove
dal na slovesnosti kočevski 
dekan Božidar Metelko.

Prave in resnične spremem
be pa se dogajajo samo v srcih 
ljudi. Spomeniki so zgolj zu
nanja znamenja spremenjenih 
razmišljanj in gledanj. Ali kot 

| je dejal nadškof Šuštar. »Kaj
I pomaga prenavljati stavbe in
I kraje, če pa se ne prenavljajo 

ljudje! Če pa se ljudje ne pre
novijo, je nevarnost, da bodo s 
tem porušili skupno sožitje in 
spet prišli v sovraštvo in spet 
podrli spomenike, ki so jih ne
koč plemeniti ljudje zgradili. 
Zato je današnji dogodek tisto 
vabilo, da sami sebe spreme
nimo, da postanemo drugačni

hudje.« TONE JAKŠE
MILAN MARKELJ

ZAMOLČANA
RESNICA

Podoba naše polpretekle zgo
dovine se v zadnjih letih raz
kriva v drugačnih tonih kot 
smo jih bili desetletja dolgo va
jeni, vse manj je polakirana in 
nič več ni izrisana zgolj s svet
limi barvami. Na dan prihajajo 
tudi mračni, temni toni. V vr
sto knjig, ki so javnosti razgr
nile temne plati polpretekle 
zgodovine od Grozot golega 
otoka, stalinističnega nasilja 
oblastnikov do nameščenih 
sodnih procesov, se je nedolgo 
tega uvrstila še knjiga, ki od
pira pogled v malo znano, del
no zamolčano ali vsaj napačno 
predstavljeno dogajanje iz na
rodnoosvobodilne vojne. Gre 
za knjigo Jožeta Vidica An
gleški obveščevalci — vohuni 
ali junaki, ki je izšla pri Mla
dinski knjigi,govori pa o usodi 
tistih slovenskih borcev, ki so 
se v partizanske vrste vključi
li kot pri zaveznikih izučeni 
obveščevalci in diverzanti.

janja v slovenski in jugoslo
vanski politiki, vlogo nekate
rih posameznikov, marsikoga 
pa bodo presenetili drobci iz 
zgodovine, ki so malo ali sko
raj nič poznani, od potovanja 
slavnega Riharda Levjesrčne
ga skozi naše kraje do podku-

t hm«ri(Ru(vi

pa je po pesmih z zelo dolgimi 
verzi, da so šli lahko samo 
»pokonci« v revijo ali knjigo, 
in po pesmih z zelo kratkimi 
verzi in sploh po kratkih, na 
haiku spominjajočih pesmih. 
Zato zbirka Soneti, ki je izšla 
pred tedni pri Založbi VVieser 
v Celovcu, pomeni dvojno pre
senečenje. Najprej zaradi sa
mega naslova Soneti (prejšnje 
nosijo take: Uran v urinu, gos
podar!, Legende, Kobalt, Vol
fram, Usta), potem pa in še bolj 
zato, ker so pod tem naslovom 
res sami pravi soneti, vseh pa 
je 88.

»Ne vem, če bom sploh znal 
povedati«, pravi pesnik na za
četku uvodnega soneta, kot bi 
hotel bralca že vnaprej pri
praviti na to, da bo v knjigi 
bral nekaj, kar je novo tudi za 
njega samega: pesniško zgod
bo, izpovedano v sonetni obli
ki. Zadrega pa je tu povsem 
odveč, saj pesnik sproti odkri
va in dokazuje, ne le da ima in 
zna marsikaj povedati, ampak 
tudi, da mu vse to imenitno

Precej primorskih Slovencev 
se je namreč znašlo v angleš
kem ujetništvu; kot italijanski 
državljani so bili mobilizirani 
v italijansko vojsko, se borili 
na afriških bojiščih in prišli v 
ujetništvo. Skupaj z vojaki 
bivše jugoslovanske vojske so 
se vključili v aktivnosti za 
pomoč domovini. Mnoge so 
Angleži izurili za obveščeval
ce in diverzante in jih začeli 
leta 1943 spuščati na jugoslo
vansko ozemlje k partizan
skim enotam, v katerih naj bi 
delovali v skupno korist. Za
vezniki so preko njih prišli do 
informacij o sovražniku, par
tizani pa do prepotrebne za
vezniške pomoči, da o pome
nu teh povezav za širjenje 
resnice o naši NOB sploh ne 
govorimo. »Padalci« so se iz
kazali kot dobri borci ter veli
ki rodoljubi.

Toda poželi so grenko za
hvalo. Ves čas so jih pregreti 
ideologi sumili, da so angleški 
vohuni in da delajo v tujo ko
rist. »Vohunom« so najprej s 
sumničenjemgrenili življenje, 
nato pa je prišlo tudi do skriv
nih likvidacij, oziroma je za 
mnogimi od njih izginila vsa
ka sled.

Jože Vidic je o teh ljudeh 
zbral obsežno dokumentarno 
gradivo, opravil pogovore, pre
iskal dostopne arhive in tako z 
dokumenti dovolj podprto raz
grnil tragično problematiko 
nesrečnih rodoljubov. S svojo 
knjigo je nedvomno pripomo
gel k odpiranju tistih plati 
zgodovinske resnice, s katero 
se moramo končno že enkrat 
brez ovinkarjenja soočiti.

M. MARKELJ

LEVJI DELEŽ
Kdor se bo lotil branja nove 

knjige Dimitrija Rupla Levji 
delež, ki je nedolgo tega izšla 
pri Državni založbi Slovenije, 
se bo srečal s pravim pande- 
monijem literarnih zvrsti. Ru
pel, ki je očitno naravnan v pi
sanje zapleteno zastavljenih 
in z idejami krepko podprtih 
pripovednih struktur, je v svo
jem najnovejšem romanesk
nem besedilu uporabil tako 
različne žanre, kot sta esej in 
kriminalka, basen in zgodo
vinska povest, roman v pis
mih in literarna kritika, vse to 
pa je povezal v napeto in za
nimivo štorijo, ki ji bralec si
cer nekoliko težje in z nekaj 
napora sledi, v celoti pa jo le 
dojame kot pripoved o sloven
stvu in njegovih temeljnih čr
tah, kot se vlečejo skozi stolet
ja in se izražajo ter dejstvujejo 
v danih zgodovinskih trenut
kih.

Poznavalec sodobnih sloven
skih razmer in peripetij bo hi- 
tro prepoznal nedavna doga-
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povanja karantanskih velika- 
šev, kar vse pisec variira kot 
zgodovinski vir in kot temo za 
satiro.

Z Levjim deležem Rupel za
ključuje trilogijo, ki jo sestav
ljajo poleg omenjenega še po
prej izdana romana Maks in 
Povabljeni pozabljeni. Seveda 
za branje Levjega deleža ni 
potrebno branje ostalih dveh 
knjig, saj je novi roman samo
stojen oziroma, kot je povedal 
avtor na ^predstavitvi knjige, 
neke vrste povzetek prvih 
dveh knjig, na nov način pre
igravanje tem, ki so bile zajete 
že v prejšnjih delih.

M. MARKELJ

JESIHOVI
SONETI

/

Sonet je na Slovenskem med 
najbolj gojenimi klasičnimi 
pesniškimi oblikami. Sonete 
so pisali vsi pravi pesniki, ne
kateri na začetku, drugi na 
vrhu svoje ustvarjalnosti. Se 
dandanes jih pišejo, kljub ve
liki prevladi prostega verza, v 
glavnem v radikalno reformi
rani obliki, da je tak sonet po
doben pravemu oz. izvirnemu 
sonetu le še po imenu. Mnogi 
so se sami prepričali, da se da 
sonet imenitno napolniti tudi 
z vsebino po meri sodobnega 
občutja. Sicer pa je že Goethe 
rekel, da je moč novo vino piti 
tudi iz starih čaš.

Pesnik Milan Jesih je resda 
tudi do zdaj, ne prav pogosto, 
objavljal pesmi, ki so bile po
dobne sonetom, a pravih pre- 
šernovsko ubranih sonetov ni 
pisal oz. jih ni objavljal. Slovel

uspeva. Vse do zadnjega sone
ta in vse do zadnjega verza v 
tej zbirki, ko — na svoje in 
bralčevo veselje — spozna in 
zapiše (odkrije): »A je, pod 
zvezdami, je lak sonet«. Na
mreč sonet s preprosto in 
vendar umetniško prepričlji
vo pa v tekočem pojočem ver
zu, ritmu in razumljivih slo
venskih besedah zapelo zgod
bo. Nekoliko jesihovsko za
okroženo in tudi nekoliko jesi
hovsko zagrenjeno.

I. ZORAN

KNJIŽNI
TELEGRAMI

— V 4. letinku zbirke Studia 
humanitatis je izšel prevod 
dveh Freudovih temeljnih'be
sedil: Mali Hans in Volčji člo
vek. Spremno besedo h knjigi 
je napisal Rastko Močnik.

— Založba Aleph je poslala 
med bralce tri knjižne novo
sti: radijske igre Milana Jesiha 
Premi govor, pesniško zbirko 
Po pikapolonici Alda Žerjala in 
antologijo homoerotične po
ezije, ki jo je uredil Brhne 
Mozetič.

— Na trgu sta že prvi knjigi 
iz projekta METI, ki ga pri
pravlja Filozofski institut ZRC 
SAZU, založnik pa je Marksi
stični center, in sicer gre za 
dvoje del Karla Marxa: za H 
kritiki politične ekonomije in 
1. del Kritike politične eko
nomije.

_.Zabeleženo

RHOMBOS
Iz še nenatisnjene in delno 

objavljene zapuščine Gre
gorja Strniše je urednik 
Branko Madžarevič pripra
vil za tisk dvoje njegovih 
obsežnejših, a nedokončanih 
besedil, ki nam znanega pes
nika in dramatika predstav
ljajo kot prozaista in teore
tika. Gre za povest Rhombos 
in rapravo Relativnostna 
pesnitev, ki sta izšli v knjigi 
pod skupnim naslovom 
Rhombos pri Državni založ
bi Slovenije. Ne »potepuške 
povesti o prostoru in kon
cu«, kot je Strniša podnaslo- 
vil Rhombos, ne Relativnost
ne pesnitve avtor ni dokon
čal, vendar pa kljub temu 
oboje besedil, vsako na svoj 
način, odpira dokaj celovit 
pogled v svojstveni Strnišev 
svet, prvo skozi literarno 
govorico, drugo skozi teore
tični razmislek.

ŠE ENA IZ 
MINI OPUSA

Kaže, da je Literarni klub 
Beno Zupančič iz Krškega v 
sodelovanju z agencijo Opus 
imel dovolj uspeha z malo 
knjižico pesmi Drobci ljubez
ni, saj je izdal še drugo, po
dobno knjižico, ki prinaša iz
bor pesmi z naslovom Sloven
ski smo fantje.

Kakor je knjižica prijetna za 
oko in nevsiljiv sopotnik v že
pu, za založniško puščavo šir
še Dolenjske pa pohvale vre
den pojav, je treba le zapisati, 
da je njena vsebina nedore
čena in brez prave zasnove. 
Ne gre ne za zbirko fantov
skih, ne domoljubnih, ne lju
bezenskih ali pivskih pesmi, 
kar bi pričakovali po naslovu. 
V izbor so uvrščene tako ljud
ske pesmi (n.pr. Gor čez izaro) 
kot ponarodele, kot je Aljažev 
Oj Triglav moj dom, prostor pa 
so našle tudi pesmi, kot sta 
Prešernova Zdravljica (skraj
šana na 4 kitice) in Razlagovh 
Domovini (skrajšana za kiti
co). Najverjetneje je knjižica 
namenjena prepevanju v dru-



Bili smo prva 
nova stranka

»Naš bistveni programski cilj je postavitev parlamentarne 
demokracije,« nam je v intervjuju dejal France Tomšič, pred
sednik Socialdemokratske zveze Slovenije. Socialdemokrati 
se namreč že pripravljajo na spomladanske volitve. Svojo or
ganizacijo gradijo od krajevne skupnosti do republike. Po 
skorajda celi Sloveniji imajo že ustanovljene območne zbore, 
najmanj članov pa ima območni zbor za Dolenjsko, Posavje 
in Belo krajino.

DL: SDZS je bila prva poli
tična organizacija pri nas, ki 
je hotela na politično prizo
rišče stopiti kot politična 
stranka. Zakaj ste kasneje 
kljub temu stopili pod okrilje 
SZDL? In, ali se z nazivom 
»zveza« dejansko ne odpove
dujete parlamentarizmu, ki 
ga zastopate?

TOMŠIO: Bili smo prva stran
ka na Slovenskem, ki smo se 
tudi imenovali stranka. Vedeli 
smo, da je nemogoče vpeljati 
politični pluralizem na ta na
čin, da bi se postavili kot kvazi 
gibanja nasproti Zvezi komu
nistov, ki je že 40 let na oblasti. 
Pravi politični pluralizem smo 
Slovenci že pozabili, vzposta
viti pa ga je mogoče s paralel
nim funkcioniranjem strank, 
ki imajo svojo organizacijo 
zgrajeno od krajevnih skup
nosti naprej. Predvidevali smo, 
da bo Zveza komunistov le 
imela toliko razumevanja, da 
naredimo nekaj korakov na
prej, zato smo se tudi oprede
ljevali za nastop izven SZDL, 
ki se vsaj do takrat ni izkazala 
kot skupna politična volja Slo
vencev, ampak kot podaljšana 
roka komunistov. V takšni 
SZDL pa mi nismo hoteli sode
lovati. Toda dan pred usta
novnim zborom v Cankarje
vem domu nas je poklicala 
Notranja uprava, ki bi zboro
vanje prepovedala, če se ne bi 
odločili, da nastopamo pod okri
ljem SZDL. Občutek sem imel, 
da je do te koncesije prišlo za
radi politične zime na jugu. 
Vendar s tem naša politična 
samostojnost ni bila nič okr
njena, nobena naša odločitev 
ni bila nikoli koordinirana niti 
nas nihče finančno ne podpi
ra, čeprav bi bilo glede na to, 
da smo pod SZDL, to normal
no, saj se SZDL financira iz 
proračuna, v katerega se ste
ka tudi denar demokratično 
mislečih Slovencev. To vpra
šanje imamo namen izposta
viti na prihodnji okrogli mizi 
in videli bomo, ali je bila vse 
skupaj le floskula. Naziv »zve
za« nosimo, ker pač ne more
mo svoje energije usmeriti v 
spremembo ustave, sicer pa 
smo dejansko stranka. V zelo 
kratkem času se bomo pre
imenovali v Socialdemokrat
sko stranko Slovenije. Želimo 
postati stranka vsega sloven
skega ljudstva, ne le Sloven
cev, pri članstvu ne bomo de
lali diskriminacij.

DL: Kateri so vaši osnovni 
programski cilji?

TOMŠIČ: Glavni programski 
cilj je postavitev parlamentar
ne demokracije. Pod tem raz
umemo, da bodo že v nasled
njih volitvah — marca pri
hodnje leto — enakopravno 
nastopale poleg socialdemo
kratov tudi vse ostale politič
ne organizacije in stranke. 
Poudarek dajemo na enake 
pogoje za nastop različnih po
litičnih programov. Potem, kot 
so podpisniki majniške dekla
racije, se zavzemamo za tak
šno obliko slovenske držav
nosti, ki bo imela podporo

večinskega slovenskega naro
da. Predvsem pa moramo v to 
našo suverenost vtkati neke 
vrste demokratičnost. Ali nam 
bo to uspelo v okviru federa
tivne Jugoslavije ali v samo
stojni državi, to nam bodo po
kazali nadaljnji politični pro
cesi.

DL: Ali ste v času od vaše 
ustanovitve do danes kaj spre
menili program?

TOMŠIČ: Trenutno delamo 
na detajlni izdelavi programa 
po področjih. Tako imamo tu
di skupino, ki dela na social
nem programu, saj se zave
damo, da bo potrebno s pre
hodom na tržno gospodarjenje 
mnogo delavcev dodatno iz
obraževati in jim poiskati no
va delovna mesta. Pri izdelavi 
razvojnih programov pa nas 
teži pomanjkanje finančnih 
sredstev za izdelavo različnih 
ekspertiz, zaenrkat delamo vse 
na prostovoljni bazi. Zaveda
mo pa se, da prehod na tržno 
gospodarstvo ni mogoč brez 
zaostritve socialnega položaja 
ljudi.

DL: Ali ste se pri pisanju 
programa zgledovali po pro
gramu kake evropske social
demokratske stranke?

TOMŠIČ: Že nekajkrat so 
nam očitali, da so naši pro
grami preveč desničarski. Tem 
bi odgovoril, da smo pri pisa
nju našega programa izhajali 
predvsem iz nemškega in šved
skega socialdemokratskega 
programa, ki smo ga skušali 
pretkati s trenutnim stanjem 
v Slovenij i. Sicer pa j e ideja so
cialdemokracije stara že več 
kot 100 let in bazira na teoriji, 
da je mogoče družbo učinko
vito in humano preoblikovati 
z mirnim prehodom, nikakor 
pa ne z revolucijo, ki jo zago
varja marksizem.

DL: Za kakšen volilni si
stem se opredeljujete? V pro
gramu pravite, da ste za uved
bo referenduma kot neposred
ne demokracije, je za vas to 
neposredna demokracija?

TOMŠIČ: Zavzemamo se za 
tak volilni sistem, kjer bodo 
posamezne politične stranke 
lahko nastopale z lastno kan
didatno listo, lahko pa se bodo 
združevale tudi v koalicijo. 
Nismo le za množico imen na 
listi, ljudje se bodo tako lažje 
opredeljevali za kandidate, ki 
zastopajo nek program. Smo 
pobudniki proporcionalnega 
volilnega sistema, kjer dobi 
stranka toliko sedežev, koli
kor ima procentualno glasov. 
Nismo za večinski sistem, ker 
pač posamezne novonastale 
zveze ne bi mogle konkurirati 
že utečeni ZK. Menim, da refe
rendum predstavlja osnovno 
prvino demokracije, o čemer 
se lahko mnogo naučimo od 
Švicarjev. Še posebno je pri
meren za sprejemanje odloči
tev, ki se nanašajo na večino 
populacije.

DL: Glede gospodarstva 
imate v programu poudarje
no ponovno uveljavljanje dela 
kot prispevka in dobrine, po

djetništva in lastninski plu
ralizem. Toda vse to se že 
uveljavlja, kaj imate še na
men obljubiti (predvsem) de
lavcem?

TOMŠIČ: Tržno gospodar
stvo, idejo, ki jo socialdemo
krati podpiramo, zahteva mno
žico ljudi s podjetniškim zna
njem, ki pa mu je 40-letno 
uspavanje naredilo veliko ško
do. Preobrat v tržno gospodar
stvo bo težak. Naša podjetja so 
neproduktivna. Svet je šel v 
množico majhnih podjetij, ki 
imajo zaposlenih manj kot 50 
ljudi. Pluralizem lastnine je 
postal modna beseda, ne vemo 
pa še, kako se bo obnesel v na
šem sistemu. Vendar je bil do 
sedaj motor vsakega napred
ka lastninski odnos. In s tem, 
ko bo zopet nastal odnos med 
delom in kapitalom, bo po
trebna še večja zaščita delav
cev, zato smo dali pobudo za 
nastanek svobodnih sindika
tov.

DL: Za kakšen sindikat se 
zavzemate? Ga nameravate 
vzeti pod svoje okrilje?

TOMŠIČ: Svobodno tržno 
gospodarstvo nikjer na svetu 
ne funkcionira brez samostoj
nih sindikatov. So eden od 
treh stebrov napredka in so
cialne varnosti. Tisti, ki so de
setletja vladali nad sindika
tom, hočejo sedaj uvesti re
forme od zgoraj navzdol, sindi
kalno gibanje pa se mora pri
četi razvijati od spodaj na
vzgor, primer za to so stroje
vodje Slovenije in Istre. Samo 
v takšen sindikat bodo ljudje 
imeli zaupanje. Pričeli smo že 
ustanavljati iniciativne odbo
re in konec leta pričakujemo 
ustanovni zbor Neodvisnih 
sindikatov Slovenije. Seveda ti 
neodvisni sindikati ne smejo 
postati odvisni od nobene 
stranke.

DL: Kako se boste konkret
no zavzemali za izgradnjo 
države blaginje, ki jo navaja
te v programu? Kako boste 
prišli do sredstev?

TOMŠIČ: Državo blaginje je 
možno zgraditi samo na osno
vi učinkovitega gospodarstva. 
Učinkovito gospodarstvo pa 
lahko eksistira samo, če ima 
zdrave, inteligentne in dobro 
vzgojene ljudi. Uvedli bi dru
gačno davčno politiko. Sicer 
pa se država blaginje ne da 
zgraditi čez noč.

DL: Pravite, da se boste za
vzemali za zmanjšanje dav
kov in dajatev za vsa podjet
ja, obrtnike in kmete, hkrati 
pa se zavzemate za večjo so
cialno varnost brezposelnih 
in ljudi potrebnih pomoči. 
Kako boste to uskladili?

TOMŠIČ: Ta dva konca je 
mogoče stakniti samo z večjo 
učinkovitostjo gospodarstva. 
Učinkovito gospodarstvo pa 
bomo dobili s prestrukturira
njem gospodarstva in z uvaja
njem delniške in občinske oz. 
republiške lastnine.

DL: V programu pravite, da 
se boste zavzemali za vklju
čevanje Slovenije in Jugosla
vije v evropski prostor, za 
vstop vEGS. Toda glede na to, 
da je danes v EGS 320 milijo
nov ljudi, leta 1992, ko naj bi 
po nekaterih predvidevanjih 
vstopili v skupnost tudi mi, 
pa bi le-ta štela 420 milijonov 
ljudi, nas Slovencev bi bilo le 
0,5%. Ali ne bi bilo to usodno 
za Slovence?

TOMŠIČ: Že ob nastajanju 
naše stranke smo se odločili, 
da se moramo intenzivno pri
pravljati na vstop Slovenije 
oz. Jugoslavije v EGS. Sloveni
ja, takšna kot je, danes ne mo
re preživeti niti v Jugoslaviji 
niti v EGS. S postopnim uvaja
njem tržnega gospodarstva pa 
bi se čez čas lahko vključila v 
EGS; mislim da bi bila še vedno 
bolje pripravljena, kot je bila 
Grčija ali Portugalska. Seveda 
pa se socialdemokrati ne za
vzemamo, da bi se morala Slo
venija za vsako ceno ločiti od 
Jugoslavije, prenovljena Jugo
slavija bi imela ob vstopu v 
EGS še večjo težo, vendar ne 
mislimo v to nikogar prisilje
vati. Mislim, da smo v nekaj le
tih Slovenci sposobni živeti 
kot Avstrijci.

DL: Kako si predstavljate 
razvijanje skupnega sloven
skega kulturnega prostora?

TOMŠIČ: Ideja o skupnem 
slovenskem kulturnem prosto
ru je stara že nekaj let in tudi 
mi pri tem aktivno sodeluje
mo. Mislim, da je potrebno po
vezati vse razpoložljive sile 
slovenskega naroda po vsem 
svetu, še predvsem zaradi na
še majhnosti. Kulturna pove
zava bi nam dajala moč tudi na 
vseh drugih področjih. Podob
ne kongrese imajo tudi Židje 
in Armenci, ki so raztreseni po 
celem svetu.

DL: Kakšen je odziv ljudi na 
vaše delovanje?

TOMŠIČ: če izhajamo iz član
stva, lahko rečemo, da smo 
največja stranka v Sloveniji. 
Trenutno imamo včlanjenih 
2500 članov. Organizirani smo 
po posameznih območjh. Šte
vilčno prednjači ljubljansko 
območje zelo močni pa so tudi 
slovenski revirji. Iz članstva je 
razvidno, da sta najslabše za
stopani ravno Dolenjska z Be
lo krajino. V vodstvu SDZS 
smo se takoj vprašali, kje so 
vzroki za to. Mislim, da so 
vzroki v zelo tragičnih izkuš
njah med II. svetovno vojno, 
ko je mnogo družin zgubilo 
svojega človeka na Rogu. Toda 
narod lahko kljubuje najraz
ličnejšemu terorju, če je poli
tično dobro organiziran, zato 
ne vidim razloga za politično 
abstinenco.

DL: Kakšna je vaša poveza
nost med republiškim cen
trom in območnimi enotami?

TOMŠIČ: Povezanost bi mo

rala biti boljša, v glavnem po
teka preko članov. To bi mora
li še precej intenzivirati, kar 
pa je odvisno tudi od profesio
nalnega tajništva, ki ga za zdaj 
še nimamo.

DL: Imate kakšne stike z 
evropskimi socialdemokrat
skimi strankami?

TOMŠIČ: Že od vsega začet
ka imamo tesne stike z itali
jansko, avstrijsko, nemško in 
švicarsko socialdemokratsko 
stranko, sedaj pa še z madžar
sko.

DL: V časopisju sem zasle
dila, da vas je spomladi zapu
stilo več intelektualcev (Jaša 
Zlobec, Branko Gradišnik, 
Rastko Močnik). Zakaj je pri
šlo do razcepa?

TOMŠIČ: Vsi so izstopili zelo 
kmalu po ustanovitvi zaradi

različnih konceptov:nekslgS. 1
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Justina 
ne bo v 
Ljubnu 
praznovala 
Martina

Martinovi vetrovi že obje
majo vinske gorice in vlažne 
kleti zidanic na pobočjih so 
polne skrivnostnega pričako
vanja. Ponoči pred Martino
vim bodo vanje vdirali nevidni 
tatovi, pobrali bodo le mošt, 
vino pa pustili. Ljudje pa, na
mesto da bi žalovali za moš
tom, bodo prišli v hrame s pe
čeno gosjo in slastno potico in 
nazdravljali z novim vinom, 
ob lepi pesmi in veselih dovti
pih. Stara je že ta navada, da se 
Martin slavi, znana pri nas in 
drugod po Evropi. Izhaja še iz 
poganskih časov, ko so se s po
jedino in darovi v pozni jeseni 
ljudje bogovom zahvaljevali 
za bogato letino, in se priporo
čali za novo. Potem pa je ogr
ski svetnik Martin, ko ga je 
krščanska cerkev ustoličila 
namesto poganskih bogov, 
hvaležno prevzel njihovo ve
selo vlogo, tako kot nekateri 

i kc‘njegovi kolegi iz svetniškega 
zbora, ki jim je bilo dano go- 
dovati ob bivših poganskih 
slavjih.

»Spominjam se, kako je bilo 
v moji mladosti na Martino
vo,« pripoveduje enainsedem- 
desetletna Golobova Justi iz

Birčne vasi. »Takrat sem bila 
še Knafelčevo dekle, v Birčni 
vasi je moj oče imel lep grunt, 
v Ljubnu pa dva vinograda in 
zidanico. Na Martinovo je po
vabil v zidanico vse trgače, teh 
je bilo kar precej, in pilo ter 
jedlo se je, da je bilo veselje. 
Vesela pesem je zazvenela iz 
masikatere zidanice, vriska
nje pred njimi pa je vabilo so
sede na obisk in pokušnjo 
mladega vina. Tako dandanes 
ni več, saj so se ljudje spreme
nili. Jaz na Martinovo ne ho
dim več v Ljuben, čeprav ima
mo tam še zidanico in vino
grad. Gor grem le takrat, ka
dar je treba delati.«

Mošt se kaj hitro spremeni v 
vino, mladost pa prav tako hi
tro mine. Pravijo, da mošt rad 
zmeša glavo, toda vino je tisto, 
ki da pivcu občutek trajnosti, 
plemenitosti, popolnosti. Ta
ko nekako je tudi z mladostjo 
in zrelim obdobjem človeške
ga življenja. Justi se mladosti 
predvsem kot bolj redkih pre
bliskov veselja in sproščeno
sti, ko so z vaškimi dekleti za
plesale ob zvokih harmonike, 
ter dolgih obdobij težkega de
la na kmetiji, ko je bilo treba 
prijeti za vsako opravilo, tudi 
nakladanje težkih hlodov na 
voz ali dolgočasno tolčenje 
kamnov, ki jih je oče razvažal 
na poti.

Zrelo obdobje pa je prišlo tik 
pred yojno, ko se je Knafelče
va Justi poročila z domačinom 
Francem Golobom. Sproščene
ga veselja je bilo še manj, dela 
in skrbi pa več. če bi jo pri
merjali s trto, bi rekli, da je bila 
jako plemenita. Sredi nemilih 
vetrov, na skopi zemlji, brez 
skrbne roke, ki bi jo gojila in 
milovala, je rodila obilen sad, 
na katerega je danes lahko 
ponosna. Deset otrok je rodila 
in vsi so pri dobrem kruhu, 
vsak od njih si je ustvaril dru
žino, imajo lepe hiše, pri vsa
kem od njih pa sta na dan pri- 
vekala po dva naslednika, tako 
da ima Justi danes tudi že 
dvajset vnukov.

»Mož je bil lesni manipu
lant, zato je bil precej zdoma 
in z vse sem morala skrbeti 
sama. Še danes ne vem, kako 
sem zdržala. Imela sva nekaj 
hektarov obdelovalne zemlje 
in gozda, pa nič živine pri hiši. 
če je prišel kdo orat ali je kaj 
pripeljal, sem morala vse z 
lastnimi rokami odslužiti. Ple- 
la in okopavala sem na njivah,

skrbeti še doma za |Qteao 
družino. Hvala bogu, d®■ ® g**
otroci pridni,« se JuSti,„jhuje 
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Velika mesta pokajo po šivih
:----------------------------------------------- —-------------------------------------------------------------------------------------- -—

'valci držav v razvoju se množično preseljuje v mesta — Natajajo večde- 
l0 setmilijonski megapolisi — Revščina in obup v primestjih
U ^ j/n ^ao*° * razvija s tako hitrostjo, razširijo tudi na urejene dele velemest.

1 * narediti načrt mesta, Od tod se velika množica najrevnej-
ili-iZaPisalnenk'morai*nar*sat'noveSa,<<Je ših prebivalcev vsak dan vozi na delo,

^etaol* skoraJ 40 leti sloviti franccv če so ga kje dobili, sicer pa v mestno
sn jetobra°? G'auc*e Levy Strauss. Takrat središče, kjer s prosjačenjem, propada-
jt 'trn ~f“k° mest0 štelo poltretji mili- njem, prostitucijo in s podobnimi po- 
»d- i krat toi;i!Vaicev' Danes jih šteje osem- 
jti! iriepa n °! *5^*zu 20 milijonov. Natan- 
to. nima vtfVl atako nihče ne ve, kot nihče 
ie' stomPregleda nad podivjanim me- 
k v labin^f ^0 miličniki ne znajdejo več 
P PačeDrT ■ nov'h zgradb in novih ulic, 

n P vrisuipV Unaj0 P^Ono ekipo, ki spro- 
^ Paolo . sPremembe v velemestu. Sao 
jiužng’ i mu pravijo tudi New York 

j ““i6. se izmika vsakemu nad- 
inekakL kot P°0iyjano urbano tkivo,

:č® rtiQsfv(on Urbani tumor, ki ga ni več
pt| Me« obvladati.
>n; gledna °*Preminja v megapolis nepre- 
P':. 1aii7ii„eaa Prišlekov, ki se iz dneva v 

kz J^dušlj.v betonski labirint in

m ^r z KmetJe se preselijo v mesto
jjjjkivsak [|.dru7mo- Iz tisočev avtobusov,
1110 ̂ usno Pbpoijejo na saopaolsko av- 
jiO zgrinja,- postaj°> največjo na svetu, se 
ribi bebko Hmožice novih prišlekov z
1111 ®jimi sr>nCeV ^'me Brazilije. Mnogi med 
jojv VoZ(lv Vse sv°je bomo imetje pretopili

Večir>niCe 'n “"J6 n‘ P°l‘ nazaj. 
k^o,o a Prlekov veijame, daje Sao
ib' ‘aiehnji Vl mdorado, kjer se jim bo na- samo polovica prcoivaiocv ucvcuiu-
in|Henie in bodo zaživeli Bo'!56 lijonskega pakistanskega mesta Karac- 
taJ Prijetna Vendar jih čakajo številna ne- hia ie rojenih v tem mestu, ostalo so pri- 
■r najclej0 Presenečenja. Namesto raja 
sajj°;prev r. resničnost. Mnoge oropa- 
'W SIaHe v raj° ®°*JuIi. nato pa večina pri- 

1 poganja,6"?"1 0(1 divJih primestij, kjer 
• ^libe i! , S0!*6 P° dežju barake in

skušajo preživeti. Bitka za preživetje pa 
je vse bolj težka, saj se v Sao Paolo vsa
ko leto doseli okrog 300 tisoč ljudi.

Podobna divja rast velikih mest se 
dogaja tudi v drugih državah tretjega 
sveta. Velika mesta v Južni Ameriki, 
Aziji in Afriki naraščajo s strahovitim 
tempom. Gledano v svetovnih razme
rah, se vsako leto preseli na milijone 
ljudi s podeželja in iz manjših mest v ve
lika mesta, ki tako postajajo ne samo 
velemesta, temveč megapolisi, gigantski 
urbani konglomerati. Prebivalstvo tret- 
jeta sveta se množično seli v mesta.

Kljub opozorilom Mednarodne or
ganizacije za razvoj pri Združenih na
rodih se beg prebivalstva s podeželja in 
iz manjših mest v velika mesta nadalju

je. Strokovnjaki za demografska giba
nja pri OZN so pravi čas zaznali to so
dobno preseljevanje ljudi, ugotovili so 
tudi, da pojav ni dober, da prinaša cel 
kup novih problemov. Vendar jim ni 
uspelo narediti nič takega, kar bi pre- 
usmerlo dogajanje. Tako danes lahko 
samo beležijo strahovit porast velikih 
mest v razvijajočem se delu sveta. 

Samo polovica prebivalcev devetmi-

hia je rojenih v tem mestu, ostalo so pri
seljenci. V Lagosu, glavnem mestu 
Nigerije, seje prebivalstvo v dveh deset
letjih povečalo za dvajsetkrat. Tudi na 
Kitajskem, kjer imajo sicer zelo restrik
tivno politiko gibanja prebivalstva, seje

pa ne tako starahovitega. Zdajšnji izra
čuni pa kažejo, da bo na prehodu tisoč
letja med 20 največjimi mesti na svetu 
kar 17 megaliposov v deželah v razvoju. 
Že zdaj sta Ciudad Mexico in Sao Paolo 
daleč prehitela vse svoje včerajšje tek
mece in štejeta vsak preko 20 milijonov 
prebivalcev.

Nerazveseljivo je, da gigantska mesta 
postajajo tudi kotišče kriminala. Sao 
Paolo, če ga ponovno izberemo za pri
mer, je postal svetovna prestolnica kri
minala. Lani so zabeležili 4444 umo
rov, 170.000 oboroženih napadov, 2 
milijona tatvin, od tega kar 80.000 tat
vin avtomobilov. Nasilno dejanje pride 
že na vsakega stotega prebivalca. In za 
razliko od razmer v velemestih razvite
ga sveta, kjer je prav tako veliko krimi
nala, pa v megapolisih revnega sveta 
kriminal ni omejen samo na določene 
predele mest, temveč cveti povsod. Tr
govska središča so zato čuvana kot 
drugje po svetu bančne filiale, v vseh 
večjih veleblagovnicah posebni čuvaji 
pregledujejo stranke pred vstopom, po
sebne čuvaje imajo tudi hoteli in restav
racije. Tudi zasebne hiše so ponekod 
kot trdnjave. Obdaja jih visok zid, po 
vrtovih pa se sprehajajo veliki psi. Veli
ke stanovanjske zgradbe so čuvane kot 
zapori.

»Vendar so vsi ti problemi rešljivi,« 
pravi brazilski urbanist Jorge Wilheim, 
eden od redkih optimistov. Mesta bi 
morali po njegovem decentralizirati. 
Revščina prebivalstva pa ni problem 
mesta samega po sebi, marveč socialni 
problem družbe.

Ogrožen stolp
Nič več turistov na 
poševnem stolpu v Piši

Malokatera svetovna znameni
tost je tako poznana, kot je po
ševni stolp v Piši. V to toskansko 
mesto ob Arnu prihaja iz leta v le
to množica turistov z vsega sveta. 
Približne ocene govore, da pride v 
Piso vsako leto milijon turistov, 
kar 700.000 pa se jih povzpne na 
stolp. Zgradba je tak naval prena
šala dolgo časa, zdaj pa je tovrst
nemu turističnemu doživetju od
klenkalo; poslej turisti nas tolp ne 
bodo imeli več dostopa.

Posebna komisija v italijan
skem ministrstvu za javna delaje 
po nasvetih strokovnjakov pre
povedala turistom nadaljnje obi
ske stolpa, ker je zgradba resno 
ogrožena in ji grozi, da se bo zruši
la. Da bi ne prišlo do nepotrebnih 
žrtev, so odgovorni sprejeli odlo
čitev, da bodo turisti poslej stolp 
lahko občudovali le v vami 
oddaljenosti.

Odločtiev je izzvala v Piši veli
ko ogorčenja. Mestna znameni
tost usmeija od turistov lepe do
hodke tako v mestne blagajne kot 
v žepe zasebnih turističnih delav
cev.

^ j-*0 ^ gobe po dežju barake in tivno politiko gibanja prebivalstva, seje Stalinov mit izraža hre-
jji lega ies? Va*ov‘te pločevine, naplavlje- v kratkem času večje svobode v letošnji penenje po arhetipu,
i; °dpadn.a’ ^Bdgše lepenke in iz druge pomladi naselilo v Kantonu pol milijo- C. ELIADE
j : vanjsu , embalaže. Jasno je, da so bi- na novih prebivalcev, predno je oblasti Ra^.vni in nanredekie delo 
li ivoj*6 m higienske razmere na psu. Po uspelo s silo zavreti preseljevanje, 
ii; elej[tJ°ekako urede oskrbo z vodo in Strokovnjaki fonda za prebivalstvo 
e *UodD hL0 kakš"i kanalizaciji in odvo- pri OZN so bili primorani popraviti
DI jajc sla kov pa ni govora. Tako posta- ocene, ki so jih postavli pred dvema le-
H . ‘an'i nev»m„ —- i--- i.uu ■- torna. Takrat so sicer predvideli precej

šen porast mest v tretjem svetu, nikakor

Razvoj in napredek, je delo 
nadpovprečja.

F. BUČAR

Na stadionih pokajo bombe
Na tekmi v Amsterdamu eksplodirali doma izdelani 
bombi — Navijaško huliganstvo družbeni protest?

Norenje na tribunah nogometnih 
stadionov ne pojenjuje. Kot lahko 
sodimo po najnovejših vesteh, posta
ja še hujše in blaznost nogometnih 
navijačev prestopa že vse meje. Že 
tako ljubitelji nogometa na stadionih 
poleg same igre na terenu lahko 
spremljajo tudi pogosto zelo razbur
ljivo dogajanje na tribunah. Neredki 
so pretepi med navijači, obmetavanje 
z različnimi predmeti, metanje pe
tard, vroči verbalni boji in družno 
uničevanje inventaija. Nedavni do
godki na nogometni tekmi med Aja- 
xom in Feyenoordomom v Amster
damu pa so postregli še z novim in 
zares nevarnim stopnjevanjem navi
jaških norosti.

Nekdo izmed Feyennordomovih 
navijačev je v Ajaxov tabor navijačev 
vrgel dve bombi. Le veliki sreči in in
tervenciji milice, ki je preprečila pa
niko na tribuni, gre zahvala, da ni bilo 
smrtnih žrtev, je pa bilo zaradi nove
ga navijaškega »štosa« ranjenih 19 
ljudi.

Bombi sta se razleteli na tleh in ra
nili Ajaxove navijače v noge. Toda če 
bi eksplodirali v zraku, bi prišlo do 
prave morije. Zaenkrat še neidentifi
ciran izdelovalec in metalec bomb se 
je izdelave nevarne »igrače« lotil kar 
doma. Konzervni škatli je napolnil z 
eksplozivom, žeblji in šibrami. Na

Tiho poslušanje
Brezžične slušalke za 
več miru v hiši in soseš- 
_________ čini__________

Pozno v noč prižgan televizor, ki je 
povrhu vsega še nekoliko bolj glasen, je 
vir spotike ne samo za bližnje sosede 
nočnega ljubitelja televizijskih oddaj, 
marveč tudi v domačem krogu, če niso 
vsi člani družine enako zagreti gledalci. 
Podobno je tudi z ljubitelji glasbe. Da 
ne bo prihajalo zaradi takih stvari do 
hude krvi, bo pripomogel najnovejši 
izum, ki so ga že začeli prodajati, in sicer 
gre za brezžične slušalke.

Kot trdijo proizvajalci brezžičnih slu
šalk, je mogoče z njimi nemoteno po
slušati glasbo z avdiovizualnih naprav, 
naj bo to televizor, laserski gramofon ali 
običajni glasbeni stolp. Slušalke omo
gočajo čist in nepopačen prenos zvoka, 
ne da bi bil poslušalec moten pri svo
bodnem gibanju po prostoru, kjer biva. 
Prav to je tista velika prednost teh slu
šalk pred običajnimi. Od podobnih 
brezžičnih slušalk, ki so doslej prišle na 
tržišče, pa najnovejše odlikuje to, da jih 
je mogoče priključiti na vse modele te
levizorjev in avdio naprav, torej ne sa
mo na najnovejše.

Morda bo novi izum prinesel nekaj 
več miru v družine in soseščine, kjer se 
okusi in navade le preveč križajo, da bi 
bili vsi zadovoljni. Toda ljubi mir nekaj 
stane; zanj bo treba odriniti nekaj ceki
nov, okrog 80 dolarjev za cenejše in do 
200 dolarjev za najdražje brezžične 
slušalke.

nedeljski tekmi pa je nato svoj pe
klenski proizvod praktično preskusil.

Ker je tudi pri nas med navijači 
precej vroče krvi, je dogodek v Am
sterdamu vreden premisleka. Kaj sto
riti, pa je seveda drugo vprašanje.

Po mnenju nekaterih sociologov je 
nasilje na nogometnih stadionih po
sledica splošnih družbenih razmer, 
predvsem položaja mladih ter siro- 
mašnejših slojev. Kot kažejo analize, 
ki sojih opravili v svetu, predvsem v 
Veliki Britaniji, kjer je nogometnega 
huliganstva daleč največ, ni v vrstah 
nasilnih navijačev vsega sita mladina, 
temveč med nogometnimi huligani 
prevladujejo mladi iz nižjih družbe
nih slojev in revnejših delov družbe. 
Pogosto so med njimi brezposelni. 
Nogometno huliganstvo je tako, kot 
na primer ugotavlja tudi naš strokov
njak sociolog Benjamin Perasovič, 
bolj ali manj artikulirana oblika 
družbenega protesta.

MiM

Življenje za vsako ceno je 
podlost.

LOJZE UDE 
Nezmernost hrani zdrav

nika.
Slovenski pregovor 

Ker se opijanje vsak dan 
ponavlja, je alkoholizem pro
gresiven ali samomor na 
obroke.

M. MAKARIČ 
Jezik je božja stvaritev, 

torej umetnina; pačijo ga 
samo tisti, ki so poganskega, 
praznega duha.

M. MAHNIČ 
Lepota in morala imata 

danes tisoč obrazov.
M. HUDNIK 

Politika je bila pri nas ved
no vlačuga.

LOJZE UDE 
Tisti, ki rušijo spomenike, 

ponavadi ohranjajo njihove 
podstavke.

V. RUS

zaodilo se ie...
• Nba Ntem, po poklicu železničar, si
cer pa vrač fanatične sekte Mvoe Ening 
iz Gabona, se je znašel pred sodiščem, 
ker je osumljen, da je v svoji vračevski 
karieri požrl najmanj 5 ljudi.
• Blizu Larnake na Cipru so našli 
ostanke ladjedelnice iz 5. stoletja pr. n. 
š. Kot kažejo prvi rezultati izkopavanj, 
gre za največjo ladjedelnico antičnega 
sveta.
• V brazilski državi Rondonia so od
krili doslej neznano indijansko pleme. 
Pripadniki tega plemena so veliki le 120
cm.
• Na javni dražbi v.Milanu so prodali 
sliko Pivec Eduarda Maneta za okroglo 
milijardo lir, kar je tovrstni italijanski 
rekord.
• Posadka angolskega transportnega 
letala trdi, daje med letom nad Saharo 
opazovala velik NLP. Kar so piloti vi
deli, radar ni potrdil.

■ v IIzvoz prodanih dojenčkov
Strahotne razmere libanonske vojne rodile trgovino 

z novorjenčki — Najdražji »model Johnson«
Brezvestni trgovci z belim blagom iz

koriščajo strahotne razmere in popolno 
brezvladje državljanske vojne v Liba
nonu in si kujejo nečedni dobiček s 
prodajanjem novorojenčkov petičnim 
zakoncem, ki ne morejo imeti lastnih 
otrok. Trgovina z dojenčki je v zadnjem

jajO slan,’ ' 111 govora, i asu pusia- 
bruhn-: 1 nevarna mesta, kjer lahko iz

je levarne epidemije, ki se lahko

Šket u številkah
Razširjenost avtocest

KHometriavtocest na 1000km2površine _1 QQ
50

Kako se vse bolj oddaljujemo tistemu svetu in tisti družbi, ki jo 
^edstavlja dandanašnji Evropska skupnost ali skorajšnja Evropa 
n ' nam kaže tudi graf tega tedna, na katerem je prikazana razšnje- 
' ;st avstoceste v nekaterih državah. Za kar najbolj pravičen prikaz 
„ Sn,° vzeli kilometrov avtocest, marveč izračun, koliko kilometrov 
vtocest pride na del površine določene države. Izračun kaže, daje 
avtoce^mj najbolj pokrita Belgija, slede ji Nizozemska, ZR Ne- 
‘eija, Švica, Italija itn. Jugoslavija je povsem na dnu lestvice. Ste 
'eakovali kaj drugega?

URA IN 
KROF

Moj ata si je vedno želel veliko, 
posebno uro. Sploh je ure oboževal 
in rad jih je tudi popravljal. Ampak 
kako! Njegova popravila so bila še 
najbliže tistemu reklu, ki je krožil 
med ljudmi in ki pravi tako: »Prideš 
za vogal, ura se pokvar’.« S svojimi 
širokimi rokami, debelimi in krat
kimi prsti pač ni mogel uspešno br
skati po finem urinem mehanizmu.

Nekega dne se je odločil: »Jutri 
greva v mesto kupit uro.«

Zaigralo mi je srce. Peljala se 
bom z vlakom, zjutraj bo boljši za
jtrk in morda mi bo ata še kaj lepe
ga kupil. Morda celo štruco enot
nega kruha.

Naslednji dan zjutraj si je ata 
oprtal velik nahrbtnik in odšla sva 
proti mirnopeški železniški postaji. 
Po kratki vožnji sva se znašla v me
stu. Še nekaj korakov in bila sva pri 
urarju. Ata mi je že poprej povedal,

da so nove ure v trgovini predrage 
in da bo pri uraiju našel kaj cenej
šega, kakšno dobro staro uro.

Pri uraiju je bilo kaj videti. Ure, 
velike in majhne, take na uteži in 
namizne, so veselo tiktakale. Se ni
koli nisem videla toliko ur. Urar je 
postavil na mizo nekaj ur, ata pa se 
je brž navdušil za veliko stensko uro

in lepo rezljanega lesa in z velikimi 
arabskimi številkami ter s ključkom 
za navijanje. »To bom kupil,« seje 
odločil.

Seveda je urar uro na se pretega 
hvalil. »Ta je amerikanska. Včasih 
je lepo bila in kukala, zdaj kaže sa
mo čas. Med bombardiranjem No
vega mesta seje pretresla, a bi sejo 
dalo še popraviti.«

Medtem ko sta se ata in urar po- 
govaijala in sem jaz z velikimi očmi 
strmela v lepo uro, je v prodajalno 
stopila urarjeva žena. Ko me je vi
dela, se je brez besed obrnila in se 
čez čas vrnila. V roki je držala krož
nik z zlatorumenim krofom. Ponu
dila mi ga je.

Ne morem opisati svojega prese
nečenja. Vso pot do doma mi ni šlo 
iz glave, kako je mogoče, da imajo 
pri urarjevih krofe, čeprav ni bil 
pustni čas.

Ata je opazil mojo zamišljenost. 
»O čem premišljaš?«

»Ata, zakaj imajo krofe?«
»Ej, ljubi otrok moj, ne jedo vsi 

ljudje le črn ječmenov kruh,« je 
zavzdihnil...

Ura, ki jo je ata kupil tistega dne, 
še danes visi na steni, a ne tiktaka 
več. Ob pogledu nanjo pa se vedno 
spomnim na najboljši krof, kar sem 
jih kdaj v življenju pojedla.

G. M.

času zavzela izreden razmah. Poznaval
ci ocenjujejo, daje letos šlo v »izvoz« že 
blizu 600 novorojenčkov.

To umazano početje je na videz pre
pleskano s človečnostjo in skrbjo za lju
di v nesreči. Vedno večje namreč ma
ter, ki so pripravljene takoj po rojstvu 
razglasiti svojega otroka za siroto. V 
zameno zanj dobe nekaj denaija, dete 
pa gre v ustavne, kjer ga potem kot siro
to posvojijo pari brez otrok. Materi po
leg kupčka denarja ostane še upanje, da 
bo njenemu otroku lepše postlano, kot 
bi mu bilo v domovini, kjer je zaradi 
divjanja državljanjske vojne življenje 
negotovo ter bedno.

V trgovanje z dojenčki so vpleteni 
odvetniki, zdravniki in mednarodne 
agencije za posvojitve sirot. Postopek 
»izvoza« pa je tak: zdravnik ali babica 
ugotovita, katera od nosečnic je pri
pravljena na kupčijo. Ob rojstvu potem 
zdravnik vpiše, daje novorojenček siro
ta, in odpošljejo ga v sirotišnico, kjer 
posel prevzamejo odvetniki, ki urede z 
mednarodnimi agencijami vse potreb
no, da dete pride do zakoncev, ki so 
pripravljeni plačati ustrezno vsoto de
narja, vsekakor neprimerno večjo, kot 
jo je dobila mati. Predaja otrok poteka 
na Cipru.

Umazanijo teh posvojitev potijujejo 
tudi »ceniki«. Najvišjo ceno dosegajo 
dojenčki »modela Johnson«; to so pla
volasi in svetlooki otroci. Cena zanje se 
giblje nad 28 tisoč dolarji. Za »sredo
zemski model«, to so otroci temnih, 
skodranih las, temnejše polti in temno- 
oki, je treba odšteti nekaj manj denajra, 
saj je parov, ki žele posvojiti »sredo
zemski model«, manj. Toje razumljivo, 
veliko posvojiteljev prihaja iz razvitih 
zahodnih držav. Krušni starši menijo, 
da se bo njihov posvojenec lažje vključil 
v novo okolje, če po telesnih značilno
stih ne bo preveč izstopal.



POTA
m stn? Oproščen računalniške goljufije

Oprostilna sodba za Zlatka Avbarja — Denar, ki si ga ie prilastil od črnega naku
pa računalniškega programa, je tudi zaslužil________________

NOVO MESTO — Ne tako dolgo nazaj je bil govor o novih pojavnih oblikah 
kriminala na Dolenjskem; med njimi so bili omenjeni primeri računalniških goljufij. 
O enem izmed njih smo pisali tudi v našem listu, ko je bila obtožnica vložena zoper 
26-letnega Zlatka Avbarja iz Novega mesta.

Avbarju je obtožnica očitala, da je Tako je vsaj trdil tožilec, vendar je

OB KOLO Z MOTORJEM — 19-
letni Darko Hribar z Vrha pri Križu blizu 
Žužemberka je obvestil tamkajšnje milič
nike,  da mu je 3. novembra nekdo ukradel 
kolo z motorjem. Vozilce je pustil okoli 5. 
ure pred gostilno Pod lipo v Žužemberku 
in odšel v službo, ko pa se je istega dne 
okoli 23. ure vračal domov, kolesa z mo
torjem ni bilo več. Hribarje ob najmanj 9 
milijonov din.

spomladi 1987 delal kot sistemski ana
litik v Labodu, v delovni skupnosti 
skupnih služb, služba za analitično ob
delavo podatkov, in tam storil kaznivo 
dejanje. Po mnenju tožilca je Avbar, ki 
je delal v posebej ustanovljeni komisiji 
za uvajanje računalniškega sistema, 
vodji te skupine Andreju Kirmu zatrdil, 
kako bi lahko priskrbel ustrezne pro
grame za računalniško vodeno hranilno 
službo, katero so takrat uvajali v Labo
du. Postavil je ceno 1 milijon dinarjev. 
Vsem seje zdela sprejemljiva, zato je bil 
nakup odobren. Plačilo je bilo izvedeno 
preko študentskega servisa na ime ne
kega Labodovega štipendista, omenje
no vsoto pa si je Avbar potem prilastnil, 
kajti nabava programa je bila, kot je 
pokazala preiskava, brezplačna.

sodišče prišlo do drugačnih spoznanj. 
Ugotovilo je, da programa Avbar ni 
dobil zastonj, programsko orodje je do
bil v Krki od tamkajšnjega programerja 
za 100.000 din, nekaj izpopolnitev pa 
od kolegov v Ljubljani, za katere je v 
obliki plačil pijače porabil nadaljnjih

SMRT NA CESTI

OKRADEN DELOVNI STROJ — V 
času med 31. oktobrom in 2. novembrom 
je nekdo šaril po delovnem stroju torpedo, 
last novomeškega Pionirja. Stroj je bil 
parkiran na delovišču novega mostu pri 
novomeškem Domu JLA, neznani zliko
vec pa je odvil dvoje stranskih ogledal in 
levo stransko luč ter tako Pionir oškodo
val za okoli 6 milijonov din.

IZ KINA DOMOV PEŠAČIL — To 
navsezadnje ne bi bilo nič nenavadnega, 
le se Novomeščan Gregor Sivec do no
vomeškega Doma kulture ne bi pripeljal 
na kolesu z motorjem. Slednjega je 31. 
oktobra ob 19.30 pustil pred kinom, sam 
pa si odšel ogledat filmsko predstavo. Ko 
je bilo te konec, je ugotovil, da motorčka 
pred Domom kulture ni več, z njim se je 
odpeljal nekdo drug.

RIBNICA — Skupina mladih se je 
peljala v soboto, 4. novembra, okoli 
22.30 v Goričo vas, kjer so se namera
vali zabavati v disku gostišče Ribničan. 
Tu so stopili iz avtobusa. 15-letna Si- 
jnona Mlakar iz Kočevja je stopila izza 
avtobusa na cesto prav takrat, ko je pri
peljal z osebnim avtom 28-letni Jože 
Gruden iz Sajevca pri Ribnici. Osebni 
avto je Mlakarjevo zadel, da jo je vrglo 
na enega od tamkaj parkiranih avto
mobilov. Bila je takoj mrtva.

MED PREVOZOM 
PODLEGEL RANAM

DRNOVO — 28-letni Milan Čačič iz 
Zagreba seje 30. oktobra ob 16.55 peljal z 
osebnim avtom po priključku magistralne 
ceste Ljubljana—Zagreb proti Krškemu. 
Med zavijanjem na prednostno cesto se ni 
prepričal, ali je ta tudi prosta. Iz krške 
smeri je takrat s tovornjakom pripeljal 33- 
leni Celjan Franc Kračun, ki pa mu trče
nja, čeprav je zaviral, ni uspelo preprečiti. 
Čačič seje v nezgodi tako hudo ranil, daje 
poškodbam med prevozom v brežiško 
bolnišnico podlegel, hudo ranjena pa sta 
bila še njegova sopotnika, brata Burmač, 
26-letni Ante in 27-letni Mladen, oba iz 
Zagreba. Materialne škode je bilo za 70 
milijonov din.

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Običaj je, da hodimo za dan mr
tvih na pokopališča, da obudimo 
spomin na rojake. Anton Sever in Jo
že Stepan z Brezove Rebri pa sta na 
tamkajšnjem pokopališču sredi dne 
obudila spomin na dolgoletne spore. 
Prepir je kmalu rodil pretep, med ka
terim sta oba z nasipa padla na cesto, 
pri tem pa je Stepan z glavo udaril ob 
kamen in se huje poškodoval po glavi.
• Še en spor je bil poravnan minuli 
teden. V gostilni »Pri Pavletu« v Zbu- 
rah sta se našla Alojz Granda iz Če- 
levca in Novomeščan Matjan Pevec. 
Stari neporavnani računi so vneli pre
pir, ki seje kmalu sprevrgel v pretep. 
Granda je še pravi čas opazil, da Pev
cu ne bo kos, zato jo je popihal v svoj 
avto in se odpeljal proti domu, Pevec 
pa, ne bodi len, za njim. S svojim av
tom seje vso pot zaletaval v zadnji del 
Grandovega avtomobila v stilu prizo
rov, ki smo jih vajeni v akcijskih fil
mih. Naposled je Granda v Čelevcu 
zapeljal s ceste po travniku v dolino, 
česar se je Pevec ustrašil in odpeljal 
naprej. Granda je bil rešen, na Pevca 
pa čakajo še sodniki, nemara pa sije s 
tem prislužil tudi delo v kakšni kaska- 
derski skupini.
• Alojz Novak je imel v leseni baraki 
ob še nedograjeni stanovanjski hiši 
spravljeni plinski jeklenki. Preteklik 
je uporabljen zato, ker jeklenk danes 
nima več, v času med 29. oktobrom in 
2. novembrom si ju je nekdo samo
voljno sposodil.

GORELO PRI 
PRAŠIČIH

KOČEVJE — Kočevski gasilci so v 
mesecu požarne varnosti posredovali le 
enkrat, in sicer ob požaru v prašičji farmi v 
Klinji vasi, ko se je v ognju zadušilo okoli 
75 malih prašičkov-jodstavljencev, zgorel 
pa je še del ostrešja hleva. Do požara je 
prišlo, ker seje termostat zaskočil in ni iz
klopil grelca, zaradi česar je pregorela cev 
za dovod goriva v hlevu med porodnišni
co in prostori za odstavljence. Požar so 
pogasili štirje gasilci GD Kočevje, ki so 
prihiteli na kraj požara z avtocistemo.

ZMAGA ŠMARJEŠKIH VOZNIKOV — V tekmovalnem delu slovesnosti ob ot
voritvi novih prostorov novomeškega AMD je bilo v soboto tudi tekmovanje sekcij 
v poznavanju cestnoprometnih predpisov, spretnostni vožnji in ocenjevalni vožnji 
po mestu. Zmaga je pripadla vrsti Šmaijete, druga je bila ekipa postaje prometne 
milice, 3. vrsta AMZS Otočec. Na posnetku je zmagovalna trojka, od leve proti des
ni; Sandi Djurič, Jože Cvelbar in Slavko Rangus. (Foto; B. B.)

Društvo, ki je zvezi v ponos
Priznanje AMZS novomeškemu društvu — Tekmovanje sekcij dobili Šmarječani 

— Priznanja za deset-, petnajst- in dvajsetletno poklicno delo v AMD
NOVO MESTO — Tudi kislo deževno vreme ni moglo skaliti dobrega razpolo

ženja ob sobotni otvoritvi novih prostorov novomeškega AMD, ki je hkrati dala 
svoj delež k obeležitvi praznika občine Novo mesto. Slovesnosti so se poleg številnih 
domačih družbenopolitičnih delavcev in seveda članov AMD udeležili tudi pred
stavniki Avto-moto zveze Slovenije, ki ob tej priložnosti niso mogli skriti navduše
nja nad delom in dosežki novomeškega društva.

Sobotna prireditev je imela dva dela: ekipa Šmaijete, druga vrsta postaje
popoldanski slavnostni del in dopol
danskega tekmovalnega, ko so se ekipe 
sekcij novomeškega društva ter ekipi 
prometne postaje milice in baze AMZ 
na Otočcu pomerile v tradicionalnem 
tekmovanju, kije zajemalo znanje cest
noprometnih predpisov, spretnostno 
vožnjo in ocenjevalno vožnjo po mestu. 
Skupni zmagovalec tekmovanja je bila

irometne milice, tretja AMZS Otočec. 
Smaiječani, katerih barve so branili 
Sandi Djurič, Jože Cvelbar in Slavko

IZGINIL OSEBNI AVTO
TREBNJE — Delavci trebanjske vzgoj- 

no-varstvene organizacije so med 28. in 
30. oktobrom parkirali službeni osebni 
avto na parkirišču pred vrtcem. Vozilo so 
tudi zaklenili, kar pa nekomu očito ni de
lalo večjih problemov, da se z avtom ne bi

TRČIL V DREVO 
IN SE PREVRNIL

odpeljal v neznano smer. No, del uganke 
je bil kmalu rešen. Avto so namreč zad
njega oktobra našli na parkirišču motela 
Putnik v Trebnjem, sedaj iščejo le še 
voznika.

HUDO RANJENI DRUŽINI
CIRJE — 33-letni Alojz Žabkar iz 

Dobrave se je 5. novembra ob 15.30 peljal 
z osebnim avtom in brez vozniškega dovo
ljenja po cesti od Rake proti Smedniku. 
Zunaj naselja Cilje je v levem ovinku za
peljal na sredo ceste, takrat pa je nasproti z 
osebnim avtom pripeljal 39-letni Leonard 
Skinder iz Gmajne pri Raki. V močnem 
trčenju so bili hudo ranjeni voznik Žab
kar, njegov 7-letni sin Gregor in voznikov 
30-letni brat Franc, v Skinderjevem av
tomobilu pa voznik in njegova 34-letna 
žena Olga. Vsi se zdravijo v novomeški 
bolnišnici. Obstaja sum, da je Žabkar vo
zil vinjen.

PRIZNANJA NAJVZTRAJNEJŠIM 
— Edini, ki je že več kot dve desetletji 
poklicno preživel v AMD, je Anton 
Remec (na posnetku desno), ki je v so
boto popoldne iz rok Jožeta Prosineč- 
kega, predsednika društva, prejel spo
minsko priznanje.

Rangus, so bili najboljši v testih cestno
prometnih predpisov in v spretnostni 
vožnji, v ocenjevalni vožnji pa bili dru
gi, za ekipo AMZS Otočec. Omenimo 
naj, da so med posamezniki najboljše

ZGOREL AVTOMOBIL

kazenske točke, medtem ko je bil v
spretnostni vožnji najboljši Alojz Uhan 
(AMZS Otočec). Zapisati še velja, daje 
bilo to tekmovanje le zaključek podob
nih tekmovanj po krajevnih skupno-

400.000 din. O tem je Avbar v pripravo 
programa vložil veliko dela in svojega 
prostega časa. Po oceni vseh je bil pro
gram zelo dober, vreden precej več od 
spornih milijonov dinaijev, bil je tudi 
znatno cenejši od nakupa pri kakšnem 
zastopništvu, registriranem za prodajo 
računalniških programov. V ilustracijo 
le podatek, da bi Labod veljal nakup 
kompletnega softwera za pripravo pro
grama kar okoli 5.000 DM. Nič čudne
ga potem, če je Avbar v zagovoru svoje 
delo ocenil za izvirno in avtorsko, za ka
tero bi lahko prejel nagrado v nekaj ti
sočih DM, seveda če bi šlo za pogodbe
no naročilo. Prav zato je smatral, da sije 
bil upravičen pridržati preostalih
500.000 din.

Na podlagi vsega tega je senat no
vomeškega sodišča Avbarja oprostil 
obtožbe, med drugim pa v obrazložitev 
zapisal še, da navsezadnje v Labodu tu
di niso mogli pričakovati kakšnega ve
rodostojnega obračuna, saj so zavestno 
šli v na črno nabavljen računalniški 
program.

Sodba še ni pravnomočna.
B. B.

Če fičko služi za trezor
Metličanu Jožetu Nemaniču nekdo iz fick 
zmaknil preko 18 milijonov — Vse več vlomov j

NOVO MESTO — Minuli vi
kend je prinesel kar nekaj vlomov v 
osebne avtomobile, pri katerih so 
storilci krepko izbojšali svoj gmotni 
položaj, še posebej tisti, ki je 3. no
vembra obiskal vozilo 28-letnega 
Jožeta Nemaniča z Božakovega pri 
Metliki.

uri je do vozila prišel ne 
vlomil vanj in z zadnjega : 
odnesel kuverto, v kateri je 
921.000 din. Gorenčeva je im«* j 
srečo: vlomilca z denaijem so kffl»' 
lu prijeli, dejanja je osumljen 
letin B. D. iz Mihovice. —D*0 °Z-

Mladenič je tistega dne nekaj po 
7. uri zjutraj na interni banki KZ 
Metlika dvignil s hranilne knjižice 
18,100.000 din. Premoženje je pred 
tatovi spravil za senčnik na desni 
sprednji strani svojega fička. Nato 
se je odpravil na posel v metliško 
Vinsko klet, okoli 14. ure pa seje z 
atomobilom odpeljal proti domu. 
Vmes se je še za kakih 5 minut usta
vil v gostilni Grubač na Kolodvor
ski cesti v Metliki. Zvečer okoli 19. 
ure pa je doma zgrožen ugotovil, da 
denarja za senčnikom ni več.

neje, 5. novembra, so bili mei 
miličniki obveščeni o vlome 1
osebni avtomobil 25-letnega AM 
Vidmarja s Sel pri Semiču. Sledil
Jp Han rvnnrpi nlrnli UfC pUSD* 1je dan poprej okoli 23. ure P1"" 
vozilo pri disku Lady v Gradcj]vuz.nu ui3fku š-aiuj *

ss

Podobno zgroženih je bilo minu
le dni še nekaj lastnikov osebnih av
tomobilov, le da vlomilci niso več 
imeli takšne sreče kot njihov met
liški kolega. Anica Gorenc s Sel pri 
Šentjerneju je 4. novembra pustila 
svoje vozilo pred domom upoko
jencev v Šentjerneju, kjer je zapo
slena kot natakarica. Nekaj po 18.

je nekdo ukradel avtoradio Sharp' 
vreden vsaj 4 milijone dinarjev. I 

In za konec še o dveh vlormf Nidon 
Enega je prijavil Janez Tratnih ^
Lutrškega sela, kateremu je nekdo *lani, da:
noči na 1. november iz osebnega jjD10Vjjli 
avta R-l 1 odvil in odnesel avtor*- ^ 
dio Blaupunkt, vreden okoli 15 ®T I
lijonov dinaijev. V času med 3. m.
novembrom pa je nekdo vlomi* j 
golf Novomeščana Vučine Brak 
čeviča. Vozilo je bilo parkirano 
skupnih garažah na Cesti heroje'J 
neznanec je razbil zadnje stek-Ot i 
vendar začuda ni nič odnesel. i>k 
raj gotovo ga je pri opravilu * I 
zmotil.

PRIJELI STAREGA 
ZNANCA

KOČEVJE — Kočevski miličniki so 
prejeli obvestila, daje bilo v noči od 30. na 
31. oktober v Ulici heroja Marinclja 
vlomljeno najprej v osebni avto Diana, iz 
katerega je izginil avtoradiokasetofon z 
ojačevalci. Pri drugem vozilu, kombiju, je 
bilo razbito trikotno okence in iztrgani 
kontaktni spoji, ker je nekdo očitno skušal 
tako spraviti avto v pogon. Podobno je bi
lo ponovljeno še pri fičku, ki tudi ni hotel 
nikamor. Malo bolj natančen pregled dia- 
ne je odkril, daje bil storilec očitno močno 
vinjen, saj je bilo vozilo pobruhano. To je 
bil tudi vzrok, da nobenega avta ni ukra
del. Pri teh podvigih je bilo storjene za bli
zu 20 milijonov dinarjev škode. Miličniki 
so še isti dan, 31. oktobra, ugotovili, da je 
vse to storil njihov stari znanec, komaj 20- 
letni K. Z. iz Kočevja, ki bi moral takrat 
služjti vojaški rok v Čakovcu, a je pobeg
nil. Že na poti proti domu pa je zakrivil še 
eno kaznivo dejanje, odvzem motornega 
vozila.

J. P.

Izlet z ukradenim koles
25-ietni Igor Kavšček ni bil prvič pred sodnik* ^ 

Ukradel kolo z motorjem — Dva meseca zapgJ>fyNt;
padel »JHNOVO MESTO — 25-letni Igor 

Kavšček iz Novega mesta ni bil 
tokrat prvič pred sodniki. Zaradi tatvin 
seje moral zagovarjati že doslej in tako 
je bilo tudi pred dnevi, ko je moral vno
vič na zatožno klop novomeškega te
meljnega sodišča.

Letošjega 1. aprila okoli 14. ure je 
namreč pred novomeškim hotelom 
Metropol sedel na tam parkirano kolo z 
motorjem znamke APN 6 in se z njim 
odpeljal proti Kostanjevici. Vozilce je 
bilo last Vladimira Komljenca, ki je 
svoj motorček prav tistega dne posodil 
prijatelju, ta pa seje z njim odpeljal do 
Metropola. Medtem ko se je v Boss 
klubu zabaval z igranjem biljarda, je 
Kavšček užival v vožnji proti Kostanje
vici. Motorje med vožnjo dodobra zde-

8,200.000 din. Uničeno kolo 
jem je nato pustil za staro šolo v j *■ 
lu, kjer ga je lastnik našel.

Kavšček je pred sodniki Pn^Pj 
vino, izgovarjal pa seje na

Vinjen zapeljal na levo

je navsezadnje potrdila tudi Rj^pir

čevanju je Kavšček, znan tudi 
nom Pipec, med vožnjo na. 
ga 200 metrov od pijanosti 
padel. Senat novomeškega sod1*'"$ n 
vsem tem Kavščku izrekel kazeri Uole 
mesecev zapora; pri tem je v olaj p- ti 
okoliščino štel njegovo pnzna J a 
drugi strani pa sodniki niso mog f “ P 
tega, da je z ukradenim ^ Krfa 
vzročil tudi veliko škodo, poleg ijaftoiier 
mu v obtožilno okoliščino šteli 
bil za enaka dejanja že večkrat Mine

Tri mesece zapora za Draga Maletiča iz Osijeka, kri
vega hudega trčenja pri Otočcu_________

van.
Upati je, da ga bo tokratna 

pa še ni pravnomočna, dovolj 
tovala.

OTOČEC, NOVO MESTO — Al
kohol je vse pogostejši krivec promet
nih nesreč na dolenjskih cestah, zadnje 
čase se je preselil celo na magistralno 
cesto med Ljubljano in Zagrebom, kije 
vsaj doslej veljala za cesto, katere so se 
vinjeni vozniki veijeto zaradi velikega 
števila miličnikov ob njej izogibali. Pred 
nekgj dnevi je moral pred novomeške 
sodnike 39-letni Drago Miletič iz Osije
ka, ki je 30. septembra 1986 zakrivil v 
družbi maliganov hudo prometno ne
zgodo pri Otočcu.

Maletič se je okoli 20. ure z osebnim 
avtomobilom, v katerem sta bili tudi 
Milka Kasunjič in Milka Jakovljevič, 
peljal proti Zagrebu. Trojica je bila na

stih, pravico do sobotnega nastopa pa 
so imeli le najboljši.

Toliko o tekmovalnem delu. Popol
danska otvoritev novih prostorov je bila 
združena z podelitvijo priznanj dolgo
letnim aktivnim in profesionalnim de
lavcem v AMD Novo mesto. Priznanja

eloza 10-letno neprekinjeno poklicno delr 
v društvu so prejeli Jože Ambrožič, Šte
fan Judež, Franc Derganc, Mirko Zu
pančič in Rudi Bogataj; za 15 let zve
stobe društvu so bili nagrajeni Franc 
Kum, Vili Movrin, Branko Radak in 
Ciril Rahne, edini, kije že celi dve deset
letji poklicno v društvu, pa je Anton 
Remec.

B. B.

VRANOVIČI — 25-letni Štefan Si
mon iz Črnomlja se je 31. oktobra ob 
23.50 peljal z osebnim avtom po regio
nalni cesti iz Črnomlja proti Vranovičem. 
Zaradi prevelike hitrosti je na ravnem de
lu ceste zapeljal na desno bankino, od tam 
v vsek, nakar je z vozilom treščil v drevo, 
avto pa se je nato prevrnil na streho in 
obstal na cesti. V nezgodi se je hudo po
škodoval sopotnik Boris Šimec iz Črnom
lja, ki se zdravi v novomeški bolnišnici.

TREBNJE — Varnostnik trebanjskega 
Laboda je 30. oktobra ob 22.50 obvestil 
miličnike, da v bližini tovarne gori osebni 
avto. Možje postave so ugotovili, daje vo
zilo last 21 -letnega Roberta Pavlina iz Sa- 
jenic, ki se je z avtom peljal iz Trebnjega 
proti Mirni. Blizu Laboda je opazil, da se 
izpod pokrova motorja kadi, nakar je vo
zilo ustavil in ogenj pokril z oddejo, z ga
silnim aparatom pa gaje nato pogasil var
nostnik. Vzrok požara je bila dotrajana 
električna napeljava v vozilu.

Kdo v Trebnjem 
vlamlja 
v šole?

Minuli teden kar dva 
vloma — Velika škoda

MIRNA, TREBNJE — Komu 
in zakaj so napoti hrami učenosti v 
trebanjski občini, ni znano, zmano je 
le, da so bili tamkajšnji miličniki v 
pičih dveh dneh obveščeni o dveh 
vlomih.

Tako je neznan storilec v času 
med 27. in 30. oktobrom vlomil v 
prostore osnovne šole Jožeta Slaka- 
Silva v Trebnjem. V šolski kuhinji
je iz predala v omari vzel denarnico 
z 25050.000 din gotovine, nakar je 
pregledal še več učilnic, zmaknil pa 
tudi tri ključe. V skladišču pre
hrambnih izdelkov je nato vzel za
boj vina, kruh, 2,5 kilograma šun
ke, fižol v konzervi in nekaj 
sladoleda. Miličniško poročilo žal 
ne omenja, za kakšne potrebe je bi
lo v šoli skladiščeno tudi vino.

Že na dan 1. novembra pa je bil 
odkrit vlom v osnovno šolo ŽDO 
Mirna. Ponoči je nekdo vlomil v 
domala vse zaklenjene prostore šole 
in pri tem naredil kar za preko 8 mi
lijonov dinarjev škode. Poškodoval 
je namreč vrata, mize in omare, za
čuda pa vrednejših predmetov, če
prav so mu bili dostopni, ni odnesel. 
Vzel je le žensko trenirko, moško 
jopo in okoli 2.000.000 din v ban
kovcih. Za storilci še ni otipljivejših 
sledi.

poti že ves dan, zgodaj zjutraj se je na
mreč iz Osijeka odpravila po nakupih v 
Trst, zvečer pa se je vračala domov. 
Toda Maletič ni bil le utrujen, pač pa 
tudi vinjen; kasnejša analiza njegove 
krvi je pokazala, da je bilo v njej vsaj 
1,05 g/kg etilnega alkohola. To je bilo 
tudi vzrok, da je blizu Otočca zapeljal 
na levi vozni pas, ko je nasproti s tovor
njakom Atoprevoza iz Ivančne Gorice 
pripeljal Leinfellner. Vozili sta se oplazi
li, pri čemer je osebni avto odbilo v le
vo, kjer je vanj silovito treščil tovornjak 
turške registracije. Prednji del Maleti
čevega vozila je nato odbilo pod pod
vozje tovornjaka splitskega Jadranto- 
ursa, ki ga je vozil Slavko Lučič. 
Čudežnemu naključku se imajo voznik 
in sopotnici v osebnem vozilu zahvaliti, 
da so preživeli nezgodo, čeprav še zda
leč ne brez posledic. Obe sopotnici sta 
bili hudo ranjeni, polomljeni in opeče
ni, obe sta bili dalj časa nezmožni za 
sleherno delo, Jakovljeviče vi je nesreča 
prinesla celo trajne posledice.

Maletič seje pred sodniki izgovarjal, 
daje nekaj pred nesrečo prehiteval vozi
lo pred seboj, da pa se ni mogel vrniti na 
svoj vozni pas, saj mu je bojda takrat 
zablokiral volan. Izvedenec je ta zago
vor ovrgel, sodišče je njegovi razlagi v 
celoti verjelo. Maletiča je senat obtožil 
zavestne malomarnosti, ki je bila kriva 
hudega trčenja, in ga je zategadelj 
obsodil na 3 mesece zapora, poleg tega 
mu je izrekel varnostni ukrep prepovedi 
vožnje B kategorije za dobo šestih me
secev. Sodba še ni pravnomočna.

SMRT MLADE 
PEŠAKINJE

OBREŽJE - 2. novembra obj. 
21-letni Darko Leskovec iz Ob 
Brežicah peljal osebni avto po i 
cesti med Jesenicami na Dolenj ^
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____________________ m k
Bregano. V Obrežju je zapeljal 
in tam trčil v 23-letno pešakijlOg if 
Štojs iz Obrežja. Hudo P0**4°t^,i nitnib0, 
kle so prepeljali v zagrebško bo n ^ 

pa je še istega dne hudim P0**kjer 
podlegla. 2

SERIJA VLOMOV )§j
KOČEVJE — V noči s pe** ^p' jj 

boto (3. na 4. november) je b' -M 'v- 
čevju vlomljeno v 7 avtomobil rai T, 
terih so bili ukradeni trije avt ^ ^ 
aparati, kitara, fotoaparat *n 5e . $s»< ki- 
oih nredmetnv Sknnna vredno® J,r. :ivpgih predmetov. Skupna vrt- le
denega znaša okoli 50 m,
škoda 
lih. Mii

i znaša uR-ou jo j -jer 
pa je še na nekaterih av e f 
ličniki, ki so storilcu na

poročajo, naj bi občani v avto'
ne puščali vrednejših stvari.

neprevidna
kolesarka

ŠENTLENART — 6. n°vej”Xirf 
17.15 se je 72-letna Neža Lapun'^ p 
peljala na koteu po lokaln. os« 
žicami m Dečmm selom, rn ;e iz „0j 
neprednostne na prednostno <**•
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vozil 20-letni Martin Predanu . 
Lenarta. Slednji navzlic zaviranj« 
ni mogel preprečiti.

m
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Na 1. no- avtomV OVINEK PO LEVI 
vembra dan okoli 2.30 ponoči se je 21- 
letni Boštjan Roblek iz Ivančne Gorice pe
ljal s svojim osebnim avtom po lokalni 
cesti iz Puščave proti Hrastovici. Med 
vožnjo je sekal levi nepregledni ovinek, 
prav takrat pa mu je nasproti z osebnim 
avtom pripeljal 20-letni Trebanjec Mitja 
Kopina. Da bi se trčenju izognil, je slednji 
zapeljal na desno v jarek, nato sunkovito 
zavil v levo, pri čemer je avto obrnilo na 
bok, na njem je nekaj časa drsel po cesti, 
nato pa treščil v telefonski drog, ga prelo
mil in naposled ponovno obstal na kole
sih. Hudo seje v nezgodi poškodoval 16- 
letni sopotnik Janez S. iz Trebnjega, ki se 
zdravi v novomeški bolnišnici.

TRIJE HUDO RANJENI — 35-letni 
Vojislav Tomaševič, začasno na delu v 
Švici, se je 4. novembra ob 5.10 z osebnim

peljal po magistrala 
Ljubljane proti Zagrebu. Pri Zdml ^ 
zaradi utrujenosti zapeljal na de» 
kino, nakar seje vozilo obrnil0 n y0jji> 
pri tem pa je avto trčil še v drevo- gp 
in sopotnika Manuela Tomaševjt . 
bodan Trišovič so bili hudo

Pri
k

jih prepeljali na zdravljenje v n°v. m 1> 
bolnišnico. Materialne škode J®
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100 milijonov din. .f
USTAVILA PO DESETIH 

— V prejšnji številki smo pisah °/Vlobf> „ 
tin nesreči, do katere je prišlo 2»- (j.mi ucaicci, uu Kaicic jc 7 ujloRr
v Lutrškem selu. Med drugim j® B J#*1 
ljen podatek, kako je na tleh 
mladega motorista povozila 
Frančiška Lipar in se nato ustav'1® elr 
kakih dvajsetih metrih. V resnici P^t# 
parjeva avto ustavila že po deseti11 
od kraja nezgode.

N
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Tudi drugi favorit na kolenih
Izreden start Pionirjevih odbojkarjev v A 2 zvezni ligi — Nadigrali Mariborčane 

V soboto nov derbi v Osijeku — Tudi ženska odbojka na pravi poti
NOVO MESTO — Težko bi pred štirinajstimi dnevi našli koga, ki bi si upal na

povedati, da bodo odbojkarji novomeškega Pionirja, novinci v I. zvezni A ligi, po 
dveh kolih ostali neporaženi. Še posebej, ker so imeli za nasprotnike ekipi, ki merita 
v sam vrh lestvice: Jedinstvo Interplet, kije moralo po celih treh letih nepremaglji
vosti na domačem igrišču priznati premoč kake gostujoče ekipe, in mariborski 
Stavbar MTT, ki pred sobotno tekmo zanesljivo ni računal s porazom.

Toda Pionirjevim odbojkarjem je veliki 
met uspel, v soboto so pred polnimi tribu
nami športne dvorane pod Marofom 
—srečanje sije ogledalo kakih tisoč ljubi
teljev odbojke — in kamerami ljubljanske

piše najbolje. Po napovedih pred prven
stvom naj bi sodile v gornji del lestvice, po 
sobotnem četrtem kolu pa je njihov izku

piček sila skromen: kar trije porazi in vse
ga ena zmaga! V soboto so prepričljivo iz
gubile na Bledu s pomlajeno ekipo 
gostiteljic. Resda je bila tradicija doslej na 
strani Kočevk, toda za zmago je potrebno 
še kaj več. Dobro bi bilo, ko bi se Kočevke 
tega zavedale, morebiten nov neuspeh v 
soboto doma z Igmanom bi jih že zapisal 
med ekipe, ki se bodo morale krčevito bo
riti za drugoligaški status.

L W~~ 'VaHr
..

JURJEVCI NAVDUŠILI — Težjega starta v prvenstvo A 2 lige si odbojkarji 
Pionirja skoroda ne bi mogli zamisliti, toda navzlic temu so po dveh 

jjj. Jj“h k»lih še nepremagani. Tokrat so se prvič v prvoligaški konkurenci pred- 
i iz katen, 0Ina^'rn gledalcem, po izvrstni igri so ugnali ekipo mariborskega Stavbarja, 
|0v te. fdini cilj je eno od prvih dveh mest, ki vodi v A1 ligo in play off. Sedaj ježe na 

v-jj. * takšnim apetitom ne bodo odrekli tudi Novomeščani. Na posnetku je ena 
CT1 “spešnih sobotnih akcij: podaja Brulca, skok za prevaro Kosmine, na žago 
f ““ju čaka Jovič. (Foto: B. B.)

• Z&bitpl^^BlJNF. — Sobotni slovenski derbi sije v živo ogledalo tudi prek trsoč 
at <H*’°jke na Dolenjskem. Ne pomnimo, kd^j nazadnje so bile tribune
iot?:Wr!,?VOrane pod Marofom tako polne ob kakšem športnem dogodku. Bržkone 
Hibe* MoiSg0 Spominu brska«i vse do davnega balkanskega odbojkarskega prvenstva

alt?

televizije pokazali, da bo treba tudi z njimi 
še kako resno računati v boju za vrh ter 
vstop v Al ligo in play off. Novomeščani 
so z igro potrdili, da podvig v Brčkem ni 
bil naključen, proti njihovi igri na mreži in 
odličnim blokom so bili Mariborčani brez 
moči. Najsi je vodja strokovnega štaba 
Stavbarja Milan Primec po tekmi še tako 
prepričeval prisotne, da je imela njegova 
ekipa slab dan in daje to poglavitni vzrok 
njihovega poraza, poznavalcev odbojke ni 
mogel prepričati, kajti preveč očitno je bi
lo, da je sobotni slovenski derbi odločila 
izvrstna igra Joviča, Brulca, Povšiča in so- 
tovarišev v ekipi, proti kateri bi v soboto 
klonil še kak močnejši nasprotnik. Še po
sebej v prvih dveh nizih so Mariborčani 
delovali zbegano in zmedeno, čeprav so v 
drugem povedli s 3:0, to pa je tudi bilo vse. 
Kar pričakovati je bilo, da bo po tako do
bri in zavzeti Pionirjevi igri sledila manjša 
kriza in to so Štajerci v tretjem setu tudi 
izkoristili. Že v četrtem pa so stvari No
vomeščani znova vzeli v svoje roke in si 
tako ob navdušenju bučne in številne pu
blike priigrali že drugi prvenstveni par 
točk. Trener Doresz Leszekje očitno našel 
pravo postavo, fantom je namenil prave 
vloge v ekipi, to, kar še posebej razveselju
je, pa je, da ni pozabil na mlade. Tudi ti 
dobivajo priložnost za igranje in reči je 
treba, da ga doslej še niso razočarali. V pr
vi vrsti velja to za Goleža pa tudi Prah, 
Smrke in ostali so izpolnili pričakovanja.

In sedaj še k drugim sobotnim odboj
karskim rezultatom. Najprej pogled v II. 
zvezno ligo, kjer se Kočevkam očitno ne

Inles znova v boju za naslov!?58r-------------------------------zmaga Ribničanov v dolenjskem derbiju — Krčani že v nevarnih vodah 
—Zmaga Kočevk pičel obliž na dva grenka poraza_____________

vaH' Si rih*^ **er*>' v moški republiški rokometni ligi je po pričakovanjih pripadel 
n^a Inlesa Rika, ki je tako po nekaj spodrsljajih vendarle razveselila 

vj^ vtae. Teh se je v dvorani ribniškega športnega centra zbralo kakih 300,
p pe Pa so igro mačke z mišjo.

Malovreden

vPofitj,. Ribničani, ki so se vsobo- 
Nh i?o,!l0teli odkupiti za nekaj nenade-
L^i&ar t0^ v k°Ju 23 nasl°v’so na'
* učini, 1 !?redno zavzeto in za nameček 
Selič:°v,U°: Mate. Tomšič, Lesar, S. 

. ,i i** ntrežn K FaJdi8a 50 dobesedno pol- 
V Krčanov, tako da so gostje na-sfp--
etn *\ >

vzlic porazu z 19:31 lahko celo zadovoljni 
z rezultatom. Ribničanom je tokrat šel na 
roke tudi rezultat v Murski Soboti, kjer so 
igralci Pomurke Bakovcev odščipnili toč
ko vodilnemu Usnjaiju. Tako sedaj Inles 
za prvim mestom zaostaja vsega dve točki, 
vedeti pa je treba tudi, da ima tekmo 
manj, v njej pa lahko računa na nove toč
ke, kajti nasprotnik je Rudar STT, ki letos 
očitno ne igra v najboljši formi. Seveda si 
Ribničani do konca jesenskega dela ne 
smejo več privoščiti spodrsljajev, tudi v 
soboto v Ajdovščini ne, če jim je kaj do je
senskega naslova. Prav nasprotne skrbi pa

*e tretje leto 
* roko v roki
MJnitehno

«* fj 'J tr?banjskih košar- 
izk>- obstanek

njeg — Košarkarji iz Treb-
uki’1 %i ** ,ekmujejo v drugi republiški 

" Cen,er. tudi letos nastopajo pod 
ku 1,1 Vnitehne, sodelovanje med 
'tyuje-n SOZ Unilehno se tako na-

J
teid^av Je bilo v preteklosti nekaj 

I V*ifa^di slabših rezultatov kluba, 
I °Sa * lrebanjski košarki le ni 

te<ki nn ^Ia- Košarkarjem je to se-
J '

ti
!(*(0r °Va obveza in prav zalo so si za 

' C Sezono zadati jasen cilj: obsto
je! ‘n uigral' ekipo. Še posebej, 

nju1 teorpJ V pr,b°dnji sezoni predvidena 
■ V. doSe n,zaciju tekmovalnega sistema, 
fjt bpodp 'tga c,(w ne bo lahka. Iz lige 
jj bo i0J° dVe oli tri moštva, potrebno se 
^ “vrstiti do petega mesta. Tre- 

'iK/j ^ zavedajo, da je to zaenkrat 
'•Valil V končni cilj, klub naj bi se 
brez v drugi slovenski ligi. kaj več 
le „.o~Pore celotnega kraja in obči- 

w Srf ?seS>jivo. Za višje želje bi bile 
"V to Hat koteehne še igralske okrepitve 
7 'V/1 'tenerskih, sodniških in orga- 

^adrov ni mogoče dobili 
li frip^ 'Vse manj je tudi takih, ki so 

'k prqJen' delati iz ljubezni do špor
te v,aL Za'oje pomoč Vnitehne sedaj 
Pril dobrodošla, čeprav v klubu 
<že/0,,y,ej° iddi sodelovanje drugih 
leg ^ organizacij in obrtnikov. Po

K. tofea ?01’ trenirajo in nastopajo še 
K *, : *kategorije,za

*(

no j —'-norije, za vse to so potreb- 
kr^a, navsezadnje je domačega 
iQrQ ~ košarka pa naj bi se igrala 
S ~ najtežje vzgojiti. Tre
tatij 1 košarkarji zato iščejo še nove 
<ki0 °bHke sodelo vanja z združenim
C" zasehniki, vedo pa tudi, da so 
^če * rezuba'i ogledalo kluba. Kajti
So J rUf ne s,a w na konja, za katere- 

’ da dirke ne bo končaL
M. GRANDOVEC

odbojka
L ZVEZNA A 2 LIGA, moški, 2. 

KOLO: PIONIR — STAVBAR 
MTT 3:1 (7, 7, -9,7)

Pionir: Jovič, Kosmina, Brulec, 
Martič, Povšič, Petkovič, Smrke, 
Travižan, Goleš, Prah, Berger, Me
stnik.

LESTVICA: 1. Spartak 4 (6:1), 2. 
Pionir 4 (6:2), 3. Željezničar 4 (6:2), 
4. Stavbar MTT 2 itd.

Pari prihodnjega kola: Željezničar 
— Pionir, Stavbar MTT —Špartak, 
itd.

II. ZVEZNA LIGA, ženske, za
hod, 4. KOLO: BLED —LIK KO
ČEVJE 3:0 (9, 14, 2)

UK Kočevje: Klun, Uran, Turk, 
Škufca, Ibrahimovič, Hočevar, Drob
nič, Briški, Ogrinc, Vidmar.

LESTVICA: 1. Željezničar 8 ... 7. 
LIK Kočevje 2 itd.

V 5. kolu igrajo Kočevke doma z 
Igmanom.

I. SOL, ženske, 4. KOLO: PIO
NIR — LJUBNO GLIN 3:1 (6, -4,9, 
15)

Pionir: Kučera, Barun, Ostrovšnik, 
Šteblaj, Brulec, Plut, Koncilja, Podol
ski, Hočevar, Poreber.

LESTVICA: 1. Celje 6 (11:4), 2. 
Pionir 6 (11:6) itd.

V 5. kolu igrajo Novomeščanke v 
Kopru s Cimosom.

Itas: Filipovič, Klarič 1, Klančar, 
Guštin 3, Vuk 3, Križman 3, JerčJ 1, 
Bejtovič 3, Dragičevič, Kersnič, Ste- 
faniširv. IMV Novo mesto je bila 
prosta.

LESTVICA: 1. Burja Centrocoop 
12,2. Itas Kočevje (tekma več) 10,3. 
Branik 10, 4. Ferrotehna 8, 5. IMV 
Novo mesto 8 itd.

Pari prihodnjega kola: IMV Novo 
mesto — Buija Centrocoop; Itas Ko
čevje je prost.

4 košarka
SKL, moški, 5. KOLO: MINE

RAL SLOVAN — NOVOLES 
108:88 (54:51)

Novoles: Kek 6, Brodnik 29, Bajc 
26, Radulovič 8, Novina 1, Lučev 14, 
Munih 4.

LESTVICA: 1. Mineral Slovan 10 
...7. Novoles 7.

V 6. kotu igrajo Novomeščani v 
Trbovljah z Rudarjem.

II. SKL — center, 5. KOLO: 
UNITEHNA TREBNJE —ALPOS 
ŠENTJUR 70:73 (42:33)

Unitehna Trebnje: Kotar 5, Vaupo
tič 17, Skube 18, Bevc 13, Bunc 15, 
Grandovec 4.

V 6. kolu gostujejo Trebanjci pri 
ekipi Podbočja.

rokomet nogomet
SRL, moški, 8. KOLO: INLES 

RIKO — KRŠKO 31:19 (15:9)
Inles Riko: Lapajne, Mohar, Kar

pov, Golež 1, S. Mihelič 4, Lesar 5, 
Tomšič 6, Mate 12, Fajdiga 3, Gelze, 
Šilc, A. Mihelič.

LESTVICA: 1. IUV Usnjar 13, 2. 
Inles Riko 11 (tekma manj), 3. Slo
venj Gradec 11 .... 11 • Krško 4.

Pari prihodnjega kola: Krško — 
Pomurka Bakovci, Ajdovščina — In
les Riko itd.

SRL, ženske, 7. KOLO: ITAS 
KOČEVJE — DRAVA 24:15 
(13:10)

SNL, 11. KOLO: ELAN — 
PARTIZAN HMEZAD 1:2 (0:0)

Elan: Rus, Kroni, Žohar, Kramar, 
Pavlin, Matjašič (Vrhovac), B. Meso
jedec, Horvat (Gabrič), Kostrevc, Du- 
jakovič, S. Mesojedec.

LESTVICA: 1. Izola 17 ... 8. Elan 
10.

V 12. kolu igrajo Novomeščani v 
Kamniku s Stolom-Virtusom.

OČL, zahod, 10. KOLO. BILJE 
— BELA KRAJINA 2:0 (1:0).

V zadnjem jesenskem kolu igrajo 
Črnomaljci doma s Taborom Jadra
nom.

• Toda časa za slavje ni. V soboto 
čaka na Novomeščane ob njih doslej še 
edina neporažena ekipa, vrsta osiješke
ga Železničarja, stari znanci Pionirja iz 
drugoligaške konkurence, v tretjem ko
lu tudi tretji favorit za vrh lestvice. Osi- 
ječani so brez dvoma favoriti, še lani so 
igrali v I. zvezni ligi, toda tudi Novo
meščani imajo svoje račune. Drugi tre
ner Alojz Babnik pravi takole: »Če smo 
že dvakrat presenetili, zakaj ne bi še 
tretjič? Potihoma upam na zmago, če
prav je Željezničar favorit. Naša igra 
jim ne leži najbolj, seveda pa tudi poraz 
ne bi bil tragičen. Navsezadnje je to I. 
zvezna liga, mi pa novinci v njej.«

Povsem drugačne vesti pa prihajajo iz 
prve ženske republiške lige. Razcvet no
vomeške odbojke napovedujejo tudi de
kleta Pionirja, novinke v ligi, ki so po četr
tem kolu kar s tremi zmagami povsem pri 
vrhu. Tokrat so presenetile izkušeno vrsto 
Ljubnega, in če je soditi po njihovih igrah 
v prvih kolih, potem jih velja šteti med 
ektpe, ki se bodo borile za mesta povsem 
pri vrhu ali celo na vrhu prvenstvene les
tvice. Očitno je trener Mohorčič več kot 
dobro zastavil svoje delo, igra mlade no
vomeške vrste navdušuje odbojkarske 
strokovnjake in nemara ni daleč dan, ko 
bo tudi novomeška ženska odbojka dobila 
zveznega ligaša.

B. B.

Svet pozna zelene drese
Inventura klubskih nastopov kolesarjev Krke na dir

kah v tujini — Srečko Glivar najuspešnejši

tarejo Krčane, ki jih očitno čaka ogorčen 
boj za obstanek v ligi. Po dokaj uspešnem 
startu se je zvrstilo nekaj porazov, ki so 
Posavce pripeljali na rep lestvice, kjer pa 
jim, vsaj po nekaj prikaznih igrah sodeč, ni 
mesto.

V ženski ligi, kateri je odstop šentjemej- 
skih rokometašic docela pomešal razpo
red, so Novomeščanke tokrat počivale, 
Kočevke pa so igrale doma s ptujsko Dra
vo. Igralke Itasa so zabeležile prepričljivo 
zmago, ki pa je slab obliž na dva spodrslja
ja, ki se bosta Kočevkam še kako otepala v 
boju za vrh. Zdi se, da je končnemu cilju 
daleč najbliže Buija Centrocoop, katero 
pa v soboto čaka težko gostovanje v No
vem mestu. Bo Novomeščankam uspelo 
prizadejati prvi poraz vodilni ekipi prven
stva?

NOVO MESTO — Čeprav so kole
sarji novomeške Krke v minuli tekmo
valni sezoni na večjih mednarodnih dir
kah večidel vozili v dresu državne 
reprezentance, jim je vendarle uspelo 
zunaj naših meja uveljaviti tudi zeleno- 
beli klubski dres. Še posebej v Italiji, 
kjer je že na uvodni dirki sezone v Trstu 
za pokal slovenskih športnih društev, 
kjer se zbere običajno vsa italijanska ko
lesarska smetana, Srečko Glivar s petim 
mestom napovedal, da to utegne biti 
njegova sezona.

Sicer pa inventura mednarodnih klub
skih dosežkov najboljše novomeške vrste 
v minuli sezoni kaže na veliko izenačenost 
vrste. Poglejmo nekaj dosežkov. Na dirki 
v Maroku je novomeška vrsta v konku
renci osemnajstih ekip osvojila četrto me
sto, za Novomeščani so ostali Bolgari s Pe- 
trovom na čelu, eno najboljših poljskih 
moštev Krapinski itd. Krkaši so zatem na
stopili v Zahodni Nemčiji na Niedersach- 
sen toura, kjer so bili v ekipnem seštevku 
le osmi, zato pa je v najtežji etapi na zasne
ženi Harz zablestel Jože Smole, saj je v 
konkurenci znanih setovnih kolesarskih 
imen zasedel četrto mesto. Tem uspehom 
je sledilo razočaranje, ko so Jugosloavni 
odpovedali nastop na najtežji amaterski 
dirki na svetu Berlin — Praga — Varšava, 
kajti novomeški kolesaiji so bili postav
ljeni za okostje reprezentance. Nesreča je 
Krko spremljala tudi na dirki »Osvobodi
tev Rima«, kjer je tik pred ciljem padel 
Srečko Glivar, si zlomil prst in rebro, tako 
daje bilo njegovih sani o potrditvi odlične 
forme na dirki Giro d’Regione konec. To
da Srečko si je po poškodbi kmalu opo
mogel, z ekipo je bil že na dirki Po Koroš
ki, kjer je Papežu pomagal do odločilnega 
drugega mesta. Približno v tem času pa je 
drugi del ekipe vozil v Nemčiji, kjer se je z 
etapno zmago v Barsinghausnu proslavil 
Jure Robič. Ekipa je zatem odpotovala na 
Poljko, kjer so tri dni merili moči z odlič
nimi poljskimi kolesaiji. Srečko Glivar se 
je vnovič najbolje odrezal, osvojil je od

lično osmo mesto, zmagal pa je svetovni 
prvak Halupczik. Prijetno je na tej dirki 
presenetil Janez Božič, dobro pa je vozil 
tudi Papež. Za konec pa ne moremo še 
mimo odličnega Glivaijevega nastopa na 
Giru d’Lazio, kjer je osvojil naslov naj
boljšega gorskega kolesaija, kar je bila le 
pika na i uspešni mednarodni sezoni no
vomeškega kluba. Res škoda, daje na vse 
to padla temna senca svetovnega prven
stva v Chamberryju.

Danes zvečer 
svečana 

akademija
Prireditev je posveče

ni Stna Leonu Štuklju
NOVO MESTO — Kot smo že pi

sali, bo danes v novomeški športni 
dvorani pod Marofom še posebno 
slovesno. Ob 18. uri bo namreč sve
čana telovadna akademija, združena s 
predstavitvijo monografije Leona 
Štuklja »Mojih sedem svetovnih tek
movanj«.

Akademija bo hkrati posvečena 
90-letnici znamenitega Novomešča- 
na, častnega občana, ki je v predvoj
nih letih sodeloval kar na treh olim
pijskih igrah in štirih svetovnih prven
stvih. Njegova knjiga, ki jo je izdala 
Dolenjska založba, obsega 512 strani, 
Štukljevi spomini pa so popestreni sspomini pa so . . 
številnimi fotografijami in liki njego- 

.Stt' '■vih vaj. Toda Štukelj v monografiji ne 
govori zgolj o sebi, častno seje oddol
žil nekdanjim telovadnim in tekmo
valnim tovarišem, s katerimi se je sre
čeval na številnih tekmovanjih.

Vstop na današnjo svečano aka
demijo, katere se bo seveda udeležil 
tudi slavljenec, poleg njega pa še dru
ga legenda jugoslovanskega telovad
nega športa Miro Cerar, bo brezpla
čen. Novomeščani, vabljeni!

Gostitelji 
tretji, pokal 

Mariboru
Tradicionalni turnir pa- 

rapiegikov v košarki
NOVO MESTO — V soboto, 28. 

oktobra, je bil pod pokroviteljstvom SO 
Novo mesto v dolenjski metropoli tradi
cionalni košarkarski turnir paraplegikov, 
ki se ga je udeležilo šest ekip regijskih 
društev iz Slovenije in vrsta Zagreba.

Tekmovanje je potekalo v dveh skupi
nah; v prvi, ki je igrala v telovadnici OŠ 
Bršljin, je zmagala prva ekipa Maribor in 
se uvrstila pred Ljubljano in Zagrebom; v 
drugi, ki je igrala v športni dvorani pod 
Marofom, pa je zmagal Kranj in se uvrstil 
pred Novo mesto, Maribor II in Celje. V 
boju za tretje mesto pa so nato dolenjski 
paraplegiki brez težav ugnali tekmece iz 
Ljubljane, precej bolj izenačen in negotov 
pa je bil boj za prvo mesto. Odločitev je 
padla celo po podaljšku, v katerem je prvi 
ekipi Maribora le uspelo streti odpor 
Kranjčanov. Kako kvaliteten jebil letošnji 
turnir, priča tudi podatek, da so na njem 
nastopili praktično vsi člani republiške in 
državne reprezentance v košarki na vo
zičkih.

DOBILI GOSTITELJI
SEVNICA — Šahovski klub Milan 

Majcen iz Sevnice je minule dni pripravil 
tradicionalni, že 11. Brelihov memorial v 
spomin na Dušana Breliha, soustanovite
lja kluba. Letošnjega tekmovanja se jc 
udeležilo 31 šahistov iz Krškega, Šempe
tra, Sentjuija, Krmelja in Sevnice. V final
ni skupini za uvrstitev od 1. do 12. mesta 
je zmagal Lesjak (Šempeter), v skupini za 
uvrstitev med 13. in 24. mestom Setnikar 
(Šempeter) in v skupini, ki je odločala o 
mestih med 24. in 31., Šopar (Sevnica). V 
ekipnem seštevku je zmagala ekipa ŠK 
Milan Majcen, kije zbrala 23 negativnih 
točk, Savinjčan iz Šempetra jih je zbral 31, 
Krmelj 70 in Krško 72. Za zmagovalno 
ekipo so igrali Levičar, Mesojedec, Kra
njec in Lazič.

PESTRA REKREACIJA
TREBNJE — V dvorani tukajšnje 

osnovne šole je vsak ponedeljek od 18.30 
do 20. ure splošna rekreacija za odrasle, ki 
jo vodi organizator športne rekreacije 
Alojz Šalehar. Vsak četrtek v istem času jf 
tam sološna rekreacija samo za ženske, ktam splošna rekreacija samo za ženske, ki 
jo vodi organizatorica športne rekreacije 
Darinka Šalehar. Organizirano telovadbo 
so pripravili tudi v telovadnici mokronoš- 
ke osnovne šole, kjer je vsak torek od 19. 
do 20. ure splošna rekreacija za ženske. Z 
udeleženkami sta tedaj Fani Kapus, vadi
teljica  športne rekreacije, in Tanja Dvor
nik, vaditeljica aerobike. Vsak petek je v 
omenjenem prostoru od 19. do 21. ure

ZMAGI BOŽIČA IN 
BUSARJA

SEVNICA — Na klubskem oz. šol
skem prvenstvu v karateju za pionirke in 
pionirje, ki ga je pripravila karate sekcija 
sevniškega TVD Partizan, se je v katah 
pomerilo 17 tekmovalcev. V kategoriji od 
1. do 4. razreda OŠ je prvo mesto osvojil 
Iztok Busar, drugi je bil Robert Gruben- 
šek, 3. mesto pa sta zasedla Aleš Mirt in 
Goran Mikerevič. V kategoriji od 5. do 8. 
razreda je zmagal Igor Božič.

Šele finiš 
prinesel točki 
Ljubljančanom

TOKRAT RAZOČARALI — Nogometaši novomeškega Elana so si v nedeljo pri
voščil neprijeten spodrsljaj — prvi poraz na domačem igrišču, ki se jim zna še kako 
otepati. Resda so tudi po 1L kolu ostali na osmem mestu, vendar je sedaj razlika do 
zadnjega mesta le 3, do predzadnjega pa vsega dve točki. (Foto: B. B.)

Prvi poraz Elana doma
Dober odpor košarkarjev 
Novolesa ekipi Slovana

Presenečenje v Novem mestu: Elan—Partizan Hme- 
zad 1:2 —Odpovedali so ključni igralci

Čeprav končni izid tekme 5. kola v prvi 
republiški ligi med košarkaiji Minerala 
Slovana in novomeškega Novolesa 
(108:88) kaže zanesljivo zmago gostite
ljev, so se ti morali zanjo krepko potruditi.

Novomeščani so vse do zadnjih minut 
držali korak z ekipo, kije najresnejši kan
didat za naslov prvaka in ki je doslej poleg 
Celjanov še edina neporažena. Predvsem 
po Brodnikovi in Bajčevi zaslugi je bil re
zultat vselej tesen, Ljubljančani pa si vse 
do zadnjih minut niso mogli priigrati od- 
ločilnejše prednosti. Šele sredi dragega 
polčasa, ko so Bajcu in Brodniku posvetili 
več pozornosti, so prvič občutneje poved
li, vendar srečanje še zdaleč ni bilo odlo
čeno. Novomeščani so popustili šele v fi- 
nišu; pri rezultatu 101:88 so igralci s 
Kodeljevega zapored dosegli še 7 točk, 
novolesovci pa nobene. Sicer pa bi bilo 
vse razen poraza Novomeščanov veliko 
presenečenje, enako kot bo presenečenje, 
če se Novomeščani iz Trbovelj, kjer bodo 
gostovali v soboto, ne bodo vrnili z obema 
točkama.

NOVO MESTO — Finiš jesenskega 
dela prvenstva v prvi republiški nogo
metni ligi je enajsterici novomeškega 
Elana prinesel prvi poraz na domačem 
igrišču. In to proti ekipi, ki je bila vsaj 
po dosedanjih igrah in rezultatih že 
vnaprej »žrtvovana« za nove prven
stvene točke Novomeščanov.

Očitno so bili elanovci preveč prepri
čani o zanesljivem uspehu, naleteli pa so 
na nasprotnika, ki seje precej bolje znašel 
na težkem blatnem igrišču, na nasprotni
ka, ki je od vseh doslej na stadionu Brat
stva in enotnosti gostujočih ekip prikazal 
najboljšo igro. In če k temu dodamo še, da 
Novomeščani niso imeli svojega dne, še 
posebej ne Stojan Mesojedec in Horvat, 
potem poraz ni več presenečenje. Gostje 
bi lahko dosegli celo prepričljivejšo zma
go — ob dveh zadetkih so dvakrat žogo 
poslali še v vratnik — po drugi strani pa je 
seveda veliko vprašanje, kako bi se sreča
nje končalo, če bi v nedelje izredno slabi 
sodnik Barlič dosodil enajstmetrovko za 
Elan, ko je bil v 51. minuti pri rezultatu

0:0 zrušen v kazenskem prostoru najboljši 
mož v novomeški vrsti Kostrevc. Daje ne
sreča še večja, sije slednji v nedeljo prislu
žil drugi rumeni karton, tako da bo v pri
hodnjem kolu moral počivati.

ZMAGA KOČEVSKIH 
KEGLJAVK

KRŠKO — Kegljavke Krškega so na 
prvenstvu I. republiške lige na domačem 
kegljišču premagale ekipo kamniške Ete z 
rezultatom 2303:2253. Za Krško so na
stopile: Arh (393 podrtih kegljev), Antič 
(346), Jakel (366), Škafar (379), Zupan
čič (399), Kovač (420). V II. republiški 
ženski ligi pa so v zahodni skupini Kočev
je doma ugnale Gradis z 2327:2177, No
vomeščanke pa so bile v vzhodni skupini
uspešne na gostovanju v Maribora; ugnale 

č Branik z 2093:2159. V II.:so namreč Branik z 2093:2159. V II. re
publiški moški ligi — zahod so Kočevci 
doma močno premagali Pivko s 
5153:4837.
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TELEVIZIJSKI SPORED

I

PETEK, 10. XI.
9.45 — 12.45 in 15.30 — 0.05 TELE
TEKST
10.00 VIDEOSTRANI 
10.10 TV MOZAIK

10.10 TEDNIK
11.00 SLOVENCI V ZAMEJSTVU 
11.30 SOFIJA KOVALEVSKA, zad

nji del nadaljevanke
15.45 VIDEO STRANI
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE
16.50 TV MOZAIK, ponovitev
18.15 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.00 RISANKA 
19.17 NAŠE AKCIJE
19.30 DNEVNIK 2
:a05 PO STOPINJAH, angl. dok. serija,

21.00 ULICE SAN FRANCISCA, ame
riška nanizanka, 2/13
21.50 DNEVNIK 3
22.05 JUŽNJAŠKA UTEHA, ameriški 
film
23.55 VIDEO STRANI

16.50 MUTEC, ameriški film
18.45 RISANKA 
19.00 TV MERNIK 
19.30 DNEVNIK 2 
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 TOVARIŠICA MINISTRICA, 6. 
del
21.10 ZDRAVO
22.10 POROČILA
22.45 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
10.00 Dan« za jutri in Vrnitev odpisanih
— 13.00 Športno popoldne — 19.30 
Dnevnik — 19.55 Da ne bi bolelo — 
20.20 Piš svobode (francoska dok. serija, 
1/4) — 21.15 Razglednice (dok. oddaja)
— 21.45 Satelitski programi — 22.30 
Športni pregled

TV ZAGREB

DRUGI PROGRAM
i 7.00 Satelitski programi — 18.45 20 let 
Ptujskega festivala (ponovitev) — 19.30 
Dnevnik — 20.00 Koncert simfonikov 
RTV Ljubljana — 22.00 Satelitski pro-. 
grami

TV ZAGREB

SOBOTA, 11. XI.
13.45 in 14.30 — 0.50 TELE-7.45 

TEKST
8.00 VIDEO STRANI
8.10 OTROŠKA MATINEJA
11.25 MLADINSKI PEVSKI FESTI
VAL CELJE 89, ponovitev 6. oddaje
12.05 TELEVIZIJA: NEPOSREDNI 
PRENOSI, angl. dok. serija, 2/8
12.55 DINAR, ponovitev
14.45 VIDEO STRANI
14.55 DRUGA GODBA, ponovitev 2. 
oddaje
15.25 DEČKI IZ ZALIVA, ameriški 

mladinski film
16.30 DNEVNIK 1
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.50 RISANKA
17.00 VATERPOLO PARTIZAN: JUG
18.20 RISANKA
18.30 NA PRAGU 21. STOLETJA, avs
tralska dok. serija, 9/17
19.05 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2 
19.59 UTRIP
20.20 ŽREBANJE 3x3
20.30 KOLO SREČE
22.05 DNEVNIK 3
22.20 VRTNICE SO ZA BOGATE, 3. 
del nadaljevanke
23.05 PSI, francoski film 
0.40 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.00 Satelitski programi — 17.50 Jugos
lavija, dober dan — 18.20 Nogomet Rad: 
Dinamo in Olimpija: CZ — 19!30 Dnev
nik —20.10 Filmske uspešnice: Soylent 
Green (ameriški film) — 21.45 Poročila 
— 21.50 Udeleženec in priča: Ljuba Ta
dič (oddaja o kulturi) — 22.35 Športna 
sobota — 22.55 TV scena

TV ZAGREB
8.50 TV koledar — 9.00 Izbor iz šolskega 
programa — 10.30 Poročila — 10.35 He 
Man in gospodarji vesolja — 11.00 Dva
najst ožigosanih (10/12) — 11.50 Prezrli 
ste, poglejte — 14.30 Stan in Oli (ameriški 
film) 15.30 Sedem TV dni — 16.15 
Dnevnik 1 — 16.30 Narodna glasba — 
17.00 Lovci na volkove iz Gornje in Do- 
nje Polače (TV drama) — 18.25 Živeti z 
naravo (dok. oddaja) — Risanka — 
19.30 Dnevnik 2 — 20.15 Pozitivna ničla 
(humoristična nanizanka) — 21.15 Uma
zani Dingus Magee (ameriški film) — 
22.45 Dnevnik 3 — 23.00 Kronika kon
ference ZK Kosovo — 23.20 Noč in dan 
— 1.20 Poročila

NEDELJA, 12. XI.
8.25 — 22.55 TELETEKST
8.40 VIDEO STRANI
8.50 OTROŠKA MATINEJA 
10.10 SLOVENSKA KLAVIRSKA 
GLASBA, 7. del
10.45 VRTNICE SO ZA BOGATE, po
novitev 3. dela nadaljevanke
II 30 VIDEOMEH
12.00 KMETIJSKA ODDAJA
13.00 VELIKO SEDLO. 2. del češkoslo
vaške nadaljevanke
14 10 SOYLENT GREEN, ameriški 
film, ponovitev
15.40 ZVEZDNI PRAH, zabavnoglas
bena oddaja
16.30 DNEVNIK 1
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE

DOLENJSKI UST

PONEDELJEK, 13. XI.
8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Daljnogled (serija za otroke, 1 /8) — 9.00 
Šolski program — 12.30 Poročila —

22.40

12.35 Prezrli ste, poglejte — 14.10 Fra
Diavolo (ameriški film)—15.10 Poročila
— 15.15 Noč in dan (ponovitev) —17.15 
Dnevnik 1 — 17.35 Daljnogled— 18.05 
Številke in črke — 18.25 Narodna glasba
— 19.10 Risanka — 19.30 Dnevnik 2 — 
20.00 Dvanajst ožigosanih (nadaljevanka, 
10/12) — 21.00 Žrebanje za Pesem 
Evrovizije 1990 — 21.45 Dnevnik 3 — 
22.05 Kronika konference ZK Kosovo — 
22.20 Pogovor s Slavkom Stolnikom — 
23.25 Než in dan — 1.25 Poročila

9.45 — 13.25 in 16.05 
TELETEKST 
10.10 VIDEOSTRANI 
10.10 MOZAIK

10.10 UTRIP 
10.25 ZRCALO TEDNA 
10.40 TV MERNIK 
10.55 OČI KRITIKE 

11.25 MALE LISICE, ameriški film (ČB)
16.20 VIDEO STRANI
16.30 DNEVNIK 1
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.50 MOZAIK, ponovitev
18.20 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.05 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2
20.05 MEŠETAR, švedska drama
21.05 OSMI DAN
21.45 DNEVNIK 3
22.05 HORATIANA, glasbena oddaja
22.30 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 17.45 Stare 
obrti (2. del dok. oddaje) — 18.15 Svet 
športa — 19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Ža
rišče — 20.30 Drobno gospodarstvo: Ka
ko do uspeha (zadnji del) —21.00 Svet na 
zaslonu — 21.40 Videogodba — 22.25 
Satelitski programi

TV ZAGREB
8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Dositej Obradovič —8.45 Oddaja za 
otroke — 9.00 Šolski program — 12.30 
Poročila — 12.40 Prezrli ste, poglejte — 
15.10 Poročila — 15.15 Noč m dan (po
novitev) — 17.15 Dnevnik 1 — 17.35 Iz
obraževalna oddaja — 18.05 Številke in 
črke — 18.25 Dokumentarni program — 
19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Vikend (TV 
drama) — 21.05 Resna glasba — 21.50 
Dnevnik 3 — 22.15 Noč in dan — 0.30 
Poročila

TOREK, 14. XI.
9.45 — 11.35 in 15.10 — 22.55 
TELETEKST
10.00 VIDEO STRANI
10.10 MOZAIK — ŠOLSKA TV 
15.25 VIDEO STRANI 
15.35 ANGLEŠČINA, 25. lekcija
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.50 MOZAIK, ponovitev
17.55 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.05 RISANKA
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 PRAVILA ZAKONSKEGA ŽIV
LJENJA, 3. del nadaljevanke
21.00 AKTUALNO: NESLOVENCI V 
SLOVENIJI
21.45 DNEVNIK 3
22.00 ROPOT
22.45 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
17.00 Satelitski programi — 18.00 Be
ograjski TV program —19.00 Komur se 
dremlje, naj gre spat — 19.30 Dnevnik —
20.00 Žarišče — 20.30 Žrebanje lota — 
20.35 Umetniški večer: Kanadska kine
matografija — 22.45 Zabavni torek

TV ZAGREB
8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Oddaja za otroke —9.00 Šolski program
— 12.30 Poročila — 12.40 Prezrli ste, 
poglejte — 15.10 Poročila — 15.15 Noč 
in dan (ponovitev) —17.15 Dnevnik 1 — 
17.35 Oddaja za otroke — 18.05 Številke 
in črke — 18.25 Znanost — 19.30 Dnev
nik 2 — 20.00 Žrebanje lota — 20.05 
Streli iz zvonika (igrani film) — 21.45 
Dnevnik 3 —22.05 Kontaktni magazin
— 23.40 Noč in dan — 1.55 Poročila

10.10 MOZAIK
10.10 RAZGLEDNICE, dok. oddaia 
10.40 OSMI DAN 
11.20 SVET NA ZASLONU

15.45 VIDEO STRANI 
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK I
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.50 MOZAIK, ponovitev
18.15 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 FILM TEDNA: DOBRI OČE, an
gleški film
21.35 DNEVNIK 3
22.35 SVET POROČA
23.35 VIDEO STRANI

ČETRTEK, 16. XI.

SREDA, 15. XI.
9.45 — 12.10 in 15.30 — 23.45
TELETEKST
10.00 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM

9.20 Poročila — 9.30 Nedeljski program 
za otroke — 11.00 Kmetijska oddaja — 
13.00 Hči morskih valov (zadnji del) 
—13.50 Nedeljsko popoldne — 16.30 
Potopis — 17.05 Igrani film — 18.45 
Droidi (risana serija) — 19.08 TV sreča 
—19.30 Dnevnik — 20.00 Balkan expres 
(5. del nadaljevanke) — 21.00 Igrani film 
— 22.30 Dnevnik — 22.55 Noč in dan — 
1.10 Poročila

17.00 Satelitski programi — 18.30 Studio 
Maribor — 19.00 Kvalijeta življenja — 
19.30 Dnevnik — 20.00 Žarišče — 20.30 
Osvojiti Arktiko (nizozemski športni film) 
— 21.20 Satelitski programi — 21.40 
Scientia Jugoslavica

TV ZAGREB

DRUGI PROGRAM
17.00 Satelitski programi — 18.00 Studio 
Ljubljana —19.00 Pesem kraškega gozda
— 1 O TH Dnoi/niir O on nn

8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Pika Nogavička — 9.00 Šolski program
— 12.30 Poročila 12.40 Prezrli ste, po
glejte — 15.10 Poročila — 15.15 Noč in 
dan (ponovitev) — 17.15 Dnevnik 1 — 
17.35 Pika Nogavička — 18.05 Številke 
in črke —18.25 Dokumentarni program
— 19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Filmski ve
čer 22.35 Dnevnik 3 — 23.00 Noč in dan
1.15 Poročila

— 19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Žarišče — 
20.30 Mali koncert —20.40 Oči kritike
— 21.10 Alpe Jadran — 21.40 Satelitski 
programi

TV ZAGREB

TELEVIZIJA SI PRIDRŽUJE VSE 
PRAVICE DO MOREBITNIH SPRE
MEMB PROGRAMA

8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Oddaja za otroke —9.00 Šolski program 
— 12.30 Poročila — 12.40 Prezrli ste, 
poglejte — 15.10 Poročila — 15.15 Noč 
in dan (ponovitev) —17.15 Dnevnik 1 — 
17.35 Oddaja za otroke — 18.05 Številke 
in črke — 18.25 Garibaldi (2. del nadalje
vanke) — 19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Poli
tični magazin — 21.05 Zabavnoglasbena 
oddaja —22.20 Dnevnik 3 — 22.45 Noč 
in dan — 1.00 Poročila

NEDELJA:
8.00 Začetek programa, 8.15 Pesem ted
na, 8.30 Kmetijska oddaja, 9.30 Kronika, 
obvestila, 11.00 Mali oglasi, 12.30 Čestit
ke in želje naših poslušalcev

studio
■ cesti'*'*"*

PONEDELJEK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna, 
10.30 Novice, 11.00 Želeli ste, poslušajte, 
ponovitev oddaje, 12.30 Novice, 13.30 
Športna oddaja, 14.30 Novice, 15.15 Pe
sem tedna, 16.30 Novice, Lestvica na- 
rodno-zabavne glasbe, 17.10 Tema, 18.00 
Kronika, 18.30 Biba, TV spored danes.

ČETRTEK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna,
10.30 Novice, 11.00 Studio D včeraj, da
nes, jutri, 12.00 Predstavitev Dolenjskega 
lista, 12.30 Novice, 14.30 Novice, 15.15 
Pesem tedna, 16.30 Novice, 17.00 Vse 
manj je dobrih gostiln, 18.00 Kronika,
18.30 Biba, TV spored danes.

TOREK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna, 
10.30 Novice, 12.30 Novice, 13.30Pogo- 
vaijamo se z .... 14.30 Novice, 15.15 Pe
sem tedna, 16.30 Novice, Minute s klasi
ko, 17.00 Tema, 18.00 Kronika, 18.30 
Biba, TV spored danes.

PETEK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna,
12.30 Novice, 13.30 Športna oddaja,
14.30 Novice, 15.15 Pesem tedna, 16.30Vl/Vi/IOfl X 1-1.,. JI. .. 1 ^ A/t ’ I ■___* liuvicc, ij.u rocm it*una, ioou 
Novice, Minute s klasiko, 17.00 Tema, 
17.30 Želeli ste, poslušajte! 18.00 Kroni
ka, 18.30 Biba, TV spored danes.

SREDA:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna,
10.30 Novice, 11.00 Prispevki iz gospo
darstva, 12.30 Novice, 13.30 Glasbena 
ura, 14.30 Novice, 15.15 Pesem tedna,
16.30 Novice, Čestitke in želje naših po
slušalcev, 17.00 Strokovnjak v studiu.

SOBOTA:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Izbor pesmi 
tedna, 10.30 Novice, 10.45 Na sončni in 
senčni strani Gorjancev, 11.00 Lestvica 
novosti, 12.30 Pionirska oddaja, 13.30 
Čestitke in želje naših poslušalcev, 14.30 
Novice, 15.15 Pesem tedna, 16.30 Novi
ce, 17.00 Strižemo zastonj, 18.00 Kroni
ka, 18.30 Biba, TV spored danes.

MARTINOVANJE 
V NAMI

KOČEVJE — V restavraciji kočevske 
Name prirejajo na Martinovo, 11. no
vembra, martinovanje s plesom. Sicer pa 
Nama nudi ves november gostom jedi iz 
soje, za kar pa doslej v Kočevju ni bilo po
sebnega zanimanja. Ves december bodo 
pripravljali razne ribje specialitete.

Ponujen odkup stanovafe
Prodaja občinskih kadrovskih stanovanj stano1 

cem naj bi omogočila večji nakup novih

9.45 — 12.10 in 15.30 — 0.20 TELE
TEKST
10.00 VIDEO STRANI
10.10 MOZAIK — ŠOLSKA TV
15.45 VIDEO STRANI
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.50 MOZAIK, ponovitev
18.20 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.05 RISANKA
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 DOMOVINA, 3. del nadaljevanke
21.10 TEDNIK
22.00 DNEVNIK 3
22.15 KOMEDIJA NA SLOVENSKEM 
ODRU
0.10 VIDEO STRANI

potrebah po njih verjetno ni treba ^ 
bej razpredati, veliko pove žep* 
stanja oz. poslovanja novomes* nj/ 
lovnih organizacij. Preostanek K ' 
naj bi novi lastnik plačal v dv® , * 
Komisija za stanovanjska vpraša?! o___ ;_______________f\1 &6$|

NOVO MESTO — V novomeški 
občini je 358 občinskih kadrovskih sta
novanj, največ, 174, je dvosobnih. V 
125 stanovanjih stanujejo sedaj že upo
kojeni delavci, v 71 stanovanjih delavci
novomeških dejovnih organizacij, v Komisija za stanovanjska vpi®*’
ostalih stanovanjih pa bivajo zaposleni vsem imetnikom stanovanjske I? -
v raznih ustanovah. V veliki meri gre za v kadrovskih stanovanjih izvršni,
starejša stanovanja m ta so večkrat ne- ta v kratkem poslala ponudbo za? '96
primerna za delavce, ki naj bi se vselili stanovanja. Pričakujejo precej
vanje. Novejših, kupljenih v zadnjih le- ziv, saj so nekateri stanovala*’ SR
tih, je manj. Zaradi premajhnega števila " "
in neustreznih stanovanj prosilci na li
stah čakajo na stanovanje po več let. Po 
novem pa bodo s temi stanovanji po
magali tudi delovnim organizacijam 
pridobiti mlade strokovnjake.

spraševali po takšni možnosti ^ 
računajo na prodajo vsaj des®* 
novanj.

Ker vsako leto kupijo manj novih to
vrstnih stanovanj, glavni razlog je seve
da pomanjkanje denaija, je občinski iz
vršni svet že pred meseci sklenil, da 
kadrovska stanovanja izvršnega sveta 
ponudijo v skladu z zakonskimi mož
nostmi v odkup sedanjim imetnikom 
stanovanjske pravice oz. uporabnikom 
teh stanovanj. Pred kratkim je izvršni 
svet sprejel še predlog pogojev za odkup 
stanovanj. Najvažnejši je, da bo treba 
najmanj 70 odstotkov kupnine plačati 
takoj ob podpisu pogodbe. Razlog je 
seveda jasen: namen odprodaje stano
vanj ni prodaja kar tako, ampak prido
bitev denaija za nakup novih kadrov
skih stanovanj. O velikih novomeških

RIJAVEC V ŠENTJANŽU — Prej 
redke kot pa pogoste so kulturne pri
reditve v Šentjanžu na Dolenjskem, 
zato so bili krajani ob praznovanju 
krajevnega praznika in 150-letnice 
šole iskreno hvaležni vsem, ki so pri
spevali svoj delež za vsaj začasno 
omilitev kulturne »suše«. Med umet
nike, ki so obogatili praznovanje, se 
je s samostojno razstavo (na posnet
ku) zapisal akademski slikar Milan 
Rijavec. (Foto: P. P.)

RADIO »GLAS 
LJUBLJANE« TUDI NA 

DOLENJSKEM
LJUBLJANA — Radio Glas Ljub

ljane je 8. novembra na svoj 13. rojstni 
dan, pričel oddajati tudi s Krima, s či
mer seje močno povečala njegova sliš
nost. Odslej mu bo namreč moč pri
sluhniti v celotni ljubljanski regiji, na 
Gorenjskem, v Zasavju ter v večini Do
lenjske in Notranjske. Že znanima frek
vencama 102,4 m 105,1 MHz so na
mreč dodali še tretjo, 100,2 MHz. Tako 
bodo odslej še mnogo glasnejši, kot za- 
tijujejo na radiu, pa so bili zanimivi in 
aktualni že vseh 13 let doslej. In ob ka
terih urah jim bomo lahko prisluhnili 
tudi na Dolenjskem? Ob delavnikih od 
6. do 20. ure, ob sobotah od 8. do 19. 
ure, ob nedeljah in praznikih pa od 12. 
do 19. ure.

Več kot vaja
»Požar« v Trebnji \\
TREBNJE — V Trebnje« * 

okviru meseca požarne varjJ'' 
vedli zadnje dni oktobra na P* J " 
vem hribu reševalno vajo, v .kaj®"] 
se z opremo in ljudmi vkljua11 iB.i 
banjški gasilci, Poklicna gas‘'sv.1i: " 
ta Novo mesto, trebanjski zdrav*^ 
dom in občinski štab za civilno n*: 
Trebnje, na kraj »nesreče« pnJe^ III. 
tel tudi dežurni električar. — 

»Obe enoti sta prišli izredno ^ ^ 
operativni del vaje zatem j« PjL. 
zelo usklajeno, saj sta gasilsko dn^ 
Trebnje in poklicna gasilska ^
Novo mesto delovala, kol da^ ; ^ 
večkrat skupno posredovala ' .
dobnih primerih. Reševanje z' a 
je pokazalo, da ta del naše op« , 
došča za tako visoke stavbe, ko - ^ 
našem terenu. Vaja reševanj*2 
noje pokazala, da smo gasila P ^ 
prav vsestransko opremljen' 9 
lične načine hitrega reševanja/L 
vaji strnil vtise direktor novo«
poklicnega gasilskega sesta** 
Steblaj. Podobno so združeno
dovanje ocenili v trebanjske«® 
skem štabu za civilno zašči10’
poudarili, da je bila vaJa.'! 
meri presenečenje, saj so bil>,1"\f 
udeleženci šele na kraju »poža« 
veščeni, da ne gre zares kreP1’' IkPo nekaterih napovedih o k . ,

sio na strokovni odisk k 
mljeni novomeški poklicni®1 . 
Trebnjem dopolnjujejo tud1* ,,, 
stem alarmiranja. Le-tega naj 
doče po potrebi aktivirali na1 ^ 
ski postaji milice, s tem jr“i poMaji milice, > jj„f
trebanjski gasilci alarmirani P2; q 
le za njimi ostali, npr. novo«® ^

M.LUZ*’ Vi:klicna enota.

ZADOŠČA — Na vaji so
vili, da dolžina novomeške■ ^
zadostuje tudi za domnevo 
visoki trebanjski blok.

KERAMIČNE PLOŠČICE MORAJO BITI V 
LEPO IN TRAJNO POLOŽENE J 4mvedur

VODOODPORNO LEPILO ZA KERAMIČNE PLOŠČICE

Če želite dodatna pojasnila, izpolnite 
kupon in ga pošljite na naslov: 
CINKARNA CELJE, 63000 CELJE, 
KIDRIČEVA 19
Želim informacije in svetovanje 
ime in priimek 

organizacija .
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ni trebilas,
KOMUNALA

tf^Podlagi 5. člena Zakona o družbeni kontroli cen (Uradni 
'u“'Tini 9 85), 3. člena odloka o družbeni kontroli cen v obči- 
mekj1 otiro^k0 mes,o (Skupščinski Dolenjski list št. 9 88) in 5. člena 
v dvet' §t 8/rq? 0 daianJu soglasja k cenam (Skupščinski Dolenjski list 

sesta 9 Je delavski svet DO Komunala Novo mesto v razširjeni 
, avi dne 2. 11. 1989 po predhodnem soglasju komiteja za 

lboza»l '9891 razvoi obline Novo mesto (št. 38-01-8 z dne 2. 11.

desetJ^0 c©nah komunalnih storitev
cena

15.300
17.990
33.070

' in distribucija vode (din/m3):
-&din'stvo 

_ 'fcr"°a
A. kana|devanle in odvaianie odplak (din/m3):

užbena dejavnost 
9°spodarstvo

ilsk«^^Q^enie odpadnih voda:

»jeP* lil. 0ril
kr ^QnekZin °dlagaje odpadkov (din/m2): 

dl,° ^&dlnistvo 
ie5°S-Q^Žbena dejavnost 
codnft 90sP°darstvo 
>k»‘•J ,.

JV Cinskikr?d,u s tehničnim pravilnikom o javni kanalizaciji (Skupš- 
zle5t'i Pd SijLsi • ntski 1 ist št. 7/87) se pri družbenem sektorju in obrti 

nre®«4 NavJ^n,u odpadnih voda upošteva faktor onesnaženosti. 
p .A tepene cene začnejo veljati 2.11.1989.

9.790 
10.390 
11.270

4.710
5.570

1.120
2.070
4.900

i a občine 
ČRNOMELJ. 

METLIKA. NOVO 
MESTO. RIBNICA 

IN TREBNJE

SKUPŠČINSKI
DOLENJSKI list
^17- števvgJ m0m številki Skupščinskega Dolenjskega lista, ki je izšla z datu- 

tkirff# '' oktober 1989, so objavljeni naslednji dokumenti:

ije< °o<Kčrnomelj
enon ^ Q..°k 0 posebnih pogojih za opravljanje obrti v občini Črnomelj 

i syfli* -Od|°k 0 uvedbi melioracijskega postopka »Tribuče«
1 norne||0ka°|Sbremembi in dopolnitvi odloka o proračunu občine Čr-

13 .jnjf ^dl°k 0 določitvi imen in poteka ulic na območju mesta Črnomelj

'rfkaP 0BČ|Na Met|_|ka

Ll)P> vijji^ £®dba o spremembah in dopolnitvah odredbe o določitvi naj-

^k|NA RIBNICA
Trqa\,eP|s katerim se odreja javna razgrnitev zazidalnega načrta 

I veljka Vlahoviča (faza 2) v Ribnici

; ^0^ w TREbnje
v°da >°k 0 P°°blastitvi dolenjsko-posavskega veterinarskega za- 
^ ^ zdravstvenih spričaval za živali
'Idgrari k prenehaniu veljavnosti odloka o povračilu stroškov in o 

I -.(Vj. ab sodnikom porotnikom Temeljnega sodišča Novo mesto 
ihaiu!0 . višini prispevka za kritje stroškov za vzdrževalna dela na 

Sk|aCljskih sistemih
- Sk|oP ° P°večanju stanarin in najemnin v občini Trebnje 
Hio*i ep 0 razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za ob- 

krajevne skupnosti DobrničK
P J&inske objave

sanita eQt)a 0 sPremembi odredbe o pristojbinah za veterinarsko- 
iJsffl » 0cjrn» pre9lede in za dovoljenja za prodajo mleka v letu 1989 

io kcnce 6dba 0 ukrePih za preprečitev širjenja hemoragične bolezni 
leporuv in zajcev (Morbus haemorrhagicus cuniculorum et

Razpisna komisija 
Pr]
OS Komandanta Sta
neta, Dragatuš

razpisuje dela in naloge

RAVNATELJA
Kandidati za ravnatelja mora
jo poleg pogojev, predpisanih 
s 484. členom Zakona o zdru
ženem delu, izpolnjevati še 
pogoje Zakona o OS in imeti 
vsaj pet let vzgojno-izobraže- 
valne prakse.
Prijave sprejemamo 15 dni po 
obiavi razpisa. Pošljite jih na 
OS Komandanta Staneta, Dra
gatuš, z oznako:« ZA RAZ
PISNO KOMISIJO.«

626/45

Mladi socialni primeri
Socialna problematika se zaostruje — Najvišja so

cialna podpora znaša 4,5 milijona din

METLIKA — Glavni »krivec«, daje 
metliška skupnost socialnega skrbstva 
ob devetmesečju imela 240 milijonov 
dinarjev izgube, so cene zavodskega 
varstva, ki se povečujejo bolj kot rastejo 
življenjski stroški. Večina tistih obča
nov te belokranjske občine, za katere 
skrbstvo v celoti ali delno plačuje stroš
ke v domovih počitka in drugih podob
nih zavodih, je v metliškem domu po
čitka. To je tudi za skrbstvo dobro, kajti 
metliški dom je najcenejši v Sloveniji.

Z novembrom se je prispevna stop
nja za socialno skrbstvo sicer malo po
večala, vendar jih to glede na obvezno
sti, ki jih imajo, do konca leta ne bo 
rešilo izgube. Poleg tega je z novem
brom začel delovati center za socialno 
delo, ki opravlja dela, ki jih je prej stro
kovna služba te skupnosti. Sedaj v no
vem centru delata ista dva delavca kot 
prej na skupnosti, prihodnje leto pa bi 
po normativih morali zaposliti še enega 
socialnega delavca. Center naj bi začel 
polno delovati z začetkom prihodnjega 
leta, ko bo v občini speljana reorganiza
cija interesnih skupnosti in občinske 
uprave.

Socialna problematika v metliški 
občini se že nekaj časa zaostruje. Zaradi 
vedno hujšega pomanjkanja služb in s 
tem povezane brezposelnosti, nizkih 
pokojnin in plač ter vse višjih življenj
skih stroškov vse pogosteje prihaja do 
nesoglasij in sporov v družinah, večje 
mladoletnih prestopnikov ipd. Vse več

PODJETJE KOVINAR 
Belokranjska cesta 
68340 ČRNOMELJ

V želji, da bi se kadrovsko okrepili in s tem izpolnili kvaliteto 
poslovanja,

VABIMO K SODELOVANJU

1. diplomirane inženirje strojništva
2. inženirje strojništva
3. diplomirane ekonomiste
4. ekonomiste

Zaželeno je, da imajo kandidati delovne izkušnje.
Vsem zainteresiranim kandidatom nudimo:
— stimulativni OD
— kreativno delo
— možnost za dodatno izobraževanje in izpopolnjevanje 
Kratek življenjepis z dokazili o strokovni usposobljenosti pošljite na 
naslov:
Podjetje KOVINAR, Belokranjska cesta 34, 68340 Črnomelj.

NAROČILNICA
Naročam tednik Dolenjski list. Pošiljajte mi ga na naslov

Priimek in ime: . 

Ulica in hišna št.

Poštna številka in kraj.: 

Št. osebne izkaznice: —

PLOČEVINA, KI VAS BO PREŽIVELA

H irT H p/r\ rr\r panikMHJ L L Z^ALJv Lj=nl.. IIJPO* .j

PLOŠČE - SVITKI - STREŠNI ELEMENTI

■.iM!

TITANCINK ima vse lastnosti bakrene pločevine in 
še več:

— ni strupen in škodljiv zdravju (zbiranje kapnice)
- odlično kljubuje vplivom industrijskega 

onesnaževanja
— ima izjemne preoblikovalne lastnosti (kleparski izdelki)

— izredno odporen proti obremenitvam 
— življenjsko doba prek 80 let

^Uporabljamo ga lahko v gradbeništvu, kovinsko predelovalni'
J industriji, umetnostni obrti, pasarstvu... L

Če želite dodatna pojasnilo, izpolnite 
kupon in ga pošljite na naslov: 
CINKARNA CELJE, 63000 CELJE, 
KIDRIČEVA 19
Želim informacije in svetovanje 
ime in priimek 

organizacija

naslov...................... ............. tel.

KARMA
\

mladih se obrača po denarno pomoč na 
socialno skrbstvo, a po sedanjih kriteri
jih do nje niso upravičeni, čeprav je je 
marsikdo dejansko potreben. Zaradi 
strožjih kriterijev se celo zmanjšuje šte
vilo socialnih podpor.

Sicer si pa tudi tisti, ki so do te pod
pore upravičeni, ne morejo z njo kaj 
prida pomagati. V občini je 10 ljudi, ki 
jim je socialna podpora edini vir preživ
ljanja. Za ta mesec znaša ta podpora 4,5 
milijona dinarjev, prej so dobili pa 2,7 
milijona din; okoli 50 ljudi pa dobiva 
socialno podporo kot dopolnilni vir, ta 
pa v povprečju znaša polovico višine 
edinega vira. Oktobra so 25 občanom 
dodelili še enkratno socialno pomoč, in 
to v višini 1,5 milijona dinarjev. Kako si 
lahko danes človek s tem pomaga, ve 
vsak, ki gre kdaj v trgovino. Že prav 
smešno nizka pa so tako imenovana 
nadomestila za živila, bolj znana kot 
draginjski dodatek, ki pripada vsem, ki 
dobivajo socialne pomoči in otroški 
dodatek. Do oktobra je ta dodatek zna
šal 50, sedaj pa 80 tisočakov na mesec. 
Toliko kot nič.

A. B.

MUZEJSKE
RAZGLEDNICE

NOVO MESTO — Dolenjski mu
zej je te dni izda! šestnajst razglednic z 
motivi iz njegovih zbirk. Na osmih raz
glednicah so fotografije znamenitih ar
heoloških predmetov, ki so jih odkrili 
med izkopavanji na arheoloških najdiš
čih v Novem mestu, Verdunu pri Stopi
čah in Zloganju pri Škocjanu. Na prav 
toliko razglednicah pa so fotografije 
predmetov iz etnološke zbirke in tudi ti 
predmeti so iz raznih krajev. Muzej ima 
v načrtu še izdajo štirih razglednic s 
področja kulturne zgodovine in enako 
število razglednic s področja likovne 
umetnosti. Ze izdane razglednice, za ka
tere sta fotografije pripravila Srečko 
Habič in Branko Babič, je moč kupiti v 
recepciji Dolenjskega muzeja pa tudi na 
drugih prodajnih mestih v Novem me
stu. Razglednice je natisnil zasebni tis
kar Stane Opara iz Novega mesta.

VISOK RAČUN 
PORAVNAN

METLIKA — Račun, ki gaje metliška 
zdravstvena skupnost konec letošnjega 
marca dobila od ljubljanskega Kliničnega 
centra za tritedensko zdravljenje težkega 
bolnika iz metliške občine, je znašal 1,18 
milijarde dinaijev. Takrat je bila to neza
slišano visoka vsota in ta račun bi lahko 
»zadušil« celotno metliško zdravstveno 
skupnost, saj je takrat predstavljal deseti
no celoletnih prihodkov te skupnosti. O 
tem je naš časopis takrat obširneje pisal. 
Ob pomoči republiške zdravstvene skup
nosti so se s Kliničnim centrom dogovori
li, da bo metliška skupnost račun poravna
la v več obrokih in zadnjega so plačali 
septembra.

Človek je 
še premalo 
upoštevan

Dolgoletne izkušnje 
črnomaljskega pismo- 

noše J. Adlesiča
ČRNOMELJ — Odkar je Jože 

Adlešič iz Črnomlja pismonoša —to 
pa je že 33. leto — so na republiki že 
dvakrat razpravljali o beneficirani de
lovni dobi za poštarje. A so menda iz
računali, da bi to preveč stalo, in iz 
vsega skupaj ni bilo nič. Jože pa je 
prepričan, da bi si skrajšano delovno 
dobo še kako zaslužili.

»Poškodovano imam hrbtenico in 
sklepe v kolenih, in če bom moral 
predčasno v pokoj, bom škodo trpel 
samo jaz. Mislim, da v tem poklicu še

Jože Adlešič

premalo gledajo na človeka,« je pre
pričan Adlešič, ki mora vsak dan pre
našati po Črnomlju tudi do 25 kilo- 
gramov težko torbo. »Najlažji« dnevi 
so ponedeljki, proti koncu tedna, ko je 
vse več časopisov, pa tudi torba posta
ja vse težja. »Sicer pa se zadnje čase 
pozna, da ljudje zaradi draginje vse 
bolj odjavljajo časopise in revije. Kar 
je za časopisne hiše slabo, je za nas po
štarje dobro; drugače v sedmih urah 
najbrž sploh ne bi mogel raznositi 
vseh pošiljk.«

Jože se spominja, da so pred dvema 
desetletjema in več, ko je še raznašal 
pošto po Adlešičih in okoliških vaseh, 
ljudje komaj dočakali poštarja, daje 
prinesel pisma iz tujine, posebno iz 
Amerike. Danes pa ljudje niso več ta
ko neučakani, toliko bolj pa psi, ti 
večni sovražniki poštarjev, ki imajo 
Adlešiča še posebej »radi«. »Zaradi 
pasjih ugrizov sem bil v bolniški že 
trikrat po tri tedne. Najbrž pa sem tudi 
jaz strupen, kajti dva psa sta po šestih 
mesecih sama crknila,« se smeji pis
monoša, ki pa se kljub temu še vedno 
bolj boji psov kot morebitnih napa
dalcev.

M. B.-J.

• Bog daj, da bi nas bil še kdo pri
pravljen izkoriščati! (Tomaž Kalin)
• Minil je teden, ko ni nihče zahteval 
odstopa vlade predsednika Anteja 
Markoviča. (D. Stefanovič)
• Samo ugledna novinarska organi
zacija lahko obstaja kot oblika priti
ska za novinarje in ne pritiska na no
vinarje (D. Zvonar)

Ljubila si zemljo, ljubila si dom 
in v tej zlati jeseni odšla si 
v tihi dom.

ZAHVALA

Po dolgi in težki bolezni nas je v 82. letu starosti zapustila naša dobra 
mama, stara mama in prababica

MARIJA BELKO
roj. Jerman

iz Loke, Črnomelj
Ob tej težki izgubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijate
ljem in znancem za nesebično pomoč, izraženo sožalje ter podatjeno 
cvetje. Še posebno zahvalo izrekamo sosedom Črnič za požrtvovalnost 
in pomoč med dolgotrajno boleznijo, organizaciji ZZB, govornikom ter 
gospodu župniku za poslovilni obred. Zahvaljujemo se tudi sodelavcem 
KZ, Kovinaija ter BTC Javna skladišča Ljubljana.

Vsi njeni

Solze, žalost, bolečina 
Te zbudila ni, 
a v srcih naših 
pa za vedno ostaneš TL

V S P O M I N

Dne 18. novembra mineva žalostno leto, 
odkar nas je mnogo prezgodaj za vedno 
zapustil naš dragi sin, mož, oči, brat in stric

BOŽO 
PETERLIN
Kočevje — Mestni log V/5

Hvala vsem, ki mu prižigate svečke.

VSI NJEGOVI

9. novembra 1989 DOLENJSKI UST
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tedenski koledar
Četrtek, 9. novembra - Teodor 
Petek, 10. novembra — Leon 
Sobota, 11. novembra — Martin 
Nedelja, 12. novembra — Emil 
Ponedeljek, 13. novembra — Stanislav 
Torek, 14. novembra — Lovrenc 
Sreda, 15. novewmbra — Leopold

LUNINE MENE
12. novembra ob 17.30 — ščip

film Zadnje dejanje. 10.11. (ob 21. uri) 
ameriški erotični film Vedno priprav
ljena. 12,, 1L (ob 20. uri) ameriška ko
medija Ženskar. 14. 11. (ob 19. uri) 
hongkonški film Kantonški Kung Fu.

KRŠKO: 9.1L (ob 20. uri) ameriška 
vojna komedija Biloxi blues. 10.1L (ob 
22. uri) ameriški erotični film Anina 
obsedenost. 12.11. (ob 18. uri) ameriš
ki mladinski akcijski film Dekle iz kitaj
ske četrti. 14. 11. (ob 20. uri) ameriški 
kriminalni film Prevara na lotu.

kino
BREŽICE: 10. in 11.11. (ob 20. uri) 

ameriški triler Sestanek z neznancem. 
10. in 11.11. (ob 22. uri) ameriški ero
tični film Popoldanske strasti. 12. (ob 
18. in 20. uri) ter 13. 11. (ob 20. uri) 
ameriška akcijska komedija Džoni 5. 
14. in 15.11. (ob 20. uri) ameriški ho- 
ror Manijak.

ČRNOMELJ: 9. 11. (ob 19. uri) 
ameriški triler Jutro naslednjega dne. 
10. 11. (ob 19. uri) ameriški akcijski

NOVO MESTO — DOM KUL
TURE: 9.1L (ob 10. uri) ameriški ak
cijski film Nočni skok. 9.11. (ob 18. in 
20. uri) ameriška kriminalna komedija 
Nadine. 10. 11. (ob 20. uri) ter 11. in 
12.11. (ob 18. in 20. uri) slo venski film 
Vetervmreži. 11.in 12.11.(ob 16. uri) 
ameriški glasbeni film Srce in rok’n roli. 
13. in 15.1L (ob 18. in 20. uri) ter 14. 
11. (ob 10. uri ameriški vojni film Hrib 
smrti. 14.11. (ob 19.30) gostuje »Can- 
kaijev dom«.

TREBNJE: 11. in 12. 11. ameriški 
akcijski film Teksaški ranger McQuade.

službo dobi
Gostilna ČRNIVEC (Mira Turk) sprej

me v službo KV natakarico, priučeno ali 
dekle, ki ima veselje do dela v gostinstvu. 
Dober OD. Hrana in stanovanje zagotov
ljena. Oglasite se pisno, osebno ali na tel. 
(064) 79-970, gostilna Črnivec, Mira 
Turk, 64243 Brezje. (ček-SD-45) 

DEKLE za delo v bifeju zaposlim. So
bote in nedelje proste. Stanovanje in hra
na v hiši. Tel. (0608) 69-138. (P45- 
31 MO)

FRIZERKO sprejme frizerski salom 
»Milka«, Novo mesto, tel. 21-282, zvečer 
27-769. (3624-SD-45)

KUHARICO za peko pizz zaposlim 
redno ali honorarno. Informacije osebno 
na naslov: Pizzerija »Šentpeter« 68222 
Otočec. (3637-SD-45)

FRIZERKO honorarno zaposlim. Tel. 
25-259. (P45-94MO)

PRODAJALKO zaposli Butique New 
Plače. Javite se v boutiqueu. (3665- 
SD-45)

DELAVCA, do 30 let, zaposlim takoj. 
Tel. 73-196. (P45-101-MO)

LADO 1300, letnik 1989, prodam. 
Zaman, tel. 42-312. (P45-97MO) 

NOVO Z128 in R 4, letnik 1982, pro
dam. Tel. 21-826 int. 1400, Lojze. 
(P45-96MO)

MINI MORIS prodam za 1300 DEM. 
Prodam tudi Z 128, letnik 1986. Tel. 84- 
631. (P45-95MO)

GOLF, letnik 1986, jugo 45, letik 
1985, in 3 m3 hrastovih plohov 5 cm pro
dam. Tel. 25-847. (3669-MV-45)

Z 101 GTL, letnik 1986, prodam. Tel. 
21-793. (3615-MV-45)

OPEL KADETT karavan, letnik 
1978, prodam. Tel. (068) 42-527. 
(2625-MV-45)

126 P, letik 1988, florido in pralni stroj 
prodam. Tel. 42-158. (2626-MV45)

službo išče
HONORARNO DELO v popoldan

skem času iščem. Tel. 43-570. (P45- 
103MO)

stanovanja
STANOVANJE v Novem mestu ali 

okolici iščem. Naslov v upravi lista. 
(P45-92MO)

STANOVANJE, zaposhtev dobi sa
mostojna.  Otroci niso ovira. Šifra: »TRAJ
NO, ZANESLJIVO«. (3645-ST-45) 

STANOVANJE v Novem mestu ali 
okolici išče mlada družina z enim otro
kom. Možno predplačilo. Tel. 21-095, int. 
561. (P45-75MO)

KUPIM ali NAJAMEM manjše ali 
enosobno stanovanje. Lahko je starejše. 
Ponudbe na tel. 28-121. (P45-99MO)

motorna vozila
GOLF DIESEL S paket, letnik 1984, 

prodam. Milan Merlin, Dol. Kamence 38, 
Novo mesto, tel. 25-905. (ček-MV-45)

Z 101, letnik 1985, prodam. Tel. 42- 
592. (3648-MV-45)

TOMOS AVTOMATIK, star 4 leta, 
in tomos AON 6, star dve leti, prodam. 
Tel. (068) 51-354. (3649-MV-45) 

PRODAM Z 128, letnik 1987, prevo
ženih 25.500 km, v odličnem stanju. Po
kličite tel. 26-416

ZASTAVO 750, letnik 1979, prodam. 
Tel. 22-488. (P45-105MO)

ZASTAVO 750, letnik oktober 84, reg. 
do oktobra 90. Tel. 27-5%.

TAM 75 T 5 prodam. Informacije na tel. 
24-620 (popoldan). (TO-MO-89)

JUGO 45, star 6 mesecev, in jugo 45, 
letnik 1985, prodam. Slavko Štine, Nad 
mlini 57, Novo mesto. (3620-MV-45) 

ZASTAVO 101, letnik 1983, prodam. 
Tel. 25-782 popoldan.

ŠKODO 120 L, karambolirano, letnik 
1986, in škodo 105 L, letnik 1977, v voz
nem stanju, neregistrirano, in motorno 
škropilnico prodam. Cesar, Rdeči Kal 8, 
Dobrnič. (3622-MV-45)

FIČKA, letnik 1979, prodam. Tel. 
(068) 23-734. (P45-26MO)

Z 128, še v garanciji, prodam. Ogled 
vsak dan popoldne po 15. uri. Rogovila 
26, Mirna Peč. (P45-27MO)

Z 750, letnik 1981, ugodno prodam. 
Tel. (068) 40-269. (P45-29MO)

Z 750, letnik 1980, registrirana do ma
ja 1990, prodam. Stane Novak, Loka 22, 
Šentjernej. (P45-30MO)

126 P, letnik oktober 1978, prodam. 
Koštialova 18, Novo mesto. (P45-25MO) 

LADO SAMARO, letnik 1988, pro
dam. Polde Oklešen, Loke 5, Straža, tel. 
85-400. (P45-23MO)

R 4 GTL, letnik 1984, prodam. Naslov 
v upravi lista. (3643-MV-45)

Z LADO 1300 S, letnik 1987, registri
rana do avgusta 1990, prevoženih 23.000 
km, ter motorni čoln maestral 9, rabljen 
dve sezoni, s tomosovim motoijem, 4,5 
KM, prodam. Tel. (0608) 31-065. 
(P4567MO)

ZASTAVO 750 SE, dobro ohranjeno, 
prodam. Gazvoda, Konec 3, Novo mesto. 
(3645-MV-4S)

UGODNO PRODAM opremljeno 
lado samaro, letnik 1989. Vlado Dežmar, 
Cesta herojev 64, Novo mesto. (3644- 
MV-45)

KARAMBOLIRANO Z 128, letnik 
(december) 1986, in dva češnjeva soda, 
nova, 140-litrska, prodam. Tel. 23-445 ali 
73-372, popoldne. (P45-78MO)

Z101,letnik 1986, in golf KXD,letnik 
1987, nujno prodam. Dušan Pungarčič, 
Dvorce 6, Brežice. (P45-84MO)

Z 128, letnik 1988, prodam. Tel. 26- 
154. (P45-89MO)

GOLF DIESEL, 4 vrata, letnik 1986, 
prodam. Ogled v petek po 16. uri in v so
boto popoldne. Tel. (0608) 31-549. 
(P45-90MO)

R 4 GTL, letnik (junij) 1986, 30.000 
km, prvi lastnik, garažiran, prodam za 
6700 DEM. Tel. 45-004. (P45-91MO)

km, prodam. Franc Tomšič, Gruča 6, 
Šentjernej, tel. 42-408. (P45-77MO) 

ZASTAVO 750 ugodno prodam. Ne
venka Bele, tel. 84-546. (3657-MV-45) 

GOLF JGLD, letnik 1985, prodam. 
Gorenc, Zbure 34, Šmarješke Toplice. 
(3660-MV-45)

JUGO 45 in RENAULT 11 prodam. 
Tel. (068) 25-642. (3661-MV45)

126 P, letnik 1988, prodam. Brane Ro- 
gič, Belokranjska 81 (Poganci), Novo me
sto. (3662-MV-45)

126 PE, letnik (oktober) 1985, pro
dam. Nada Šterk, Ob Težki vodi 84, No
vo mesto. (ček-MV-45) 

KARAMBOLIRAN 126 P, letnik 
1977, registriran do maja 1990, prodam. 

Tel. 26-805. (3661-MV-45)

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: DIC, tozd Dolenjski list, Novo mesto.
USTANOVITELJI: občinske konference SZDL Brežice, Črnomelj, Krško, Met

lika, Novo mesto, Sevnica in Trebnje.
SKUPŠČINA Dolenjskega lista je organ upravljanja tozda. Predsednik: Nace 

Štamcar.
ČASOPISNI SVET je organ družbenega vpliva na programsko zasnovo in 

uredniško politiko. Predsednik: Anton štefanič.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik In vodja tozda), Marjan Legan 

(odgovorni urednik), Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), Mirjam 
Bezek-Jakše, Bojan Budja, Anton Jakše, Zdenka Lindič-Dragaš, Martin Luzar. 
Milan Markelj, Pavel Perc, Jože Primc, Jože Simčič, Jožica Teppey in Ivan 
Zoran.

TEKOČI RAČUN pri SDK Novo mesto: 52100-603-30624. Devizni račun: 
52100-620-970-257300-128-4405/9 (LB — Temeljna dolenjska banka Novo 
mesto).

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 20.000 din, naročnina za 2. polletje 
250.000 din; za delovne in družbene organizacije 580.000 din na leto; za tujino 
40 ameriških dolarjev ali 70 DM (ali druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 270.000 din, na prvi ali 
zadnji strani 540.000 din; za razpise, licitacije ipd. 300.000 din. Mali oglasi do de
set besed 200.000 din, vsaka nadaljnja beseda 20.000 din.

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. Telefoni: 
uredništvo (068) 23-606,24-200, naročniška služba, ekoncmska propaganda in 
fotolaboratorij 23-610, mali oglasi In zahvale 24-006. Nenaročenih rokopisov in 
fotografij ne vračamo. Na podlagi mnenja republiškega komiteja za informiranje 
SR Slovenije (št. 23 od 21. oktobra 1988) se za Dolenjski list ne plačuje temeljni 
davek od prometa proizvodov. Časopisni stavek, prelom in filmi: DIC, tozd Grafi
ka, Novo mesto. Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

Z 128, letnik 1988, prodam. Telefon 
25-528. (3635-MV-45)

JUGO KORAL 45, star 15 dni, pro
dam. Tel. (068) 26-633. (3634-MV-45) 

BMW touring, letnik 1972, prodam. 
Tel. 52-417, popoldne. (P45-48MO)

Z 750, letnik 1984, prodam. Slavko 
Jerman, Gor. Lakence 19, Mokronog, tel. 
49-371. (P45-45MO)

GOLF JX diesel, letnik 1985, prodam. 
Tel. (0608) 82-468. (P45-39MO)

ALFO 33 1,2 prodam. Tel. 24-572, 
popoldne. (P45-42MO)

EMZ 150 ccm prodam. Franci Kna
felj, Šoferska 5, Krško. (P45-43MO)

126 PGL, letnik 1987, prevoženih 
13000 km, prodam. Tel. 85-001. (P45- 
19MO)

FIAT 126, letnik 1980, prodam. Tel. 
44-894. (P45-20MO)

GOLF bencinar, star dve leti, prodam. 
Tel. 41-087. (3640-MV-45)

GOLF diesel, letnik 1984, prodam. 
Štefan Zobarič, Ponikve 21, Jesenice na 
Dol. (P45-21MO)

BMW 316, letnik 1979, prodam ali 
zamenjam za kakršnokoli vozilo z dopla
čilom. Tel. (0608) 81-966. (P45-22MO) 

ZASTAVO 750, letnik 1985, prodam. 
Klobučar Alojz, Dol. Dobrava 5, Trebnje. 
(P45-1MO)

Z 101, letnik 1987/6, 30000 km, do
bro ohranjeno, prodam za protivrednost 
7000 DEM. Tel. 25-345. (P45-7MO). 

ZASTAVO 101, letnik 1979, registri-

Z 101, letnik 1985, prevoženih 40.000 
To

R 4 GTL, letnik (april) 1988, prodam. 
Tel. (068) 84-236. (3652-MV-45)

Z 101 mediteran, letnik 1979, nujno 
prodam. Tomšič, tel. (068) 27-549 od 16. 
do 19. ure. (P45-71 MO)

JUGO 55, letnik 1988, 17.000 km, 
prodam. Tel. (068) 56-431. (P45-83 MO) 

ZASTAVO 101 GTL,letnik 1986, za
stavo 850, letnik 1982, prodam. Prodam 
tudi tomos avtomatik, malo rabljen. Mla
kar, Nad mlini 41/13, Novo mesto. 
(3658-MV-45)

NOV JUGO prodam. Andreja Gornik, 
Pod Trško goro 85, Novo mesto. (P45-81 
MO)

FIAT 126 P, letnik 1987, ugodno pro
dam. Tel. 28-794. (P45-80 MO) 

POCENI PRODAM moskvič, letnik 
1982, zelene barve, dobro ohranjen. 
Franc Koncilja, Slovenska vas 7, 61332 
Stara Cerkev. (P45-79 MO)

PRODAM ali zamenjam jugo 55 
GVL, star 7 mesecev. Tel. 85-928. Tine 
Medle, Jugoije 12, Brusnice. (P45-100 
MO)

126 PGL, letnik 1988, odlično ohra
njen z dodatno opremo, prodam. Tel. 
(068) 24-456. (3667-MV-45)

prodam

rano do avgusta 1990, prodam. Drago 
Majde ŠilKermc, Majde Šilc 22/46, Novo mesto. 

(3603-MV-45)
126 PGL, november 1987, prodam. 

Muhič, Mestne njive 10/10, tel. 22-494. 
(3598-MV-45)

LADO, karambolirano, in novo karo
serijo za Z 101 prodam. Tel. (0608) 61- 
498. (P45-13MO)

126 PGL, letnik 1986, prodam. Anton 
Kastelic, Pangrč Grm 5, Brusnice. 
(2650-MV-45)

NISSAN SUNNY 1,6 SLX, kovinsko 
temno moder, marec 1988, 16.000 km, 
garažiran, prodam. Tel. (0608) 61-210. 
(P45-17 MO)

ZASTAVO 850 kombi, letnik 1986, 
registriran do marca 1990, in R 4, letnik 
1980, registriran do maja 1990, prodam. 
Tel. (068) 25-057 v četrtek in petek od 18. 
ure dalje. (3636-MV-45)

FIAT 126 P, letnik 1981, prodam. 
Rozman, Potok 18, Straža. (3633-MV-45) 

Z 750, letnik 1985, prodam. Tel. 25- 
572. (3617-MV-45)

FIAT 126 P, letnik 1987, prodam. Le- 
banova 12, Novo mesto. (2631-MV-45) 

JUGO 45, letnik 1984, zastavo 750, 
letnik 1979, in vlečno kljuko za jugo 45 
prodam. Velika Cikava 12, Novo mesto 
(2632-MV-45)

R 4 GTL, letnik 1981, registriran do
septembra 1990, ohranjen, prodam. Tel. 
(068) 23-259. (2628-MV45)

Z 750, letnik 1980, prodam. Zoran, 
Gor. Kamenje 2, Novo mesto. (3619- 
MV-45)

R 4 GTL, letnik 1985, april, registriran 
do oktobra 1990, prodam. Tel. 24-459. 
(3616-MV-45)

126 PGL, letnik 1986, registriran do 
29.6. 1990, prodam. Bojan Zupanc, Nad 
mlini 18, Novo mesto. (ček-MV-45)

Z 128, letnik 1984, prodam. Tel. 42- 
848. (P45-32 MO)

GOLF JGL, letnik 1982, prodam. Tel. 
57-154. (P45-33 MO)

Z 750, letnik 1978, prodam za 850 
DEM. Ogled v soboto in nedeljo. Ivan 
Stušek. Škovec 3,68295 Tržišče. (P45-34 
MO)

128, letnik 1987. prodam. Dušan 
Udovč, Vinji Vrh 8, Šmarješke Toplice. 
(P45-35 MO)

JUGO 45, letnik 1984, dobro ohra
njen, prevoženih 55.000 km, prodam. Tel. 
24-825. (3653-MV-45)

Z 101, letnik 1980, dobro ohranjen, 
prodam. Cveto Brkič, Dolenjske Toliče, 
tel. 65-606. (ček-MV-45)

REGISTRIRAN AUDI 80, letnik 
1973, ugodno prodam. Tel. (0608) 67- 
432. (P45-52 MO)

Z 750, letnik 1982, prodam. Tel. 27- 
581. (P45-53 MO)

Z 101, letnik 1987, in Z kombi 850, 
letnik 1984, ugodno prodam. Tel. 57-154. 
(P45-54 MO)

Z 128, letnik 1984, prodam, Tel. 49- 
380. (P45-55 MO)

Z 101, letnik 1974, komplet obnovlje
no, prodam. Tel. 84-154. (P45-57 MO)

VW 1200, letnik 1973, ugodno pro
dam. Franc Cimermančič, Bereča vas 34, 
Suhor. (P45-59 MO)

ODDAM VRSTNI RED za 126 P, 
vplačan avgusta. Tel. 43-570. (P45-63 
MO)

SOD za belo vino (20001) in sod za čr
no vino (18001) prodam. Tel. (0608) 88- 
827. (P45-42MO)

SEMENSKI KROMPIR igor in desi- 
re prodam. Mihovec, Sp. Senica 2 a, 
Medvode, tel. (061) 614-040. (P45-8MO) 

KOZOLEC dvojnik (topler), prodam. 
Tel. 42-749. (P44-47MO)

KOTEL za žganjekuho prodam. Tel. 
(061) 737-460. (P44-31MO)

POCENI PRODAM 10 zastekljenih 
oken (90 x 110), dvojna in_ena balkonska 
vrata (94 x 110). Franc Škof, Jerebova 
10, Novo mesto. (3600-PR-45) 

POROČNO OBLEKO št. 38, belo, 
dolgo, dobro ohranjeno, prodam. Cena po 
dogovoru. Tel. (0608) 33-018. (P45- 
9MO)

DVE KOZI samički, stari 6 mesecev, 
prodam. Tel. (0608) 81 -449. (P45-11 MO) 

PEČ ALPTERM okroglo, prodam, 
Tel. 27-638. (P45-12MO)

KRAŠKE OVČARJE — mladiče z 
rodovnikom prodam. Srebrnjak, Smole- 
nja vas 90, Novo mesto. (P45-14MO) 

TISKALNIK znamke STAR LC 24- 
10 prodam Tel. 23-231, od 16. ure dalje. 
(P45-47MO)

TELE, staro 10 dni, prodam. Anton 
Kukenberger, Gor. Ponikve 20, Trebnje. 
(P45-37MO)

KOZE, dobre mlekarice in kozliče za 
zakol prodam. Tel. 40-163. (P45-41MO) 

BARVNI televizor Iskra prodam Tel. 
25-953. (P45-18MO) 

VIDEOREKORDER s kamero VHS 
sistem ugodno prodam. Tel. 42-444. 
(P45-28MO)

POSTELJO, raztegljivo, prodam. Tel. 
(0608) 82-540. (P45-51MO) 

KOSTANJEVO KOLJE prodam. 
Franc Vene, Dolenja vas 5, Otočec ob 
Krki, tel. 85-004. (3615-PR-45) 

SPALNICO, dobro ohranjeno, ugod
no prodam. Zupanc, Šegova 20, Novo 
mesto, tel. 20-539. (3618-PR-45) 

SMREKOVE PLOHE (8 cm in 5 cm) 
ter hrastove deske (3,5 cm) prodam. Som
rak, Goriška vas 7, Mirna Peč. (3623- 
PR-45)

UGODNO prodam dve plastični ci
sterni na kolesih po 1000 litrov, primerni 
za skladiščenje kurilnega olja ali drugih 
tekočin. Telefon 28-714. (2630-PR-45) 

ETAŽNO PEČ central 25, rabljeno, 
prodam. Tel. (0608) 67432. (P45-74MO) 

PRODAM tri mesece staro psičko 
bobteilo z rodovnikom. Tel. (0608) 67- 
110, dopoldne. (P45-73MO)

PRODAM dva raztegljiva kavča, dol
žine 2,20 m, in dva fotelja. Zelo ohranje
no. Tel. 41-002. (P45-69MO) 

TERMOAKUMULACIJSKO PEČ 
elind — 2, 5 KW, rabljeno eno sezono, 
prodam. Informacije na telefon (068) 57- 
787. (P45-76MO)

HRASTOVE DESKE. (5 cm), suhe,

-£
irodam. Jože Vodopivec, Šmalčja vas 25, 

ntjemej. (P45-104MO)
TRIETAŽNO PEČICO (2 x 300° C,

Zaman te iščejo naše oči, 
zaman te kliče naše srce, 
srce ljubeče v grobu zdaj spi, 
nam pa rosijo se sobne oči

ZAHVALA

V 63. letu starosti nas je nepričakovano za
pustila naša draga žena, mama, stara ma

ma, sestra in teta

MARIJA
KRALJ

Zajčji vrh 21

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem za 
izrečeno sožalje, podarjene vence in cvetje. Posebno se zahvaljujemo 
osebju kirurškega oddelka Novo mesto, kolektivu Varnost Novo me
sto, DO Integral Brežice, DO Avto Kočevje, DO Krka tozd Zdravila 
ter gospodu župniku za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njeni

pri Domžalah. (P45-58MO)
STAREJŠI PRALNI STROJ gore

nje, delujoč, prodam za 5 M. Tel. (0608) 
33460. (P45-60MO)

USNJENO SEDEŽNO GARNITU
RO (trosed, dva fotelja) ugodno prodam. 
Tel. (0608) 81-063. (P45-61MO) 

NOVO VLEČNO kljuko za R 11 ozi
roma R 9 ugodno prodam. Tel. 22-052. 
(P45-82MO)

UGODNO PRODAM vibracijsko mi
zo in modele za izdelovanje umetnega 
kamna. Prodam tudi starinsko, še upo
rabno prešo ali vse to menjam za govedo. 
Tel. 49-037. (P45-64MO)

PRODAM 3 m3 suhega novega lesa za 
ostrešje, 2 m3 siporekxa 60 x 20 x 25 in 
novo usnjeno sedežno garnituro (trosed in 
tri fotelji), še zapakirano. Informacije na 
tel. 27-122. (3650-PR45)

.»Ji
to Novi
44MO

toPAU

UGODNO PRODAM rabJ?teN|N|

TsšššrssS1««
Vidmarjeva 44 (Regerča 'USni 
sto, popoldne, dopoldne tel-1 'w>par( 
358. (P45-70MO) . . Mfe

■ TELEVIZOR, črno-beMjJ JNSiltLiatviz.uk, crno*w»v'. tuZ0 * 
; 70 prodam. Tel: 25-384.

BARVNI TV sprejemni V^ApE 
STAR, star 6 mesecev, Pro£^5)i H?*** 
poldne 28-006, popoldne 20J® ^)33-]

kupim
VIKEND ali starejšo hišo s 

kom in razgledom v okolici N®*?! 16! 
kupim. Tel. 23-311 int. 616. (P^L 

ŠTEDILNIK na trda gon« 
kupim. Tel. 24-368. (P45-24MU)

1x110° C, prodam. Tel. (068) 21-934. 
(3666-PR45)

USNJENO SEDEŽNO garnituro 
SCANT prodam. Tel. (068) 27-190. 
(3639-PR45)

PRODAM debelinski skobelni stroj, 
širina 60 cm, moč motorja 5,5 KW — li
tina; poravnalni skobelni stroj, širina ob
delave 50 cm, moč motoija 4 KW — liti
na, in LINČIBILE cirkular s frezaijem — 
železni voz, dva motorja moči 4 KW. 
Danilo Kastelic, Prevoje 134, Lukovica

'11-Pa

ZAHVALA
Zahrbtna bolezen je v 65. letu vzel■lažrfj
nje našemu dragemu možu, očetu in

JOŽETU 
OMAHNU

iz Studenca pri Trebnjem

Hvala zdravniškemu osebju, sodelavcem, pokojnikovim sorod®^ 
in prijateljem ter vsem ostalim, ki ste pomagali nam in pokojne®1 
ga spremili na zadnji poti.

Žalujoči: žena, sin, hčerka in vnukinja

m

ZAHVALA
Ob prerani izgubi našega dragega 1 

očeta in brata

ALOJZA
CVETANA

iz Češnjk pri Trebelnem

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedo®^ 
znancem za izrečeno sožalje, darovano cvetje in pomoč. Pose«®* 
hvala OOZS DSSS D1P Pionir, OOS Tovarne prikolic, osebju Sp'05^ 
bolnice Novo mesto, skrbnim sosedom za vso pomoč ter župn»u 
lepo opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njegovi

Vem, da si me previta, 
vem, da si me ljubila, 
vem, da tega nisi zaslužila, 
vem, kaj je USODA naredila.

ZAHVALA
Ob bridki izgubi moje ma®e

GELCE
GORJUP

iz Mrčnih sel 36

ki je umrla v 60. letu starosti, se iskreno zahvaljujem vsem, k*
spremili na zadnji poti in darovali cvetje, gospodu župniku za ^ 
jene besede in za pesem, zapeto v slovo. Posebna hvala sosedu r 
Kostanjšku in Zvonku Gorjupu za vsestransko pomoč.

Žalujoči sin Lado

n
Leto dni je že minilo, 
kar med nami več te ni, 
toda v srcih naših 
si prisoten vsak dan ti

V S P O M I N

7. novembra je minilo žalostno leto, ^ 
nas je za vedno zapustil naš dobri, 
bni mož in očka, sin, brat, stric, zet i®

JOŽE
ŽIBERT

Ragovska 14, Novo mesto

Hvala vsem, domačim, prijateljem in znancem, ki ga hranite v V& 
spominu.

Vsi njegovi

DOLENJSKI UST Št. 45 (2099) 9. novemu

I



— parcelo za vikend v

W^4Mof meSta kupim'Td' 27‘557’
^^ffALNlŠKO OPREMO, rablje- 

Tel. 85-425, zvečer. (P45-

c, 1 ^111 starejši, kupim. Tel. (0608)

:hiedelJv P45’62M®)vas)’.i flj, ijjjžini Dolenjskih Toplik kupim za- 
Parcelo za vikend ali začeto grad- 

r inidPtju o®4 v'kenda. Stane Kovačič,

em"t «S^?ENo PARCELO za hišo v 
P^evice na Krki kupim. Tel.

; 20-2*

hišo s 
=i Not 
6.(Pj5 

goriv* -24M0)

S s*iJtetuE„LJ!V0 HIŠO (220 m2) v Novem 
'’4|; l6i[.p^™*- Juvane, Mala Cikava 9.

MANJŠO HIŠO z vrtom in njivo v 
bližini Šmarjeških Toplic prodam. Infor
macije na telefon (061) 50-839 v petek 
popoldne ali soboto dopoldne. (P45- 
3MO)

ZEMLJO v bližini Brestanice v izmeri 
41 arov, primerno za nasad ali vinograd, 
prodam. Gradnja vikenda dovoljena. 
Elektrika, voda na parceli. Tel. (0608) 32- 
502. (P45-5MO)

ZAZIDLJIVO PARCELO, 2 km od 
Šmarjeških Toplic, prodam. Tel. 76-013. 
(P45-85MO)

PARCELO (835 m2) v Kostanjevici 
na Krki, na urbanem območju, prodam. 
Tel. (061) 772-954. (P45-87MO)

PARCELO s starejšo hišo v okolici 
Novega mesta prodam. Tel. 27-556. 
(P45-93MO)

ZEMLJO v Zagorici pri Mimi pro
dam. Žukovec Slavka, Gornja Nemška 
vas 11, Trebnje. (3482-PO-43)

kmetijski stroji
PRODAM po ugodni ceni, nov trak

torski plug Posavec. Mesojedec, Mokro 
polje 22, Šentjernej, tel. 42-818. (3599- 
KS-45)

ŠTORE 404, 330 delovnih ur, Deutz 
45 KW, dobro ohranjen, ferguson 539, 
nov, prodam. Tel. (068) 46-628. (P45- 
4MO)

TRAKTOR IMT 560, star 4 leta, in 
obračalnik panonija, širok 220, ugodno 
prodam. Milan Pestotnik, Mačkovec 15, 
Dvor. (3655-KS-45)

MOTOKULTIVATORvalpadona 18 
KS in motor perkins (35 KS) prodam. 
Tel. 28-247. (3659-KS-45)

TRAKTOR deutz (48 KM), malo rab
ljen, prodam ali menjam za osebni avto. 
Lojk, Pangrč Grm 4, Brusnice, (ček- 
KS-45)

KOSILNICO BCS diesel in plug IMT

prodam. Troha, Brezovica, 68220 Šmar
ješke Toplice. (3641-KS-45)

KULTIVATOR z ježem prodam. An
ton Kukenberger, Gor. Ponikve 20, Treb
nje. (P45-38MO)

SAMONAKLADALKO Sip Šempe
ter, obračalnik in puhalnik Tajfun pro
dam. Alojz Galič, Ivanja vas 22, 68216 
Mirna Peč. (3612-KS-45) 

OBRAČALNIK UTO 2250, star 3 le
ta, prodam. Alojz Avsec, Mali Slatnik 16, 
Novo mesto, tel. 25-205. (P45-16MO) 

TRAKTOR TV 821, popolnoma nov, 
v garanciji, prodam. Tel. (0608) 31-359. 
(P45-86MO)

TRAKTOR ursus (35 KS), nov pro
dam. Tel. (068) 47-749. (P45-88MO) 

TRAKTOR DEUTZ 48, nerabljen, 
prodam. Tel. (0608) 88-326. (P45-65MO) 

FERGUSON tip 567, 56 KM, letnik 
1984, prodam. Tel. (068) 67-152. (P45- 
102MO)

TRAKTOR ursus 60 KM, malo rab

ljen, prodam. Alojz Marolt, Drnovo 60, 
Leskovec pri Krškem. (P45-106MO)

razno
ZA PSIČKO, staro dva meseca, me- 

šanko, manjše pasme, iščemo dobre ljudi, 
ki bi jo bili pripravljeni sprejeti. Tel. 23- 
231, od 16. ure dalje. (P45-46MO) 

PIANINO vzamem v najem. Tel. 
(068) 47-766. (3629-RA—45)

ROLETE in žaluzije v več barvah 
izdelujemo in montiramo. Tel. (063) 
24-296. (P45-40MO)

obvestila
SNEGOBRANE za opečno, salonitno 

in betonsko kritino izdeluje, po potrebi 
tudi montira, obrtna delavnica Daneta 
Mižigoja, Krško, tel. (0608) 31 -513 in 31 - 
637. (P45-98MO)

ODLIČEN HONORAR dobijo 
akviziterji za prodajo zelo iskanih iz
delkov. Telefon 24-691 vpetekod 18. 
do 20. ure. (3614-SD-45)

ROLETE izdelujem, montiram in 
popravljam. Tel. (061) 451-924, ali 
(061) 375-742. (P45-56MO)
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ZAHVALA
V 89. letu starosti nas je za vedno zapustila 
naša draga mama, stara mama, teta, tašča 

in prababica

KRISTINA
PLANTAN

Koroška vas 3

jfc?3 hvala vsem, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob strani, izrekli 
ku *Je> darovali vence in cvetje ter pokojno spremili k zadnjemu počit- 
Tov Valj'UJ'emo se tud' osebju Doma starejših občanov, sodelavcem 

arne zdravil Krka-tozd Zelišča, sorodnikom, vaščanom, sosedom, 
!?° družini Turk, gospodu župniku za lepo opravljen obred ter po

mnikom. Vsem še enkrat hvala!

Žalujoči: vsi njeni

Ljubezen, delo, skrb in trpljenje — 
tvoje je bilo življenje.

ZAHVALA
V 65. letu starosti nas je za vedno zapustila 
naša draga mama, stara mama, sestra in 

teta

ANICA 
REPOVŽ
roj. PRELOGAR
iz Vidina pri Šentjanžu

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znancem, ki so 
nam izrekli sožalje, darovali cvetje ali kakorkoli pomagali in jo v veli
kem številu pospremili na njeni zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo 
kolektivu krmeljske Metalne, cerkvenim pevcem za zapete žalostinke, 
župniku za lepo opravljen obred in govorniku za poslovilne besede. 
Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA
V 76. letu starosti nas je po težki bolezni 
zapustil dragi mož, ata, stari ata, brat in 

stric

LUDVIK 
ZAKRAJŠEK

z Gorenjih Ponikev 7

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob 
strani, izrekli sožalje, darovali cvetje in vence ter pokojnika v velikem 
številu spremili na njegovi zadnji poti. Zahvaljujemo se osebju Doma 
starejših občanov Novo mesto, sorodnikom, sovaščanom, še posebej 
Anici Zupančičevi za vsestransko pomoč, članom GD Ponikve, pev
cem in gospodu dekanu za opravljen cerkveni obred.

Žalujoči: žena Marija, hčerki Mira in Milka z družinama, brata in, 
sestri ter ostalo sorodstvo

Gor. Ponikve, 25.10. 1989

ZAHVALA
V 81. letu starosti nas je za vedno zapustil naš dragi oče, stari oče, tast, brat in stric

ANTON PEZDIRC
iz Trnovca 8 pri Metliki

Ll
tr ren°se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem za pomoč in tolažbo v težkih 
0ren.*h, izraženo sožalje, podarjene vence in cvetje ter spremstvo na njegovi zadnji poti. Posebna zahvala 
^mzaciji ZB Lokvice, Gasilskemu društvu Lokvica, Obrtnemu združenju Metlika, DO Komet Metlika, 
Plut ^ethka in osebju Zdravstvenega doma Metlika. Hvala govornikom za poslovilne besede, Antonu
ti tu Pred domačo hišo ter Jožetu Šukljetu in soborcu Gubčeve brigade Mirku Klančaiju-Sandiju pred odpr- 

1,18r°bom in gospodu župniku za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njegovi

Čakal bom pred cerkvijo
sv. Kacjana na ta veseli čas, ,
ko grenka smrt spet združi nas!

ZAHVALA
Mnogo prezgodaj nas je v 29. letu življenja tragično zapustil nas najdražji sin in

brat

MARJAN
MARJETIČ

iz Škocjana
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, pokojnikovim prijateljem, sosedom in vaščanom, ki ste nam v 
najtežjih trenutkih stali ob strani, nam pomagali, izrekli sožalje, darovali vence in cvetje na pokojnikov prera
ni grob in ga tako v velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti. Posebno zahvalo smo dolžni kolektivu 
STREŠNIK, mladincem iz vasi Zloganje za ganljive besede slovesa ter M-Agrokombinatu Krško, g. župniku 
pa za lepo opravljen pogrebni obred. Vsem in vsakemu posebej še enkrat naša iskrena hvala.

Žalujoči: oče Marjan, mama Anica, sestra Silva z družino ter ostalo sorodstvo

Tišina, tišina, jesenska tišina, 
ostala z menoj je samo bolečina, 
ostale z menoj so besede slovesa, 
kot listje rumeno, ki pada z drevesa.

(A. Gradnik)

ZAHVALA
Nepričakovano nas je zapustil naš dragi mož, oče in stari oče

IVAN PAVLIN
z Gradenj 6

jein6110 86 ^hvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in sosedom, ki so pokojnemu darovali cvet- 
Bpi ?? P°sPremili na njegovi zadnji poti. Posebna zahvala vsem govornikom DPO za poslovilne besede, GD 
~~ ivrerkev 'n Šmarjeta in Zvezi borcev, DO Krka, Zdravilišče Šmarješke Toplice, IMV—TOZD REVOZ 

ubrat II in Slovenijales.

Žalujoči: vsi njegovi

Oj vinograd, kdo bo tebe ljubil, 
ko mene več ne bo?
Kar sem trpel, sam zase vem, 
nihče nikdar bi ne verjel

ZAHVALA

* V neizmernem trpljenju in po dolgotrajni bolezni seje v 64. letu življenja 1. no
vembra poslovil od nas

STANISLAV BELE
z Dolnje Težke vode 25

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, znancem in dobrim sosedom, ki ste z nami 
delili najtežje ure žalosti in nam izrekli sožalje. Hvala vsem, ki ste našemu očetu podarili toliko lepega cvetja 
in ga spremili na njegovi zadnji poti. Iskrena zahvala tudi gospodu župniku za lepe misli in izrečene besede ter 
opravljen obred. Vsem prisrčna hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA
V 74. letu starosti nas je zapustila naša draga mama, stara mama, prababica, taš

ča, sestra, teta in sestrična

KAROLINA HRIBAR
rojena Janžek,

iz Dol. Brezovice 6. Šentjernej

preno se zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom, prijateljem in znancem, ki so nam kakorkoli pomagali, 
..vali vence in cvetje, pisno in ustno izrazili sožalje ter našo mamo v tako velikem številu pospremili na 

, Jeni zadnji poti. Prisrčna hvala gospodu župniku, kaplanu in spremljevalcem, pevcem v cerkvi in pogrebni- 
za lepo opravljeni obred. Se posebej se zahvaljujemo Frankovim, Kuhljevim, Jereličevim iz Šmarja, 

ekstorjevim iz Petelinjeka za vso pomoč. Najlepša hvala OOS UNZ Novo mesto IM in PM Novo mesto, 
arnosti Novo mesto in Emoni Dolenjka Novo mesto in Straža za izraženo sožalje, pomoč in vence. Še 

Posebej se zahvaljujemo Domu starejših občanov v Novem mestu, sestri Dragici in drugim sestram za vso 
e8o, skrb in ljubezen, ki ste jo nudili naši težko bolni mami. Še enkrat vsem prisrčna hvala.

Žalujoči: sinovi Jože, Drago in Lojze z družinami in ostalo sorodstvo 

Novo mesto, Šmaije, Petelinjek, Rogaška Slatina, Beograd, Dunaj, Čatež in Dobova

Tam naj bo mnogo dobrih ljudi,
rože naj ji cveto
in polje naj ji lepo obrodi!

ZAHVALA
87. letu starosti je po 7-letnem trpljenju odšla v Nepovrat najina mama

ZOFIJA ROTAR
iz Lobetove 1, Novo mesto

Od nje smo se poslovili 30. 10. 1989 ob 11. uri dopoldne na šmihelskem pokopališču.
Vsem sorodnikom, prijateljem, znancem, dobrim sosedom in vaščanom, ki so nam v letih bolezni pomagali, 
nam stali ob strani, nam dajali poguma, mamo obiskovali in se je spominjali, se najlepše zahvaljujemo. 
Posebna hvala dr. Vodniku, kije vseh sedem let tako lepo skrbel za mamino zdravje, enako patronažni službi 
in ostalim zdravstvenim delavcem za potrpljenje z nami.
Lepo zahvaljeni vsi za podarjeno cvetje, spremstvo na zadnji poti ter izraze sožalja.
Vsem, ki ste pripomogli, daje bilo njenih zadnjih sedem let življenja vredno življenja, pa še enkrat najlepša 
hvala!

Hči Zofka in sin Ivan z družino
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ALBIN JESELNIK
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V zaostrenih gospodarskih raz
merah, ko je zelo težko vnaprej 
predvideti dogodke v gospodar
stvu, s tem pa tudi dogajanja v ce
lotni družbi, bomo delavce z viso
ko stopnjo strokovnosti in delav
nosti Se kako potrebovali Direk
tor sevniške delovne organizacije 
Mercator-Kmetijski kombinat 
Albin JeSelnik to vsekakor je: 
strokoven, dosleden in neutrudljiv 
pri delu, nemalokrat pripravljen 
žrtvovati za interes delovne orga
nizacije tudi svoj proti čas oziro
ma zasebno življenje. V času nje
govega direktorstva doživlja kom
binat največji poslovni razmah v 
mejah občine in zunaj nje.

S tako izbranimi besedami so 
ob letošnjem občinskem prazniku 
sklenili Sevničani podeliti najvišje 
občinsko priznanje — grb občine 
Sevnica diplomiranemu inženirju 
agronomije Albinu Ješelniku. Ce 
nas spomin ne vara, je prvikrat, 
odkar Sevničani podeljujejo ob
činska priznanja prav to najvišje 
podeljeno posameznika JeSelnik, 
ki opravlja v kombinatu že tretji 
mandat direktorja je uspel pri so
delavcih in tudi širše pridobiti iz
jemno avtoriteto, spoštovanje, in 
kar je danes najbolj pomembno 
— zaupanje. JeSelnik podobno 
kot njegovi najožji sodelavci rad 
poudarja da se še zlasti z zaupa
njem kmetov ne gre igrati, kajti 
tega smo v preteklosti zavoljo ne

razumne kmetijske politike že 
preveč zapravili

Ko se miselno ali v resnici 
znajde v rojstni vasici Novi Kot na 
robu Notranjske, kjer je privekal 
na svetlo v kmečki družini kot 
edinec pred 51 leti ga zmeraj 
znova — kot pravi — stisne pri 
srcu, ko vidi propadanje kmetij na 
tej visoki planoti. Tam, kjer so šle 
glavne bitke in številne vojske 
med drugo svetovno vojno, zdaj 
življa skoraj ni več. »Od 45 do
mačij je le še 19 hiš naseljenih, a 
še od tega ima prihodnost zaradi 
nasledstva samo nekaj kmetij. 
Prav zaradi tega sem se veselil 
uspehov naših kmetov kooperan
tov. Ko smo leta 1970 z našo ko
operacijo začeli program obnove 
kmetij, smo jih letno obdelali 30 
do 40 in prvikrat smo imeli tržne 
presežke. Prišli smo do odkupa 
okrog 4 milijone litrov mleka, 
1600 glav mladega pitanega go
veda itd.,« pravi Ješelnik. Sam je 
ves čas, posebej pa še, odkar je 
mati sama v Novem Kotu, pridno 
pomagal pri delu na kmetiji Tudi 
večina dopusta je šla za kmetova
nje. Tako se je A Ibin potrjeval kot 

■dober kmečki sin in strokovnjak.
Njegova življenjska pot bi se 

utegnila usmeriti po končanem 
učiteljišču v Novem mestu povsem 
izven kmetijstva, ako ne bi že kot 
ravnatelj šole na Kalu pokazal iz
jemne žilice za kmetijstvo. Na šoli 
ustanovljena pionirska zadruga si 
je za velik nasad ribeza in sadov
njak, ki ga je z veliko ljubeznijo 
do zemlje zasnoval sam ravntelj, 
priborila celo zvezno priznanje in 
nagrado, televizor. Za tiste čase je 
bil televizor skoraj nekaj nedoseg
ljivega! Ko so še drugi opazili Je- 
šelnikovo veselje in prve uspehe v 
kmetijstvu, seveda ni bila več da
leč odločitev, da bo nadaljeval 
študij na agronomski fakulteti v 
Ljubljani In tako je z bogatejšim 
znanjem in izkušnjami Ješelnik še 
zdaj v veliko oporo svojim mlaj
šim sodelavcem.

P. PERC

Srebrna 
košuta 

za Tatjano
Novoteksov moški kom
plet srebrn v Beogradu

NOVO MESTO — V času, ko si
cer ne prihajajo nič kaj spodbudne 
poslovne vesti iz tekstilne industrije, je 
vsekakor omembe vreden dosežek 
Novoteksove modne kreatorke Tat
jane Dejak, ki je za svoj moški kom
plet na sejmu konfekcije v Beogradu 
dobila srebrno košuto. Tatjana Dejak 
je v Novoteksu že petnajst let in v tem 
času je prejela že kar nekaj nagrad, 
vendar pravi, da je vsako novo pri
znanje zanjo in za Novoteks še kako 
pomembno, saj dokazuje, daje v stiku 
s časom in modnimi trendi, kar je v 
panogi, ki ima na trgu tako močno 
konkurenco, življenjska nuja.
»Za uspeh je zaslužna vsa ekipa, saj 

je kreiranje novih kolekcij skupinsko 
delo, seveda pa je izredno važna tudi 
zamisel,« prizna skromna Tatjana, ki 
smo jo ujeli, tik predenje s skupino iz 
Novoteksa odpotovala na tekstilni se
jem v Frankfurt. Modno oblikovanje 
je danes namreč posel, ki zahteva do
bro poznavanje materialov, razgleda
nost po svetovnem modnem trgu, ki

Tatjana Dejak

se danes tako hitro spreminja, zraven 
pa še tisti intimni občutek, ki kreator- 
ju narekuje, da napravi pravilno pote
zo, s katero prodre. Da mora ta obču
tek segati kar daleč naprej, je treba 
tudi povedati, kajti Tatjana je dobila 
zlato košuto za moško kolekcijo 
pomlad-poletje 1990, sedaj pa si bo v 
Frankfurtu že izbirala materiale, ne
kaj tujih pač tudi mora biti v naših iz
delkih, za jesensko kolekcijo prihod
njega leta. T J.

DVAJSET USPEŠNIH LET — 
Novomeški cestnohitrostni moto
ciklist Lojze Pavlič je z letošnjo iz
redno tekmovalno sezono zaokrožil 
svojo prisotnost v avto-moto špor
tu. Začel je pred dvajsetimi leti na 
gorskih dirkah na Gorjancih kot av
tomobilist, danes pa je doma in v 
svetu znan kot odličen dirkač na 
motociklu. Letos je nastopal v kate
gorijah do 80 ccm, kjer je na repu
bliškem in državnem prvenstvu za
sedel 2. mesto, in do 125 ccm, kjer je 
bil na obeh prvenstvih tretji. Naj
večji letošnji uspeh je gotovo 2. me
sto v skupni razvrstitvi tekmovanj 
za pokal Alpe-Jadran. Bralci Do
lenjskega lista in poslušalci Studia 
D bodo imeli to soboto od 16.30. do 
18. ure priložnost prisluhniti pogo
voru z Lojzetom Pavličem na frek
venci 100,6 mhz in se z njim tudi 
pogovoriti po telefonu. Gornji po
snetek je z letošnje dirke za svetov
no prvenstvo v Assnu. (Foto: Mau- 
rice Billa)

Naši video centri so v vrhu
Kočevski na drugem, novomeški pa na tretjem me

stu v Sloveniji — Tudi snemanje razglednice
NOVO MESTO — Če je bila pred ne

kaj leti video tehnika pri nas še novost, 
prav tako pa izposojevalnice video kaset, 
lahko danes ugotavljamo, da jih je v Slo
veniji že kar precej, ki med sabo konkuri
rajo po pestrosti ponudbe pa tudi po kvali
teti posnetkov, ki jih izposojajo. Revija 
Stop je pred kratkim naredila nekakšno 
top lestvico kvalitetnih video centrov, 
med katermi sta se kar dva iz Dolenjske 
zelo dobro odrezala. Takoj za vodečim 
centrom Bled seje uvrstila video izposoje
valnica Kočevje, tretje mesto pa je zasedel 
Video center Dolenjske, katerega lastnik 
je Novomeščan Janez Žlajpah.

»V svetu gre razvoj naprej s hitrimi ko
raki, tovrstna tehnika pa se tudi hitro ce
ni,« pravi Žlajpah, »žal to ne velja za Ju
goslavijo, čeprav je medsebojna konkuren
ca že naredila svoje. Tako je izposoja kaset 
razmeroma poceni, stane dva stara milijo-

MARTINOVANJE NA 
OTOČCU

OTOČEC — Tudi v Motelski restav
raciji bo v soboto, 11. novembra, zvečer 
tako kot v vseh okoliških zidanicah vese
lo. Novo vino, ki bo po starih običajih ta 
večer tudi krščeno, okusne jedi, izvrstna 
glasba, družabne igre — vse to in še kaj bo 
na voljo obiskovalcem restavracije

Halo, tukaj 
Dolenjski fist!
Novinarji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati, zato pa je lažje te
lefonirati. Ce vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 

zanimiv dogodek iz do-na
mačih krajev. Prisluhnili vam 
bomo, zapisali, morda dali 
kakšen nasvet, poiskali odgo
vor na vaše vprašanje ali kaj 
podobnega. Pokličete nas la
hko vsak četrtek popoldan, 
med 18. in 19. uro na telefon 
(068) 23-606. Eden od dežur
nih novinarjev vam bo rad 
prisluhnil.

Nesreča res m
Tri družine v enem stanovanju, velikem 69 kvadratnih metrov — V bolezni in 
________ sreči pričakovali pomoč, pa so jih preganjali celo s sodiščem

NOVA SELA, KOČEVJE — Bogo 
in Milena Leskošek — on šofer pri Av
tu Kočevje, ona zaposlena v Tekstilani 
Kočevje — sta si okoli leta 1980 začela 
graditi v Novih selih vikend. Kasneje so 

Sodelavci Bogu predlagali, naj bi grad
njo vikenda preimenoval v gradnjo hi
šice, saj bo tako upravičen do posojila 
in bo gradnjo hitreje dokončal.

Bogo in Milena sta menila, da je 
predlog dober, saj sta se po upokojitvi 
res nameravala preseliti v svojo hišico, 
stanovanje v Kočevju pa prepustiti 
enemu izmed otrok. V hišici je v pritlič
ju večja kuhinja ter stranišče skupaj s 
kopalnico, v nadstropju pa dve sobici. 
Vsi prostori merijo skupaj 69 kv. m. Le
ta 1987 sta se v hišico tudi vselila.

Nekako takrat pa so se nad Leskoš- 
kove začele zgrinjati nesreče. Najprej se 
je v prometni nesreči hudo poškodoval 
oče Bogo, kije še danes v bolniški. Hu-

Pot iz krize
2. kongres inovatorjev 
Jugoslavije — Poziv k 

spremembam
Kar 33 let po 1. kongresu inovator

jev, ki je bil v Ljubljani, je bil letos 2. 
kongres, in sicer v Titovem Užicu. V 
razmerah politične, družbene in gospo
darske krize je kongres inovacijsko de
javnost postavil kot enega od ključnih 
dejavnikov izhoda iz.krize. Prispevek 
slovenske delegacije na kongresu je bil 
prevladujoč in delegati so soglasno 
podprli njena stališča.

Kot je pokazala razprava, se kljub 
vsem lepim besedam inovativno dejav
nost bolj zavira kot spodbuja. Delegati 
so opozorili na vrsto zavor, od negativ
nega odnosa vodstvenih in razvojnih 
kadrov do netržnega obnašanja kapita
la in nestimulativnega vrednotenja ter 
nagrajevanja inovacijskega dela. Precej 
pripomb je letelo na zvezne in republiš
ke ustanove, predvsem na Zvezni zavod 
za patente in na gospodarske zbornice, 
ki, razen slovenske, niso storile skoraj 
ničesar na inovacijskem področju.

Enotna ocena udeležencev kongresa 
je bila, da še nismo na poti v inovacijsko 
družbo, zato so kongres zaključili z jav
nim pozivom. V njem opozarjajo, daje 
treba končno preiti od besed k dejanjem 
in dati ustvarjalnosti, znanju in podjet
ništvu odločujočo vlogo. Predlagali so 
tudi celo vrsto ukrepov in nalog, ki naj 
bi postale osnovna zadolžitev vladnih, 
oblastnih in drugih organov na zvezni, 
republiški in občinski ravni.

M. S.

na dinarjev, kar je v primerjavi z ostalimi 
storitvami malo, zlasti če pomislimo, daje 
nabavna cena kaset pri nas nekajkrat višja 
kot v tujini. Zastopane imamo vse žanre in 
smo dokaj aktualni, saj so pri nas hitro do
stopni posnetki, ki se pojavljajo na sve
tovnem trgu. Za distribucijo skrbi be
ograjski center Zvinko, to pa povzroča 
probleme s podnaslavljanjem. Večina ka
set je podnaslovljena v srbohrvaškem je
ziku, mi pa se trudimo, da bi vsaj resnejša 
in mladinska dela dobila slovenske pod
naslove. Vse skupaj je seveda povezano z 
velikimi stroški, ki bi jih zmogli le z dobro 
organiziranostjo in določeno pomočjo!

Janez Žlajpah poleg video kaset izposo
ja tudi video tehniko, v kratkem pa name
rava dejavnost še razširiti, tako da bi poleg 
izposojevalnice odprl še trgovino s tovrst
no tehnično robo. Presnemavanje oprav
lja z najsodobnejšo računalniško vodeno 
napravo, ki omogoča vrhunsko kakovost. 
Vendar presnemavanje in izposoja nista 
edini dejavnosti video centra.

»Za naše stranke posnemamo tudi vi
deo trakove pomembnih dogodkov, kot 
so poroke, razne prireditve in druga slavja, 
katerih se človek rad spominja in jih po
kaže prijateljem doma ali v tujini. V ta 
namen sem si na Akademiji za gledališče, 
film in televizijo v Ljubljani pridobil po
trebno strokovno izobrazbo. Ne bi pa ho
teli ostati samo pri tem. Moderni turist ni 
več zadovoljen samo z razglednico, rad si 
kraje, ki jih je obiskal, doma ogleda pri
memo predstavljene tudi na video kaseti. 
Prenašanje lastne opreme je predrago, bolj 
enostavno je kupiti že posneto kaseto. In 
tukaj vidimo svojo možnost. Tovrstne ka
sete pa bi prišle prav tudi številnim po
slovnim in prijateljskim delegacijam, ki 
obiskujejo Novo mesto,« razmišlja o na
daljnjih možnostih Janez Žlajpah.

T. JAKŠE

do je zbolela tudi njegova žena Milena, 
zdaj pa dela po štiri ure.

Potem so se začele tožbe, da mpra sin 
Sandi z ženo Suzano in hčerko Špelco 
zapustiti stanovanje v Kočevju, v kate
rem je prej stanoval s starši. Stanovanje 
je namreč last podjetja Avto, on pa je 
zaposlen v Melaminu (in žena na obči
ni). Prišlo je tako daleč, da mu je bila 
zagrožena prisilna izselitev, zato se je 
sam izselil. Ker ni imel kam, je prišel z 
vso družinico k staršem v Nova sela, 
kjer pa živi tudi že sestra z možem in 
otrokom. Tako je danes v tej (vikend) 
hišici 8 ljudi. Odveč je pripominjati, 
kako stisko imajo.

»Res je, da sem za vse to kriv pred
vsem sam«, pravi oče Bogo, »saj sem le
ta 1982 v Avtu podpisal pogodbo za 15
milijonov dinatjev stanovanjskega po
sojila. Čeprav sem bil takrat celo pred
sednik delavskega sveta, sem bil tako 
nepreviden, da nisem prebral določil na 
koncu pogodbe, kjer je pisalo, da mo
ram po dograditvi hišice v Novih selih 
vrniti Avtu stanovanje v Kočevju. Upal 
sem, da bomo vse sporazumno in člo
veško rešili, pa se ni dalo. Sinje moral iz

stanovanja, ki zdaj že mesec uj 
zasedeno. Hkrati seje nekaj zapl* 
izselitvi stranke iz MelaminovA™ 
novanja (v tretji stolpnici v KočeV) f 
je obljubljeno sinu.« r .

Tudi hči Katarina, poročena^ 
stanovanjem nima sreče. Na p®® 
listi za solidarnostna vprašanja Jf“' 
čena proti koncu. Mož je zaP0S \] 
Itasu, kjer tudi ni upanja na stano 
Sicer pa so Katarino — kot pm*. 
— osumili v službi (Tekstilani-1, 
mulira bolezni otroka, in jo suilt^J 
la v treh izmenah. Zaradi vseh t 
tiskov in nesreče je v živčm 
prekinila delovno razmeije v 1 e*5 
in je zdaj brez dela. . w J

Oče Bogo razočaran pravi- »“ r j 
sim in ne potrebujem J
malo razumevanja in P0®®1««1 
Menim, da sva si to z ženo P° v, •1 
delovne dobe zaslužila. Ni lepo, 
ko sem star in bolan, ko nisem 
več kaj dosti koristen, dobivam
ce in brce. Pozabljeno pa je, J 
17 let star začel delati v jami koce ^
ga premogovnika in da sem 38 let d0
prinašal družbi.«

TRI DRUŽINE V ENI HIŠI — Na fotografiji so tri družinice Leskoškov^ 
stanujejo v hišici — vikendu v Novih selih. Zaradi prenatrpanosti i 
prihaja pogosto do nevšečnosti. (Foto: J. Primc)

Nekaj misli
Kaj bi to življenje, če ga ne znaš 
darovati!
Mnogi ljubijo iskrenost drugih samo 
zato, da so sami lahko sodniki.
Kdor iskrenost deli, jo po grbi dobi. 
Vrednost dobrega znaš ceniti šele po
tem, ko si okusil tudi zlo.
Ni trdosrčen tisti, ki ponuja kamen in 
srce, ampak tisti, ki izbere kamen. 
Laž te zaznamuje, iskrenost te ka
znuje.
Ne obogatiš, če drago prodajaš, am
pak če poceni deliš.
Skopuh daruje malo od mnogo, revež 
daruje vse od ničesar.
Tistega, ki želi tvojo pomoč, ne smeš 
slišati, ampak čutiti 
Ni iskren vsak kdor ti nasmeh ponu
ja, ne vsak sovražen, če se obraz mu 
kuja.

DOLFEMRAK

studio
vica narodnozabavne glasb 
ia D in Dolenjskega lista

VESELI ZASAVCI 
NA KASETI

Dvajset let že z večjim ali manjšim 
uspehom zabava ljudi ansambel Ve
seli Zasavci iz Zagoija. Koliko veselic 
že ima za seboj! Od ustanovnih čla
nov sta v zasedbi vsa leta do danes 
zdržala dva: kitarist in pevec Viktor 
Drnovšek in Vid Ojstršek (bas, klari
net), večina članov pa je v ansamblu 
že vsaj petnajst let. Priljubljeni so tudi 
na Dolenjskem, te dni pa se jim je iz
polnila dolgoletna želja. Izšla je na
mreč njihova kaseta »V revirjih je le
po«. Na prvi strani so posneli zabav
ne melodije, izmed katerih je skladba 
»Otožna Kalifornija« takoj postala 
uspešnica številnih radijskih postaj, 
»Večer ob Savi« pa je poleg naslovne 
skladbe najbolj udarna viža na na
rodnozabavni strani kasete.

Žreb je la teden dodelil nagrado Studia D ALBINU URHU iz Bohinjske 
ca pa je ta leden z eno novo skladbo takšna:

1 (3) Florjanska polka — VESNA
2 (6) Moja Gorenjka — VESNA
3 (2) Slovenska polka — SLOVENIJA
4 (1) Slovenci smo veseljaki — ANSAMBEL I. RUPARJA

6 (lOjSpetlvad^paj —^HMELJARSKI INSTRUMENTALNI KVINTET
7 (8) Hrepenenje v dežju — ZVONČKI
8 (5) Glažek je nalit - ANSAMBEL F. MIHELIČA
9 (9) Abraham — NASAMBEL J. ŠERUGE 

10 (—) Pesem o Savi — KVINTET SAVA
Predlog za prihodnji teden: Dolenjski svet — DOLENJSKI FANTJE

Glasujem za:

Moj naslov:

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103, 68000 Novo mesto

kozerija
TAKO PAMETNEGA NI V KOLEGIJU

RASTEJO AJDOVČKI — V našem 
uredništvu seje s košaro ajdovčkov v 
torek zjutraj oglasila Cvelbarjeva 
Milka iz Šmarjeških Toplic. Dva ki
logramska gobana s temnima glava
ma sta bila še posebej lepa. Milka je 
povedala, da ni gobarica, zato pa ra
da hodi po gozdovih okrog Mokro
noga in nabira kostanj. Vse tako ka
že, da kljub bližajoči zimi gobarske 
sezone še ni konec. (Foto: J. P.)

Na uredništvo Zapoznelega gla
su v Hitrotkalu je prišlo anonimno 
pismo. Nekdo seje krepko obregnil 
ob študijo direktorja vseh direktor
jev z naslovom Kako zaposliti 
zaposlene.

— Pismo je napisano trezno in 
preudarno. Neznani pošiljatelj do
bro pozna razmere v Hitrošivu, je 
povedal glavni in odgovorni ured
nik.

— Le kdo neki ga je napisal? je 
zažgolela tovarišica sekretarka, ki 
ni mogla skriti, da jo raznaša 
vedoželjanost.

— Morda snažilka direktorja 
vseh direktorjev. Vsi veste, daje di
plomirana ekonomistka, je posku

šal ustreliti v črno svetovalec direk- 
toija vseh direktorjev.

— Nemogoče. Punca je lena, 
dvomim, da bi se ji dalo sesti za pi
salni stroj, je zaspano zavrnil ne
varnost suma drugi svetovalec di
rektorja vseh direktorjev. Ne iz
ključujem pa možnosti, daje bil to 
vratar, je še rekel in se zatopil v 
razmišljanje, ki je bilo še najbolj 
podobno spanju.

— Neposrednice iz šivalnice tega 
pisma gotovo niso spravile vkup, je 
bil prepričan tretji svetovalec direk
torja vseh direktorjev, zadolžen za 
tržne raziskave.

— Kako morete biti o tem tako

trdno prepričani? je pogledala nad 
očali tovarišica sekretarka.

— Lepo vas prosim: mar naj 
skritizira študijo, in to visoko stro
kovno, človek s končano osemlet
ko? Ti ponavadi še dobrega ljube
zenskega pisma niso zmožni spra
viti na papirje zaprl usta tovarišici 
sekretarki tretji svetovalec direktor
ja vseh direktorjev, zadolžen za trž
ne raziskave.

— Šofer, je hotel opraviti z eno 
besedo četrti svetovalec direktorja 
vseh direktorjev, ki se je sicer še 
najbolj spoznal na družbeno pre
hrano in preskrbo.

— Da bi šofer napisal kritiko 
študije kako zaposliti zaposlene?

Ne dobite smešni, lepo vas Pr°aE0l 
Res ima končano višjo šolo, ne. 
tavljam vam, da je popolno*"".10. 
pismen, se je poskušala smej 
varišica sekretarka.

— Sumim člane direktorje'® 
kolegija, se je vmešal v ^|ap0- 
glavni in odgovorni urednis 
znelega glasu.

— Odpade kot knof °d 8at’lrg. 
kategorično zabila tovarši a ^ 
tarka, kije v hipu pordela j nj. 
raz. V direktorjevem kolegiju" da 
hče niti slučajno tako Pam. • wko 
bi lahko spravil na papir J
kvalitetnega.

toni ga:


